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Ú J A B B L A P O K A J Á S Z D E K A M E R O N B Ó L

Az okos enged

A hevesi főszolgabíró találkozik egy szentandrási gazda szamarasfogatával. M eg  

akarja dicsérni a gazdát nagy leereszkedéssel, de szégyenben marad.

Nagy úr volt Hevesen a harmincas években Makkai főszolgabíró. Az volt a szokása, 

hogy délutánonként, amikor befejezte a munkáját, sétált egyet a községben. Volt egy 

ezüstveretes botja, azt úgy tudta félkézzel pörgetni menet közben, hogy ámult, aki látta. Ha 

száraz idő volt, nem a járdán sétált, hanem a kocsiúton, és elvárta, hogy az arra szekerező 

gazdák tisztelettudóan kitérjenek előle.

Egy napon azonban szamarasfogattal találkozott. A két csacsi békésen poroszkált az 

úton, a kocsin senki sem ült. A gazdájuk, egy jászszentandrási parasztember, a gyalogjárdán 

baktatott.

A főszolgabíró szokása szerint forgatta a botját, és ment egyenesen szembe a fogattal. 

A szamarak megriadtak a forgó bottól, szépen lehúzódtak az árokszélre, kitértek az útjából. 

Makkai egészen meghatódott, hogy lám, a jámbor állatok is hogy tudják a tisztességet, és 

odafordult a gazdájukhoz.

- Hallja kend - mondta barátságos leereszkedéssel -, de jól nevelt szamarai vannak!

A jász gazda odapillantott a kalapja alól, és csak úgy mentében visszaszólt:

- Nem hallotta még az úr, hogy az okosabb enged?

A retúr olcsóbb

Egy jómódú, de zsugori gazda Jászapátiról elutazik a jászárokszállási vásárra. Ott 

tudja meg, hogy a  retúrjegy olcsóbb.



Ez a történet a század elejéről való, abból az időből, amikor megépítették a 

vasútvonalat Jászapáti és Vámosgyörk között. Több jász község is bakapcsolódott így a vasúti 

forgalomba, megélénkült a gazdasági élet, az emberek könnyebben kimozdultak otthonról.

Amikor Jászárokszálláson vásárt tartottak, az egész Jászságból özönlött oda a nép: 

kocsival, gyalogszerrel, sokat pedig már a nemrég felavatott vasúton.

Élt Jászapátin egy Dósa Barna nevű jómódú parasztgazda, aki szintén elment a vásárra. 

Megengedhette magának, hogy vonatra üljön, pedig a jegy drága volt akkoriban is. Vonat ide, 

vonat oda, a szegényebb emberek még szekérrel vagy gyalog jártak akár Budapestre is, 

nemhogy a közeli városokba, falvakba.

A vásár végén az egy faluból valók összesereglettek, úgy ballagtak az állomásra. Dósa, 

aki nemcsak jómódú, de a zsugoriságig takarékos volt, nagy hangon szidta a vasutat, hogy 

olyan sokat kérnek a jegyért.

Meghallotta ezt egy ismerőse, és odaszólt neki:

- Milyen jegyet vett, gazduram?

- Hogyhogy milyet? Rendes jegyet vettem - felelte a gazda.

- Nem retúrjegyet?

- Nem.

Nem szóltak többet, de Dósa oldalát csak furdalta a kíváncsiság, végül nem állta 

tovább szó nélkül.

- Aztán az a retúrjegy vagy mi, olcsóbb?

- Olcsóbb bizony - bólintott rá a másik.

A gazda magában szentségelt, hogy a kelleténél drágább jegyet vett, ezért amikor 

odaért a jászárokszállási állomás pénztárához, határozottan beszólt az ablakon:

- Egy retúrjegyet Apátira!

Meg is kapta, hanem amikor fizetésre került a sor, igencsak meglepődött, hogy még a 

"rendes" jegy áránál is többet kér tőle a pénztáros. Megint szentségelt magában egy sort, de 

kifizette, hanem meg volt győződve, hogy az ismerőse bolondját járatta vele.

Az óraevő útbiztos

Egy kis keresetű útbiztos eladja az óráját, de szégyelli, hogy erre kényszerült, és úgy 

tesz, mintha megenné.



Élt valamikor a század elején Jászberényben egy útbiztos, aki igen csekély fizetést 

kapott, de még sokkal több is kevés lett volna neki, mivel gyakran nézett a pohár fenekére. 

Addig jutott, hogy sokszor csak görhe volt a vacsorája, de még azt is be kellett osztania, hogy 

tovább tartson, ezért néha úgy megszáradt, hogy alig bírta elrágni.

Egyszer végső szorultságában rákényszerült, hogy eladja a zsebóráját. Szégyellte 

azonban, hogy óra nélkül jár, ezért, amikor elindult a kocsmába, hogy az árát eligya, egy darab 

jó  száraz görhét dugott a mellényén lévő órazsebbe.

A kocsmában már jó  sokan voltak, az útbiztos megállt középen, és hangosan 

megkérdezte az egyik ismerősét:

- Hány óra van, te Jani?

Az ismerős megmondta, ekkor az útbiztos előkapta a darab görhét az órazsebéből, de 

úgy tartotta a markában, mintha a zsebórája lenne. Rápillantott, azután felkiáltott dühösen:

- A fene egye meg! Ez az óra mindig rosszul jár!

Azzal hirtelen bekapta a görhét, és nagy erővel rágni kezdte. A száraz görhe úgy 

ropogott a fogai között, mintha az óráját rágta volna. Az emberek bámulták, hogy a szájuk is 

tátva maradt, és még ma is emlegetik az útbiztost, aki órát evett.

Vallus István szűzdohánya

Vallus István egy jász delegáció tagjaként a pénzügyminiszternél jár, és megkínálja 

fináncnemlátta szűzdohánnyal.

Jóval az első világháború előtt, amikor a Jászberényben élő Vallus István még jó 

kiállású fiatalember volt, egyszer valami fontos közügyben küldöttség ment Budapestre a 

pénzügyminiszterhez, s mint jómódú gazda, ő is tagja volta a küldöttségnek.

A miniszter annak rendje és módja szerint fogadta a küldötteket, majd a hivatalos 

kihallgatás után még ott marasztotta őket egy kis kötetlen beszélgetésre. Szó esett sok 

mindenről, az adókról, az árakról: a várható termésről, mígnem egyszer a miniszter észbe 

kapott, hogy hátha dohányos emberek is vannak a küldöttség tagjai között, akik már szívesen 

rágyújtanának, és egy díszes dobozból szivarral kínálta őket.

- Kóstolják meg az urak, ez valódi Havanna szivar!



Vallus István úgy érezte, hogy a szívességet viszonozni illik, elővette hát a kostök 

dohányzacskóját, és nyújtotta a miniszternek.

- No, maga meg ezt kóstolja meg, ez valódi fináncnemlátta szentandrási szűzdohány!

A deputáció tagjai feszengeni kezdtek zavarukban, de a miniszternek az arcizma sem

rándult.

- Köszönöm a szívességet - mondta -, de én nem dohányzom.

Elvette azért a zacskót a Vallus unszolására, megszagolta, és elismerte, hogy igen jó  az

illata.

A megnyújtott pihenő

Egy gazdát meg a béresét fedél alá kergeti az eső. A béres furfangosan 

meghosszabbítja a kényszerpihenőt.

Egy gazda és a béres együtt kapált a jászszentandrási határban, s igencsak törölgették a 

homlokukról az izzadságot, mert fülledt volt a levegő, levél se rezdült.

- Meglátja gazduram, máma még lesz egy nagy zuháré - mondta a béres, amikor 

megállt egy pillanatra a homlokát törölni.

- Bárcsak itt volna már! - felelte a gazda. - Nagyon kéne egy kis eső.

Dél felé azután elsötétült az ég, meg is dördült hamarosan, s néhány perc múlva 

hatalmas porfelhőt kavarva feltámadt a szél. Éppen csak annyi idejük maradt, hogy 

bekocogjanak a közeli pajtába, máris eleredt az eső. Akkora cseppek hullottak, mint egy-egy 

verébtojás.

A két kapás leheveredett a friss szénára, hallgatták az eső kopogását meg az égzengést. 

El is szunnyadtak egy kicsit, kifárasztotta őket a vakmelegben végzett munka.

Mire felébredtek, elvonult a vihar, de az eső szaporán csepergett, ha nem is zuhogott 

már úgy, mintha dézsából öntenék. Azután újra rákezdte, majd elcsendesedett, így ment ez 

néhányszor.

A gazda kezdte sokallani a kényszerpihenőt, de olyan jól elhelyezkedett a szénán, hogy 

nem akarózott felállni, hát odaszólt a béresnek:

- Nézze meg kend, nagyon esik-e még?

A béres komótosan kiballagott, nézett jobbra, nézett balra, s látta, hogy éppen csak 

szemerkél az eső, erősen szakadoznak már a felhők, nyugaton világosodik az ég alja, lehetne



kezdeni a munkát. De úgy gondolta, nem ártana még egy kis pihenő. Visszament hát nagy 

gondterhelten a pajtába.

- No, esik-e még? - kérdezte a gazda.

- Most éppen csak csepereg, de amarról még nagy jön - mutatott valami 

meghatározhatatlan irányba.

- No, ha jön, hát várjuk meg, hogy elmenjen - mondta a gazda.

Így azután pihengettek még egy kicsit, egészen addig, amíg ki nem sütött újra a nap.

A zálogváltás

Finomkodó fiatalok mellett üldögél az idős nagyapa, aki egy darabig hallgatja a 

társalgást, azután nem bírja tovább.

Csík János jászapáti szíjgyártó mester, aki szépséges unokáját, Szabari Rózsikát szinte 

elzárva tartotta, s a közelébe sem engedte a Vágó Pál nyári festőiskolájában dolgozó fiatal 

művészeket, idővel egy kicsit engedékenyebb lett. Mert ahogy telt-múlt az idő, a nála 

nevelkedő lány eladósorba került. Néhány helybéli fiatalember bejáratos lett tehát a házba. 

Vasárnap délutánonként néha eljöttek a Rózsika barátnői, a fiatalok zongorázással, játékkal, 

beszélgetéssel töltötték az időt.

Egy vasárnap délután, amikor a szokásosnál is népesebb társaság gyűlt össze, a 

fiatalok zálogosdit játszottak. Sok zálog gyűlt össze, nagy nevetésekkel kezdődött a 

kiváltásuk. Eleinte nem is volt baj, a "bűnösöknek" énekelni, táncolni, szavalni kellett, hogy a 

tárgyaikat visszakapják. Később azonban elfogytak az ötletek, egyre nehezebben találták ki, 

hogy mi legyen a zálogok kiváltásának az ára. Mind lehetetlenebb dolgokat találtak ki, közben 

egyre nagyobbakat nevettek. Volt közben sok finomkodó "ah" és "óh", meg "no de János 

kérem!" és "kiskegyed", sőt "csókolom a kisztihandját".

Az öreg Csík ott ült a szoba sarkában egy hintaszékben, és hosszú pipájából 

rendíthetetlenül fújta a füstöt. Nem szólt közbe, kedvtelve nézegette a fiatalokat, csak a 

finomkodásuk nem tetszett neki.

Egyszer, amikor végleg kifogytak az ötletekből, Rózsika odafordult hozzá.

- Nagyapa! Találjon ki valamit! Mire büntessük Lacit, mielőtt visszakapná a zálogát?

Az öreg Csík tűnődött egy kicsit, a pipát is kivette a szájából, azután csak annyit

mondott:



- Szarjatok a sipkájába!

Rózsika fülig pirult szégyenében, kis híja volt, hogy sírva nem fakadt. A többiek 

azonban értettek a ki nem mondott szóból is, és legalább aznap délutánra, az öreg 

jelenlétében, elhagyták a magakellető, finomkodó modort.

Álcsendőrök dohánykeresőben

Egy gazda azzal dicsekszik az ismerőseinek, hogy dohányt rejteget otthon, méghozzá 

olyat, amelyet finánc nem látott. Az ismerősök csendőrnek öltözve "letartóztatják", a dohányt 

elviszik, a  végén azonban minden jóra  fordul.

Élt Jászdózsán a harmincas években egy gazda, aki nagyon szeretett dicsekedni az 

ismerőseinek, különösen a bátorságával és az eszével volt nagyra. Egyszer elmesélte, hogy 

titokban szűzdohányt tart otthon.

- Nem félsz, hogy megtalálják a fináncok vagy a csendőrök? - kérdezték tőle.

- Nem félek én senki emberfiától! - válaszolta nagy hangon.

Két ismerőse akkor nem szólt semmit, hanem amikor a gazda elment, megbeszélték, 

hogy jól megtréfálják.

Másnap egy-egy darab alkalmas fát nagyjából puskaformára faragtak. Éjszaka hosszú 

köpenyt vettek föl, a fapuskát a vállukra akasztották, a kalapjuk mellé pedig egy csomó 

kukoricacímert tűztek ki, úgy lengedezett az ott, mint a csendőrök kalapja mellett a kakastoll. 

Lóra ültek, s egyenesen a nagyotmondó gazda házához rúgtattak. Ott leszálltak a lóról, és 

keményen megverték az ablakot.

- A törvény nevében! - kiáltották egy kicsit elváltoztatott hangon. - Azonnal nyissa ki 

az ajtót! Csendőrség!

A gazda holtraváltan jött elő, fehérebb volt, mint az inge, amelyben hált. A sötét 

éjszaka meg a félelem miatt nem jött rá, hogy kik állnak előtte. Igaz, jól a szemükbe húzták a 

kalapjukat.

- Hol a dohány? - tért rögtön a tárgyra az egyik "csendőr".

- Milyen dohány? - értetlenkedett volna a gazda, de a "csendőr" rárivallt:

- Töredelmes beismeréssel tán megmenekülhet kend a bitófától, hát csak elő a dohányt,

de izibe!



- Az istállóban van - mondta akadozó nyelvvel a gazda.

- No, akkor induljon előttünk!

- Kihozom a lámpát ...

- De nehogy szökni próbáljon kend, vén csaló - szólt utána a "csendőr". - Körülvettük a 

házat, és parancsunk van, hogy lőjünk az első gyanús mozdulatra.

A gazda bement, elővette a viharlámpát, de úgy reszketett a keze, hogy csak a 

harmadik szál gyufával tudta meggyújtani. A felesége meg olyan félhangosan szidta, nehogy 

kihallatsszon.

- Megmondtam, hogy bajt hoz ránk az a büdös dohány! De ha már megvan, legalább a 

száját tartotta volna! Tudom, hogy fűnek-fának elfecsegte, mint egy vénasszony, de 

megmondom, hogy ha az Isten megsegít, nekem többet nem hoz a házhoz ...

Még akkor is mondta, amikor a gazda már kiment a lámpával, és a "csendőrök" előtt 

elindult az istállóba. Most sem ismerte meg őket, úgy megijedt, eszébe sem jutott, hogy 

álcsendőrök járatják vele a bolondját.

- Hol van? - kérdezte az egyik, amikor megálltak odabent.

- A padláson.

- No, hozza csak le!

Nyögve, szuszogva fölmászott a gazda, lehozott egy jó  tarisznyányi dohányt, amelyet 

vászonba csavarva rejtegetett a széna között.

- Hozza csak le a többit is!

- De pattanjon ám! Ha a seggébe eresztek egy golyót, majd fürgébb lesz!

Visszamászott a gazda, lehozott még ugyanannyi dohányt.

- Nincs több? - kérdezte félelmetesen villogó szemmel a két "csendőr".

- Nincs.

- Biztos?

- Biztos.

- Megnézzük?

- Isten engem úgy ...

- Ne esküdözzön kend! - kiáltott rá az egyik "csendőr", azután így szólt: - A bűnjelet 

lefoglalom! Kend vegye a vállára, azután aló! Megyünk a laktanyába.

A gazda a két batyu dohánnyal ballagott az utcán, a "csendőrök" pedig lóháton 

követték.



- Aztán miféle dohány ez? - kérdezte az egyik, amikor egy kicsit elhaladtak a háztól. - 

Milyen úton szerezte kend?

- Tisztességes úton szereztem! - bizonygatta a gazda. - Isten engem úgy ...

- Ne esküdözzön kend! - rivallt rá megint az egyik "csendőr". - Tisztességes úton 

szűzdohányt nem szerezhetett, de ha már a törvény ellen vétett, legalább Isten ellen ne 

vétkezzen a hamis esküdözéssel! Különben legyen csak nyugodt, majd kiderül a vallatásnál, 

hogy jutott ahhoz a dohányhoz!

A "vallatás" szóra szállt csak igazán inába a bátorsága a gazdának.

- Finánc nem látta ugyan - mondta vacogó foggal -, de nem loptam, nem raboltam.

Többször is hátra akart nézni beszéd közben ,de a "csendőrök" mindig rárivalltak:

- Előre nézzen kend!

Hanem ahogy haladtak egy darabot, az egyik "csendőr" egy kicsit enyhébb hangon 

megkérdezte:

- Csakugyan nem lopta a dohányt?

- Isten engem ... ! - kapott a szón a gazda. - Nem hát, megesküszöm akármire ...

- Mondtam már, hogy ne esküdözzön kend, ellenben adja ide a dohányt, és tűnjön el, 

amíg meg nem gondoljuk magunkat!

A "csendőrök" elvették a két, batyuba csavart dohányköteget, a gazda meg kétszer sem 

mondatta magának, eliramodott egy pillanat alatt.

Hanem a két ismerőse egy másik utcában lóháton hamarabb visszaért a házhoz. A 

lovakat egy kicsit távolabb kicsapták az árokpartara, a fapuskákat meg a batyukat lefektették a 

kerítés mellé, a kukoricacímert meg eldobták a kalapjukról. Ahogy a gazda lógó orral hazaért, 

előlépek a sötétből, és ráköszöntek.

- Aggyonisten!

A gazda már nem is csodálkozott, hogy ott látja őket, azon az éjszakán már semmin 

sem tudott csodálkozni.

- Azért jöttünk, hogy adhatnál egy kis dohányt - kezdte az egyik ismerőse. - Most 

elvinnénk, az éjszaka elég sötét, senki sem látja meg.

- Nincs már nekem dohányom! - sóhajtotta szomorúan a gazda.

- Nem fogyhatott el egy nap alatt - erősködött az egyik ismerős.

- Hogyne lenne, hiszen tegnap még dicsekedtél vele - tette hozzá a másik.



- Nem is fogyott el - folytatta újabb nehéz sóhajjal a gazda -, hanem elvitték a 

csendőrök. De még engem is majdnem elvittel vele együtt, örülhetek, hogy legalább én 

megszabadultam.

- Pedig azt mondtad, hogy te nem félsz senki emberfiától.

- Ha láttátok volna őket, megértenétek - mondta a gazda. - Ezek nem idevalósiak 

voltak, vagy újak, soha nem láttam őket azelőtt, és olyan vérszomjasak ...

Ezt már nem bírta ki nevetés nélkül a két ismerős. Összegörnyedtek, a hasukat fogták, 

a gazda meg értetlenül nézett egyikről a másikra, hogy hát mi ebben olyan nevetséges, azután 

lassanként világosság gyúlt az agyában.

- Ti voltatok?

A másik kettő csak bólogatni tudott, hang nem jött ki a torkukon a nevetéstől.

- Hát a dohány?

- Megvan! - nyögte ki nagynehezen az egyik.

A kerítés mellett ott volt a két batyu. A gazda felkapta őket, egy pillanatig maga sem 

tudta, hogy haragudjon-e vagy nevessen, azután elnevette magát.

A szomszédasszony üzenete

A "jóbarátok", ahelyett, hogy tartóztatnák, hazaküldik az egyik apáti gazdát, amikor 

úgy gyanítják, megy valaki a feleségéhez. Ö azonban hamarabb hazaér, mint a másik, így nem 

történik baj.

Kedvelt hely volt Jászapátin a Gazdakör, különösen vasárnap délután. Ott volt 

olyankor a gazdatársadalom színe-java. Iszogattak, kártyáztak, tréfálkoztak, sokszor egymás 

rovására is.

Egyszer, már estefelé népes társaságban együtt üldögélt két gazda, Urbán Béla meg a 

barátja. Nemcsak egyszerűen jóbarátok voltak, a rossz nyelvek szerint, de lehet, hogy nem 

csupán szerintük, Urbán el-eljárogatott a barátja feleségéhez. Ahogy ez lenni szokott, már 

majdnem mindenki tudott a dologról, kivéve a férjet, vagy ha tudott is talán, úgy tett, mintha 

nem tudna. Amikor már jól besötétedett, egyszer a barát kiment az udvar végébe a dolgát 

elvégezni, s amíg odavolt, fölállt Urbán, és odaszólt a közelében ülőkhöz:

- Tartóztassátok már Lajost egy kicsit, ha visszajön, jövök én is nemsokára!



- Jól van - mondta az egyik asztalszomszéd - menj csak nyugodtan.

Urbán elment, az asztalnál ülők meg összekacsintottak, mert sejtették, hogy hová 

indult. Azután, ahogy két perc múlva a barát visszajött, az egyikük odaszólt neki:

- Ejnye, téged meg keresett a szomszédasszonyod. A feleséged, Rózsika üzente, hogy 

siess haza, mert valami történt a háznál.

A barátnak sem kellett több, majdnem futva igyekezett hazafelé a legrövidebb úton. A 

felesége nem is tudta mire vélni a dolgot.

- Hát maga már ilyenkor hazajött? - kérdezte csodálkozva.

- Te üzentél a szomszédasszonnyal, hogy történt valami ...

- Üzent ám a kórság, én ugyan nem!

A férje éppen kezdte volna szidni a gazdakörbelieket, hogy nem átallották ilyen buta 

tréfával megviccelni őt, amikor beóvakodott Urbán, aki másik úton jött, és nem is sietett 

annyira. A barát meg sem kérdezte, mi szél hozta, azonnal elmesélte neki a dolgot. Urbán 

pedig mentegetőzve azt mondta:

- Megbánták már, hogy így tréfáltak veled, engem küldtek utánad, hogy hívjalak 

vissza, de úgy siettél, hogy nem értelek utol.

Hogyan tört el Lehel kürtje?

Egy iskolába fia ta l tanító érkezik, aki nem a Jászságból származván mit sem tud Lehel 

kürtjéről. Emiatt csúnyán leszerepel a tanfelügyelő előtt.

Jászfényszarun vagy Jászfelsőszentgyörgyön történt, mesélik így is, úgy is, valamikor 

a két háború között az iskolába fiatal tanítót helyeztek, aki "gyüttment" volt, vagyis nem a 

Jászságból származott, sőt azelőtt hírét sem nagyon hallotta ennek a vidéknek. Egyébként 

ügyes ember volt, szépen okosodtak a gyerekek a keze alatt, mindenki meg volt vele elégedve, 

és szerették közvetlen, de szelíd, tisztelettudó modora miatt is.

Egyszer tanfelügyelő látogatott az iskolába, aki igen gyorsan meggyőződhetett róla, 

hogy milyen okosak a gyerekek, s egyre nagyobb elismeréssel figyelte az ifjú tanító munkáját, 

aki az óra vége felé odafordult hozzá.

- Tanfelügyelő úr, kérem, tessék talán kérdezni!



A tanfelügyelő, aki lelkes jász volt, maga is megszállott kutatója a Jászság múltjának, 

rámutatott az egyik kisfiúra.

- Fiacskám! Meg tudnád nekem mondani, hogyan tört el Lehel kürtje?

A gyerek zavartan állt egy darabig, azután azt mondta:

- Nem tudom.

A tanfelügyelő azonban nem hagyta annyiban.

- Dehogynem! Te biztosan tudod, gondolkozz csak!

A gyerek elvörösödött, már-már eltört nála a mécses, azután mégis dacosan kihúzta

magát.

- Nem én törtem el!

A tanfelügyelő döbbenten nézett a tanítóra, aki Lehel kürtjéről semmit sem tudott, 

viszont úgy érezte, kötelessége megvédeni a tanulóját az igaztalan vád ellen, ezért 

nyomatékosan így szólt:

- Tanfelügyelő úr kérem! Ha ez a gyerek azt mondja, hogy nem ő törte el, akkor 

hihetünk neki, én ismerem, nem szokott hazudni!

Kerékpárhalál

A jászberényi tanítóképző igazgatóhelyettese új szabályt alkot a kerékpárok 

elhelyezésére, de néhány diák csínye miatt vitába keveredik az egyik tanártársával, tanulóik 

nagy örömére.

Még a háború előtt történt, a jászberényi tanítóképző igazgatóhelyettese kezdte rossz 

szemmel nézni, hogy a bejáró tanulók a díszbokrok tövébe, meg az intézet udvari falához a 

hűvösbe támasztják a kerékpárjaikat, letördelve velük a bokrok vesszőit, leverve a falról a 

vakolatot. Csináltatott hát egy állványt, és kiadta a rendeletet, hogy a falak és a bokrok 

kímélése miatt attól a naptól kezdve a kerékpárját mindenki köteles ott tartani.

A baj csak az volt, hogy az állványt olyan helyen állítatta föl, ahová reggeltől estig 

odasütött a nap. A diákok mégsem mertek ellenkezni, de a matematika-fizika tanára úgy 

gondolta, hogy a szabály ugyan szabály, de majd ő lesz a kivétel, aki a szabályt erősíti, éppen 

ezért a kerékpárját továbbra is a falhoz, a hűvösre támasztotta.



A diákokat bosszantotta, hogy a tanár semmibe veszi az igazgatóhelyettes rendeletét, 

miközben az ő kerékpárjaik ott forrósodnak a napon, és elhatározták, hogy elégtételt vesznek 

érte.

Egy reggel, amikor a tanár, szokása szerint, ismét a falhoz támasztotta a kerékpárját, 

felszaladtak az igazgatóhelyetteshez.

- Felháborító - mondták -, hogy egyes fegyelmezetlen diákok semmibe veszik az 

igazgatóhelyettes úr rendelkezéseit! Mi már többször is figyelmeztettük őket, hogy tegyék a 

kerékpárjaikat az állványra, de hiába. Most is ott van egy a fal mellett. Úgy érezzük, már nem 

hallgathatunk tovább, szólnunk kellett az igazgatóhelyettes úrnak.

- Köszönöm, fiúk! - felelte az igazgatóhelyettes, aki aznap egyébként is dühös volt 

valamiért, és ez az eset még jobban felmérgesítette. - Teszek róla, hogy ilyesmi többet ne 

forduljon elő.

Azzal levágtatott a lépcsőkön, és anélkül, hogy megnézte volna a névtábláját, 

elvonszolta a faltól a szerencsétlen kerékpárt, és kivágta az udvar közepére, hogy csak úgy 

porzott. De még ez sem volt elég, hogy megnyugodjon, hanem tiporni kezdte, amitől a küllői 

úgy összegabalyodtak, hogy akár el is lehetett volna dobni mind a két kerekét.

A diákok azonban ezt már nem várták végig, hanem rohantak a kerékpár 

tulajdonosához.

- Tanár úr! - kezdték lihegve. - Nagy baj van! Az igazgatóhelyettes úr éppen most 

tapossa szét a tanár úr biciklijét!

A tanár végig sem hallgatta a mondókájukat, rohant az udvarra, ahol az 

igazgatóhelyettes még mindig taposta a biciklit, vagyis ami még maradt belőle.

Azonnal összevesztek, vadul gesztikulálva ordítottak egymásra, kis híja, hogy ölre 

nem mentek az udvar közepén az ablakokban figyelő diákok nagy mulatságára.

Kinek a képe?

Leltározás közben némi félreértés támad, hogy mit is ábrázol az egyik festmény.

Amikor 1962-ben egyesült a jászberényi és a jászapáti járás, általános leltározás

kezdődött az apáti járási tanácsnál és a felügyelete alá tartozó intézményeknél, többek között a 

művelődési házban is.



Volt ott egy szép kép, Chiovini Ferenc delelő tehéncsordát ábrázoló festménye, amely 

a járási tanácstól került át a művelődési házba, így hát leltárilag nem tartozott a ház 

berendezési tárgyai közé.

Amikor a leltározók a képhez értek, a munkában segédkező Farkas Andor művészeti 

előadó segítőkészen azt akarta jelezni, hogy a festmény nem a művelődési ház tulajdona, ezért 

teljes természetességgel így szól:

- Ez a járási művelődési csoport képe!

Fogsor a hordóból

Mulatságon elveszti a fogsorát egy öregember, és hiába próbál fe l  hármat is, a 

sajátját nem találja meg.

Jászkiséren történt a hatvanas évek közepe táján, hogy a termelőszövetkezetben valami 

évfordulót ünnepeltek, természetesen nagy vacsorával. Szervező bizottság alakult, amelynek 

tagjai töviről-hegyére megbeszélték, ki mit javasol, kinek mi lesz a feladata. Az egyik 

leleményes rendező - okulva korábbi hasonló vacsorák tapasztalataiból - így szólt az 

elnökhöz:

- Én azt gondolom, ki kellene tennünk a fészer végébe egy vashordót. Megmondanánk 

előre az embereknek, hogy ha valakit utolér a rosszullét, és szóval muszáj kikötni a bornyút, a 

hordóhoz menjen, ne szanaszét intézzék el világ csúfjára.

A javaslatot egyhangúlag elfogadták, két okból is: nem kell kerülgetni meg takarítani, 

amit a rossz gyomrú részegek szanaszét hagynak, a hordó tartalmát pedig megeszik a disznók, 

még az se vesszen kárba.

A vacsora igen jól sikerült, s a hajnalig tartó mulatozás és eszemiszom közben sokan 

fölkeresték a hordót.

Másnap úgy tizenegy tájban az elnök már bent volt az irodájában, amikor 

bekopogtatott egy idős téesztag.

- Baj van, elnök elvtárs - kezdte röstellkedve.

- Mi baj?

- Az éjjel elvesztettem a fogsoromat - hangzott a bánatos válasz.



Az elnök másnapos volt egy kicsit, a másnapos ember pedig türelmetlenebb, méregbe 

jött, hogy ilyesmivel is hozzá fordulnak, de nem mutatta.

- Sebaj - mondta tettetett vidámsággal. - Majd meglesz az, ne búsuljon! Ha máshol 

nem, hát a hordóban.

Az öreg azonban csüggedten legyintett.

- Nem hiszek én már abban. Nem mondom, volt benne három is, de hiába próbáltam 

fel mind, egyik sem passzolt.



B. Jánosi Gyöngyi

A SZOBRÁSZ ÉS A VÁROS 

Portrévázlat Máté György szobrászművészről

Jászberény város közterei az elmúlt években két szoborral is gazdagodtak.
1996-ban állították fe l  g ró f Apponyi Albert bronz mellszobrát is, késői tisztelgésként a 
politikus és államférfi emlékének, aki több mint ötven évig volt Jászberény város 
országgyűlési képviselője.
A markáns szoborportré nemes tekintettel, a róla elnevezett térről szemléli valamikori 
választói egyre szépülő városát. A szobor pedig, mint műalkotás, formálója lett a város 
arculatának.

Egy köztéri szobor felállítása nemcsak egy város életében, hanem az alkotó életében 
is jelentős eseménynek számít. Máté György szobrászművészt eddigi pályájáról, műveiről, 
terveiről kérdeztem.

Beszélgetésünk színhelye a Jászberényi Tanítóképző Főiskola Művészeti Nevelési 
Tanszékének tanszékvezetői szobája, hisz Máté György több mint húsz éve dolgozója, majd 
vezetője e tanszéknek, oktatója és nevelője az ifjú pedagógusjelölteknek.

- Úgy tudom, hogy befejezve a Képzőművészeti Föisklán tanulmányait, 1972-töl 
vállalt oktatói munkát a jászberényi főiskolán. A fővárosban született, tanult. Milyennek 
találta Jászberényt?

- Kicsinek. Egész más volt mint ma, sokkal porosabb. Nagyon sokat változott. Azért 
jöttem egyébként Jászberénybe, mert Budapesten akkor semmilyen lehetőség nem volt: 
nem volt műtermem, nem volt lakásom, tanári állást nem lehetett találni. Egy középiskolai 
állást hirdettek, amelyre jelentkeztek harmincvalahányan, ebből nyolc fő már Munkácsy- 
díjas volt. Esély sem volt arra, hogy munkát kaphassak.
Meg untam is egy kicsit a fővárosi nyüzsgést, zajt. A tanítóképző igazgatója Andrási Béla 
bácsi följött a Képzőművészeti Főiskolára, s ott kiszemelt 2-3 embert, ezek között voltam 
én is, s végül én töltöttem be a meghirdetett állást.

- K ik voltak a  munkatársai itt a  tanszéken?
- Sáros András festőművész, Vuics István festőművész és Fejér Mária festőművész, 

aki mint nyugdíjas dolgozott akkor a szakcsoportban.
- Állása tehát már volt, hogyan oldódott meg a lakás- és műteremgond?
- Először albérletben laktam, majd sikerült kijárni, hogy tanácsi lakáshoz jussunk.(Már 

nős voltam, és egy gyermekem is volt. Ez nem volt olyan lehetetlen abban az időben, mert 
akkor meglehetősen sok új ház épült, elég sok lakással. Igényjogosult voltam, és segítséget 
is kaptam. Később ezt a lakást tovább cserélgettük, laktunk a Szövetkezet úton is, és 1983
84 körül sikerült a tanács segítségével egy olyan családi házat átalakítani, amelyhez hozzá 
lehetett építeni egy műtermet, Addig nem volt saját műtermem, ezért főleg érmeket 
készítettem, s kihasználtam a főiskolai lehetőségeket. Mintáztam is persze, és fát is 
faragtam, de főleg kis helyigényű munkákat készítettem.

- Jászberény tudta feledtetni az első benyomásokat, a " porosságot"?
- A lakáskörülményeim emberibbé váltak, volt műtermem ahol dolgozhattam, s nem 

nagyon kell bizonygatni, hogy az elmúlt öt évben nagyon sokat változott a város: már beton 
út van a házam előtt, van csatorna és telefon is.

- A város közterein több szobor is áll. M i a véleménye róluk? Van-e kedvence?



- Hogyne! Több kedvencem is van. A városba bejövő utak mentén elhelyezett régi 
szobrok a kőképek. Az "újabbak" közül az ún. "Huszár szobor", amit nagyon szeretek, két 
okból: az I. világháborús emlékművek közül hihetetlenül sok a rossz, de ez nem az! A 
másik ok, a szobor témája, ugyanis lovas szobor , s ez mindig nagyobb attrakció, drágább 
is, és tetszik, hogy a város valamikor áldozott rá. Úgy érzem, méltó a jász huszárokhoz. 
Rendkívül szerencsésnek tartom a mai elhelyezését, környezetét.
Az újabb szobrokról? Hát az olyan dolog, hogy kortársainkról vagy jót, vagy semmit.

-Befolyásolták-e az Apponyi szobor készítésekor a  jászberényi körülmények, hogy ez a  
szobor itt, ebben a  városban fo g  állni?

- Az, hogy a mostani jászberényi emberek is fogják látni, kismértékben, de hogy a 
város mely részén, melyik téren fog állni, az feltétlenül.
- M i volt a  művészi koncepciója?
- A feladat adott volt: nem egy elvont szobrászi produktum, hanem egy portrészobor 
elkészítése. Ezt nem lehet spekulatív módon csinálni. Az volt a legfontosabb, hogy a gyér 
fotóanyagot megszerezzem, s ez kutatásokkal járt. Meg kellett ismerni életútját, 
tevékenységét, kapcsolatát a Jászsággal, Jászberénnyel.
Ezek alapján nyilvánvaló volt, hogy nem lehet egy hipermodern dolgot létrehozni. Ez 
persze nem jelenti azt, hogy Apponyi korának megfelelő módon akartam megmintázni. A 
kor imitálása semmiképp nem lehet cél! Nem is lenne helyes, hisz ha valaki el tudja 
felejteni, hogy a szobor "most" készül, akkor ő valami átváltozóművész, s inkább menjen 
restaurátornak. Saját korunkat felvállalva és az adott kort ismerve kell dolgoznunk.

- Milyen dokumentumok alapján fogott a  munkához?
- Viszonylag kevés fotó volt Apponyiról. Azok is inkább a nagyon fiatal, vagy a nagyon 

öreg korából valók. Tudtam, hogy a valamikori jászberényi szobor az idős Apponyit 
ábrázolta, s azt is, hogy Kisfaludy Stróbl Zsigmond is készített egy szobrot róla . Én azt az 
Apponyit szerettem volna megjeleníteni, aki középkorú, aki előtt még ott a trianoni 
sikertelenség.
( Egészen biztos, hogy mint politikust ez a kudarc élete végéig kísértette.) Az életereje 
teljében lévő, aktív politikust akartam ábrázolni. Ebből az életkorából nem találtam 
használható fotót. Ami adódott is, mind klasszikusan félprofilos beállítású volt, ezek 
alapján nem igazán szerencsés szobrot csinálni. Egy évvel korábban készítettem az 
Apponyi-érmet, s teljesen véletlenül láttam a televízióban a nagy arisztokrata családokról 
egy filmet. Ott megjelent Apponyi is. Az érem már kész volt, de még nem tudtam, hogy 
szobrot is fogok csinálni, s akkor láttam Apponyit profilból. Nagyon megdöbbentett, mert 
teljesen új dolgokat mondott a felvétel. Ez volt a legnagyobb segítség. Később, amikor a 
szobor már állt, az unokája megérkezett Svájcból és a fotós, Baráth Karcsi, odaállította a 
szobor mellé profilban. Hát kísértetiesen hasonlítottak egymásra.

- Mennyi időt vett igénybe a szobor elkészítése?
-Az általános hiedelmekkel ellentétben a szobor maga gyorsan elkészül, az 

előkészületek viszont hónapokig eltartanak. Forrásmunkákat nézegettem, vázlatokat 
készítettem.
Egyébként is akkor érdemes nekiállni a szobornak, ha "az ember úgy magából érzi". A 
mintázás agyagból készült, másfeles életnagyságban. Erről készült gipsz pozitív, s ez 
alapján öntötték bronzba.

- M eg van elégedve a  szobor számára kiválasztott hellyel?
- Nem egészen, de hát tökéletes hely nincs. A térnek az ABC felöli része, a város egyik 

legrondább része. Nagy kár, hogy Lenint onnan elvitték, mert ő és amit "összehozott" az 
úgy szépen látszott azon a téren. Stílustalan, városidegen, akár a Szovjetunióban is 
lehetne.
A másik rész, ahol most az Apponyi szobor áll, még őrzi a régi Berény hangulatát. Sajnos 
nem igazán lehet körbejárni, de azt szerettük volna elérni, hogy a fő nézetekből 
kirekesztődjön a térnek a másik része.



- Az 1996-os év külföldi kiállítási lehetőséget is hozott az Ön részére. Milyen 
benyomásokkal és eredményekkel zárult a  vechtai kiállítás?

- A lehetőség úgy keletkezett, hogy a Jászberény és Vechta testvérvárosi kapcsolatán 
belül a tanítóképző főiskola is kapcsolatban áll az ottani pedagógiai főiskolával. Részben 
tapasztalatgyűjtés, részben a kiállítás megrendezése volt a cél. A tárlaton közösen 
állítottunk ki Palkó Tibor festőművész kollégámmal, s igen kedvező visszhangja volt 
bemutatkozásunknak. Az ottani újságok - egybehangzóan az itthoni 
művészettörténészekkel - a bemutatott, színezett fafaragások, a rézdomborítások, alapján, 
de Palkó Tibor különleges anyagait tekintve is (madártoll, műanyag fólia stb.) sajátosan 
magyar eredetű magánmitológiák megjelenését hangsúlyozták cikkeikben.

-A kiállításon vásárolhattak is a látogatók. Ilyen szempontból is sikeres volt a 
kiállítás?

-Úgy mint Magyarországon, elsősorban intézmények vásároltak a szobrokból. Főleg 
az önkormányzat, de került szobor a vechtai főiskolára is. Egy fából készített corpuszt, 
mely a főiskola vezetőinek nagyon tetszett a főiskolának ajándékoztam, köszönetképp 
azért az anyagi és egyéb segítségért, amely egyáltalán lehetővé tette a kiállítás 
megrendezését. Ez a 2,5 m-es corpus a vechtai főiskola területén köztérre kerül, már a 
helyét is volt alkalmam látni ottlétünkkor.

- Ha lehetőség lenne további szobrok felállítására Jászberényben, mit javasolna?
- Régen foglalkoztat a gondolat, hogy a Jászberényből elkerült neves emberek szobrait 

is fel lehetne állítani a város valamelyik részén. Kiváló környezet lenne ehhez a Margit - 
sziget. Egy szoborpark, sétányokkal, nagyszerű lenne! Különösen szívemen viselem Rácz 
Aladár ügyét. A maga művészetében világklasszisnak számít, s igen gyakran találkozunk 
nevével rádiókban, televíziókban. Máshol úgysem lenne helye, hisz nem neveztek el róla 
iskolát, a szülőházához pedig jobb ha nem kerül szobor...

- M it szólna ahhoz a - teljesen fiktív ötlethez - ha Lehel vezér szobrát kívánná 
felállítani a  város?

- Az ötletet nagyon jónak találnám. Első közelítésre is érzem azonban, hogy nem lenne 
szabad leszűkíteni a feladatot egy naturális figurára, vagy Lehel vezér és Konrád császár 
kettősére , hanem tágabb, nyitottabb értelmezéssel lehetne a " lehelséget", a város és a 
kürt viszonyát, s mindazt amit jelképez, a jász ősiséget megformálni. Lehet, hogy sokkal 
izgalmasabb eredményt kapnánk.
Az lenne jó, ha a városban sokféle szobor állna, nem csak egy kor hangulatát idéznék föl. 
Nem lenne szerencsés, ha a múlt századi historizmus uralkodna el , igaz nem sok ilyen 
szobor volt korábban a városban, de a számuk szaporodott.
Az persze, hogy milyen stílusú szobrot készít az ember, bizonyos mértékig behatárolt. A 
saját elhatározásomból, a magam számára készülő szobrok más jellegűek, mint amit 
központi megrendelésre készítek, hisz más a feladatuk. A szobrászképzés során 
természetesen megtanultunk bármilyen elvárásnak megfelelő szobrot elkészíteni. Más a 
helyzet, ha a feladat nem túl konkrét, akkor mód van arra, hogy az egyéni elgondolások 
tágabb teret kapjanak. Az is komoly befolyásoló tényező, hogy a szobor hova kerül . Más 
szobrot csinál az ember, ha New York Manhattan negyedébe kerül majd, és mást ha 
mondjuk Jászberénybe, de mindenképp fel kell vállalni, hogy a szobor a XX. sz. vége felé 
készült. Azonban nem szabad kiszolgálni teljesen a környezetet, hisz nem imitációra van 
szükség, hanem mai szoborra. A köztérre kerülő szobrok tehát mások, mint azok, 
melyeket az ember egy egyéni kiállításon bemutat.

-Köszönöm a beszélgetést.

Látó és értő szemmel nézni a várost, mely az otthon is, szép dolog ; jó  szakmai 
felkészültséggel jó  szobrokat csinálni, szintén szép dolog; de ennél mégszebb, ha az 
otthont jelentő városhoz egy jó  szoborral hozzá lehet tenni valami maradandó szépet. 
Reméljük és kívánjuk, hogy a jövőben is így legyen!



Jegyzet:

Máté György szobrászművész közintézményekben és köztereken elhelyezett munkái:

1972. Szerdahelyi József portrédomborműve, Jászberény
1974. Háy Mihály portrédomborműve, Jászberény
1977. Klapka György portrédomborműve, Jászberény
1980. Két színes alumínium dombormű, Jászberény
1983. Vörösréz díszkút, Jászberény
1985. Velemi Endre mellszobra, Jászapáti
1987. Széchenyi István portrédombormű, Jászapáti
1990. Blaskovits testvérek kettős portrédomborműve,Tápiószele
1996. Gróf Apponyi Albert mellszobra, Jászberény
1996. Fa corpus , Vechta-Németország

Alkalmi érmek, plakettek:
Mintegy 50 darab,-ezekből jászberényi megrendelésre készültek az alábbiak: 
DÉRYNÉ érem, Jászberény
TUDOMÁNYOS ÉS KULTURÁLIS HÓNAP, Jászberény 
ÚTTÖRŐMUNKÁÉRT, Jászberény 
HÁY MIHÁLY érem, Jászberény 
APRÍTÓGÉPGYÁR érem, Jászberény 
PRO URBE , Jászberény 
JÁSZBERÉNY VÁROSÉRT , Jászberény 
JÁSZBERÉNY DÍSZPOLGÁRA, Jászberény 
A FŐISKOLÁÉRT, Jászberény (két változat)
TANAY ALAPÍTVÁNY emlékérme, Jászberény



Sáros László

AZ ÉPÍTÉSZ FELELŐSSÉGE

A megtisztelő felkérésre, márhogy adjak valamit, igencsak gondolkodóba 

estem. Mi lenne az, ami sokakat érdekel és ami - ha tetszik - egyedi, olyan amire 

rálátásom van. Hogy ez mégsem az lesz, amit sokan várnak, sőt talán elvárnak tőlem, 

- mint a város mostani főépítészétől - annak nem az az oka, hogy mindenáron mást 

akarok, hogy most elővettem ellenkező kedvem. Arról beszélek majd, amiről nem 

szokás. Nem szeméremből, hanem mert nem tartják fontosnak. Arról a kapcsolatról, 

ami létrejön - ha létrejön - az építész és megbízója között. Jó konstrukció a magyar 

nyelv. Megbízót mond, mert egyenes és őszinte. Jóllehet tudom, hogy a jelentéseket 

már korántsem gondoljuk mindig szó szerintinek. Pedig ha őszinte vagyok - és mi 

okom lenne az ellenkezőjére - itt valójában bizalomról van szó. Ami az embertől 

emberig való kapcsolatokban a legtörékenyebb. Vékony jég, amire legtöbben rá sem 

merészkednek, nemhogy ugrálnának rajta. De hogy ki se próbálják?

Nos hát erről szeretnék beszélni, s ha lehet, több síkon. Úgy is mint gyakorló 

tervező a magam hátországával és úgy is mint gyakorló főépítész az itthon 

tapasztaltakkal. Mindazonáltal sietek kijelenteni - mert, hogy ugyebár bizalomról van 

szó - a titoktartás kötelez, mint az ügyvédet, a papot vagy az orvost. Itt és most sem 

lesz ez másként.

Az építész

Mondom gyakorta, az építész, ha dolgát komolyan teszi - és miért ne tenné - 

megbízójával - ha az a dolgát komolyan veszi, és miért ne venné ő is, - közelebbi 

kapcsolatba kerülhet, mint az ember kerülhet - például - az orvosával. Ezt úgy értem, 

hogy az orvos motozhat az ember testüregeiben is és vizslathatja a bajt, az okot. 

Megtudhatja, hogy „ó, nagyon csúnyán éltem” de, hogy mit gondolok a világról az 

életről, a családról, a jövőről, azt nehezen, azt alig, vagy soha. Arról az építészről 

beszélek, aki itt jön, akinek ez fontos, mert ezek nélkül igencsak bajos jó  házat 

teremteni valakinek.

Hogy is megy ez?
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Ha az ember építeni akar, azt többnyire két okból teszi. Épít magának, vagy 

épít vállakozásból. Ez utóbbiról itt nem lenne szerencsés beszélni, mert messzire visz 

és főleg máshová, mint ahová szeretném ha jutnánk. De summás jellemzésül mégis 

csak idekényszerül, aki haszonért épít, az ezen elhatározásától kezdve a bevégeztetett 

vállakozás (a „realizált profit”) előtti legutolsó pillanatig, egy merő veszteségben áll. 

Lelkületét ez határozza meg, habitusát ez hatja át. S ha valaki azt hinné, hogy ezt 

negatív felhanggal állapítom meg, sietek kiábrándítani. Semmi ilyet nem gondolok 

felőle. Ám kétségtelen, hogy ez az állapot akár saját korábbi énjétől is idegennek 

sejlik. Mondják is, mondjuk mi is, avagy magam is, hogy „az embert megrontja a 

pénz”. Mint minden általánosítás, ez is sánta, ez is biceg egy kicsit. De hogy miért, azt 

majd megírja más.

Az építtető

Ám térjünk vissza emberünkhöz, aki a másik póluson honos, aki egészen 

másmilyen. Természetesen neki is fontos a pénz, de másként, de másért. Ő magának 

épít. Többször bevonják az „asszonyt” . Ritkábban a családot. Az emberek maguknak 

csak ritkán építenek többször. Egyrészt, mert ritkán vallják be azt is, ha tévedtek. Ám 

lehetünk pozitivisták is merthogy sikerülhetett az a ház elsőre is.

Ilyenkor hallani: a házat mi terveztük az asszonnyal, vagy én terveztem, aztán 

az építész megcsinálta a rajzot. (Lehet persze ez is igaz, de erről talán később.) Az így 

nyilatkozó hihetetlen könnyedséggel libben át a történet(ek) lényegén. Mert vagy - 

finom legyek - kisajátít érdemeket, vagy nem ért semmit. Melyik a dicséretesebb? 

Döntsék el. És az is ide kívánkozik, hogy ez főként a „jólsikerült”, a vállalható 

esetekben van így. Mármint ha az eredmény jó  és a ház megelégedésre működik.

De beszélhetünk - beszélnünk kell - arról is, hogy milyen az, ha nem így 

történik, miért nem történik így? Miért történhetik nem így? Pontosabban mi visz oda, 

minek a hiánya „vezeti” be a kudarcot?

Lehet, hogy meglepő, de szinte minden esetben az önismeret hiánya is 

fellelhető ebben a hiátusban. Hogyan gondolom ezt? Úgy, hogy a magamnak szánt 

jövőből nem hiányozhatok én magam. Ez egyszerű. Nyilvánvaló, hogy mindez 

viszonylatokban mérve még inkább egyszerűsíthetőnek látszik. Tulajdonképpen ezt
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teszi minden építész, amikor kikérdezi „kuncsaftját” . Kutakodása erre irányul. A 

szabó méretet vesz. De mit mér? Ez a kérdés.

A csiklandósabbját zavarja a méretvétel. Szereti persze ő is a passzentos ruhát, 

avagy a kellően lezsert, szóval a testreszabottat, a kényelmeset, csak ne nagyon 

csiklandozzák közben. Találja ki a szabó, hogy milyen ő, találja ki ránézésre, mert 

méretvétel nem lesz. Beszélgetés sem. Vagy nem sok. A Burdát megmutatják persze. 

Azt minden esetben megteszik. S, hogy aki rendeli az nem egy Naomi Campbell. Na 

és?

Hát ez az. Miért baj az, ha valakit történetesen Szabó Margitnak hívnak? És 

ha történetesen esze ágában sincsen modellé lenni? Ha mégúgy irígyelnék is ezért. S 

ha már divatlapról és divatokról beszélünk. Szószerint mindenkit óvok attól, hogy 

divatos házat akarjon. A divat múlékony. Egy divatjamúlt zakóval, ruhával, cipővel, 

de akár frizurával is sokminden tehető. A divatjamúlt ház nem zárható szekrénybe és 

nem fésülhető ki. Nos ezért is veszélyesek a divatlapok.

A Burda itt a Szép házak, a Családi ház, a szép LAK vagy ugyanezek

„külföldiesben”, a Schöner Wohnen és társai. A helyzet összehasonlíthatatlanul jobb, 

ha megbízómnak nem a produkció, hanem az építész „tetszik”. Már csak azért is, mert 

ez eleve nagyobb rálátásról, szélesebb tájékozottságról árulkodik. Végtére is: csak 

örülni tudok annak, ha valaki Richard Meiert szereti. Gondomat csak az jelentheti 

ezután, hogy én magam a legkevésbé sem azonosulok vele. De ez legyen az én bajom. 

S ha már itt tartunk, az igazi persze az, ha ezek után nincs azonnali „visszacsatolás” . 

Mondjuk úgy, hogy (maradjunk R. M.-nél) neki egy olyan Douglas ház kell, amilyet 

Harbor Springs-ben épített, Michigan-ben, 45 fokos lejtőre. Teszem azt Kispestre, 

ahol a telek sík, mint a biliárdasztal. (Sose terveztem Kispestre.) Mindezt persze azért 

mondom, mert nem tudok pompásabbat annál, ha a kapcsolat partneri. Hihetetlenül 

ritka, de van ilyen. Talán a sors kegyelme, de adatik. S ha ez kitart végig az építés 

során, nos olyankor eszembe jut a burokban születettek kiváltsága. S ami a 

legfontosabb: nem irigykedve.
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De persze az is lehet kérdés, hogy lehet-e, pontosabban tudok-e számomra 

ellenszenves embernek házat, lakást, életteret tervezni? Ez utóbbira roppant egyszerű 

a válaszom. Nekem még nem sikerült. Ezen vallomásszerű őszinteséghez tartozik 

azonban egy újabb fejezetet is megérdemlő észlelés, vagy változás, az tehát, amikor ez 

a kapcsolat elromlik. Mert akkor valami nem volt pontos, hiteles, avagy alapos. Avagy 

megváltozott.

Bár történt már olyan is, hogy „menet közben lényegült át” az elhatározás. 

Mert az addig saját képére és hasonlatosságára fejezetet átirták, átírták egy 

szemvillanás alatt „vállalkozósdira” . A képlet innentől kezdve ismert, de tökéletesen 

más. (Ezt már említettem, hogy milyen.)

De visszatérek az előző állításhoz, hogy tudniillik nekem még nem sikerült 

ellenszenves ember számára házat terveznem. Valójában ezen is érdemes lenne 

töprengeni, miért van ez így? Nyilván azért, mert az építész szerepe - ha lehet ezen 

szónak jó  értelme - skizoid szerep. Szándékkal mondok szerepet, és ezt tényleg a szó 

jó  értelmében teszem, mert ideig óráig megbízóm bőrét veszem magamra. S hogy ez 

mindinkább passzoljon, meg kell értenem őt. Ha meg ellenszenvvel viseltetem iránta, 

úgy bizonyos, hogy a negatívumok lesznek mindig fölül, ezek gátolnak meg abban, 

hogy elérjem. Miközben bizalma - mondjuk - teljes irányomban. A legjobb ilyenkor 

visszadni a megbízást. Bár a babona és az álmoskönyvek szerint ez végképp nem jó 

ómen. Csak becsületes, és ezt mindkét irányba hatóan gondolom.

Mit kell tudnom a megbízómról? Röviden mondhatnám: mindent. S azonnal 

ideírom: ez lehetetlen. De tudnom kell, hogyan él. Mi fér az életébe? Hogyan megy 

végbe egy napja, egy hete, egy éve? Milyenek a nappalai és milyenek az éjszakái? 

Vannak-e ünnepei és azok mennyire fontosak? Tud-e pihenni, s azt mikor és hogyan 

teszi? Melyik a legfontosabb napszak? Melyik a legkedvesebb? Melyik évszak a 

kegyelt, ha van ilyen? Van-e különös jelentősége a hazatérésnek, s az miben lényegül? 

Szán-e fontosabb szerepet házában az alapelemeknek? A tűz, a víz, a föld s a levegő. 

(Kandalló, medence, kert, légtér!) Csak tárgy-e a háza, egy jól (rosszul) működő 

eszköz, vagy ennél lényegesen több? S az miben mutatkozik? Kötődik-e helyhez, 

tárgyhoz, hangulathoz? És persze hogyan? Mit hiányolt eleddig életéből, amit itt végre 

feltétlenül látni, tudni - s még ez is megengedhető - birtokolni szeretne? De igaz ez a 

fordítottjára is. Mármint, hogy van-e olyan, aminek soha többé nincs helye az 

élet(ter)ében?
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A színek

És persze a színek? Óriási terület. Mert minden, mi látható okozhat nyugalmat, 

jelenthet egyensúlyt, de tehet beteggé.

Mit tud a környezetéről? Miért ott épít, ahol? (Jól tudom, az esetek zömében 

ott van lehetősége, mert ott örökölt, mert ott volt olcsó, mert ez adódott.) De azon túl, 

mit tud a helyről, ismeri leendő szomszédait? Befolyásolják-e őt valamennyire is? És 

a körülmények, azokat mennyire tiszteli? És itt is megfordítható a képlet, a kérdés: 

mit vár el tőlük? Mennyire zavarja, ha zavarják? És egyáltalán: mi zavarja?

S a leglényegesebb fejezet: a család. Kik alkotják a családot? A közvetlent, 

meg a tágabbat? És ne finomkodjunk: ki a családfő? Talán a legintimebb kérdés? 

Ezért az'tán feltehető úgy is: ki tartja össze a családot? Vagy még barátságosabban: ki 

birtokolja a kohéziót? Jóllehet így már akár három különböző válasz is adható. És 

persze mindahány őszintén.

Ha családi házról beszélünk én a ma többgenerációsnak mondott házra 

esküszöm. Ami valójában nem ház, hanem családmodell. Kellően vén vagyok ahhoz, 

hogy tudjam mikori találmány az öregek napközije. Pontosan tudom azt is, hogy 

mennyire nem jó, ha az unoka ritkán látható csodabogárnak ismer(het)i nagyszüleit, 

akik az ünnepek táján tünnek látókörébe, mert „ugye a családi szeretet” . Amikor meg 

kell látogatni a nagyit, vagy - ami még feszélyezőbb - ők jönnek oda. Amikor az 

együttlét egyben produkció is. Valamiféle próbatétel. Minden, csak nem természetes, 

ami pedig a legnagyobb csoda. A természetesség, a magátólértetődöttség. A folytatás. 

Az élet folytonossága.

Meg a barátok. Nem csak a szülők baráti körére gondolok. A gyerekekére is. 

Férjen az is bele. Legyen helye annak is. S, hogy ez változik? Az csak természetes. De 

a lényeg, az együttlét öröme konstans.

Nos eleddig nem beszéltem semmiféle házról. Ezek valójában csak az okok, a 

körülmények. Azok az ismérvek, amelyek nélkül persze lehet épületet, lakóházat, 

lakást tervezni, de testreszabottat aligha. Még azt sem mondhatom, hogy az nem, lesz, 

jól működő. Nem, az konfekció lesz. Annyira személyes, mint egy blue jeans. Amiért 

nem kell szabót fogadni.
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Tisztesség

Amiről eddig beszéltem, az mind-mind a tervező felelőssége. Lelkiismerete, 

Tisztessége, szakmai (vagy nem csak szakmai) becsülete.

Remélem, mindebből talán kiderült egy másik - ha tetszik mélyebb, vagy 

rejtettebb - síkja a tervező építész igazi vállalásának. Azt is remélem, hogy talán 

világosabb, miért neveztem intimnek ezt a kapcsolatot, miként talán az is belátható, 

miért tartom munkánkat ilyen módon erőfeszítésnek? Csodálatos erőfeszítésnek.

De ez az oka annak is, vagy úgy is mondhatnám, innen táplálkozik az a 

feneketlen ellenérzésem is ami akkor fog el, ha egy kolléga - mintegy felmentő 

magyarázatul - arra hivatkozik, hogy hiszen a megbízója akarta ezt. Miként az is ebből 

eredeztethető kérdés, hogy miért nem építhet az ember olyan házat, vagy azt, amit 

szeretne? Tudniillik óriásian egyszerű az okokat kivetíteni. Mindig kivetíteni. 

Külsőként megmutatni, lehetőleg megváltoztathatatlanként, fátumként megnevezni. 

Amiről mindenki más igen, vagy talán igen, de én magam semmit sem tehetek. Mi jók 

vagyunk, én jó  vagyok, csak hát ugye a körülmények.

Másfelől: tessék végiggondolni, micsoda lelketlen kívülállás. Mert nem elég, 

hogy az építeni szándékozónak kétségei vannak. Tele kérdésekkel, kételyekkel, 

bizonytalanságokkal. Magára vessen. Még ebben is. Ő akarta így, hát akkor vigye 

végig, ha tudja. Miféle lelketlenség ez? Hol a tisztesség? Hol a szakma? Hol az 

építész? Az akiről beszéltem?

Ugye érthető felháborodásom? Van egy másik megközelítésem is. Gyakorta 

mondom, kérdem, hogy ha egy ház még csak nem is működik, akkor mit tud? Nos, én 

eddig, eleddig itt csak arról beszéltem, amitől egy ház működik, működhetik. És ez a 

világ legtermészetesebb dolga. Mert az építészet csak itt kezdődik. Itt és ekkor még 

csak esélye van arra, hogy létrejöjjön. hogy létrejöhessen.



Babucs Zoltán

ADALÉKOK A JÁSZKUN ÖNKÉNTES HUSZÁROK 
1859. ÉVI MEGALAKULÁSÁHOZ

E gy korábbi tanulm ányom ban  a 12-es H aller-huszárok  1849-1867 közö tti ezred történetét 

do lgoztam  fe l.1 Jelen  Írásom ban egy m ásik  já szk u n  hadk iegészitésű  csapattest hadi h istóriáját 

fogom  bem utatn i m egalakulásátó l 1859-ig.1 2

1859. április 29-én  cs.-kir. csapattestek  keltek  á t a T icinón, s ezzel kezdetét vette  a szárd- 

osztrák-francia  háború .3 A  császári hadsereg önkéntes alakulatokkal k íván ta gyarapítani sorait, 

hogy eredm ényesen hadakozhasson. E zé rt M agyarország  korm ányzója, a III. hadsereg 

parancsnoka, A lbrech t főherceg tábornagy  „Magyarország hű lakósaihoz” in tézett szózatában, 

1859. m ájus 2-án, önkéntességi alapon  3 gyalogsági zászlóalj és 4 huszárosztály  fe lá llítását kérte 

oly m ódon, hogy a je len tk ező k  a háború  végéig  kö telesek  szolgálni. 4

A  kért huszárosztályból végül k ilenc lett. A  toborzóparancsnokság  székhelye 

Jászberényben  volt, fiókparancsnokságok pedig  K arcagon  és K iskunfélegyházán  5 . Á ltalában  1 

altisz t és 8 közhuszár a lko to tt egy-egy toborzórészleget, ezek a vásárokat, búcsúkat já rták , s 

beállásra  sarkallták  a fia ta lokat (m egjegyzendő, a hadsereg  főparancsnoksága április 29-én  a 

m egalak ítandó  önkéntes huszárosztályokhoz toborzási kü lönítm ényként egy-egy huszárezredből

1 Jászsági Évkönyv 1996 82-102.
2 Tanulmányomat a közelmúltban elhunyt lektorom, vitéz Barcy Zoltán ny. hadseregtörténész, volt m.kir. honvéd 
tart. tüzér hadnagy emlékének ajánlom. Munkám elkészitéséhez nélkülözhetetlen segitséget nyújtottak az alábbi 
személyek: Pandula Attila egyetemi adjunktus (ELTE BTK), Rainer Pál régész-muzeológus (Laczkó Dezső 
Múzeum, Veszprém), Hortiné Bathó Edit igazgatónő (Jász Múzeum, Jászberény) köszönet érte, továbbá 
Családomnak is.
3 báti Berkó István: A magyar huszárság története. Bp., 1918., 118.o. A továbbiakban: Berkó i.m.I., Barcy Zoltán: 
Évszázadok egyenruhái. Bp., 1991., 81-83.o. A továbbiakban: Barcy i.m.,Barcy Zoltán - Somogyi Győző: Magyar 
huszárok. Bp., 1987. , 72-73.o. A továbbiakban: Barcy-Somogyi i.m. Andreas Thürheim: Die Reiter-Regimenter der 
k.k. oesterreichischen Armee I-III.k., Wien, 1862., II.k. Die Hussaren 322.o. A továbbiakban: Thürheim id. mű II. k., 
vitéz Berkó István: Magyar önkéntes csapatok az 1859. évi háborúban. In: Hadtörténelmi Közlemények, l930.,56.o. 
A továbbiakban: Berkó i.m.II., Oscar Teuber - Rudolf Ottenfeld: Die österreichische Armee 1700-1867. I-II.k.,
Wien, 1895., II.k. 530-532.o. és 618.o., A továbbiakban: Teuber - Ottenfeld i.m.II.k., Major Alphons Freiherr von 
Wrede: Geschichte des K. und K. Wehrmacht. I-V.k. Wien, 1898-1903., III.k. (A lovasság) 301.o. A továbbiakban: 
Wrede i.m.+ a vonatkozó kötet száma.
4 Berkó i.m.II. 56.o., Erdélyi Gyula: A magyarok hadi szervezete és hadvezetési művészete ezer éven át. Bp., 1942.,
255.o., Barcy i.m. 81.o.
5 Berkó i.m.I. 61.o.
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2-3 tisztet, 8-10 altisztet és 12-13 közhuszárt irányított. A jászkunokhoz a cs.-kir. 3. és a 9. 

huszárezredektől érkeztek toborzók).6

Jászberényben - a jászberényi I. önkéntes huszárosztály (hivatalosan május 10-én 

alakították meg) központjában - már az első napokban nagyszerű eredmények mutatkoztak.7 

Május 5-én a toborzóparancsnok jelentette: adminisztrációs és pénzügyi hiányosságok zavarják 

munkájukat, s ha ezekre nem találnak mihamarabb orvoslást, félő, hogy az újoncok elszélednek.8 

A jászárokszállási verbuválás kapcsán ismeretes, hogy az ottani toborzórészleg több akó bort 

engedett le a torkán a község kontójára.9

Jászberényben verbunkos zeneszóval fogadták az önkénteseket. A Jászberényi 

Tanácsülések Jegyzőkönyvének 1859. május 21-i bejegyzése szerint:,, Bastl János a' helybeli 

zene társaság karmestere kéri: a' Főkapitány Úr által meg rendelt előző napi toborzás 

alkalmával tellyesitett zene szolgálatok megjutalmaztatását." Végül a várostól 8 Ft-ot kaptak a

zenészek.10 11

Jászalsószentgyörgyön az 1859. május 13-i tanácsülése alkalmával a főbiró a toborzó 

kontingens részére cigányzenét és itókát kért. A gyűlés:,... a toborzó csapatnak a zenét örömmel 

meg ajánlja a Tanács és birtokosság, de miután jelen helyzetben a közmajorkodó pénztára igen 

silányúl áll, arra semmi ital sem ajánltathatik." 11

Jász-Mihálytelken 1859. május 11-én a főkormányzói szózatot tudomásul vették , s„...minek 

folytán a gyűlés a fejedelmi trón iránti hű érzelme nyilvánitása tekintetéből, a felhivásban érintett

közös veszély elhárítására szükségelt önkéntesek toborzását községében ezennel elrendeli... "12 A 

toborzás költségei 238 Ft 80 kr-ra rúgtak, s 27 önkéntes fiatalt sikerült zászló alá állítaniuk.13

6 Berkó i.m.II. 207.o.
7 A megalakulás datálása: Berkó i.m.II. 207.o., Berkó i.m.I. 82-83.o.
8 Berkó i.m.I. 82-83.o.
9 Herbert János: Jászárokszállás nagyközség monográfiája. Bp., 1992., 48.o. A továbbiakban: Herbert i.m.
10 Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Levéltár (a továbbiakban: JNSzML) Jászberényi Tanácsülések jegyzőkönyve 
1856-1858. 58.rsz. Az 1859. május 21-i gyűlés vonatkozó száma: 1859/ 116. A továbbiakban: jászberényi jzk.
11 JNSzML Jászalsószentgyörgy levéltára, Tanácsülési jegyzőkönyv 1854-1859. 14.rsz. , 35-36.o., 66. A 
továbbiakban: jászalsószentgyörgyi jzk.
12 JNSzML Jásztelek község iratai, Közigazgatási, Tanácsi és Közbirtokossági jegyzőkönyvek 1858-1861. 14. rsz., 
70.sz. A továbbiakban: jásztelki jzk.
13 Jásztelki jzk., az 1859. május 25-i gyűlés jegyzőkönyve 97.sz.

10



Haller Ferenc gróf altábornagy14 időközben minden önkéntes alakulást utasított, az 

uralkodó Katonai Irodájának jelentsék írásban alakulásaikat.

A május 19-i császári engedély alapján Haller elrendelte, hogy a toborzóparancsnokság 

költözzön át Karcagra - hiszen a jászberényi osztály létszáma betelt- a II. karcagi önkéntes 

huszárosztály székhelyére. Az aradi és debreceni osztályok fölös számú embereiket adják át a 

jászkunoknak, csak a szükséges létszámot tartsák vissza. Mundért a jászkunoktól kapnak. A 

zalaegerszegi osztály később küldje el legényeit Karcagra. Ha Karcagon betelt a létszám, a többi 

osztály feltétlenül szüntesse be számfeletti önkénteseinek odaküldését.15 A jászberényi osztály 

május 20-án Szolgálati Könyveket, Rendeleti Közlönyöket igényelt a toborzóparancsnokság és a 

pótcsapat számára. Gyakorlati Szabályzatot 2 példányban még 20-án kaptak. 26-án Haller kérte a 

hadseregfőparancsnokságot, minden önkéntes alakulathoz vezényeljenek számvevőségi 

alkalmazottakat. Ugyanekkor javasolta , hogy a két jászkun önkéntes huszárosztályt gróf 

Eszterházy Sándor ezredes vezénylete alatt egyesítsék ezredbe - május 28-án ezt el is rendelte a 

császár. Az önkéntes lovassági csapattestek századlétszámát 130 lóhátas és 13 lónélküli huszárról 

1859. május 25-én emelték fel, a legénységi és az altiszti állomány ekkor az alábbi volt: 2 

őrmester, 4 szakaszvezető, 8 tizedes, 1 trombitás, 6 tisztiszolga, 150 lovasitott és 15 lónélküli 

huszár.

1859. május 28-án „Cs: Kir: Jász Kun Megyei Főkapitány Jankovich György Úr O 

Nagysága f.é. 875ik eln: számú le iratában - e tanácsi testület által a közönség részéröl a' jász 

kun lovas csapat fe l szereléséhez tett adakozási ajánlatáért köszönetet szavaz... "16 17

Karcagon május 8-ig 22 újoncot vettek fel. Adminisztrációs és egyenruházati problémák 

ugyanúgy adódtak, , s a toborzóparancsnok le is köszönt, mivel nem kapott érdemleges segítséget. 

17 Május 31-én 170 újonca volt az osztálynak, a kiképzés azonban el sem indult, mivel sem 

tisztjük, sem altisztjük nem volt. Osztályparancsnokuk sürgetve kért tiszteket és altiszteket,

14 Gróf hallerkeöi Haller Ferenc altábornagy egyébiránt 1850-1875 között a cs.-kir. 12. huszárregiment 
ezredtulajdonosa volt. A legendás hirű alakulat legénységi állományát 1800-1867 között a Jászkun Kerület adta.
Berkó i.m.I. 115.o. és Gustav Amon Ritter von Treuenfest: Geschichte des k.k. 12. Hussaren-Regiments. Wien,
1876., 202.o. A cs.-kir. 12. huszárezred 1849-1867 közötti hadi históriáját „ A 12-es jászkun huszárok ezredtörténete 
(1849-1867)" c. tanulmányom tárgyalja, mely a Jászsági Évkönyv 1996 hasábjain látott napvilágot.
15 A jászberényi I. osztály 1859. május 22-én 254 huszárt, 14 tisztet és 8 lovat számlált. Az előírt létszámot nem 
május 19-én, hanem egy héttel később érte el.Berkó i.m.II. 208 - 211.o.
16 Jászberényi jzk. l859/144.
17 Berkó i.m.I. 84.o.
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egyúttal jelentve, hogy Jankovich főkapitány és saját véleménye szerint a III. osztályt is rövid 

időn belül ki lehet állítani.

Június 3-án már 390-en voltak a II. osztálynál, s az I. osztálytól két altisztet irányítottak át 

a kiképzés megkezdésére. Megfelelő létszámú altiszti kart kérvényeztek Haller altábornagytól. 

Egy hét múltán a karcagi osztály létszáma már elérte a 394 főt, 15-én már 55 számfeletti 

huszárjuk volt. Az osztály szervezését végül Jászberényben fejezték be. (A könnyebb szervezés 

érdekében korábban javasolta az I. osztály parancsnoka és a jászkun főkapitány, hogy a II. 

osztályt inkább Jászberényben állítsák fel. Haller végül elfogadta javaslatukat), s itt is maradtak a 

háború végéig. A duellum idejére szerződtették az orvosokat az önkéntesekhez. A 

huszárosztályoknál szervezetileg 2 fő-, 1 alorvos és 2-2 állatorvos volt. Július végén a jászkun 

huszároknál már egy főorvos és egy fősebész szolgált, egy alorvos éppen berukkolt. Kellett is az 

orvosi jelenlét, mivel a huszárok között igen nagy számban volt nemibeteg. Eszterházy gróf 

véleménye szerint a baj gyökere ott volt, hogy a legények Jászberény városában egyenként

kerültek beszállásolásra a lakossághoz, s nem vetették meg a fehércselédeket.18 19

Egyenruházati felszerelés tekintetében Albrecht főherceg a következőképpen rendelkezett: 

,,Az önkéntesek felszerelése, mind a gyalogosoknál, mind a lovasságnál magyar szabású... A 

jászkun osztályoknál sötétkék attila, mente és nadrág, fekete zsinórzattal... fövegülpedig minden 

huszár fekete nemezkalapot rózsával és fekete tollal, a többi szerelékdarabok és köpenyzsák a 

rendes huszárokéhoz hasonló ... A szabad csapatok fegyverzete épp olyan, mint a cs.k.

hadseregé.’’19 Tarsolyt egyáltalán nem kaptak. Tábori sapkát (az osztály elhasználódott 

nadrágjainak posztójából)20, bőrözött lovaglónadrágot (jónéhány század anyaghiány 

következtében szürke helyett világoskék színűvel rendelkezett)21, fehér, ujjatlan huszár 

körköpenyt és vászonzubbonyt22 viszont igen. Fekete kendő helyett rojtos végű, fekete magyar

18 Berkó i.m.II. 213., 216. és 232.o.
19 Berkó i.m.I. 56.o., Barcy i.m. 81.o., Dernyey i.m. 5.o.
20 A legénységi atillaposztó tábori sapka hasonlított a sötétszürke tiszti tábori sapkához, alját fekete-sárga zsinórral 
díszítették, ebből képeztek a sapka homlokrészén vitézkötést. Barcy i.m. 73. és 80.o. Teuber-Ottenfeld i.m.II.k.
530.o.
21 Szürke , alul 24 cm magasságban bőrözött lovaglónadrág (Reithose). A csizmanadrág helyett, vagy arra ráhúzva 
viselték. A tiszti rajthuzli szine középszürke, bőrözése magasabb volt. Babucs Zoltán: Jászkun alakulatok az 
1848/49-es magyar függetlenségi háborúban. Jászberény, 1995., 85.o. és Barcy i.m. 73. és 80.o.
22 A foszlányzubbony kétsoros gombolású (hat-hat csontgombbal), gyalogsági mintájú volt. Gallérján atillaszinű 
parolival. Barcy i.m. 73. és 80.o., az 1859-es önkéntesek kapcsán: Barcy i.m. 81.o.
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kendő volt nyakravalójuk. A jászkunok kék posztó tábori sapkája szintúgy elütött a többi 

önkéntes osztály piros sapkájától, mint a viseletük, hiszen a többi önkéntes huszár ,,... zöld attilát 

és mentét s vörös nadrágot... ’’ kapott. 23

Amíg tartott az önkéntesek szervezése, a ruházati cikkek beszerzése állandó problémát 

okozott. Előírt ruházat, fekete zsinórzat és ,,honi kalap’’ egyáltalán nem volt a katonai 

raktárakban. Május 9-én Haller vezénylőtábornok utasította az Óbudai Monturs Comissiót, 

legalább a toborzó különítmények mundérjait készítsék el, a Comissió válaszában utalt arra, hogy 

a hadsereg egészségügyi alakulatai és a szekerészet számára mihamarabb kell egyenruhát 

varrniuk, így a megrendelést célszerű lenne továbbítani a pesti szabókhoz, illetve a váci 

fegyházba

Felsőbb utasításra az önkéntes alakulatok egy-egy tisztje és különítménye kellett, hogy 

felkeresse az Óbudai Ruházati Bizottmányt az egyenruházat és felszerelés beszerzése végett. 

Május 17-től a vezénylőtábornok által odavezényelt százados ügyelt a megfelelő tételek 

kiadására, naponként kellett jelentést tennie a ruházati ellátás állásáról. 24

A kiadott megbízást igen lassan teljesítették a pesti szabók. Protmann pesti rendőrfőnök 

elrendelte az ügy kivizsgálását, s kiderült, nem politokai okok miatt halad vontatottan a munkálat, 

hanem azért, mert a varratási megbízást későn kapták meg a szabók.

Mivel az Óbudai Raktár készletei korántsem elégítették ki az önkéntesek igényeit, a 

Prágai, a Brünni (a kért 1000 pár huszárcsizmát nem küldték el Óbudára, mivel az a készlet az ott 

bekvártélyozott huszároknak kellett), és a Stockeraui Ruházati Bizottmányokat is be kellett vonni 

beöltöztetésükhöz.

Szinte minden ruházati cikkel gondok adódtak. Menték jóformán nem is készültek, mivel 

prémezésükhöz nem volt báránybőr. Pörge kalap is igen kevés akadt, ezért az önkéntes 

csapatoknak állomáshelyükön kellett megrendelniük a fövegeket.

Egyre inkább az a tendencia érvényesült, hogy mihelyt a csapatok elérték a kívánt 

létszámot, útnak indultak polgári ruházatukban Ausztria felé - így járt a jászberényi I. önkéntes 

huszárosztály - , s a hiányzó „mundur” és felszerelési darabokat később küldték utánuk.

23 Berkó i.m.I. 56.o., Dernyey i.m. 5.o.
24 Berkó i.m.II. 219-220.o.
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A  Jászkun  ezred m egbízo tt tisz tje  m ájus 23-án  tá jékozta tta  alaku latá t arról, hogy Ó budán 

a C om issio  raktárából szin te m inden  ruházati-fe lszerelési cikk  h iányzik .H aller közben járt 

ügyükben, s a k iszabo tt m undérok  Jászberénybe történő  leszállítását elrendelte, m ivel Jankovich  

György, a Jászkun  K erü le t főkapitánya a jászberény i, és a környéken lévő szabócéheket b ízta  m eg 

az un ifo rm isok  varratásával.25 A  szabók a készítési ár három szorosát kap ták  a Jászkerületben.

(E zidő tá jt egy a tilla  zsinórozása 1 fo rin t 28 krajcár, egy m agyar nadrágé 41,5 krajcár vo lt.)26

K evés v o lt a fekete zsinór, ho lo tt H aller rendelt a pesti ,,Schauengel és Österreicher’’ 

C égtől rő fjéért 6 fo rin to t fizetve. Jankov ich  főkapitány  jelen te tte , nem  tud ják  a helyi szabók 

befejezni a m unkálatokat, m ivel a C om issio  nem  küldi Jászberénybe a beigért zsinórokat. A  

p roblém a végül úgy oldódott m eg, hogy a V eronába érkezett I. debreceni huszárosztály  (és 

Jászberényből a m ieink  is) kérésére A lbrech t főherceg táv ira ti ú ton  elrendelte, hogy az önkéntes 

huszárok  m undérjá t fekete-sárga zsinórzattal d íszítsék, m ondván, a hadrafogható  huszárt a ,,tarka 

zsinór’’ je lképezi, így a m ár elkészü lt un iform isokró l kb. 46 km  (!) fekete  zsinórt kellett lefejteni. 

N ehogy kárbavesszen  ez a tétel, a m ásod ik  lépcsőben  felá llításra  kerü lő  zászlóaljak  és 

huszárosztályok  szám ára m eghagyták a fekete zsinór v iselésének  jogát.

Június 1-jén az Ó budai C om issió  je len tés t kész íte tt arról, m ilyen  készle tei vannak, 

m elyeket az önkéntes huszároknak  ki tudnak  adni, így vörös, zöld, sö tétkék posztóból elegendő 

készle tekkel birnak, e llenben köpenyposztó  és ra jthuz linak  való  szürke posztó  nincs 

rak táron .V iszon t v ilágoskék  posztóból m ár 1326 köpenyt kiadtak, 1000 darab pedig k iszabo tt 

á llapotban  van. 10000 derékszíjuk  van, de csat kellene m indegyikhez. Jelen te tték  továbbá, hogy a 

huszárok  atillá ja  és nadrág ja készü lő félben  van. Június végén  a huszárok  kérték  a m enték  

kiadását, de H aller altábornagy  az t válaszo lta , csak akkor kapják  m eg azokat, ha eljö tt az ideje, 

gyakorlatilag  nem  is kapták  m eg a m entéket a háború  folyam án. E kkor határozták  m eg az t is,

25 Berkó i.m.II. 220-223.o., huszárcsizmák 224.o., a zsinórozás 226.o.
26 Itt jegyzem meg, hogy a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Levéltárban végzett kutatásaim során a jászsági céhek 
1859-es iratanyagát is átvizsgáltam. Azonban a bevételi és kiadási könyvek, számlák, számadások között egyáltalán 
nem találtam semmilyen utalást az önkéntes huszárok beöltözteésével kapcsolatban. JNSzML IX. Céhek iratai. Az 
alábbi céhek irományait néztem át: Jászárokszállási Szűcs és Szabó Egyesült Céh 1766-1872 1.rsz. (c. Bevételi
kiadási naplók 1845-1870 5.), Jászberényi Asztalos, Lakatos, Üveges, Kőműves és Sarkantyús Egyesült Céh 2.rsz. 
(d. Számadások 1858-1885), Jászberényi Csizmadia Céh 3.rsz. (c. Számadások, bevételi és kiadási napló 1858-1881 
4.), Jászberényi Vékony Szűrszabó és Szűcs Egyesült Céh 7.rsz. (d. Számadások 1726-1870 4.)
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hogy a huszárosztályok tartalék uniformissal és felszereléssel is bírjanak. (Ez az állomány 10 %- 

át jelentette). 27

Az önkéntes huszárok ruházati variánsai az 

1859. évi háború idejéből28

Öltözet Kiegészitő

Tisztek pörge kalap, tiszti tábori

sapka29

atilla, mente

csizmanadrág, rajthuzli, 

csizma

fekete, rojtos nyakkendő, 

zsinóröv, vállszíjas tiszti

tölténytáska30, fehér kesztyű, 

fehér köpeny31

Legénység pörge kalap, legénységi tábori 

sapka

atilla, foszlányzubbony 

csizmanadrág, rajthuzli, 

csizma

fekete, rojtos nyakkendő. fehér 

vállszíjas tölténytáska, fehér

karabélyszíj32, fehér kesztyű 

(tizedestől felfelé), ujjatlan 

fehér körköpeny

A főhercegi szózat különleges kiváltságképp a jászkunoknak megengedte, hogy az 1858- 

ban Erzsébet császárné által részükre adományozott jász és kun zászlókat hadijelvényként

27 A mentékhez hiányzott a báránybőr, így prémezés nélkül készültek Óbudán.Berkó i.m.II.221., 223-230.o., Barcy 
i.m.81.o.
28 Barcy i.m. 81-82.o. , Barcy-Somogyi i.m. 72-73.o., Berkó i.m.I., 118.o., Berkó i.m.II.,56.o., Teuber-Ottenfeld 
i.m.II. 530-532.o. és 618.o.
29Szürke, aranyzsinóros sapka, bőr szemernyővel, aranyrózsával és gombhurokkal.
30 A szolgálati jelvény vállszíja piros bársonnyal bélelt arany paszományból készült, közepén fekete cérnával 
áthúzva, rajta az ezüst oroszlánfej és a kétfejű sas által közrefogott kettős lánccal. Az ezüst tölténytáskát arany kétfejű 
sas díszítette. Barcy i.m. 80.o.
31 A huszártisztek fehér köpenye gyalogtiszti mintára készült, az állógalléron atillaposztó parolival.
32 Lőfegyvereik nem voltak, ezért kérdéses, hogy ezeket a cikkeket egyáltalán kiadták-e a legénységnek.
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használhassák. A zászlókat 1868-ig hordozták, s az ún. Erzsébet-zászló (ez volt a jász osztályé) 

mind a mai napig a Jász Múzeumban megtalálható (ltsz.: 61.59.l.)

A felszerelés, fegyverzet, lófelszerelés ügye hasonlóképp nehezen haladt. Haller 

Manschön pesti szíjgyártótól 1676 pár pisztolytokot rendelt, darabját 5 forintért.Gyútűs pisztolyt, 

s régebbi típusú kardokat adtak ki a legénységnek. A hajdúk és a jászkunok az 1857-es uralkodói

körutazás alkalmával kapott kardokkal szerelkeztek fel. 33

A sorhadi huszárok lovainál kisebb hátasokat (14 marok, 1 hüvelyk = kb. 150 cm) 

vételezhettek az önkénteseknek 100-130 forintért. 34 A hadvezetés bízott benne, hogy legalább az 

önkéntesek egy része lovakat és lószerszámot is hoz magával, de ezek száma minimális volt. 

Május 12-én Haller altábornagy a jászberényi osztálynak 11500 forintot utalt ki lóvásárlás 

céljából - a ,,lónélküli ’ ’ önkénteseknek kellett ezen a pénzen hátast venni, melyek a háború után a 

huszárok tulajdonába mentek át.

Önkéntes felajánlásokra is sor került, így például Jászjákóhalma egy szürkét, Kunszentmárton 

három lovat, Kiskunhalas hat lovat, a Jászkun Kerület pedig 19 lovat és 3250 forintot adott az 

önkénteseknek. Jászárokszállás három hátas beszerzésére adott 252 forintot. 35 Bécsből báró 

Sina György 1000 forintot adományozott lóbeszerzésére.36

1859. május 14-én olvasták fel Kisújszállás vezetősége előtt az alábbi főkapitányi 

rendelkezést:„...tudomásra hozatik hogy az alakíttatni leg magasb helyről megengedett Jászkun 

önkénytes csapat alá szükségelt ló menyiség bevásárlása árának fedezéséhez Cs. Kir. Fő Herczeg 

Albrecht Főkormányzó O Fensége és Fenséges Hitvese Hildelgand (sic! BZ) Fő Herczeg asszony 

3500forintnyi adományal járulni kegyeskedtek. - Ez öszveg már Fő Kapitány Urhoz le juttatva is 

lévén, O Nga azt a mondott czélra a Jászkun kerületekbe elő állitandó 70. darab, ’s hadi 

szolgálatra alkalmas ló bevásárlására látna czélszerünek fordittatni oly arányban, hogy minden 

alkalmas ló árában az öszvegből fizettessék 50 forint. Minthogy pedig nem reménylhető, hogy az

33 Berkó i.m.I. 56.o. és Berkó i.m.II.228. és 231.o. A 24 kardot az 1857-es uralkodói látogatás alkalmával kapták a 
jászkunok. Forrása: Jászberényi jzk. 1857/150. A kardokat, melyeket a fogadásnál történő díszelgéshez kaptak, 
megtarthatják. Dernyey i.m. 5.o.
34 A mértékegységeket lásd: Bogdán István: Régi magyar mértékek. Bp., 1987. 50-62.o., Berkó i.m.II. 221., 224-225. 
228. és233.o.
35 Berkó i.m.II. 233. és 237.o. Itt jegyzem meg, hogy a jászkun önkéntes huszárok alapitványt hoztak létre 20 arany 
értékben, azzal a céllal, hogy ebből az összegből a harcban legelőször kitűnő bajtársaikat jutalmazzák. Forrása: 
ugyanott.
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egyes lovak vételére előirott 50 forintnyi áron azok beszerezhetők lennének, az ezen öszveget 

felező pénz mennyiséget az egyes Jász Kun Községek által aránylagosan gondolná fedezendőnek, 

's igy Kisujszállás 3 darab lovat állitana elő, melyért kapván csak 150 forintot, a'feles vétel áratt 

közpénztárából fedezné.”37 K isú jszállás, m elyet m ár 1855 óta je len tő s  m ezőgazdasági károk 

értek, „három hadi czélokra alkalmas ló” k iá llitását válla lta  el. A z 1859. jú n iu s  19-i gyűlés 

jegyzőkönyve szerin t végül öt lovat szállito ttak  el Jászberénybe ( a lovak ára és a szállítás díja 

összesen  515 F t 75 kr-ra  rúgo tt).36 37 38

K arcag  (1859. jú n iu s  8.) hat lovat ve tt 642 F t 98 k r-ért.39 A  tú rkeveiek  ö t lovat vásároltak,

összesen  579 forintért, a lovak Jászberénybe küldése 10 fo rin to t kóstált.40 K unszen tm árton  

három  lovat vásáro lt ( 150, 135 és 100 forintért). A z 1859. m ájus 28-i tanácsü lés L ázi Péter, Tigyi 

János és T alm átsi Pál önkénteseknek  adta a lovat. Ú jabb  két lovat kért a főkapitány 

K unszen tm árton tó l ( 1859. jú n iu s  18.), de hátasokat nem  tud tak  adni, hanem  300 fo rin to t ( E kkor 

egy önkéntes huszárló  ára 150 F t vo lt)4 1 .K iskunhalas 1500, M ajsa 600 fo rin to t ado tt az 

önkéntesek  lovaira .42

Jász jákóhalm a (1859. m ájus 13-i gyűlés) a kért két ló beszerzéséhez szükséges összeget községi 

pó tadó  k ivetésével p róbálta  m eg előterem teni. 1859. m ájus 21-én  , a közgyűlés tu lajdonát 

képező,, 1 mén lovat” C sőke L ászló  önkéntes huszárra  b íz ta .43

Jászk isér 200 F t-o t szavazo tt m eg 1859. m ájus 11-én a reá eső két katonaló  beszerzésére. 

1859. m ájus 26-án  a főkapitány  részéről „..a községnek elismerés szavaztatik azon fáradságért,

36 JNSzML Kunszentmárton levéltára, Tanácsülési jegyzőkönyvek 1857-1860, 22.,1859. május 28-i ülés, 51.o., 
122.sz. A továbbiakban: kunszentmártoni jzk.
37 JNSzML Kisújszállás levéltéra, Tanácsülési jegyzőkönyvek 1856-1859, 44., 132.sz., 443.o. A továbbiakban: 
kisújszállási jzk.
38 Forrása: ugyanott, 158.sz., 452-453.o. A lovak árlistája: 110 Ft 25 kr, 105 Ft, 115 Ft 50 kr, 90 Ft, 90 Ft, a 
lószállitás 5 forintra rúgott.
39 JNSzML Karcag város levéltára, Városi Tanács és gazdasági gyűlések jegyzőkönyve 1859-1860, 72., 506.sz., 
40.o. A továbbiakban: karcagi jzk.
40 JNSzML Túrkeve levéltára, Köz, tanácsi és gazdasági gyűlések jegyzőkönyve 1859, 53., 162.sz., 225.o. A lovak: 
egy ”szürke kancza” 140 Ft, eg”„világospej herélt” 94 Ft 50 kr, egy ”pej kancza” 120 Ft, egy szennyes (?) kancza” 
115 Ft 50 kr, egy szürke herélt” 109 Ft. 131.sz. A továbbiakban: túrkevei jzk.
41 Kunszentmártoni jzk. 120.sz., 50-51.o, 128.sz., 52.o., 157.sz., 58.o.
42 JNSzML Jászapáti község levéltára, Tanácsi, képviselői, közbirtokossági, lakossági ülések jegyzőkönyvei 1859
1861, 28., 1859. június 8.i ülés, 54.sz., 1-2.o. A továbbiakban: jászapáti jzk.
43 JNSzML Jászjákóhalma levéltára, Tanácsülési jegyzőkönyv 1850-1859, 15., 29.sz., 430-431.o., és 31.sz., 433.o.
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miszerint az önkéntes Jászkún huszárok részére két lovat megajánlott. ”44 Jászalsószentgyörgynek  

két lovat kelle tt k iállítania , am it 1859. m ájus 27-én  a főkapitány  „...megelégedését kijelenteni 

méltóztatott...” je lzésse l nyugtázott.45 Jász-M ihály te lek  1859. m ájus 11-én „ ...a  szegényebb 

sorsú Jász-Kun önkéntes huszárok alá két szolgálati ló kiállitására a község felszóllitatik. ”46 A  

település válla lta  a két ló beszerzését, m elyeknek ára 251 F t-o t je len te tt (A  lovak  jászberény i 

gazdátó l szárm aztak).47 Jászapáti 1859. jú n iu s  8-án ”3 könnyü lovas ezredbeli lovak legnagyobb 

részbeni kiállitása által teljesitette... ”, többet nem  tudnak  adn i.48

M ájus 20-án  H aller a pó tlovazási felügyelőt, C seh G yőző altábornagyot 14 m arok  2 

hüvelykes (152,62 cm ) lovak vételé re  rendelte, darab ját 100-130 forintért. A  csendőrség részére 

fe lavato tt lovakat is á t lehete tt adni az önkénteseknek. M ájus 28-ig  az 1. szám ú Pesti Lóavató  

B izo ttság  72 pó tlovat gyűjtö tt össze a jászberény ieknek , ebből 20 ajándék  volt. Jelen te tte  

továbbá, hogy a zsidó  lócsiszárok  fe lvásáro lták  a lovakat, s a lóavató  b izo ttságok  a sorhadi 

lovasságnak  nagytételben  vesz ik  a hátasokat. H aller v isszaüzen t nekik, lószállítók  ú tján  

véte lezzenek  hátaslovakat, m ivel 14 m arok  2 hüvelykes lovak  nem igen  kellenek  a sorlovasságnak 

(áruk 100-130 F t/db), az ajándékba ado tt párák  ügyében a po litikai hatóságokhoz forduljanak.

A  jászberény i huszárosztály t a K erü le t főkapitánya is tám ogatta. Jánoshidára a környékről 

120-130 lovat hoza to tt be, de ezek közül csupán 6 vá lt be. Jú lius 3-i je len téséb en  m ár nagyobb 

eredm ényről tudo tt beszám olni: 200 hátast tudo tt vételezn i, 125 fo rin to t fize tve darabjáért. A  

já szk u n  önkéntesek  II. osztályától je len tés t kértek, je lezzék , m ily  m ódon  akarnak  hátasokat 

beszerezni, vételezni. A z osztály  válaszából kiderült, a lóállom ány fele m ár m eg van, a 

lóavatóbizo ttság tó l és m agánadom ányokból 100-100 rem onda gyűlt össze.

Június 22-én  szálltak  nyeregbe, s indultak  el A usztriába a jászberény i I. önkéntes osztály 

huszárjai. Jú lius 6-án a W elsben  bekvártélyozo tt I. jászberény i és az I. debreceni huszárosztály t 

m ustrálta  m eg F ischer Sándor a 7.. huszárezred  ezredese, a ,,k.k. ungarischen Freiwilligen 

Truppen Brigade Commando ’ ’ parancsnoka, m egállapíto tta, hogy a legénység lelkes, a 

lóállom ány kitűnő, de a felszerelés és a fegyverzet k ívánn ivalókat hagy m aga után.

44 JNSzML Jászkisér község Tanácsülési jegyőkönyv 1857-1872. 22., 1859.május 11-i gyűlés 24-25.o., 80.sz., 1859. 
május 28-i ülés 26.o., 84.sz. A továbbiakban: jászapáti jzk.
45 Jászalsószentgyörgyi jzk. 35-36.o., 65.sz.
46 Jásztelki jzk. 71.sz.
47 Jásztelki jzk. 77.sz., 1859. május 28-i ülés.
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A  kiképzés során a legénység lóháton  tö rténő  gyakorla toztatását heti két a lkalom m al 

sorban és szakaszban  végezték, nyito tt és fedett lovardában. H eten te  egyszer harctéri szo lgála to t 

is oktattak. L őkiképzés fegyver és lőszer h iján  nem  volt. E bben  az esetben is követték  a 

hadvezetés által előírottakat, így a legénység k iképzése nem  a reguláris, hanem  az irreguláris 

m ódon  folyt. A  villafrancai békekötés u tán  (1859. jú liu s  11.) fe lm erü lt a kérdés, m i legyen az 

önkéntesek  sorsa?

A  jászk u n  főkapitány R aim ondi Sándor őrnagy segédletével kereste m eg H aller 

altábornagyot a következő  kéréssel: a Jászkun  önkéntes huszárezredet sorolják  be  a m ár m eglévő 

huszárezredek  közé 13-as sorszám m al, m ivel az a jászk u n o k  büszkeségét növelné, ha ,,Jászkun ’’ 

nevű ezredben  szolgálnak. A  K erü le t am úgy is évente 500 rekru tá t á llít ki, egy huszárezrednek  

pedig  csak 257 újonc kell, így a jászk u n o k  két huszárreg im entet is el tudnak  látni legénységgel. 

49

Több jászkunság i te lepülés tanácsü lési jegyzőkönyvében  m arad t fenn  bejegyzés Jankovich  

főkapitány  fentebbi tervéről. M ost lapozzunk bele  és idézzünk K isú jszállás jegyzőkönyvéből: 

„Olvastatott a' Cs. K. Karcz: Jár: Kapitányságnak f.e. auguszt. 8án 510/Eln: sz: a' kelt leirata, 

melyben tudomásra hozatik az, hogy az éppen lefolyt osztrák-franczia-olasz háboru alat 

önkénytesül fegyver alá lépett Jászkun ifjak, - mint sorkatonák - a ' háboru bevégeztével is katonai 

szolgálatban maradni kivánnak és fognak, mely alkalomból Jászkun Kerületi Cs. K. Főkapitány 

Ur O Nga értesitése szerint, Jászberény város azon inditványt tevé, mikép a' legmagasbb Trón elé 

egy legalázatosabb esedezvény terjesztessék fel, sorkatonasággá választott önkényteseinkből 

''Jászkun Huszár ezred” czimmel egy külön ezred alakittatásának legkegyelmesebb megengedése 

és elrendelése iránt, hova aztán évenkint besorozandó hadköteles ifjaink is be oszthatók 

lennének: felhivja azért az Elöljáróságot, hogy az elmondott inditványnak pártolására kelvén, az 

ahozi járulást elfogandó határozatot - az e tárgybani további lépések megtétele tekintetéből - 

hova hamarabb terjessze fel. ”48 49 50

H ogyan is reagált erre a já szk u n  közvélem ény? L ássunk  hát egy csokorra való  vélem ényt. 

Jászapáti:,, Jászberény város képviselőségének hazafiúi érzelmű felterjesztéséhez e község 

tanácsa kézséggel csatlakozik, örömmel fogadja: hogy az önkéntes Jászkun lovasság örök idökre

48 Jászapáti jzk. 1-2.o.
49 Berkó i.m.I. 63.o. és Berkó i.m.II. 233-235., 244. és 249-250.o.
50 Kisújszállási jzk. 457-459.o., 1859. augusztus 14-i tanácsülés, 177.sz.
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ezreddé szerveztetvén, az ” Jász kún ezred” nevezetet vegyen, és hogy mindig jászkún fiak  által 

egészitessék ki, hol fiaink örömestebb teljesitik szolgálatokat. - A fentebb olvasott Kapitányi 

rendeletben foglalt Jászberényi kezdeményezéshez Jászapáti város Tanácsa jelen végzésileg 

tisztelettel megkérni határozta cs. kir. főkapitány úr ő nagyságát: hogy jelen inditványnak az 

illető helyen érvényesitése alkalmával kegyesen oda müködni méltóztassék: hogy mivel a Jászkun 

fiakból - tapasztalat szerint szorgalmas, tiszta, bátor, rendes és vitéz katonák válnak köztök több 

tanúlt ifjak is találtatnak, tehát a szervezendő ezredben a Jászkun fiaknak tiszti rangokra való 

alkalmazás s előléptetése iránti igéret annak helyén kinyerettessék... ”51

A  nagykun telepü léseken  is elfogadták  a jav asla to t.52 Jászalsószentgyörgy  1859. augusztus 

18-án döntött. „ Tisztelt Cs. K: járási kapitány úrnak ezen leiratát tárgyalás alá vevén e tanács, s 

bár egyáltalán a régi Nádor - most H aller 12ik huszárezred harczosait tartja, saját törzsökéből 

alakúlt ezrednek, s egy hangúlag jelenleg is csak ehez van ragaszkodása, de mind a mellett ha a 

háború be végeztével alakult önkéntes Jász-Kun huszároknak a további szolgálatra ujjólag is 

teljes szándékok van, és a többi 24 községek a Jászberényi képviseleti közgyűlés inditványát 

elfogadják, abban e községi Tanács is megnyugvását jelenti ki, és azokból Jász kun huszár 

Ezrednek alakúlásába is világosan kijelentvén, hogy ha azzal a népre sem jelenleg, sem jövőre 

semmi teher sem nehezedik, mely végzés tisztelt Cs: K: járási kapitány úrnak is meg küldetni 

rendeltetett.” 53 Jászk iséren  ellenben  (1859. augusztus 21.) az „... inditványpártfogolásra nem

talált. ”54 Jász-M ihály te lek  szin túgy  elu tasíto tta  az új huszárezred  tervét. N ézzük, m iért. „Minek 

folytán e tanács - miután a Jászkun kerületek által 1800ban saját gyermekeikből alakitott huszár 

ezred, előbb „Nádor” később Gróf „Haller” név alatt jelenben is fennáll, melybe a hármas 

kerületek fia i alakúlása idejétől kezdve - mindig őnként s kitünő vonzalomal állottak, s jövőre is e 

község saját hadköteles fia it kizárólag ezen ezredbe soroztatni óhajtja, ennél fogva a fentebb

emlitett Jberényi inditványt részéről e tanács el nem fogadja. ” 55

51 Jászapáti jzk. 8-9.o., 1859. augusztus 19-i ülés jegyzőkönyve, 66.sz.
52 Karcagi jzk. 58.o., 796.sz., Kisújszállási jzk. 457-459.o., 177.sz., Kunmadaras jzk 1857-1860, 63, 69.sz., 
Kunszentmártoni jzk., 1859-es bejegyzések 89.o, 211.sz., Túrkevei jzk. 225-226.o., 164.sz.
53 Jászalsószentgyörgyi jzk. 99.sz.
54 Jászkiséri jzk. 29-30.o., 90.sz.
55 Jásztelki jzk. 109.sz.
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A  császár elfogadta a főherceg által beterjesztett elképzelést, úgy hogy két önkéntes 

huszárezredet á llítanak  fel 4-4 századdal, a továbbszo lgáló  önkéntesekből. 1859. augusztus 17-én 

így kap ták  huszárjaink  a cs.-k ir Jász-K un  13. önkéntes huszárezred  nevet. 56

56 Berkó i.m.II. 250.o. Dernyey i.m. 5.o
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Kiss József

A KORONABIRTOKOK KÖZJOGI KÜZDELME A 18. SZÁZADBAN

Ennek az érdekes közjogi témának a felvetése adott kereteink között azért is indokolt, 

mert a Jászkun Kerület (a Jászság, a Nagykunság és a Kiskunság) a korabeli Magyarországnak 

az egyik legrégibb és az egyik legnagyobb kiterjedésű koronabirtoka volt, amely közjogilag - 

még a eladottság időszakában is - önálló közigazgatási egységet alkotott, de nem minden 

küzdelem nélkül.

Területét a 18. század fordulóján a bécsi Udvari Kamara egri kamarai felügyelősége 89 

négyszögmérföldnyire, tehát körülbelül 890 ezer katasztrális holdnyira, magyar holdakban: 

1.186.666 holdnyira becsülte.1 Nyilvántartásba vette 18 lakott települését és 9.072 főnyi 

lakosságát. Ezekből a Jász Kerületre 190.000 kh terület, 6.930 főnyi lakos, 1 mezőváros, 10 

község és 4 lakatlan puszta jutott. A Nagykun Kerületre 210.000 kh terület, 2 lakott település, 

468 főnyi lakos és 15 néptelen puszta, a Kiskun Kerületre 490.000 kh terület, 1.674 főnyi 

lakos, 5 község és 43 puszta jutott.1 2

1745-ig a Jászkun Kerület területi adatai alig változtak, de települési és népességi 

adatai az 1745. évi nyilvántartások szerint jelentősen megnövekedtek. Összkerületi szinten 

már 3 mezővárosáról, 22 községéről és 36.516 főnyi lakosáról adtak számot. Ebből a Jász 

Kerületre 1 mezőváros, 10 község jutott 17.364 főnyi lakossal, a Nagykun Kerületre 1 

mezőváros és 5 község jutott 8.400 főnyi lakossal, a Kiskun Kerületre pedig 1 mezőváros és 7 

község 10.752 főnyi lakossal.3

Ez a nagyarányú gyarapodás többek között azért is figyelmet érdemel, mert 

koronabirtoki jogállása ellenére lakosságát intézményi földesurasági adóztatás is terhelte: 

1702-től 1731-ig a Német Lovagrend, 1731 és 1745 között a Pesti Invalidus Ház 

földesurasága. A koronabirtoki jogállás, a királyi Korona iránti elkötelezettség kérdése az

1 Magyar Országos Levéltár, Urbaria et Conscriptiones, a továbbiakban: OL UC 71:4. Conscriptio Jassigum et 
tam Maiorum quam Minorum Cumanorum ... Praesent Budae 16. Febr. 1700. Praesent der Buch haltung den 
19-sten Febr. 1700.

2 OL UC u.o. 1-336. p. A népességen belül a gazdák és a házas cselédek egyazon rovatban szerepelnek. Jobb 
híján családonként hat főnyi lakossal számoltunk.

3 Hofkammer- und Hoffinanz-Archiv, a továbbiakban: HKAHFA, Wien, Ungarn, 1745. rote Nr 791-92. 
Viennae, 6. Maj. 1745., továbbá: rote Nr 775.f. 150-153. Viennae 9. April. 1745. J.F. Comes Dietrichstein, 
G.Fekete, Wickard mp. Ugyanez: Jász-Nagykun Szolnok megyei Lt, Hiv. Tud. 1745. 9-10. cs. 1745. május 6. 
és október 20.. l
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eladottság miatt került a jászkunok közjogi küzdelmeinek a homlokterébe. Ez a küzdelem az 

1745. évi redemptio, a földesúri adóztatás alóli felszabadulás során érte el tetőpontját.4 Ennek 

kapcsán merül fel a kérdés: miféle történeti tényezők és gazdasági érdekek motiválták ezt a 

közjogi küzdelmet?

Koronabirtokok a Korona vonzásában

Történészek, filozófusok, jogászok, politikusok és írók koronként különböző 

szemléletben tették vizsgálat tárgyává a királyi Koronához fűződő felségjog és hatalom, 

másrészt a koronabirtokok közjogi jogállását érintő érdekellentéteket. Valóban jogosan 

hivatkoztak arra is, hogy "vajon a mágnes jobban vonzza-e magához a vasat, mint ahogyan a 

magyar királyi Szent Korona vonja magához az emberek tiszteletét és szeretetét".5 Ennek 

alapján a középkorban többen mintegy természetfeletti, misztikus erővel, sugárzással ruházták 

fel a királyi Koronát, amely a királyi főhatalmat és a közigazgatási egységeket megillető 

közhatalmat szerves egységbe foglalta össze. Ez az egységigény azonban nem zárta ki az 

érdekviszonyok gyakori ütközéseit.

Abból a közismert tényből indulhatunk ki, hogy a koronás királyt valójában sohasem 

ruházták fel kizárólagos felségjoggal, hiszen a felségjog megoszlott az uralkodó és a rendi 

országgyűlés között. Ez a megosztás jól nyomon követhető a királyi koronázási eskü letétele 

és az 1622:II.tc. óta állandósított királyi hitlevelek előírásainak útján.6 Hogy a felségjog két 

hatalmi tényezőjének közjogi küzdelme időről időre milyen változásokat okozott vagy milyen 

eredményekkel járt az ország, közelebbről a közigazgatási egységek javára, az a mindenkori 

erőviszonyoktól függött. A királyi felségjog korlátlan érvényesítésére törekvő uralkodó mind a 

törvényhozásban, mind a végrehajtó hatalomban gyakran szembe került az országgyűléseken 

elfogadott törvényekkel azon a címen, hogy "a szükség nem ismer törvényt - necessitas non 

habet legem". Az I. Lipót-féle abszolutizmus idejében különösen jellemző volt ez a gyakorlat 

a királyi javak (bona regalia) s ezek sorában a koronabirtokok (bona coronalia), valamint az 

állami vagy hadiadó kisajátítása, illetve kirovása vonatkozásában.

4 V.ö. Kiss József: A Pesti Invalidus Ház jászkunsági földesurasága 1731-1745. Budapest, Akadémiai Kiadó, 
1992. 246-254.p.

5 Bartoniek Emma: A magyar királykoronázások története. Budapest, 1939. Idézi Molnárfi Tibor: A Korona - 
Regnum Marianum - A valóság mítosza, a mítosz valósága. Budapest, é.n. 22. p.

6 II. Ferdinánd király (1619-1637.) és gr. Thurzó Szaniszló (1621-1625.) nádor idejében, 1622. augusztus 18-án 
szentesített törvénycikk, amelyet a nádor javaslatára fogadtak el.
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Ezeken a területeken minden korábbinál súlyosabbra fordult a helyzet a 16 éven át 

tartó törökellenes visszafoglaló háborúk idejében, a karlócai békéig, sőt az ezt követő hatalmi 

harcok során is. Mivel a bécsi főhatóságok nem tudták elérni a magyar nemesség rendszeres 

állami adóztatását, azért arra törekedtek, hogy a Magyar Királyság koronabirtokainak közjogi 

jogállását, adóügyi kiváltságait megingassák vagy éppen megszüntessék azért, hogy ebben az 

irányban szélesítsék ki az állami adóztatásra foghatóak körét. Ennek következtében nagy 

mértékben csökkent a magyar királyi ingatlan javak, szorosabban a királyi koronabirtokok 

állománya.

Az 1518:15. és az 1519:11. tc-ek szerint a koronabirtokoknak még két nagy csoportját 

különböztették meg a királyi jövedelmek (proventus regales) beszolgáltatási helyének 

kijelölésével:

a. ) a királyi kincstárnok kezéhez vigyék a koronabevételeket Huszt vára a máramarosi és

az erdélyi sókamarákkal, szintén a harmincadokkal, huszadokkal, az ötvenedekkel, az 

arany- és az ezüst-aknákkal, a kamarákkal és a bányákkal, nemkülönben a szabad 

királyi városokkal és a szászokkal;

b. ) a budai tiszttartó kezéhez szolgáltassák be a jövedelmeket a királyi felség konyhájának

fenntartására és ellátására (civillista) Munkács, Tata és Komárom vára, az egész 

visegrádi alsórész, a régi Buda (Alt-Ofen), a Kós és Csepel nevű szigetek, Zsámbék, 

Solymár és Keszi (Budakeszi) mezővárosokkal, összes tartozékaival, a jászokkal és a 

kunokkal.7

Ebből a felsorolásból elsősorban az tűnik ki, hogy a királyi jövedelmek gazdasági 

erőforrásai igen sokfélék voltak. A megnevezett területek természeti és gazdasági adottságai 

fő vonásokban kifejezték a legértékesebb adóalapokat, de nem rögzítették és nem határozták 

meg a királyi nagyobb jövedelmeket (proventus maiora regalia) és a királyi kisebb 

jövedelmeket (proventus regalia minora) sem. Kitűnik viszont, hogy a kincstárnok kezéhez 

elsősorban a királyt földesúri és felségjogon megillető jövedelmek - a sóbányák és a 

sókamarák, a nemesfémek bányászata, a királyi vám, a pénzverés haszna - , továbbá a szabad 

királyi városok, a királyi koronabirtokok, a szászok, a szepességi és az erdélyi szász városok, 

nemkülönben a még IV. Béla király (1235-1270.) korabeli kiváltságokkal rendelkező jászok 

és kunok területei, települései és népessége, illetve ezeknek a királyt illető jövedelmei. Ezek

7 J. Nikolaus Kovachich: Sylloge decretorum comitialium incliti Regni Hungariae. Pestini, 1818. 293. p., 
továbbá: Corpus Juris Hungarici - Magyar Törvénytár 1000-1896. Millenniumi emlékkiadás, 3-6. k. Budapest, 
1900. 622.p.
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az utóbbiak a budai tiszttartó kezéhez fizették a koronabevételeket. A királyi kincstárnok 

tisztségét az 1527-ben felállított bécsi Udvari Kamara, illetve a budai és a pozsonyi Magyar 

Kamara töltötte be, tehát a budai tiszttartóság a bécsi központi kamarai hatóságtól függött 

éppúgy, mint később a többi hazai kamarai adminisztráció.8

Ezek a királyi ingatlan javak, ezek települései és lakói a királyi jövedelmek közvetlen 

befizetése, lerovása ellenében olyan kiváltságokban részesültek, amelyek tulajdon- és 

birtoklásjogi, politikai és szabadságjogok tekintetében hasonlítottak a nemesi kiváltságokhoz, 

értelemszerűen a köznemesség jogállásához. Mentesültek az állami vagy hadiadó fizetése 

alól,9 viszont vállalták a nemesekhez hasonló hadkötelezettséget, mentesek voltak a

vármegyei és a földesúri adók terheitől. Alapvető kiváltságuk volt a rév- és a vámmentesség, a 

szabad költözködési jog, valamint a földesúrtól mentes helyhatósági autonomia. Szabadon 

rendelkezhettek a királyi kisebb haszonvételekkel.

Ezek a haszonvételek a következőek voltak: a malomjövedelem joga (jus molendini), a 

mészárszéki jövedelem joga ( jus macelli), a korcsmáltatási jog (jus educillationis), a szesz- és 

a serfőzési jog (jus cremati et cerevisiae), a tégla- és a mészégetési jog (jus tegularum seu 

calcis), a vámmentességi jog (jus teloniorum), a vásár- és a piactartási jog (jus fori et 

hebdomadalis), az örökösödési és a hagyatéki jog (jus caducitatis), a halászat, a madarászat és 

a vadászat joga (jus piscationis, aucupatoris et venationis), a faízás joga (jus extirpatio 

arboris). - Az átlagos jobbágytelepülések lakóit ezek a széleskörű jogok nem illették meg, még 

a mezővárosokét sem, bár e tekintetben több kivétel is található, pl. Zsámbék, Solymár és 

Keszi.

Miközben a bécsi központi hatóságok arra törekedtek, hogy a régi királyi jövedelmek 

továbbra is megmaradjanak, ugyanakkor az állami vagy hadiadó bevételei is növekedjenek, 

újabb adóforrások után kutattak, de a nemesi rend mereven ragaszkodott adómentességéhez. 

A Wesselényi-féle főúri mozgalom lelepleződése (1670.) után kezdődő felségsértési és 

hűtlenségi perek, valamint a pozsonyi "rendkívüli bíróság" tömeges ítéletei során elkobzott 

hatalmas uradalmak az Udvari Kamara tulajdonába kerültek. 1672-ben az Udvari Kamara 

kiadott egy részletes utasítást a Magyar Kamara részére: vizsgálja felül a királyi javak 

jövedelmeit és birtokgazdálkodását. Ellenőrizze, hogy a mentességek, amelyeket bárki 

bizonyos kamarai jövedelmek beszolgáltatására nyert, jogosak vagy jogtalanok-e. Nincsenek-e

8 V.ö. Nagy István: A Magyar Kamara 1683-1848. Budapest, Akadémiai Kiadó, 1971. 23-25.p. A budai kamarai 
felügyelőséget 1686-ban, Buda és Pest visszafoglalása után hozták létre.

9 Itt jegyezzük meg, hogy az állami vagy hadiadó nem királyi, hanem a rendi országgyűlésen megszavazott 
országos adóbevétel volt.
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visszaélések a szabad királyi városok kiváltságait illetően?10 11 Ez a felülvizsgálat csökkentette a 

királyi ingatlan javak mentességeit.

A magyar királyi ingatlan javak típusai

A 17. század utolsó harmadában a magyar királyi ingatlan javaknak már három típusát 

különböztették meg hatósági, birtoklásjogi és adóztatási szempontokból:11

a. ) a királyi koronabirtokok (bona coronalia regia),

b. ) a magyar kamarai birtokok (b.cameralis hungarici) és

c. ) a királyi kincstári bortokok (b.fiscalis regia) típusait.

Megkülönböztetésül lássuk tehát ezek jellemző vonásait!

A királyi koronabirtokok állományát ugyanúgy, mint a királyi Korona felségjogát - 

örökösnek, állandónak, szilárdnak és megingathatatlannak tartották a korabeli jogszakértők. 

Azokat a különösen értékes fekvő-ingatlanokat nevezték így, amelyek a régi törvények szerint 

is, nyilvánvaló jogon és elidegeníthetetlenül a magyar királyi Korona tulajdonába tartoztak.12. 

Ilyenek voltak a szabad kerületek (Hajdúság, Jászság, Kunság), az ország kb. 48 szabad 

királyi városa, köztük a korabeli bányavárosok.13. Törvény szerint ezeket nem lehetett volna 

elkobozni vagy eladni akár intézményi, akár magánföldesuraknak, mert ezeknek kizárólagos 

földesura maga az állam, közelebbről a királyi Korona, illetve a magyar király volt, aki ezt a 

jogát a választott nádor útján gyakorolta, akinek ilyen jellegű hatáskörét először Hunyadi 

Mátyás király 1485. évi nádori cikkelyei szabályozták. Katonai mozgósítás esetén a nádor volt 

a nemesi felkelő csapatok országos főkapitánya. Wesselényi halála után, a lipóti 

abszolutizmus idején, 1681-ig azonban nem volt az országnak nádora, s így a koronabirtokok 

helyhatóságai sem közjogi kérdésekben, sem az adóztatási visszaélések megszüntetését illető 

panaszaik tárgyában nem tudtak kihez fordulni, mert nádor hiányában a Magyar Kamara

10 Nagy István i.m. 28. p.
11 U.o. 5.p. Ezeknek teljes körű területi részletezése meghaladja a jelen dolgozat kereteit.
12 Kelemen Imre: Institutiones iuris privati Hungarici. Pestini, 1814. II.k. 1006-8. Főként közjogi kérdéseket

tárgyal.
13 Kállay István: A szabad királyi városok gazdálkodása 1740-1780. Budapest, 1980., Bonis György: 

Városigazgatás, várospolitika. A kamarai igazgatás fennhatósága alatt. In: Budapest története III. Budapest, 
1975. 159-164. p.
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igazgatása alá kerültek, ez pedig a bécsi Udvari Kamarától függött, s e sajnálatos körülmény is 

hozzájárult a királyi koronabirtok közjogi jogállásának fellazuláshoz.

A magyar kamarai birtokok területi állományát az 1670-es éveket követő különböző 

időszakokban igen nehéz feledat volna körülírni, mert a Magyar Kamara területi hatáskörét 

illetően korlátozott jellegű hatósági szervezet volt, sok tekintetben függött a bécsi császári 

Udvari Kamarától mind birtokigazgatási, gazdaságszervezési, valamint kincstári adóztatási 

ügyekben. Hogy ez a függés milyen mértékű volt, az e két kamarai főhatóság mellé-, fölé- 

vagy alárendeltségének változásaival volt kapcsolatban.14 Számolni kell azzal a felemás 

ügyviteli gyakorlattal is, hogy a magyar kamarai birtokok ügyvitele során a jelentéseket 

"ugyan a királyhoz címezik, de a rendeleteket a bécsi Udvari Kamara tárgyalja meg, a 

döntésekre ez ad javaslatot, s a királyi rendeleteket is ez adja ki.15 16

A magyar kamarai bortokok elkobzását, eladását vagy elzálogosítását a törvények nem 

tiltották. Nem tartoztak a nádor főkapitányi és főbírói hatósága alá, rajtuk a földesúri jogokat a 

kamarai tisztségviselők gyakorolták. Nem rendelkezhettek szabadon a királyi kisebb 

jövedelmekkel sem. Fizették az állami vagy hadiadót, ugyanakkor hadkötelezettségük is 

érvényben volt. Jellemzésükre a későbbiekben visszatérünk az óbudai és a ráckevei uradalom 

története során.

A királyi kincstári birtokok, azaz a kincstárra - elsősorban a bécsi Udvari Kamarára 

vagy kamarai adminisztrációra háramlott, illetve az elkobzott ("konfiscierte Güter") birtokok 

területe és száma a Wesselényi-féle főúri mozgalom megtorlása során óriási mértékben 

megnövekedett. A kincstár kezébe kerültek a dunántúli Nádasdy-féle uradalmak, a felvidéki 

Balassa- és a Wesselényi-féle birtokok, a muraközi, a horvátországi, a tengermelléki Zrinyi 

birtokok, általában a felső- és az alsó-magyarországi kamarai hatóságokhoz tartozó birtokok. 

16 Ugyancsak a bécsi Udvari Kamara tette rá a kezét a török hódítóktól visszafoglalt, hatalmas 

birtoktestekre, az ú.n. neoacquisita, újszerzeményi területekre is. Ezeknél a Magyar Kamara 

hatásköre rövid ideig csupán nyilvántartási és adminisztratív teendőkre szorítkozott, 

jövedelmei a bécsi Udvari Kamara kincstárába érkeztek. Erre a sorsra jutott az 1701. július 4- 

én konfiskált, majd 1702. március 22-én a Német Lovagrendnek eladott Jászkun Kerület is, 

amint erre a későbbiek során visszatérünk.

14 Nagy I. i.m. 19.p. 1686 novemberében létrehozták a Budai Kamarai Igazgatóságot, majd 1690. óta 
adminisztráció néven szereplő hatóságot, amely a bécsi Udvari Kamarától és a Haditanácstól függött.

15 U.o. A függés mértéke így vált vitathatóvá szinte évszázadokig.
16 HKAHFA Wien, Ungarn, 1686. rote Nr 306-308. 1686. január 10., 1686. május 31.. az 1686 utáni 

elkobzásokra a rote Nr 453. f.1709. május 23. stb.
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Ismeretes, hogy az újszerzeményi területeken csak azok a birtokok kerülhették el a 

kincstári konfiskálás, elkobzás keserű sorsát, amelyek írásban tudták igazolni régi 

tulajdonjogukat a birtokra s amelyek ki tudták fizetni a birtok értékének 10 %-ára rúgó 

fegyverváltság összegét, amelyet a br. Thavonath Lajos szepesi kamarai elnök, a császári 

kamarai telekkönyvi bizottság elnöke vezetése alatt álló nyilvántartás alapján állapítottak meg. 

17 Ez a Thavonath-féle bizottság az 1690-es évektől kezdődően nemcsak sikkasztásairól és 

részrehajlásairól vált hírhedtté, hanem azáltal is, hogy több esetben évtizedeken át halasztotta 

az újszerzeményi birtokok tulajdonjogának tisztázását. Négy szabad királyi város - Buda, Pest, 

Esztergom és Székesfehérvár - 1701-ben már együttesen lépett fel, hogy visszaszerezze régi 

szabad királyi jogállását a bécsi főhatóságoktól. Nagy küzdelmek és nagy anyagi áldozatok 

árán először Pest és Buda nyerte vissza koronabirtoki jogállását, de csak az 1703-1706 közötti 

években, miután engedélyt kapott a Thavonath-bizottságtól, hogy önálló városi telekkönyvet 

vezessen. Fegyverváltság címén Buda 8.600 rajnai Ft-ot fizetett, Pest 6.400, míg Esztergom és 

Székesfehérvár 5.000 rajnai Ft-ot. 17 18 Ennek ellenében kapták vissza szabad királyi városi 

közjogi jogállásukat minden korábbi kiváltságukkal együtt. De pl. Szeged és Debrecen csak 

1718-ban tudta kiharcolni régi kiváltságleveleinek érvényesítését. 19

Visszatérve a Lipót-féle abszolutista törekvésekhez, rá kell mutatnunk arra is, hogy a 

koronabirtokok közjogi jogállását írásba foglaló kiváltságlevelek érvényességét a bécsi 

központi hatóságok sok esetben már a 17. század közepétől fogva sem ismerték el, bár 

nyilvántartották, mert a török hódoltsági területen érvényben volt a kettős (bécsi és török 

kincstári) birtoklás és adóztatás gyakorlata. Így a török hódoltság terheit viselő koronabirtoki 

lakosság vállaira Bécs is újabb terheket rakott, amikor jobbágy-földesúri szolgáltatásokra 

kényszerítette az érintett birtokok hajdan kiváltságos helyhatóságait. Országosan több 

koronabirtok jutott erre a sorsra. Ez alkalommal csupán három jellegzetes koronabirtok sorsát 

követjük nyomon a kiváltságok elvesztése útján:

a. ) Óbuda és az óbudai uradalom,

b. ) Csepel-sziget és a ráckevei uradalom, valamint a

c. ) Jászkun Kerület "jobbágykorszakának" vázolásával.

17 Benda Kálmán (főszerk.): Magyarország történeti kronológiája. II. k. 1526-1848. Akadémiai Kiadó, Budapest,
1982. 512.p. továbbá: Bonis György: Buda és Pest bírósági gyakorlata a török kiűzése után 1686-1708. 
Budapest, 1962. 300-310.p.

18 Bonis Gy. i.m. 163.p.
19 Farkas József (szerk.): Szeged története II. 1686-1849. Szeged, 1985. 93.p., Rácz István (szerk.): Debrecen

története II. Debrecen, 1981. 115.p.
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Amint fentebb láttuk, mindhárom birtokegyüttes kiemelten szerepelt az 1518. és az 

1519. évi nyilvántartás szerinti királyi ingatlan javak sorozatában, történeti útvesztőik sok 

tekintetben mégis különböztek egymástól, bár mindhárom hódoltsági területen feküdt.

Óbuda és az óbudai uradalom közjogi változásai

Óbuda a 14. század közepétől "a magyar királynék városa", miközben felerészben 

egyházi - káptalani - birtok maradt. A török hódoltság idején török részről a budai pasa khász- 

birtoka, magyar részről is kincstári birtok, a komáromi váruradalom tartozéka volt, tehát a 

királyi koronabirtokok állományába tartozott. 20 A bécsi Udvari Kamara azonban 1659-ben 

elzálogosította a Magyar Kamara elnökének, gr. Zichy Istvánnak kamaraelnöki fizetése, illetve 

"érdemei elismerése" fejében, holott az 1608:XXII. tc-be, az ú.n. antecoronationalis 

articulusokba is belefoglalták az elzálogosítás, valamint az eladás tilalmát.21 A török 

hódoltsági területre jellemző kettős birtoklás révén a város és a hozzátartozó uradalom évente 

meghatározott földesúri adót fizetett a zálogbirtokos Zichynek. Buda visszafoglalását (1686. 

szeptember 2.), illetve a török kiűzését követően a zálogbirtokos fia, Zichy Péter már 

kizárólagos földesúri tulajdonjoggal kapta meg Óbudát mezővárosi jogállással és az óbudai 

uradalmat. Ez az uradalom együttesen három mezővárost (Óbuda, Szentendre és Zsámbék), 

valamint kilenc községet (Békásmegyer, Budakeszi, Budaörs, Dunabogdány, Perbál, 

Pilisszántó, Szigetmonostor, Tahitótfalu és Tök) foglalt magában, területét mintegy 80.000 

magyar holdra becsülték. 22

A Zichy-család az egész uradalom központját Zsámbékon rendezte be, mert Óbuda 

éveken át, 1688 végéig a visszafoglaló harcok miatt szinte teljesen elnéptelenedett. Először a 

magyar lakosság települt vissza, majd 1698-ban megindult a német telepesek beözönlése, de 

még évtizedekig tartott e mezőváros benépesülése. A Zichyek itt egy középkori várkastélyt 

újítottak fel és bővítettek ki, rendbehozták a román stílusú zsámbéki templomot, amelyet a 13. 

században a zsámbéki Premontrei Prépostság építtetett. Zsámbék és általában a Zsámbéki 

Medence (Zsámbék, Perbál és Tök) települési képe azt mutatja, hogy a korábbi magyar 

lakosság folytonossága nem szakadt meg, a háborús károk helyreállítását az 1686 után 

betelepült magyar huszárok és hajdúk végezték el. A Zichyek Zsámbékra csak az 1714-et

20 Gál Éva: Óbuda helyrajza a hódoltság végétől a 19. század közepéig. In: Horváth Miklós (főszerk.): 
Tanulmányok Budapest múltjából XXI. Budapest, 1979., 105. és 140.p.

21 Benda Kálmán i.m. 436.p. II. Mátyás királlyá koronázása előtti törvényről van szó, Pozsony, 1608. november
15. A koronázás 1608. november 19-én történt meg.

22 Gál Éva: Óbuda és az óbudai uradalom a Zichyek földesurasága alatt 1659-1766. Budapest, 1979. 5.p.
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követő években telepítettek németeket, akik Schwarzwaldból és Württembergből érkeztek, 

amint az uradalom többi részére is. 23

Óbuda mint földesúri mezőváros mintegy 6.000 magyar holdnyi területen feküdt. 

Középkori plébánia-templomát a hódoltság idejében a város kálvinista lakossága vette 

birtokba. 1698-ban a földesúr, ifjabb Zichy István több mint 50 német családot költöztetett a 

városba, s ezt a templomot a katolikus németeknek adták át.24 A városnak ez volt az 

elsődleges központja. A Zichyek létrehoztak egy második központot is, ahol a földesúri 

intézmények foglaltak helyet: a majorház, illetve az urasági kastély, a tiszttartó, a kasznár, és a 

többi uradalmi alkalmazott lakása, az uradalmi tömlöc, a dézsma- és a présház, valamint az 

urasági vendégfogadó.25 Ennek a második városközpontnak a kiépítése már az egész óbudai 

uradalom földesúri igényei szerint valósult meg, noha az uradalom központját csak 1726-ban 

helyezték át Zsámbékról Óbudára.26

Az óbudai uradalom harmadik mezővárosa Szentendre volt. A hódoltság után, az 

1691-ben kezdődő rác betelepülés során az uradalom legnépesebb és a legvárosiasabb 

települése lett. Lakosainak számáról, vagyoni helyzetéről igen keveset tudunk, mert nem 

maradtak fenn megbízható összeírásai. Lakosai főként szőlőtermeléssel, de főként kézműves

iparral, ezen belül ruházati iparral és kereskedelemmel foglalkoztak. Földesúri szolgáltatásait 

mindvégig évente egy összegben rótta le. Tehát a városi önkormányzat viszonylag önállóbban 

gazdálkodott a Zichyek földesurasága idejében.27

Az uradalom egész területén megszűntek a koronabirtoki kiváltságok. Az 1701. évi 

urbárium és az 1703. évi Pest-Pilis-Solt vármegyei összeírás adatai azt mutatják, hogy Óbuda 

lakosságát úrbéres jobbágysorba süllyesztették, robotra fogták ,terményjáradék és földesúri 

tized fizetésére kötelezték. Fizették az állami vagy hadiadót és a vármegyei kirovásokat is. 

Nem rendelkezhettek szabadon a királyi kisebb haszonvételekkel sem, és ennek révén 

helyhatósági autonomiájuk is sok csorbát szenvedett. Az egész uradalom gazdálkodásában 

szinte meghatározó szerep jutott a szőlőtermelésnek: Óbuda, Szentendre, Budaörs, 

Békásmegyer, Bogdán területén szinte monokultúrává vált a szőlészet. Amíg 1700-ban még 

1.223 akó (1 bécsi akó / Eimer, urna / = 54,30 liter) volt a dézsma alá eső bortermés,

23 Létay Miklós: Óbuda parasztpolgárainak anyagi kultúrája ... In: Horváth M.i.m. 153-154.p.
24 L. a 20.sz. jegyzetet, valamint a 22. számút a 121 .p.
25 U.o. 120.p. Ez a városközpont így is megmaradt akkor is, amikor Óbuda 1766-ban a Zichy család birtokából a

kincstár tulajdonába ment át."
26 V.ö. a 22. sz. jegyzet anyagát!
27 L. Gál Éva: Óbuda és az óbudai uradalom a Zichyek földesurasága alatt (1659-1766.) Kandidátusi értekezés

tézisei. Budapest, 1979. 9.p.
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1766/67-ben már ötvenszeresére, 61.208 akónyira emelkedett, "az egy adózóra jutó bortermés 

pedig 3,6 akóról 28,3 akóra, vagyis majdnem nyolcszorosára nőtt".28

Természetesen megőrizte jelentőségét a másik fő művelési ág, a mezőgazdaság is, 

főként a Zsámbéki Medence: Zsámbék, Tök és Perbál területén. Az uradalom dézsmára fogott 

jobbágyai 1700-ban még 7.152 mérő (1 pozsonyi mérő /metreta posoniensis/ = 54,30 liter) 

gabona után adtak dézsmát, 1766/67-ben már 37.957 mérő gabonatermés után fizettek 

földesúri dézsmát, vagyis 5,3 -szoros növekedést értek el. Viszont a szőlészek számának 

növekedése miatt az egy adózóra jutó átlagos gabonatermés 21 mérőről 17,6 mérőnyire

csökkent.29

Az óbudai uradalom területének kb 25-30 %-át erdőségek borították. A földesúr az 

erdőséget nem osztotta fel jobbágytelkek szerint, így nem tudta nyilvántartani itt a lakosság 

jövedelmeit, csupán az uraság részére történő faszállítást számíthatta be a robotba. A Zichyek 

egyébként viszonylag kevés önkezelésű allodiumot tartottak, inkább a telkes jobbágyok 

számát növelték a betelepítésekkel is. Bár az allodiális szántók aránya a 18. század közepére 

megnőtt.30

Szinte kezdettől fogva nyomon követhető az uradalom mezővárosainak az a törekvése, 

hogy miként lehetne megszabadulni a földesúri alávetettség terheitől, s hogyan lehetne 

visszaszerezni a régi koronabirtoki kiváltságokat. Ugyanakkor a bécsi Udvari Kamara a Budai 

Kamarai Adminisztráció útján vissza akarta venni az uradalmat a Zichyektől, hogy azután más 

vevőnek újra eladhassa magasabb áron. Ez a törekvése nem járt sikerrel, a Rákóczi- 

szabadságharc eseményei útját állták az ilyenféle bécsi nyerészkedéseknek is.

Óbuda helyhatósága 1714-ben felterjesztést intézett az uralkodóhoz a Magyar Kamara 

útján, kérte a város hajdani koronabirtoki jogállásába való visszahelyezését, sőt a szabad 

királyi városi jogállás megadását is. Kiemelte, hogy a Zichy grófoknak történt eladásuk 

törvényellenes volt. Ezt követően hét éven át tartó per volt folyamatban a Magyar Kamara és 

az Udvari Kamara között, de mindez nem hozott eredményt. Ugyanis Zichy Péter a bécsi 

udvarban magas tisztséget, asztalnokmesteri hivatalt viselt. A királyi jogügyi igazgató is a 

Zichyek mellé állt azzal az indoklással, hogy a "rangemelés" csökkentené az Udvari Kamara 

bevételét, módosítaná az itteni portális adóztatási rendszert, a portális katonaállítás

28 U.o. 7.p.
29 U.o.
30 U.o. 9.p.
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gyakorlatát, és "további pereket vonna maga után"31. Így az uradalom közjogi jogállása 

egyelőre nem változott meg.

Ami nem sikerült gr. Erdődy György magyar kamarai elnöksége (1720-1748) idejében, 

az végül is sikerrel járt gr. Grassalkovits Antal kamarai elnöksége (1748-1771) alatt. Az 

elhunyt Zichy Péter özvegye, gr. Bercsényi Zsuzsanna, miután fia, Zichy Miklós 1758-ban 

elhunyt, életjáradék fejében lemondott az uradalom tulajdonjogáról a Magyar Kamara javára. 

Ettől fogva az uradalom tartósan és véglegesen a királyi kamarai bortokok állományába 

került.32 Így a földesúri jogokat immár a kamarai tisztek gyakorolták az óbudai uradalomban. 

Grassalkovits 1766. június 24-én úrbéri szerződésben szabályozta az uradalom 

mezővárosainak és községeinek földesúri szolgáltatásait. A robotot készpénzzel meg lehetett 

váltani, pl. Óbuda ilyen címen évente 340 rajnai Ft-ot fizetett. A szerződéses jobbágyság 

visszakapta szabadköltözési jogát azzal a korlátozással, hogy az elköltöző állítson maga 

helyett más gazdát. Ez az igény a folyamatos beköltözések révén könnyen ment. A királyi 

kisebb haszonvételekkel azonban továbbra is csak kis részben rendelkezhettek az uradalom 

helyhatóságai, s ezeknek önkormányzati kiváltságait is csak csekély mértékben állították 

vissza. Pl. a választott bírákat, a jegyzőket és az esküdteket hivatalos és hiteles okmányokkal 

kötelezték arra, hogy a Magyar Kamara, illetve a "kamarai tisztek iránt engedelmesek lesznek, 

az úriszéki joghatóságot elismerik és a szerződésekben előírt kötelezettségeket teljesítik". 33 

Adott körülmények között már ez is elfogadható eredménynek számított.

Óbuda azonban ezt követően is szerette volna megkapni a szabad királyi városi 

jogállást úgy, hogy közigazgatásilag vegyék ki a vármegyei törvényhatóság alól és csatolják 

Buda szabad királyi városhoz. Mária Terézia Udvari Kamarája azonban ezt a tervezetet 1776- 

ban elutasította, mert így Buda "hatalmas közösséggé és nagyvárossá nőhetne". Továbbra is 

engedélyezte azonban a robotteher pénzen való megváltását. 34 Az egyesítésre még egy 

évszázadig várni kellett.

Csepel sziget és a ráckevei uradalom a 17-18. században

31 Bonis György i.m. In: Budapest története III. Bp. 1975. 178.p.
32 L. a 27. sz. jegyzet anyagát!
33 Bonis György. i.m. u.o. és a 88-89.p.
34 Bonis Gy. i.m. 89. és a 180-181 .p.
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Fővárosunk déli peremrészén, a sziget északi csúcsán elhelyezkedő Csepel akkori 

jobbágyközségtől a sziget déli végében található Makád községig terjed ez a Duna-sziget. 

Mintegy 50 km hosszú és helyenként 7-8 km széles, mintegy 257 négyzetkilométer területen 

11 települést foglalt magába: Ráckeve mezővárost, továbbá Csepel, Promontor, 

Szigetszentmiklós, Szigetszentmárton, Tököl, Szigetújfalu, Szigetbecse, Szigetcsép, Lórév és 

Makád községeket. A 16-18. századi levéltári forrásokban Király-sziget, Úrsziget, Kevei 

sziget, Becsei sziget és Gross-sziget névváltozatokban fordul elő.35

Ez a terület a középkortól fogva végig a királyi ingatlan javak állományába tartozott, 

koronabirtoki kiváltságokkal rendelkezett, hosszú ideig a királynék birtoka volt. A török 

hódoltság idejében az uradalom lakossága megritkult. A 15. században a török hódítók elől 

menekülő délszláv (rác) népesség érkezett a szigetre az Al-Duna melléki Keve vármegyéből, s 

megszállta a Szentábrahámtelke nevű pusztát, s itt tartós települést hozott létre. E település 

lakosságszáma nagy mértékben megnőtt, amikor Székesfehérvár 1543. szeptember 3-án 

bekövetkezett eleste során nagyszámú magyar menekült a településre érkezett. A település 

magyar és szerb lakossága együttesen vett részt Ábrahámegyháza fejlesztésében, 

újraépítésében. Ettől kezdve vált ez a település az uradalom mezővárosává Ráckeve néven.36

A magyar és a rác lakosság között bizonyos ellentétek alakultak ki a 16. század 

folyamán, "s bár a magyaroknak sikerült is a városi tisztségeket kezükbe szerezniök, a 

törökkel való közelebbi viszonyuk miatt mégis inkább a rácok jártak a gazdagodás útján. A 

Csepel-szigeten az állattenyésztésre használt, kipusztult területek, az 'öregbedő habos homok 

és a szomszéd pusztaságok' khász-birtokot képeztek, mint általában a Duna átkelő vagy 

azokhoz vezető összes területek; itt legelőbérletnél, kikötő-, rév- és vámbérletnél állandóan a 

rácok részesültek előnyben. Pl. a ráckevei bíró, Bogdán Gyuro vezetése alatt álló társaság 

kapta meg a ráckevei khász- és kikötőbérletet, s ennek tagjai közt a kevei rácok mellett egy 

török tímárbirtokost is találunk". A pénzt az alföldi marhakereskedelem révén tudták 

maguknak megszerezni. Így vált Ráckeve is kereskedővárossá.37

Minthogy ez az uradalom is a hódoltsági területhez tartozott, itt is érvényesült a kettős 

birtoklás és adóztatás gyakorlata. II. Ferdinánd Udvari Kamarája 1622-ben a már jelzett 1608. 

évi törvénycikk ellenére mégis elzálogosította a zólyomi gróf Esterházy családnak, majd III.

35 Pest Megyei Levéltár (A továbbiakban PMLt), Ráckeve mezőváros lt, Bírói krónikás könyv, 1606-1736., 
Közgy. kv. 1698-1703. Kriegs-Archiv, Wien. Invalidenamt Reg. 1731-45. Nr 400.F.3-4.

36 Szekfű Gyula: Magyar történet III.k. Budapest, 1939. 433-34.p. OL P. 1291. III.H. Ráckevei uradalom. 3. 
Iratjegyzék.

37 Szekfű Gy. u.o.
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Ferdinánd 1638-ban elkoboztatta, végül eladta 16.336 rajnai Ft-ért a család örököseinek.38 Az 

uradalom földesura 1682-től 1695-ig gr. Esterházy István volt, aki azonban szerfölött 

eladósodott, s ezért Ráckevét és a Csepel-szigetet 42500 rajnai Ft-ért eladta gr. Donatus 

Heissler császári-királyi generálisnak, aki azonban 1696-ban elhunyt, s özvegye, gr. Maria 

Barbara Heisslerin 1698. augusztus 4-én kelt császári engedéllyel eladta az uradalmat 85.000 

rajnai Ft-ért hg. Savoyai Jenő tábornagynak, a bécsi Udvari Haditanács elnökének.39 Ez 

időben nagyobb számú német lakosság telepedett le az uradalom északi részének településein.

Savoyai telepítési biztosa, Claudius Verlet, telepítési szerződésben szabályozta az 

uradalom mezővárosának és községeinek úrbéri kötelezettségeit. Az újonnan kinevezett 

földesúri prefektus, Franciscus de Aloysius 1699-ben kötött úrbéri szerződést az uradalom 

településeivel.40 Pl. Csepel község úrbéres jobbágyainak évente 100 rajnai Ft censust kellett 

fizetniök, továbbá termény- és állattizedet, valamint illő ajándékot adni a földesúr konyhájára, 

de évente csak 8 napot kellett robotolniok. Ugyanis itt önkezelésű majorsági birtokot nem 

hoztak létre. A parasztgazdaságok a területnek kb. egyharmadát foglalták el, a másik 

harmadán legelő- és kaszáló-rétek voltak, ahol lehetővé vált a belterjes állattartás és - 

tenyésztés is. A község szomszédságában, Promontoron nagykiterjedésű szőlőgazdaságok 

alakultak. Itt a csepeli gazdák jelentős jövedelemhez jutottak, szőlő- és bortermésüket Buda és 

Pest piacain értékesítették. Promontoron egyébként csak szántó- és legelőnélküli zsellérek 

laktak s ők a szőlőkből és a kőbányászatból éltek.41

Az egész uradalom jobbágykötelezettségei Savoyai földesurasága idejében sokkal 

enyhébbek voltak az átlagos jobbágytelepülések terheinél. Az uradalom mezővárosának és 

községeinek helyhatósági autonomiája szinte érintetlenül megmaradt, de a királyi kisebb 

haszonvételekre (malom, mészárszék, korcsma, vám és rév, vásár és piac) földesúri adót 

vetettek ki.

38 Ol. P. 1291. Az Esterházy család zólyomi (grófi) ágának levéltára. III. H. Ráckevei uradalom.
39 Heissler generális 1690. augusztus 21-én Zernyestnél (Erdélyben, Fogaras vármegyében, ma: Zarnesti.) esett

gr. Thököly Imre kuruc fejedelem csapatainak fogságába. Onnan 1692. januárjában szabadult meg úgy, hogy 
helyette a Bécsben számüzetésben élő gr. Zrínyi Ilona (Thököly hitvese) cserében visszanyerte szabadságát. 
Innen azonnal elindult Munkácson, Tokajon, Erdélyen át Konstantinápolyba s onnan férjéhez, Nikodémiába. 
1703. február 18-án elhunyt.

40 Schönherr Gyula: A bécsi Udvari Kamara levéltárának magyar vonatkozású oklevelei. II. Történelmi Tár.
1887. évf. 720-733.p.

41 Nagy Lajos: Budapest története 1686-1790. In: Gerevich László (főszerk.): Budapest története III. Bp. 1975.
93-94.p.
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Savoyai idejében azonban mégsem Csepel község lett az uradalom igazi központja, 

hanem a mezőváros Ráckeve. Savoyai itt építtette fel a tiszta barokk Savoyai-kastélyt, amelyet 

1701-1702-ben Johann Lucas von Hildebrandt osztrák építőmester tervezett.42

Sok tekintetben jelentős fordulat következett be Savoyai elhunyta (1736. április 10.) 

után. A hercegnek nem voltak gyermekei, de örökösei, így testvére, Tamás savoyai herceg, 

Emanuel Philibert carignai herceg, illetve a Savoyai-ház királyi ága lemondtak az uradalom 

öröklési jogáról a magyar király javára.43 Így ez az ősi magyar királyi koronabirtok is a 

Magyar Kamara földesúri fennhatósága alá került. Gr. Erdődy György kamaraelnök a 

Ráckevén lakó Herbert János tiszttartót bízta meg az uradalom földesúri ügyvitelével. 

Megszigorította az úrbéri szolgáltatásokat: a robotszolgáltatást évi 8-ról 20 napra emelte fel, a 

tized helyett kilenced fizetésére kötelezte a jobbágyokat, a szőlő- és bordézsma helyett 

kilencedet kellett fizetniök. Az 1740-es évektől kezdődően a jobbágyok kiszorultak az addig 

használt legelőjükről, „amely igen alkalmas lehetett volna birkatenyésztésre. A csepeli 

jobbágyok birkáinak helyét urasági birkanyájak foglalták el".44

A földesúri tisztek hatalmaskodása miatt az uradalom lakossága több ízben panaszt 

emelt, sőt lázongott, de nem sok eredménnyel. 1748-tól, Grassalkovits Antal gróf 

kamaraelnöksége kezdetétől némileg javultak az úrbéri viszonyok, csökkentek a terhek, de 

Mária Terézia királynő 1767-ben kiadott úrbéri pátense már olyan súlyosan érintette az 

uradalom lakosságát, hogy szolgálatmegtagadással is tiltakoztak ellene. A fő sérelem az volt, 

hogy a jobbágytelkeket rosszul mérték ki főként a terméketlen, homokos és árvizes 

területeken. Az önkezelésű majorságok lehetőséget kaptak arra, hogy a jobbágytelkek rovására 

területüket megnöveljék s így a jobbágyság munkaerejét nagyobb mértékben igénybe 

vehessék. A csepeliek nem voltak megelégedve azzal a szerződéssel, amelyet Grassalkovits 

ajánlott nekik. Ezért királyi rendeletre 1772-ben - most már gr. Erdődy János 

kamaraelnöksége idejében új felmérést készítettek, s ennek alapján a jobbágyok termékenyebb 

területen kaptak telkeket, csökkent a földesúri adók mennyisége is. Erdődy a királyi kisebb 

haszonvételek jelentős részét átengedte a helyhatóságoknak, s ezen az úton autonomiájuk is 

függetlenebbé vált, sőt érvényesült a lakosság szabad költözködési joga is. Promontoron 

egyáltalán nem vezették be az urbariális pátens előírásait. Itt az új szerződés kiemelte, hogy

42 PMLt. Ráckeve mezőváros lt. Bírói krónikás könyv. 1699. 79.p. Voit Pál: A ráckevei kastély. Budapest, 1965.
6.p.

43 Schönherr Gy. i.m. 779.p.
44 Nagy Lajos, i.m. 93.p.
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"mivel a községnek nincs határa, szántóföldje és rétje, csak a borból és a méhből kell tizedet 

adniok".45

1770-ben az úrbéres lakosság száma Csepelen a következő képet mutatja: telkes 

jobbágy volt 27, a házas zsellérek száma 12, míg a házatlan zsellérek száma csak 3. 

Promontoron viszonylag más a helyzet: telkes jobbágy nem volt, házas zsellér 131, házatlan 

zsellér 27, összes úrbéres tehát 158 lakos volt.46

Megállapítható tehát, hogy a Csepel-sziget és a ráckevei uradalom gazdasági 

erőforrásai, elszigetelődött társadalmi mozgalmai nem képeztek olyan, a bécsi főhatóságok 

ellenében is hatékony politikai fellépést, aminek a birtokában az uradalom visszaszerezhette 

volna koronabirtoki jogállását. Erejéből csak arra futotta, hogy úrbéres kamarabirtoki 

jogállását és régi kiváltságainak néhány maradékát megőrizze és megszilárdítsa.

A Jászkun Kerület átmeneti "jobbágykorszaka"

Ennél jóval nagyobb, sőt országos viszonylatban is egyedülálló eredményt tudott elérni 

a Jászkun Kerület. A Jászság és a két Kunság a középkor folyamán, de még a török hódoltság 

idejében is megőrizte királyi koronabirtoki jogállását. Nem tagolódott bele a korabeli 

vármegyerendszer közigazgatási kereteibe. Bár ilyenféle kísérletek a szomszédos vármegyék 

részéről többször is előfordultak. A területvesztéssel fenyegető kísérletek azzal függöttek 

össze, hogy a hódoltsági területen mindenütt érvényesült a kettős birtoklás és adóztatás 

gyakorlata. Így a hódoltság idejében a jászkunok is fizették a nádori censust, a Magyar 

Kamarának pedig "a fél-adót",47 a török kincstárnak a telekadót, a termény- és állatadót, a kézi 

és az igásrobotot. Adóztatás terén úgyszólván anarchikus zavar tombolt.

Különösen sok sérelem érte a jászkunságiakat Heves, Pest-Pilis-Solt és Csongrád 

vármegyék részéről az 1667 és az 1681 közötti években, amikor az országnak nem volt nádora 

sem , akihez a jászkunok sérelmeik orvoslása végett fordulhattak volna. Megváltozott 

azonban a helyzet, amikor a pozsonyi országgyűlés 1681. június 13-án nádorrá választotta gr. 

Esterházy Pált. A jászkunsági vezetők népes küldöttsége már a következő hónapban, még a 

soproni országgyűlés idején felkereste a nádort, hogy a jászkunságiakat ért súlyos 

törvénytelenségekről beszámoljanak és mint legfőbb kapitányuktól és főbírájuktól orvoslást

45 U.o. 94-95.p.
46 U.o. 148.p. Itt a házatlan zsellérek sem voltak teljesen nincstelenek, némi szőlőbirtokkal ők is rendelkeztek.
47 OL UC 71 ;4. 206-263.p. - Nádori census, királyi dica, census servilis (a téli robot helyett pénz), termények

dézsmája.
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kapjanak. Ez a politikai fellépés közjogi vonatkozásban sikeresnek bizonyult: Esterházy még 

ez évben három szabadalomlevelet állított ki részükre Pozsonyban.48 Ugyancsak ez év 

augusztus 2-án kelt a nádor kiváltságlevele a jászkunok harmincad-, rév- és 

vámmentességéről. Ezeket a nádori szabadalom- és kiváltságleveleket 1682. június 5-én Pest 

vármegye törvényszékén is közzétették. A nádori leirat kinyilvánította, hogy a jászkunsági 

falvak lakosai "a megyéhez való adófizetés terhe, ennek hatósága és védelme alól 

kivétetnek."49

Ezeket a nádori iratokat tekinthetjük a jászkun közjogi küzdelem első eredményének, a 

koronabirtoki jogállás elismerésének. I. Lipót császár és király 1697-ig öt alkalommal újította 

meg, íratta át és erősítette meg a Jászkun Kerület különféle kiváltságait.50 Mindezek ellenére a 

bécsi udvari Titkos Tanács és az Udvari Kamara már 1689-ben besorolta a Jászkun Kerületet 

is az újszerzeményi (neocaquisita) javak közé, s gr. Kollonits Lipót kardinális, a Magyar 

Kamara akkori elnöke kijelentette, hogy "a fegyverjog" alapján a bécsi udvar a Jászkun 

Kerülettel, mint királyi koronabirtokkal is szabadon rendelkezhet. A kincstári kisajátítás és a 

törvénytelen eladás folyamata megállíthatatlanul haladt a maga útján.

1695. augusztus 27-én alárendelték a Magyar Kamarát az Udvari Kamarának.51 A 

hegyaljai kuruc felkelés és a török támadás veszélye egyelőre korlátozta a folyamatot, de a 

karlocai békekötés (1699. január 26.) után felgyorsultak az események. 1699 őszén az Udvari 

Kamara utasította az egri kamarai felügyelőséget, hogy a Jászkun Kerületben végezzen 

teljeskörű területi, népességi és vagyoni összeírást. Ez az összeírás 1700. február 19-ére el is 

készült52, s nyilvánvalóvá vált, hogy a császári kincstár a kerületek törvénytelen elkobzására 

és eladására készül. Éppen ezért Sőtér Ferenc nádori alkapitány tiltakozó memorandummal 

egy küldöttség élén Bécsbe sietett, hogy a kamaránál és az újszerzeményi bizottságnál 

tiltakozzék. Ám itt nem fogadták, sőt ügyészi perbefogással fenyegették meg.53

1701. július 4-én I. Lipót kibocsátott egy rendeletet, miszerint a jászkunok minden 

kiváltsága érvényét vesztette, ők közönséges jobbágyszolgáltatásokra kötelezhetlek, s

48 Pintér Jenő (szerk.): Jászberény r.t. város levéltárában lévő kiváltságlevelek és oklevelek gyűjteménye. 
Jászberény, é.n. 41-79.p.

49 Bánkiné Molnár Erzsébet: A Jászkun Kerület igazgatása 1745-1876. Szolnok, 1995. 15. p.
50 Pintér Jenő, i.m. u.o.
51 Benda Kálmán, i.m. 519.p.
52 OL UC 71:4. Conscriptio ... 1699. október 30. Továbbá Kiss József: A Jászkun Kerület parasztsága a Német

Lovagrend földesúri hatósága idején 1702-1731. Akadémiai Kiadó, Budapest, 1979. 12.p.
53 Kiss József, i.m. 50.p.
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védelmükben Esterházy nádor semmit sem tehet.54 Amikor az 1702. január 12-én tartott titkos 

adásvételi tanácskozásokon Kollonits ismertette a Német Lovagrend érdemeit, főhatósági 

körökben már elhatározták, hogy a Jászkun Kerületet 500.000 rajnai Ft-ért eladják a Német 

Lovagrendnek. Az adásvételi szerződést 1702. március 18-án írták alá az Udvari Kamara és a 

Titkos Tanács részéről Kollonits, a Lovagrend részéről hg. Franz Ludvig lovagrendi magister 

generális, birodalmi választófejedelem. Március 22-én I. Lipót császár és király 

jóváhagyásával és aláírásával ez a szerződés érvényessé vált.55 Esterházy tiltakozásul négy 

felterjesztést is intézett a királyhoz, de ezeknek már semmi eredménye sem volt.

A Német Lovagrend ünnepélyes földesúri beiktatására először Jászberényben, a 

kerületek központjában 1702. május 22-én került sor. Ezt követően, május 27-én 

Karcagújszálláson, a Nagykun Kerület központjában, majd június 1-én Kiskunhalason, a 

Kiskun Kerület központjában történt meg a földesúr birtokba iktatása, amelyet mindhárom 

központban számos tiltakozás és hivatalos ellentmondás kísért végig.56 A jászkunsági 

nemesek és elöljárók már július végén tiltakozó küldöttséget indítottak Bécsbe és Boroszlóba 

a lovagrendi főhatósághoz, de útjuk eredménytelenül végződött.

Amikor azonban 1703. május 6-án kibontották a Rákóczi-szabadságharc zászlóit, 

elérkezettnek látszott az idő arra, hogy a jászkunok megfelelő választ adjanak a sorozatos 

törvénytelenségekre és a nyilvánvaló közjogi visszaélésekre. A jászok és a kunok 1703 nyarán 

csatlakoztak a szabadságharchoz, s a lovagrendi földesúri tisztek és adószedők kénytelenek 

voltak elhagyni a kerületeket. Így gyakorlatilag 1703 júliusától 1710 szeptemberéig szünetelt a 

földesúri tevékenység a Jászkun Kerületben. II. Rákóczi Ferenc fejedelem 1703 október végén 

a Tokajban kelt pátensével törvényen kívül helyezte a Német Lovagrendet és jászkunokat 

visszahelyezte régi szabadságjogaikba, de előírta a fejedelem zászlói alatti 

katonáskodásukat.57

Ezzel új tartalommal telítődött a Bécs- és a földesúr-ellenes közjogi küzdelem. A 

Jászkun Kerület mindvégig megmaradt Rákóczi hűségén, de a Német Lovagrend 1710 őszén 

újra birtokba lépett. Ám a Jász Kerület választott kapitánya, majd a jászkunsági összevont 

huszárezred ezereskapitánya, Szentmiklósy János nem adta fel a harcot, 1711 januárjában meg

54 Deutsch-Ordens-Zentral-Archiv, Ungarn Abteilung, a továbbiakban: DOZA U 157/1. Instruktionen für die
Visitatoren der Ungarischen Deutschordens-Distrikte. 1701. június 4.

55 DOZA U 156/1. f. 230-244. Der kayserliche original Kaufbrief per 500.000 G.R., dato Wien, den 22. Martii
1702. für Jasziger- und Kumaner- Distrikten in Ungarn.

56 DOZA U 156/1. Diarium und Berichte der ersten Generalvisitation der Jasziger- und Cuman-Distrikte durch
Baron von Kageneck, 1703. Notanda 1703. August 13. Contradictiones, 511-520. A tiltakozások iratainak 
száma 39-re emelkedett. Ezeket a Királyi Ítélőtáblához (Tabula Regia Iudiciaria) terjesztették fel. (Ad acta!)
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sem jelent a kállói hadiszemlén, sem április 26-án Nagykárolyban, a behódoló eskütételen, 

sem május 1-én a magymajtényi zászlóletételen, nem írta alá a szatmári békeokmányt sem.57 58

A jászkunsági vezetők a levert szabadságharc után sem adták fel közjogi küzdelmüket. 

Nem volt ugyan követválasztási és diétai részvételi joguk, mégis állandó küldötteket, 

ablegátusokat tartottak Pozsonyban, hogy az országgyűlésen és a főhatósági körökben 

pártfogókat találjanak, hogy napirenden tartsák koronabirtoki kiváltságaikat. Ennek 

eredményeképpen 1715-ben a király által is szentesített törvénybe is belefoglalták, hogy "a 

jászokat és a kunokat részben az uralkodó, részben a Rendek költségén váltsák ki az

eladottságból.59

III. Károly király azonban hiába fogadta el a koronázási hitlevelet, e törvény 

rendeléseit senki sem hajtotta végre. Hacsak azt nem fogjuk fel eredménynek, hogy az 

országgyűlés sohasem szavazta meg a Német Lovagrend honosítási kérelmét. Földesurasági 

jogállása viszont érintetlen maradt. E tekintetben az 1724-26. évi jászsági (Jászapáti és 

Jászberény) parasztmegmozdulások sem jártak eredménnyel.60 Miután az 1728-29. évi 

országgyűlés sem váltotta be a lovagrendi reményeket, s a már a bécsi főhatóságokig 

dimenzionált redempcionális mozgalom is megingatta a lovagrendi jogállást, 1731-ben a 

Német Lovagrend lemondott jászkunsági földesuraságáról és eladta a kerületeket a már 

korábban is érdekelt Pesti Invalidus Háznak, mint intézményi földesúrnak.61

Ez a fordulat azonban csak igen tűnékeny és látszólagos sikert hozott a közjogi 

küzdelemben. A Pesti Invalidus Ház - amely Szécsényi György esztergomi érsek nagyösszegű, 

kegyes alapítványa segítségével jött létre 62 - a rokkant (invalidus) katonák és családjuk 

elhelyezése, gondozása és testi-lelki gyógyítása terén kitűnően ellátta emberbaráti feladatait, 

de földesúri minőségében nem különbözött a korabeli földesuraktól. Hatalmaskodó földesúri 

adminisztrátora, hanyag és részrehajló urasági ügyésze, harácsoló adószedői és adóbehajtó 

"executios" fegyveres különítményei révén egyre népszerűtlenebbé vált mind a helyben 

választott tisztségviselők, mind az adófizető lakosság körében. A királyi kisebb

57 OL Királyi Lt P 1501:3. Vegyes személyi iratok. Calendarium. 1703. október 31.
58 OL G 28. V. 2. E-F 77.cs. 489.p. Szentmiklósy fejére 1711-ben kitűzték a hóhérpénzt is. Csak 1713-ban tért

haza Jászberénybe, ott eladta lakóházát, szőlőjét és földjét, végül Gyöngyösre települt.
59 Corpus Juris Hungarici. Magyar Törvénytár, Millenniumi emlékkiadás. Budapest, 1900. 465-66. az 1715. 

XXXIV. tc. 1-3 §.
60 Az 1726. évi parasztmegmozdulások és megtorlásuk. In: Kiss József: A Jászkun Kerület parasztsága a Német

Lovagrend földesúri hatósága idején 1702-1731. Akadémiai Kiadó, Budapest, 1979. 183-201.p.
61 DOZA U 164/1. Über die Szechenysche Fundation auf den Jassig-Cumanen Districten. F. 100., továbbá :

Abtretung der Jassiger- und Cumaner Districte an des Pester Invaliden Haus. F. 307-327.
62 U.o. Der Szechenysche Stift-Brief de dato Pressburg, den 24-sten Janner 1692... vor das Soldaten-Spital zu

Pest per 157.000 R.G
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haszonvételeket ugyan továbbra sem tudta nyilvántartani, de ezek közül az italmérési 

jövedelmet megadóztatta ("Zins des Schank-Ertragnisses"). Ezzel együtt a földesúri árenda évi 

összegét a korábbi 25.501 r.Ft-ról 35.206 r.Ft-ra kívánta felemelni.63 Szó sem lehetett tehát a 

koronabirtoki kiváltságok visszaállításáról. Sőt: a Pesti Invalidus Ház bécsi főhatósága, az 

Udvari Commissio (Commissio Caesarea Aulica) tovább emelte az árenda összegét, s ez 

1743-ban már 36.063 r.Ft-ra növekedett.64

Ezenfölül a jászkunok fizették az állami vagy hadiadót is, amely az 1730-as években 

évente 37.014 r.Ft 40 kr-ra rúgott.65 Mária Terézia trónra léptét (1740. október 22.) követően 

megkezdődött az osztrák örökösödési háború, 1741. január 26-án gr. Pálffy János országbíró 

fegyverbe szólította a nemességet. E parancs nem kerülhette el a Jászkun Kerületet sem. A 

kerület vezetői abban a reményben indították el 401 főnyi huszárezredüket, hogy a hadviselés 

idején mentesülnek a hadiadó fizetése alól. Ez a huszáregység 1741. május 28-án meg is jelent 

a sziléziai hadszíntéren, Nyssa-ban s ott hamarosan bevetésre került. Az éveken át tartó 

háborúban az ezred több ütközetben vett részt, s nagy veszteségek árán eredményesen 

helytállott. Ezt gr. Pálffy nádor is elismerte, de a hadiadó behajtása nem szűnt meg.

Amikor 1744. augusztus elején megindult a második sziléziai háború, Pálffy arról 

értesítette a jászkunságiak ablegátusait, hogy a redemptionális kérelem már a királynő kezében 

van, s a redemptio sorsa az újabb mozgósítás eredményétől függ. Augusztus 26-án valóban 

megérkezett a nádor újabb mozgósítása. Ennek során a Jászkunok újabb 400 fős huszárságot 

küldtek táborba, de a nádor ezt a nagy áldozatot csupán azzal kívánta ellensúlyozni, hogy 

megújította a jászkunok harmincad-, rév- és vámmentességi kiváltságlevelét.66 Ráadásul azt 

követelte, hogy ne 400, hanem 1.000 főnyi huszárságot küldjenek táborba.

Ezek után nyilvánvalóvá vált, hogy a redemptio (az eladottságból a Jászkunságot 

visszaváltás) csak akkor jöhet létre, ha a jászkunok teljesítik a hadkötelezettséget és ha saját

63 Kriegs-Archiv, Wien, Invaliden-Amt Reg., a továbbiakban: KA Inv. 1731. Nr. 205. f. 1-11. Über die von den
Herrn Generál Kriegs-Commissario Grafen von Nesselrode hochgrafl. Exzellenz, dato Wien, den 6. Febr. 
1731. eingeschickte Projekta und wegen den Jassig- und Cumaner Districte, darauf von Uns nachgesetzten 
aufgeforderten Bericht. "Summa der jahrlichen Arenda und Zins des Schank-Ertragnisses 35.206 Rheinische 
Gulden".

64 KA Inv. 1743. Nr. 445. f. 4. Extrakt der Arenda pro Anno 1742. aus denen Jassig- und beider Kumaner
Distrikten.

65 Kiss József: A Pesti Invalidus Ház jászkunsági földesurasága 1731-1745. Akadémiai Kiadó, Budapest, 1992.
205-207.p.

66 Pintér Jenő, i.m. 88-89.p.



20

maguk fizetik ki az 500.000 r.Ft redemptionális összeget. Kemény közjogi küzdelem során e 

súlyos követeléseket magára vállalta a Jászkun Kerület.67

Végül Mária Terézia 1745. május 6-án aláírta a redemptio függőpecsétes királynői

diplomáját.68

67 HKAHFA Wien, Ungarn, 1745. rote Nr 792. f. 152-53. Königliche Schuldverschreibung für das Invaliden
Haus Zu Pest. 9. April. 1745.

68 Jász-Nagykun-Szolnok megyei Lt. Jászberény Lt. Hiv.Tud. 10.cs., 18. sz. 1745. május 6. Továbbá: HKAHFA 
Wien, Ungarn, 1745. rote Nr. 791. Vienna, 6. Maj. 1745.
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TÉRKÉPEKEN1

Bél Mátyásnak (1684-1749) a címben szereplő területre vonatkozó leírása a Notitia keretében 
készült, de nyomtatásban akkor nem jelent meg, kéziratban maradt ránk. Az utóbbi időben napvilágot 
látott fordításban. A Jász kerület leírása a kunok és a jászok kerületeinek ismertetésében olvasható, Fodor 
Ferenc szerint a kézirat 1731-ben készülhetett.1 2 A megyeleírásokkal kapcsolatban Lukács Károly is 
megjegyzi, hogy ezekben több helyen csak általános és határozatlan megállapítások olvashatók,3 kevés 
bennük a pontos, számszerű adat, ennek ellenére nagyon sokszempontú az ismertetés, például a történeti 
földrajz és a történeti ökológia több területére vonatkozóan sok információ gyűjthető össze belőlük.

Mikoviny Sámuel (1700-1750) készítette a térképeket a nyomtatásban megjelent Notitia első négy 
kötetéhez.4 Tudomásunk szerint a kéziratban maradt megyeleírásokhoz nem készített térképeket, de 
szerencsére korai térképein épp a címben szereplő területeket ábrázolta.5

A két térképlap keletkezésének dátumát nem tudjuk, Hrenkó Pál véleménye szerint 1732-33 között 
keletkezhettek. A másik probléma ezekkel a térképekkel kapcsolatban a kezdőmeridián kérdése. Még nem 
a pozsonyi kezdődélkör alapján szerkesztette őket Mikoviny, valószínűleg a korabeli kezdőmeridiánok 
közül az Azori-szigeteken, pontosabban a Sao Miguel szigeten átmenőt használta.6

1 A tanulmány lektorai: R. Várkonyi Ágnes egyetemi tanár és Bak Borbála egyetemi docenc (ELTE BTK Újkori 
Magyar Történeti Tanszék)
2 Jászkunság 9. p., Fodor 482. p. 120. jegyzet.
3 Lukács 226. p.
4 Az első, színezett kéziratos térkép a Jászságot ábrázolja, a térképtükör bal alsó sarkában levő címfelirat a 
következő: MAPPA DISTRICTVS IAZIGVM et PHILISTEORVM Ex Decreto Sacr. Caes. Reg. q. Maj. 
Excelsae Comissionois Aulicae Geometrice concinnata opera S. Mikoviny Nob. Hung. Jelzete a Hadtörténeti 
Intézet és Múzeum Térképtárában: B IX. a 623. A címfelirat körül illusztráció, a címfelirattól jobbra Jászberény 
látképe látható. A térképlap nagysága kb. 72 X 53 cm, a térképtüköré kb. 64 X 48 cm. Méretaránya nincs 
számszerűen megadva, de két aránymérték is található a címfelirat mellett. A címfelirattól balra van az átlós 
aránymérték, melyen 5000 toise 8 cm. Az egyszerű, csak főbeosztásból álló aránymérték a címfelirattól jobbra 
található, s rajta egy geometriai vagy német mérföld 6,1 cm. Az ezek alapján számított méretarány kb. 1:120000. 
Egy toise (párizsi hexaped vagy hatlábas öl) 194, 904 cm, egy német mérföld 740324 cm l. Bogdán 168. és 184.
p.
Az északi tájolású mappa fokbeosztása a keretmezőben található, de nincs megszámozva. A Gyöngyös-Szolnok- 
Heves közti területet ábrázolja. A térképről még l. Hrenkó 1977 40-43. p.
5 A Hadtörténeti Intézet és Múzeum Térképtárában a B IX a 624.-es jelzett alatt megtalálható az egész 
Jászkunságot ábrázoló Mikoviny-térkép is. Címe a térképtükör jobb alsó sarkában olvasható: MAPPA PARTIS 
REGNI HVNGARIAE qua JAZYGES CVMANI MAIORES et MINORES CONTINENTUR. Ad mandatum S. 
C. R. q. M. Excelsae Commissionis Aul. sub Pr. E. G. C. Gund. ab Althann. Iuxta accurate peractas Dimensiones 
Geometricas et Observationes Astronomicas fideliter delineata opera Sam. Mikoviny N. Hung. A színezett 
kéziratos térkép címfelirata mellett illusztráció látható. A térképlap nagysága 124 X 111 cm, a térképtüköré pedig 
107 X 120 cm. A címfelirat felett található az egyszerű aránymérték, mely szerint egy geometriai vagy német 
mérföld 4,6 cm. Az átlós aránymértéket a címfelirat alatt helyezte el Mikoviny, s ennek alapján 6000 párizsi 
hexaped 7,2 cm. Ezek alapján számított méretarány kb. 1:160000. Az északi tájolású mappa fokhálózati 
beosztása itt is a keretmezőben van, percenként jelölve, 5’-ként számozva. A térképrajz egy helyen belenyúlik a 
díszítést is tartalmazó keretmezőbe. A 46° 5’ és 47° 50’ északi szélességek, valamint az alsó keretmező szerint a 
40° 30’ és 42° 45’ keleti hosszúságok közötti területet ábrázolta Mikoviny. A felső keretmezőben feltüntetett 
szélső hosszúsági értékek: 40° 27’ és 42° 48’. A térképről még l. Valkó és Hrenkó 1977 45-48. p.
6 Hrenkó 1977 40., 43. és 47-50. p., Hrenkó P. 1978 40. és 47. p., Papp-Váry-Hrenkó 90. p. A Sao Miguel 
szigetén átmenő kezdőmeridián a greenwichitől 21° 30’ (± 20’)-cel nyugatra húzódik l. Lexikon 550. p.
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Ezeket a forrásokat a következőkben történeti földrajzi és történeti ökológiai szempontból fogom 
elemezni. Szó lesz a terület természeti viszonyairól, a domborzatról, a talajviszonyokról, a területet 
meghatározó és jellemző vízrajzi viszonyokról, ahogyan a térképek mutatják, és ahogyan Bél Mátyás 
leírja, a víz szerepéről a vizsgált területek életében, az éghajlati adatokról, a természetes és a termesztett 
növényzetről, az állatvilágról, a demográfiai viszonyokról és a településekről, valamint az ember és a 
természet viszonyáról.

Az idők során a domborzati viszonyok változtak legkevésbé, a síkságot akkor is csak a kunhalmok 
tarkították. Mikoviny a Jászságban bejelöli és megnevezi a "Boldog Aszony halmá"-t, s még oldalnézeti 
rajzot is helyez ide.

Bél Mátyás szerint a vidék földje termékeny, de különböző megmunkálást igényelt, néhol egyszeri, 
néhol kétszeri és néhol háromszori szántás szükséges. A jászapátiak a "...a talajt kétszer, háromszor is 
felszántják; trágya nélkül is igen kitűnő termést ad." Jászfényszarun bőven terem gabona, s Jászladány és 
Jászalsószentgyörgy földje is termékeny, de az utóbbi földjét háromszor kell szántani. Mikoviny térképein 
szembetűnően kicsi a vonalkázott négyszögekkel jelölt szántóföldi parcellák területe, mely a ritka 
településhálózattal, a gyér népsűrűséggel és a föld nedves, vizes voltával magyarázható. Bél szerint 
Jászfelsőszentgyörgynek, Jászárokszállásnak kevés szántóföldje van. A jászberényiek is több pusztát 
bérelnek. Mikoviny ezenkívül pontozott vonallal a falvak és a puszták határait is jelöli a Jászságban. Sok 
helyen vannak rétek és legelők.7

A vízrajz a síkrajz része, a térképen nagyon fontos tájékoztatási elem. Azonban az elemzést 
gyakran megnehezíti, hogy kevés folyó- és víznevet tüntetnek fel a térképeken, és a folyótalálkozások 
után általában nem ismétlik meg a folyó nevét. Bél munkáiban is sokszor csak nagyon rövid ismertető 
olvasható az egyes folyókról és vízfolyásokról, s jó  néhányról nem is tesz említést.

Mikoviny kettős vonallal jelöli a nagyobb folyókat, s a folyásirányukat is jelzi, a jobb partot 
vastagabban húzza meg. Térképein így jelöli a Tiszát, a Zagyvát és a Tarnát. Kettős vonallal jelöli a 
kisebb patakokat, a Hajtát és a Tápiót, illetve folyók mellékágait, mint a "Holt Tarnát". 8 A mocsarakat 
vonalkázás és fűcsomók jelzik.

Az Alföld nagy részén halványabb és sokkal ritkább mocsárjelölés figyelhető meg, köztük elvétve 
fordul elő a parcella- és az erdőjel. Valószínűleg Mikoviny így akarta érzékeltetni, hogy időszakosan e 
területeket is elönti a víz, illetve hogy az itt levő rétek és legelők sokesetben vizesek, mocsarasak. Bél 
Mátyás erről így ír: "Ahova a víz nem jut el, ott is nedves a föld, túlburjánzik a gaz, elnyomja a gabonát."9

A térképek jól mutatják a Tisza középszakasz jellegét, "számtalan kanyart vetve végigöntözi"10 a 
területet, mellette holtmedrek és morotvák sora látható, az árterületén a mocsár jele szerepel.

A Zagyva - melynek régi medreiben alakult ki a Hajta-folyás (Almási-ér) és a Hajta-mocsár - 
Szolnoknál torkollik a Tiszába, mellékvizei a Tarna és a Tápió. A jászsági térképen a Zagyva 
Jászfényszarunál, a Galga torkolatánál mocsarat képez, melyben kis szigetek is láthatók, a jászkunsági 
térképen itt mocsárjel nincs, de a Zagyva négy szigetet fog közre. Ezután mocsaras terület látható még 
Jászfelsőszentgyörgynél a Zagyva bal partján, és Jásztelektől északra, melyet egy ér táplál. Ez a 
Zagyvából szakad ki Jásztelek után. Jászberény előtt is kiszakad egy ér a folyóból, a várostól északra 
halad, s Jászjákóhalmával szemben három ágban a Tarnához kapcsolódik. Jászalsószentgyörgy előtt is 
indul egy ér a folyóból, kelet felé tart, majd négy - a jászkunsági térképen két - ágra szakadva átszövi 
Jászladány határát, s az egyik ág Jászladánytól délre mocsarat táplál. Ezek az erek annak az érrendszernek

7 l. Jászkunság 46-51. p.
8 Jászkunság 13. p.
9 Megadom az általam említett vízfolyásoknak a forrásokban szereplő neveit, a számok a térképek jelzetéből 
származnak, ezek segítségével utalok az előfordulás helyére. H = Lat. 3376., J = Fol. Lat. 3370.
Tibiscus fl./623, 624, 625, H, J, Tybiscus /J; Zagyva fl./ 623, 624, 625, J, H; Tarna fl./623, 624, 649, J, H; Hajta 
fl./623, 624; Tapjo fl./623, Tapjű fl./ 624, Tapju /H; Holt Tarna/623.

Bél Mátyás leírását l. Heves 26. p.
10 Heves 74. p.
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a részei, mely a jászkunsági térkép szerint a Tiszával is kapcsolatban állnak. Mikoviny nagykunsági és 
jászkunsági térképein ez az érrendszer a Tiszától, Pély, Tiszasüly és Kőtelek környékéről két ágban 
kiindulva Jászkisér, Jászladány és Jászalsószentgyörgy felé tart. Sajnos itt nincsenek feltüntetve vízrajzi 
nevek, így elég nehéz őket beazonosítani. A helyzetet még megnehezíti, hogy kérdéses, hogy mennyire 
pontosak a térképek - például a települések egymáshoz viszonyított helyzete gyakran pontatlan -, illetve 
hogy a gyakori árvizek kisebb-nagyobb változásokat eredményeztek a táj arculatában. Külső-Szolnok 
vármegye térképén Tiszasülytől délre csak egy halvány kettős vonallal jelölt meder nyúlik ki a Tiszából, 
Kürtöt körülveszi és a Jászság felé tart.11

Bél Mátyás is teret szentel ezeknek a településeknek az ismertetésekor a vízrajzi viszonyoknak. 
Nagykörű "a Tisza kanyarulatában fekszik,... Sok áradás gyötri, ezért nem tud fejlődni,...". Szentiván ott 
fekszik, "...ahol a Tisza kanyart vet s itt egy mocsaras ágat bocsát ki, ezért ezt az ágat mélysége miatt 
Mélyérnek hívják. Sok kárt tesz ez, de hasznos is lehet, mert tele van halakkal." Máshol azt írja Bél, hogy 
a Mélyér Szajollal szemben, Szolnok előtt visszatér a Tiszába. A Mikoviny-térképeken van Szentivánnál 
a Tiszának egy ága, de ez nem sokkal kiszakadása után visszatér a Tiszába, ez nem lehet a Mélyér. Bél 
Mátyás szerint tehát a Mélyér a Tisza egyik ága, a Tisza vizét szállítja, ezzel szemben Fodor Ferenc 
szerint a Jászkisér környéki mocsarak vizét vezette a Tiszába, Györffy György szerint pedig a Tisza 
árterületének és a Holt-Tarnának a vizeit. Lehetséges, hogy attól függően, hogy éppen melyik folyó áradt, 
annak a vizeit szállította. Jászkisérről és Jászladányról megállapítja Bél, hogy nekik "a Tisza nyújt gazdag 
posványokat és bennük halbőséget." Jászkisér ismertetésekor külön is szól a nádas mocsarakról és 
posványokról, "...melyekből a lakosságnak bőven van hala, kivált tavi csíkja, nem kevésbé vízimadara, 
szalonkája, vadkacsája és szárcsája."12

A Tarna holt medrek sorozatával szövi át a Jászsági-sík keleti felét. Mikoviny térképén (623) a 
"Holt Tarna" Tarnabod alatt ágazik ki a Tarnából, s Tarnaörs és Jászjákóhalma között több ágban tér 
vissza. A Tarna-folyás, mely valaha Jászkisér felé tartott13, nem szerepel a térképeken, bár a jászsági 
mappán egy "vizes" terület húzódik a Tarnától Jászkisér felé. Az Ágói-patak Horttól délre, a Bene-patak 
Ludas és Füged között mocsárban ér véget, vagyis nem ömlöttek a Tarnába. Bél szerint a Bene patak 
Fügednél "láthatatlan mederben a föld alá bújik, nagy tócsákat hagyva maga után."14

A Tápiónak egyes térképeken kettő, másokon három forrásága van, s a Zagyva jobboldali 
mellékfolyója, Újszásznál ömlik a Zagyvába. A Hajta Tóalmás körül ered, Jászberénytől délre egy 
mocsárban ér véget.

A Tisza, Zagyva és a Tarna folyók, valamint az itt levő nádas mocsarak amilyen nagy hasznára 
voltak a vidéknek, ugyanolyan nagy kárt is okozhattak. "Ugyanis a Tisza kiöntéseivel feltartóztatja a 
Zagyvát meg a Tarnát, s a vidék nem csak átnedvesedik, de víz alá is merül. Tehát lehet, hogy szívből örül 
gabonájának, legelőinek, de gyakran szomorkodik is, mivel az áradások mindenét elpusztítják." A Tarna 
áradásainak okaként is hasonlóan ír Bél: "...a Zagyvába való torkollása helyén a Zagyva nagy víztömege 
visszanyomja a Tarna megdagadt vizét."15

A víz nem csak öntözte a földeket, s halat adott a lakosságnak, hanem ivóvízként is és 
energiaforrásként is szolgált. A jászapátiaknak sincs folyóvize, de van forrásuk. Bél csak 
Jászalsószentgyörgynél említ malmot. A Mikoviny-térképeken problémát jelent a jelölések értelmezése, 11 12 13 14 15

11 Marosi-Szilárd 85. p.
12 Heves 77., 82. p. Tibiscus "emittit iterum ramum versus Sz: Iván, quem Hungari Mélyér vocant, ob impeditam 
profunditatem qua agrum hunc probuit. Ultra formato vicissim flexu, tantum redit ad Szolnokum, quantum a Sz.
Ivány recesserat versus Szaios." l. Lat. 3376. Jászkunság 15. és 50. p., Györffy 41. p., Fodor 35. p. A Millér 
többágú, mélyen beágyazott medre régen nagy területek vizeit szállította Szolnok felett a Tiszába, a Zagyvarékás 
- Besenyszög - Szolnok térség árvizeinek legfontosabb levezetője volt. A Pély - Jászkisér - Kürt - Jászladány - 
Besenyszög között a legfontosabb György-ér és a Sajfok volt. A mocsarak vize ezután a Millér medrébe húzódott 
le. l. Károlyi-Nemes 13. és 15-16. p.
13 Károlyi-Nemes 16. p., Marosi-Szilárd 85. p.
14 Heves 95. p., rivus Bene, Benevize /H
15 Jászkunság 16. p.



4

hisz nincs jelmagyarázat. A jászsági térképen Jászfényszarutól délre a mocsár után, Jászteleknél, 
Jászalsószentgyörgytől délre és Jászjákóhalmánál kis, különálló oldalnézeti jelek láthatók a folyók 
partján, melyek közül a jászjákóhalmai, jászteleki és a jászfényszarui ugyanott van, mint ahol a későbbi 
térképek malmot jelölnek.16

A víznek védelmi funkciója is volt. A négyszög alakú, négybástyás szolnoki várat nemcsak a Tisza 
és a Zagyva medre védi, hanem sánccal is megerősítették. Jászberényben pedig a "Megváltóról elnevezett" 
templomot "a Zagyva vizével körül lehetett venni, a törökök a ferencesek rendházával együtt egykor 
elfoglalták, és miután falakkal megerősítették, benne mint valamiféle várban őrséget helyeztek el." 
Mikoviny jászsági térképén is megtalálható ez az árokkal körülvett templom a Zagyva bal partján. 17

A vizek nemcsak elválasztották, hanem össze is kötötték a területek, az összeköttetést az 
átkelőhelyek biztosították. Bél részletesen ismerteti a szolnoki hajóhidat, s ez mindegyik térképen 
megtalálható. Jászdózsánál a Tarnán is híd van, melyet Mikoviny is feltüntet. Jászalsószentgyörgynél is 
átkelőhelyet említ Bél a Zagyván, a jászsági térképen a falutól délre vezet át út a folyón. Jászjákóhalmánál 
is vezet át út a Tarnán a falutól délre. Jászberényben pedig két hidat vagy átkelőhelyet jelöl..18

A leíró és térképi források információkat nyújtnak a terület egykori növényzetének 
rekonstruálásához is. Mindkét forráscsoport alapján megállapítható, hogy a vizsgált területen nagyon 
kevés a fa, kevés az erdő, Jászfelsőszentgyörgynek, Jászárokszállásnak, Jászdózsának egyáltalán nincs 
erdeje. A jászalsószentgyörgyiek és a jászapátiak a Mátrából veszik a fát, hisz tüzelőnek való sincs a 
területen. Csak Jászteleknél található sűrű jégerfaliget, a patak mentén, "ezenkívül az egész környéken 
nem is látni árnyékos helyet." A jászsági térképen Mikoviny is jelöl erdőt a Zagyva jobb partján, a 
jászteleki szőlőkön túl, de ez már Pest megyéhez tartozik, a jászkunsági lapon azonban Heves megyéhez. 
A térképeken természetesen nincsenek eltérő jelölések a fafajták szerint.19

A termesztett növényeket Bél külön nem ismerti, de gabona "...bőségesen van mindenütt, ha 
megművelik" a földet. Több helyen található szőlő is: Jászberénynél, Jászfényszarunál, Jászteleknél, de 
termését Bél nem dicséri. Mikoviny sötétzöld színnel jelöli a szőlőket, s még négyszögek is láthatók a 
színezett területen. Így a térképeken is tudjuk követni, hogy Jászberényt "nyugatról dél felé hajló 
vonalban" veszik körül, s itt a szőlőkben Bél szerint gyümölcsfák is teremnek, Fényszaru szőlői pedig a 
falutól északra helyezkednek el, a Hatvan felé vezető útnál, Jásztelek szőlői a Zagyván túl vannak. Bél azt 
írja, hogy a jászapátiak is művelnek szőlőt, bár nem a Jászságban, hanem a gyöngyösi területen, ezzel 
szemben a térképeken Jászapátitól keletre-északkeletre látható szőlő. Mikoviny még jelöl szőlőt 
Jászfelsőszentgyörgytől északra a Zagyva bal partján, Jászjákóhalmától keletre, Jászkisértől délkeletre. 20

Bél az éghajlatról alig szól néhány szót, csak a gyakori árvizekre panaszkodik.. 
Jászalsószentgyörgy lakóit 1719-ben éhínség sújtotta, de 1720-ban bő termésük volt, valószínűleg ez is az 
éghajlati körülményekkel magyarázható. 1730. júliusában is volt egy nagy árvíz, mely még a barmokban 
is kárt tett. "Ennek magunk is szemtanúi voltunk. Amikor az ökrök az így elárasztott földeken a 
visszamaradt víztől megfertőzött füvet felfalták, nagy számban megbetegedve a lakosság nem kis kárára 
felfordultak." Mindez a térképeken természetesen nincs ábrázolva.21

16 Jászkunság 27. és 50-51. p. A későbbi forrásokról l. Fodor 365., 372. és 389. p.
17 Heves 78. p., Jászkunság 46. p.
18 Jászkunság 46., 49-50. p. Hrenkó értelmezése szerint Jászfényszarunál, Jászteleknél és
Jászfelsőszentgyörgynél van még híd. l. Hrenkó 1977 41. p. Jászfelsőszentgyörgynél én nem találtam arra utaló 
jelet, Jászfényszarunál és Jászteleknél tényleg van két párhuzamos vonal a folyón keresztben, s mellette egy 
oldalnézeti jel látható. Mivel ezeken nem vezet át út, illetve - ahogy korábban írtam - a későbbi forrásokon pont 
azon a helyen a malom jele látható, ezért én inkább malomként értelmezem ezeket a jeleket. A Hatvan felé menő 
út a térképeken Jászfényszarutól északnyugatra, épp a Jászság határán vezet át a Zagyván.
19 Jászkunság 15., 49-51. p.
20 Jászkunság 46., 48., 51. p. Egy másik olvasat Jászapáti szőlőivel kapcsolatban: "...nemcsak saját határukban 
van szőlejük, hanem Gyöngyösön is." l. Fodor 415. p.
21 Jászkunság 15. és 50. p.
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Kádár Zoltán Bél Mátyás "De re rustica" című művéről megállapította, hogy nagyon értékes 
zoológiai adatokat tartalmaz, de ugyanez elmondható a megyeleírásokról is. Műveiből kiderül, hogy 
számos azóta már kipusztult vagy erősen veszélyeztetett állatfaj a 18. század első felében még gyakori 
volt nálunk.22

A Magyarország mezőgazdaságáról című munka a vadászatot és a madarászatot a mezőgazdaság 
kellemes oldalának tarja, melyet lehetővé tesz a vadak és a madarak bőséges volta, ezenkívül táplálékot és 
bundát biztosít, s testgyakorlatot a nemeseknek, valamint biztosítja, hogy a kártevő vad túlságosan el ne 
szaporodjon. Azonban a megyeleírások, melyek kb. egy évtizeddel később készültek a helybeliek 
segítségével, akik jobban ismerték a területen uralkodó viszonyokat, a vadállomány helyzetéről már más 
képet nyújtanak. Ugyanakkor az 1728-29-es országgyűlésen törvényt is hoztak a vadászat korlátozására. A 
"kisebb vadállatok" a Jászságban is ritkábbak. Heves megye ismertetésében pedig a következőket 
olvashatjuk: "Korábban bőséges volt a megye vadállomány, most viszont sok helyen nyomát sem lehet 
látni szarvasnak, őznek. Ez a megállapítás nemcsak a sík megyerészre, hanem a Mátrára is vonatkozik." 
Ezt a mű szerzője azzal indokolja, hogy a falvakba beszállásolt és az átvonuló katonaság szabadon 
vadászhatott. Hasonló problémával lehet találkozni különben Veszprém megyében és Pest megyében is, s 
mindkét helyen a pusztulás egyértelmű okaként a szabad vadászat szerepel, de ezenkívül az Alföld 
esetében a növényvilág megváltozása, elsősorban az erdők kipusztítása is hozzájárulhatott az állatvilág 
megváltozásához. Egyedül nyulakban bővelkedik a terület, melyekre agárral vadásznak. 23

A mezei és vízi vadmadarakban azonban nincs hiány. A Jászkisér környéki mocsarakban sok 
szalonka, vadkacsa és szárcsa tenyészik. Halakban is gazdag a terület, a jászkiséri mocsarakból a 
lakosságnak "...bőven van hala, kivált tavi csíkja...". De megtudjuk azt is, hogy a jászberényi ferences 
templom és rendház a Zagyvához közel fekszik, ezért "ki van szolgáltatva féregnek, kígyónak, békának." 
A terület lakói állattenyésztéssel is foglalkoznak, mint például a jászapátiak, a jászberényiek, de a 
leírásból nem derül ki, hogy pontosan mely állatokat tenyésztik.24

Bél Mátyás megyeleírásaiból a demográfiai viszonyokról is képet kapunk, bár megállapításai 
nagyon általánosak.

A török fennhatóság idején szétszóródott a lakosság, s a felszabadítás után nem csak magyarok 
telepedtek le e területen, hanem németek és szlovákok is. A Jászkunság területén "ma magyarok" élnek, 
"egészen kevés szlávval". "Alig van Magyarországon olyan népfaj, melybe nem olvadt volna be egy másik 
nemzetiség valamelyes része. És alig akad olyan magyar ember, akinek családfáján nem fordult volna elő 
valamelyes szlovák vagy német beütés." A visszatelepedett és újonnan bevándorolt magyarok között 
vannak katolikusok és protestánsok is. A jászok főleg katolikusok, kivéve Jászkisért, s Jászberény jobb 
partján is élnek reformátusok. Nemrég népesült be Jásztelek is.25

Mikoviny-térképek a településeket alaprajzi ábrázolással vagy alaprajzszerű jellel jelölik. Nehéz 
eldönteni, hogy melyikről van szó. Induljunk ki Jászberény ábrázolásából. Ha összevetjük Bél 
városleírását és a jászsági térkép ábrázolását, akkor megállapíthatjuk, hogy a kettő megfelel egymásnak. 
Fodor Ferenc is hitelesnek tekinti a város alaprajzát, ezenkívül Jászalsószentgyörgyét, Jászapátiét is. 
Szolnokról is elmondható ugyanez. Ezekután felmerül a kérdés, hogy a többi kisebb jászsági település 
ábrázolása mennyiben hiteles, illetve mennyiben sematikus. A többi tíz falu közül csak három esetében - 
Jászkisérnél, Jászfelsőszentgyörgynél és Jászteleknél - szerepel egyutcás alaprajz, Jászfényszaru és 
Jászárokszállás alaprajza pedig szinte teljesen egyforma, két párhuzamos utcát középen egy merőleges 
utca szel át. A többi település ábrázolása egyedi. Jászfényszaruról Bél azt írja, hogy "házsora a folyó 
mellett húzódik délről északnak; középen van a templom", tehát ez alapján úgy tűnik, hogy csak egy

22 Kádár 81- 82. p.
23 Bél 296. p. lábjegyzet, 296-297., 299. és 326-327. p. Heves 21-22.p. Jászkunság 13., 15. p. Veszprém 
megyére vonatkozóan l. Lukács 239. p. Pest megyéről l. Pest 28. p.
24 Jászkunság 15., 47. és 50-51. p.
25 Heves 30-31., 85-87. p., Jászkunság 23., 27-28., 47., 49-51. p. A Jásztelekre vonatkozó adat hitelességét 
megkérdőjelezik l. Fodor 371. p., Adatok I. 388. p.
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házsora volt, és a térkép is megerősíti, hogy a templom középen helyezkedett el. Jászárokszálláson is 
"középen van a katolikus vallású templom". Az összesített jászkunsági lapon azonban ezen települések 
alaprajza több esetben más, mint a jászsági térképen.26

A jászsági térképen még a kerteket kell megvizsgálni. Fodor szerint Jászdózsánál a Tarna bal 
partján kerteket jelöl Mikoviny. Amennyiben helyes ez az értelmezés, akkor kertek vannak Jászjákóhalma 
keleti és Jászladány déli oldalán is.27

A Mikoviny-térképeken sok település alaprajzi jelében oldalnézeti templomjel is szerepel. A 
Jászságban minden településnél látható templomjel, Jászberényben kettő is. Felmerül a kérdés, hogy az 
oldalnézeti templomjelek a települések jelében ténylegesen létező templomokra utalnak-e. Bél azonban 
csak a következő települések esetében említ templomot: Jászberény, Jászfényszaru, Jászárokszállás, 
Jászdózsa, Jásztelek, Jászalsószentgyörgy, Jászapáti, Jászladány. Azoban más adatok szerint a Jászságban 
minden településnek volt temploma.28

A Mikoviny-térképeken nincs olyan egyértelmű jel, melyből a települések jogállására lehetne 
következtetni. A névírás sem közöl ilyen irányú információkat, csak Szolnok és Jászberény nevét írta 
nagybetűkkel. Mivel Mikoviny térképein nincs egyértelmű utalás a települések jogállására, ezért Bél 
Notitiájából indultam ki az adattár elkészítésekor.

A Mikoviny-térképeken több esetben találkozni lehet különálló oldalnézeti jelekkel. Ezek vagy 
malmok lehetnek, mint ahogy erről korábban már volt szó, vagy lehetnek gazdasági épületek, mint 
például Jászfényszaru körül és Jászapáti mellett. Lehet kocsma, vagy lehetnek a puszták romos 
templomtornyai.

Összehasonlítva Bél leírásait és Mikoviny térképeit megállapíthatjuk, hogy bár sok egyező és sok 
eltérő adat is van bennük, lényegében megerősítik és kiegészítik egymást. A leírások több esetben segítik 
a térképek jeleinek értelmezését, de ez fordítva is igaz lehet. A jászkunsági térkép sem egyértelműen a 
jászsági és a kunsági térképek másolata.

26 Jászkunság 46-47. és 49. p., Heves 78-80. p., Fodor 353-354., 416. és 441-442. p.
27 Fodor 327. p.
28 Jászkunság 26-27., 46-51. p., Adatok I. 197., 210., 233., 255., 279., 299., 309., 330., 345., 362., 392. p.
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ADATTÁR

Az adattárban megadom a településeknek az általam vizsgált forrásokban előforduló névalakjait és 
jogállásukat. Az "alap"-névalak a névváltozatok alapján képzett legteljesebb névalak mai helyesírással, ha ez 
semelyik forrásban sem fordul elő, akkor utána nem következik forrásmegjelölés. Ezután megadom a forrásokban 
szereplő névalakokat, majd a rövidítésekkel az előfordulás helyére utalok. A második oszlopban a települések 
jogállására vonatkozó információk találhatók.

H = Fol. Lat. 3376.
J = Fol. Lat. 3370.
623 = a jászsági térkép
624 = a jászkunsági térkép
625 = a jászsági térkép

op = mezőváros 
p = falu 
pr = puszta

JÁSZSÁG

Alsószentgyörgy
Alsó Szent György /J 
Also Sz. György /623 
Sz: György inferius /H 
Also Sz. Gyorgy /624

Apáti /623
Apati /625, 624 
Apáthy /J

Ágó
Agó /J 
Aga /623 
Ága /624

Árokszállás
Árok Szálás /623 
Arok-Szállás /J 
Árokszallas /J 
Árok szálás /624 
Arokszálás /H 
Árokszállás /J

Boldogháza /J, 624
Boldogházá /623

Borsóhalom /J

p

p

pr

p

pr

pr

Dózsa p
Dósa /J, 624 
Dosa /H, 623

Felsőszentgyörgy
Felsö Szent = György /J

p
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Gál Sz. György /623 
Gal Sz. Gyorgy /624

Fényszaru p
Félszaru /624 
Fél Szaru /623 
Fej Szaru /J 
Fejszaru /J, H 
Feisgaru /H

Jákóhalma p
Iakohalma /624 
Iákohalma /623 
lakóhalom /J 
Iákohalom /J 
Iakohalom /H

Jászberény op
Iász Berény /J 
Iasz Berény /J 
Iázberény /623 
Iaz Berény /624 
Iasz Berén /J 
Iaszberén /J 
Iászberén /J 
Iász-Berén /J 
Iasz-Berén /J 
Iász Berén /J 
Iász Beren /H 
Iaszberin /H 
Iazberin /H

Kisér /J p
Kis Ér/623, 625, 624 
Késér /J 
Kis-ér /J

Ladány /623, 625, J, 624 p

Mihálytelek p
Mihály telek /623
Mihalytelke /J
Mihálytelke /H
Mihalytelek /J, 624
Mihaly Telke /J

Négyszállás pr
Négy Szálas /623 
Négy Szállás /J, 624
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Források és szakirodalom

Térképek

A jászsági térkép = Mappa Districtus Iazigum et Philisteorum... Geometrice concinnata opera S. Mikoviny Nob. 
Hung. Hadtörténeti Intézet és Múzeum Térképtára B IX a 623.
A jászkunsági térkép = Mappa Partis Regni Hungariae qua Jazyges Cumani Maiores et Minores continentur. ... 
Iuxta accurate peractas Dimensiones Geometricas et Observationes Astronomicas fideliter delineata opera Sam. 
Mikoviny N. Hung. Hadtörténetei Intézet és Múzeum Térképtára B IX a 624.
A nagykunsági térkép = Mappa Districtus Cumanorum Maiorum... Geometricé concinnata opera S. Mikoviny mp. 
Hadtörténeti Intézet és Múzeum Térképtára B IX a 625.
A Külső-Szolnok megyei térkép = Mappa Comitatus Szolnok Exterior unacum Cumania Majores Methodo 
Astronomico Geometrica concinnata. OSZK Térképtár TK 1081.

Források és szakirodalom

Adatok I. = Adatok Szolnok megye történetéből. I. kötet. Szolnok, 1980. 654 p.
Bél = Bél Mátyás: Magyarország népének élete 1730 táján. Vál., sajtó alá rend. és a bev.: Wellmann Imre. Bp., 
1984.518 p.
Bendefy = Bendefy László: Mikoviny Sámuel megyei térképei különös tekintettel az Akadémiai Könyvtár 
Kézirattárának Mikoviny-térképeire. 1-2. Bp., 1976. 306 p., 16 p. + 24 térk.
Bogdán = Bogdán István: Magyarországi hossz- és földmértékek 1601-1874. Bp., 1990. 633 p.
Fodor = Fodor Ferenc: A Jászság életrajza. Bp., 1991. 504 p. (Reprint)
Fol. Lat. 3370. = Notitia geographico-historica Districtuum Cumano-Iazygum & Kőváriensis OSZK Kézirattár Fol. 
Lat. 3370.
Fol. Lat. 3376. = Notitia Comitatus Hevesiensis. OSZK Kézirattár Fol. Lat. 3376.
Györffy = Györffy György: Az Árpád-kori Magyarország történeti földrajza. III. kötet. Bp., 1987. 568 p., 9 térk. 
Heves = Bél Mátyás: Heves megye ismertetése 1730-1735. Ford. és magy.: Soós Imre. Eger, 1968. 120 p.
Hrenkó 1977 = Hrenkó Pál: A pest-budai viziátkelő, Budavára és az Invalidusház Jászkerület Mikoviny térképein. 
In: Geodézia és Kartográfia. 29. évf. 1977. 1. sz. 31-50. p.
Hrenkó P. 1978 = Hrenkó Pál: Térképtörténeti korszakváltás Mikoviny Duna-Tisza közi térképein. In: Geodézia és 
Kartográfia. 30. évf. 1978. 1. sz. 37-47. p.
Jászkunság = Bél Mátyás: A kunok és a jászok avagy filiszteusok kerületei. In: Bács-Kiskun megye múltjából I. 
Szerk.: Iványosi Szabó Tibor. Kecskemét, 1975. 7-51. p.
Kádár = Kádár Zoltán: Bél Mátyás "De re rustica" című művének jelentősége a Kárpát-medence faunájának 
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ZÁDORNÉ ZSOLDOS MÁRIA

GYÓGYSZERTÁR VIZSGÁLATI JEGYZŐKÖNYVEK A JÁSZSÁGBAN A XIX.
SZÁZADBÓL

Az évszázadok során az emberiség gyógyításában a gyógyszertárak jelentős szerepet 
töltöttek be. Az általuk tartott különböző készítmények, gyógynövények később már kész 
gyógyszerek, a beteg embereket egészségük visszanyeréséhez hozzásegítették.
Mindezeknek különösen nagy volt a jelentőségük járványok idején (kolera, pestis) amikor a 
gyógyszertárakban tevékenykedő gyógyszerészek gondoskodtak arról, hogy a szükséges 
gyógyszerek a betegségben szenvedő emberekhez eljussanak. Nagyon fontos volt, hogy a 
gyógyszertárakban a különböző szereket megfelelő körülmények között tárolják, minőségük 
mindig kielégítő, jó legyen.

Ennek érdekében a gyógyszertárak működését szabályozták, tevékenységét ellenőrizték. 
Az ellenőrzés korai időszakra nyúlik vissza. Európában először a XIII. században II. Frigyes 
szicíliai király törvényei vezették be.1 Magyarországon a gyógyszertárak ellenőrzésének legelső 
rendelkezése a Budai Törvénykönyv 102. §-ban jelentek meg (Statuta Civitas Budensis Politia 
sanitaria et Medicina Fori, Anno 1244-1421). Az említett paragrafus arról intézkedett, hogy a 
gyógyszertárakban csak olyan gyógyszereket árusíthatnak, amelyek már a régi időktől kezdve 
gyógyszertárba valók. Rőffel mérhető árúk eladását megtiltották. Még büntetést is kilátásba 
helyeztek, ha ezeket nem tartják be.

Az 1552. évben életbe lépett "Ordo politiae" 10 §-a már a konkrét ellenőrzésről 
rendelkezett. Előírta, hogy a gyógyszertárakat évenként egy alkalommal ellenőrizzék. Ügyeljenek 
arra, hogy mindig jó, friss és hasznavehető anyagokkal legyenek ellátva, valamint arra is, hogy a 
gyógyszerek ára túlságosan magas ne legyen.

Az 1664-ben életbe lépett "Lex sanitaria Ferdinandina" a gyógyszertárak vizsgálatát 
szintén előírta, sőt még további rendelkezéseket is megfogalmazott. "Minden polgári 
gyógyszertár, mint eddig szokásban volt a gyökerek, gyógynövények, virágok és mások 
behozatala után a dékán és az orvosi fakultás három vagy négy doktora és két gyógyszerész által 
gondosan megvizsgálandó hiányok ha ilyenek előfordulnak, mihamar kiküszöböltessenek, hogy 
mindegyik tisztán és jól elrendezett szép rendben tartassék."1 2

1 In: Orvostörténeti Közlemények Bp. 1982. 97-98. sz. 151. Duka Zólyomi Norbert: A magyarországi gyógyszertári 
vizsgálatok alapvető reformjai a 18. században.
2 In: Orvostörténeti Közlemények Bp. 1967. 43. sz. 151-152.Somogyi Imréné: Gyógyszertár vizsgálatok Tolna 
megyében 1844/45 évben.



A következő intézkedés II. József nevéhez fűződött, aki uralkodása idején sok rendeletet 
adott ki. Ezek egyike a gyógyszertárakra is kiterjedt. A megyék figyelmét felhívta arra, hogy a

3
területükön lévő gyógyszertárakat vizsgálják meg.
A vármegyék, szabad királyi városok, a Jászkun Kerület az előírtaknak megfelelően a 
Helytartótanácsnak évenként jelentést küldtek. A gyógyszertárak vizsgálatáról készült jelentések 
mellett az egyes területek egészségügyi helyzetéről tájékoztatást adtak. Születési - halálozási 
kimutatások készültek, melyek az adott év időjárási viszonyaira is kitértek.
Az egészségügyi személyzetről általában éves kimutatásokat küldtek. Ezekben az orvosok, 
gyógyszerészek, bábák névsorával ismerkedhetünk meg. A kimutatásokból a gyógyszerészek 
kora, vallása, tevékenységük helye, munkába állásuk kezdete, valamint iskolai végzettségük derül 
ki.

Ezekből a jelentésekből megtudhatjuk, hogy a XIX. század elején a Jászkun Kerületben 
mindössze egy gyógyszertár működött, melynek székhelye Jászberény volt. A kerületi kapitány 
1810-ben kezdeményezte, hogy egy-egy nagyobb városban vagy központi helyen 
gyógyszertárakat hozzanak létre. A felhívásra a Nagykunság és a Jászság reagált, a Kiskunság 
válasz nélkül hagyta.

A Jászberényben lévő egyetlen gyógyszertárat a Jászság számára elégségesnek tartották. 
Szerintük a Jászság központi helyén található gyógyszertárat a környező települések könnyen 
elérik. A környéken Gyöngyösön, Egerben, Pesten és Szolnokon is voltak gyógyszertárak, 
ahonnan szükség esetén az előírt készítményeket a beteg emberek beszerezhették.3 4

A század elején megnyilvánuló közömbösség ellenére a század közepére a Jászkun 
Kerületben a gyógyszertárak száma 11-re emelkedett.
A Jászságban gyógyszertárral legkorábban Jászberény rendelkezett. Létezéséről a XVIII. 
századtól kezdve tudunk. Viszonylag későbben nyíltak meg az újabb gyógyszertárak.
1832-ben Jászberényben a második, 1834-ben Jászapátiban, 1845-ben Jászárokszálláson, 1857- 
ben pedig Jászalsószentgyörgyön kezdte meg működését egy-egy gyógyszertár.5

Az érvényben lévő rendelkezések szerint a Jászkun Kerületben található gyógyszertárakat 
évenként egy bizottság vizsgálta meg. A tapasztaltakról az előírt jegyzőkönyvet elkészítették. A 
jelentéseket kezdetben latinul, majd az 1830-as évektől magyarul írták. Ezek a jegyzőkönyvek 
nem voltak egyöntetűek, a század elején egyszerűbbeket készítettek. A tulajdonos nevének, 
vallásának, végzettségének megnevezése után a gyógyszertárban előforduló szakkönyveket

3 In: Orvostörténeti Közlemények Bp. 1960. 18. sz. 156. Halami János: Gyógyszertárvizsgálati jegyzőkönyvek a 
XIX. század első felében.
4 Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Levéltár (Továbbiakban SZML) Jászkun Kerület Közigazgatási iratai 
(Továbbiakban: JKK Közig. ir.) Fasc. 5. No. 900/1811.
5 SZML Közig. ir. Fasc, 5, No. 753/1797; 679/1815; 197/1820; 471/1834; 1080/1846; Közvetlenül levéltárba utalt 
iratok 1/28/1865.



sorolták fel. Kitértek a gyógynövények (botanycos), az összeállított gyógyszerek (medicamenta 
praeparata et composita) és mérgek (venena) állapotára, tárolásuk módjára.

A vizsgálati szempontok az idők folyamán bővültek. A három területről (Jászság, 
Nagykunság, Kiskunság) érkezett jelentések között különbségek voltak. Legrészletesebbek a 
kiskunsági gyógyszertárak ellenőrzéséről készült jegyzőkönyvek voltak.
Az ellenőrzési jegyzőkönyvek az 1830-as évektől az alábbiakra tértek ki:
- A gyógyszertár címe, tulajdonosa, alkalmazottainak száma, neve, vallásuk, életkoruk, 
iskolai végzettségük.
- Az épület leírása, fekvése. A gyógyszertár különböző helységeinek - anyagkamra, 
fűpadlás, pince, laboratórium - állapota. Kitértek a felszerelésekre is, melyhez a gyógyszertári 
edények, mérőeszközök, mozsarak stb. tartoztak.
- A gyógyszerek, mérgek tárolásának módját, nyilvántartásuk vezetését minden esetben 
megnézték.
- Fontos volt, hogy a gyógyszerészeti utasítást tartalmazó könyvek meglegyenek, valamint 
az árszabások, melyek az egyes készítmények árait előírták.
- Sok esetben felsorolták a meglévő gyógyszerészeti szakkönyveket címükkel, 
darabszámmal együtt.
- Számba vették a hiánykönyveket, fizetetlen vények jegyzékét.
- Néhány esetben találkoztunk a gyógyszerek vizsgálatával. Ez a kornak, a tudomány akkori 
fejlettségi szintjének megfelelő volt. Nézték a gyógyszerek állományát, sűrűségét, átlátszóságát, 
színét, szagát, ízét. Találtunk olyan jegyzőkönyvet a kiskunsági területről, melyben tételesen fel 
voltak sorolva a megvizsgált gyógyszerek, sőt a vizsgálat eredményét is rögzítették.

Mindezek ismeretében nézzünk meg néhány jászsági, gyógyszertári vizsgálatról készült 
jegyzőkönyvet.

GYÓGYSZERTÁR VIZSGÁLATI JEGYZŐKÖNYVEK

1.
Jászberény "Szent Háromság"

Rendes Orvosi Tudósítás A ' Jászberényi Szent Háromság czímü Gyógyszertár' 
megvizsgáltatásáról 1833k Esztendőre.



A ' Jászberényi Szent Háromság czímü Gyógyszertár' rendes megvizsgáltatása Felsőbb 
Rendelések értelménél fogva, alól írt által egy Magistratualis Tiszt Úr jelenlétében 1833k 
Esztendő November hónapja 24 napján pontosan végre hajtatott - mely hivatalos Kötelességről 
szóló Tudósítást alól írtak illő tisztelettel a ' Tekintetes Kerületeknek ezennel be mutatják:

1) A ' Gyógyszertár' tulajdonosa a régi t:i: Hentaller Károly Úr maradt.
2) Az egyes, s ' öszvetett gyógyszereket megnézvén ugyanazokot vegytani tisztaság 

tekintetéből próbálván, minden hiba nélkül találtuk.
3) A hathatósan működő gyógyszereket minden oda való edényekkel, mértékekkel, 

mozsarakkal, kanalakkal, elkülönözött helyen tartatni tapasztaltuk.
4) A ' valódi mérgek szinte elzárt helyen tartattak, s ' tulajdon mérlegekkel, edényekkel 

s 'a 't ' ellátva voltak. - az azokhoz való férés pedig, minthogy a ' tulajdonos a ' kúltsot magánál 
tartja, nem is történhető.

5) A ' mi a ' szükséges eszközöket, edényeket, mértékeket, súlyokat s 'a 't ' illeti, mind azokat 
jó  karban találtuk. Úgyszinte

6) A szerkamara, füpadlat, pintze, műhely várakozásunknak minden tekintetben 
megfeleltek.

7) Elő vévén a ' hijánykönyvet abban a ' mikor hijányságba esett, és mikor ki pótlott 
szereket havonként feljegyezve szemléltük.

8) A ' törvényesen megkívántató könyveket minő az Árszabás, Gyógyszerkészítés a ' leg 
újjabb Felséges Rendelések szerint rendiben találtuk. - végre

9) Előkértük az orvosi rendelményeket (receptek) melyeket is az utolsó Felséges rendelésű 
árszabással mindenképp megegyezni tapasztaltunk.

Költ Jászberényben mint fellyebb (1833. november 24.)

Előttem
BartsikMárton Pirkler Thadeus
Kerületi Alljegyzö Kerületi Feöorvos

SZML Jászkun Ker. ir. Fasc. 5. No. 471/1834.

2 .

Jászberény "Szent Lélek1



Jászberény Várossában Sz. Lélek czímü Gyógyszertárnak személyes birtokossa Preiszgauer 
Károly, 42 Éves, római katolikus, Zala = Egerszegrül való, ki 1828. Június 7dikén a ' 
Gyógyszeresi tudomány Oklevelit nyerte, és ' az említett Gyógyszertárt 1832 Április 16dikán 
felnyitotta; - Segédje Farkas ' László 21 éves, római katolikus, Jászberényi fiú, ki 1839 
Esztendőben, Május 1sö napján Budán, Meyer Ferencz, az arany=Oroszlányhoz való Újvárosi 
Gyógyszeresnél kitanúlva Felszabadítatott, és ' mint Segéd a ' fen t nevezett Gyógyszertárban 1840 
October 10diktúl szolgál.
Ezen Gyógyszertárnak minden részei, ú.m: Eladóhely, szer=csarnok, Műhely, Pincze és 
Fü=padlás minden tekintetre nézve tiszták, rendes fe l írásokkal, és elegendő mennyiségű 
szerekkel s ' eszközökkel ellátva találtatott.
A ' Vegy=Készítmények, /:preparata chemica:/nagyobb része a ' szükséges Vegy=mérükkel 
/:reagens chemiaem:/megvizsgálva a ' megkivántató legnagyobb vegy=tisztaságot általjában 
mutatták; egyedül kivévén: a narants színű = Kén = Dárdatot /: sulfur auratum antimonii:/, 
melly lepárolt vízzel, tiszta üveges mozsárba kevervén, s ' ezen folyóságot átszűrvén a Sósavas - 
Súlyag /: murias langtae :/fehér színnel zavarosította. Ezen je l arra mutatott, hogy a ' nevezett 
Gyógyszer a ' készítés alkalmával elegendőképpen lepárolt vízzel nem mosatott, vagy is 
enyhítetett ki /: edulcorare:/ s ' így a ' készítményi folyóból kénsavas = hamggot /:Sulfas = Vzali 
?:/ nyert. -
A ' Poratok, Lelek, Festvények, szörpök, írok, Tapaszok, lepárolt Vizek, lepárolt = fő tt - sajtolt 
Olajok minden illető tulajdonságokra, u.m: valódiságra, süröségre, színre; szagra, ízre, 
különsúlyra nézve igen jó l minemüségiek vóltak. -
A ' Füvek és Gyökerek igen szépen és czélarányossan szárítva találtattak.
A ' Mértékek és Súlyok rendesek /: pondera et mensurae:/. -
A ' Gyógyszertár - hiány - méreg - és ár könyvek /: libri: Pharmacopaea, defectium, venenorum, 
et taxae:/jelen vóltak, és mindenik a ' maga czélnak megfelelt.
A ' Hathatós = Szerek és Mérgek /heorica et Venena:/ zár alatt, és különös edényekkel s ' 
mértékekkel ellátva vannak; - úgy szinte ezen szerek, mellyek a ' világosság által megváltoztatnak, 
fekete, vagy borított üvegekben tartadnak.

Vizsgálódás napja October 29diki 1840.

Dr. Lingbauer Ferencz 
Jász Kerületi rendes Fizikus

SZML Jászkun Ker. ir. Fasc. 5. No. 797/1841.



3.

Jászapáti Gyógyszertár

Fölvétetett a Jász Apáthi Gyógyszertárnak 1863ki September 3án véghezvitt hivatalos vizsgálat 
alkalmával.

1ör A gyógyszertár a fő  utczán létezik.
2or Czíme,, a Megváltóhoz,,
3or Bírja boldogult Neczasek Károly Özvegye, személyéhez kötött üzleti joggal; 1833. 

November 22. 28509. sz. a. kelt magyar királyi helytartósági intézmény alapján.
4er Gondnok az Özvegy testvére Schreiber Edvard, ki Münchenben 1847ben nyerte 

gyógyszerész mesteri oklevelét.
5ör Segéd nincsen.
6or Gyakornok nincsen.
7er A tár bóltja tág, és világos, az állványok, szekrények, fiókjaik; a gyógyszerek 

edényei tisztáknak, és czélszerűeknek találtattak, mindnyáján olvasható jelvényekkel ellátva.
8or A napi szükségletre a bóltban fönntartott gyógyszerek sorban vizsgáltattak; a 

gyógyszerészi készítmények szabályszerűek, a vegytani készítményekfertőzetlen állapotban 
találtattak, az elenchusban6 7 jelelt szerek mind megvannak; a növények a lehetőségig idei 
beszerzésűeknek találtattak; a kiszolgáltatási eszközök tiszták.

9er A maró és kősó szerek elkülönözve zár alatt tartatnak, úgy szintén a mérgek is, 
ezek kiszogáltatására külön edények vannak, ezekről a köteles külön jegyzőkönyv pontosan 
vitetik. -

10. A folyadékok önsulya meghatározhatására az illető mérleg megtaláltatott, 
valamint az Osztrák gyógyszerkönyvben elősorolt vegytani kémszerek is rendszeresen 
összeállítva.

11er A mérlegek, és mérték súlyok hiánytalanok, a kiszolgáltatási asztalhoz tartozó 
eszközök, és edények minéműsége valamint mennyisége is kielégítő.

12er A gyógyszerészi műhely, minden műkészületek tiszták, 's rendeltetésük-nek 
megfelelnek.

13or A raktár a csekély forgalomhoz mérve kielégítő nagy, világos, száraz, a 
gyógyszerekre látszik gondfordítatik.

6 elenchus = mutató
7 kősó szerek = különböző gyógyszerek előállításához használták



14er A pinczét képviselő helyiségben, lepárolt vizek, szeszek, savak, égények, 
balzsamok, olajok, kenőcsök, szörpök, elegendő mennyiségben, és kielégítő minőségben 
találtattak.

3/2.

15ör A füves padlás védve az idő viszontagságai ellen; jó  karban minden zacskó 
olvasható jelvénnyel ellátva, tiszta, semmi elvetni való növény sem találtatott, a tető jó, a padlás 
szellös.

16or A fennálló gyógyszerészi utasítást tartalmazó könyv, az árszabást, 's méreg 
eladást illető külön rendszabályok is megvannak.

17. Gyógyszerészi szakkönyvek közül mellyek előtaláltattak említésre méltó:
Pharmacopela Austriaca; Duflos chemisches Apothekenbuch; D:Schneider Pharmacopea 
Lehman Chemie; s a 't, körül belöl 50 db.

Schreiber Eudard sk 
gyógyszerész

18or A gyógyszerek napi hiányai és műveleti hátralékok följegyezve találtattak, szereit 
jobbára Shallmayer, és Wágnertól hozatja pontos előjegyzéssel

19. A fizetetlen vények a.b.c. szerint vannak egy arra készült nagy tokban elhelyezve;
az árszabás rajtok följegyezve, és megfelelőnek találtatott.

20or 'A tulajdonos a gyógyszertár üzletének virágzó állapotbani fönntartására 
tehetsége szerint iparkodik, erkölcsi szempontból kifogáson kívüli; - a felügyelő egyúttal a pósta 
hivatalt is kezeli.
A közvélemény a gyógyszertár irányába taval óta javult.

Kelt Jász Apáthin 1863ki September 3án. 
vizsgálta

Dr. Orbay Richvalszky Antal.....
Jászkerületi orvos

Morzál István 
Jász Ker.Esküdt.

Király Alajos 
főbíró



SZML Közvetlenül Levéltárba utalt iratok I. 28./1865.

4.

Jászalsószentgyörgyi Gyógyszertár

Fölvétetett a Jász Alsó Szent Györgyi Gyógyszertár 1863ki September 10én véghezvitt évi 
hivatalos vizsgálata alkalmával.

1. A gyógytár a föutczában a tulajdonosnak saját jó  karban levő épületében áll fenn.
2. Czíme ,,a Kígyóhoz,, megfelelő külfelírással.
3. Tulajdonosa: Szemnetz Ferencz gyógyszerész mesteri oklevelét nyerte 1850ben 

Pesten; üzleti jogát bírja a magyar kir. helytartótanács 857. August. 13. 21475. sz. a. intézmény 
nyomán, egyedül személyére ruházva.

4. Felügyelő a tulajdonos maga.
5. Segéd nincsen.
6. Gyakornok. Bernátsky Béla végzett 4. gymnásiumi osztályt; ezen pályára lépett 

1862ki Április 21én ugyanott.
7. A gyógyszertári bóltot szokott tisztaságban, az edényeket kellő jó  állapotban 

találtuk.
8. A napi szükségletre a bóltban fenntartott szerek egyenként vizsgáltatván, mind az 

egyszerű növényi, mind a gyógyszerészi készítményeket, a forgalomnak megfelelő mennyiségben, 
és jó  minémüségben; a vegytani készítményeket, higany, dárdany , vas, réz 's 'a 't, fertőzés 
nélkülieknek tapasztaltuk, megrovás alá eső czikkre nem akadtunk; a boltnak kellő fölszerelését 
elismertük; az Elenchusban8 9 foglalt anyagok mind föltaláltattak.

9. A kősó és maró szerek el vannak különítve; a moschus10 11, maró higany mireny11 
számára jelen vannak a saját kiszolgáltatási edények; a méreg könyv kezelése szabályszerű, a 
mireny ellenszerei készen tartatnak.

10. A folyadékok önsúlymérője szinte megtaláltatott; a vegytani kémszerek 's, minden 
hozzátartozó készületek díszteljes gyűjteménye találtatott.

8 dárdany (antimon) = régen gyógyszerként is használt szer, kémiai neve stibium
9 elenchus = mutató
10 moschus (mösusz) = pézsma szívgyengesé, ájulás ellen használatos por
11 mireny (arzén) = gyógyszerként is használatos szer



11. 'A csinos mérlegek, s minden mérték súlyok hiánytalanoknak bizonyul-tak be; 
mellyek a legkisebb fokozatig több példányban találtattak.

12. A műhelyt minden előbbi készületeivel rendben, és tisztán szemléltük.
13. A bólt melletti gyógyszerkamra a kisebbszerű forgalomhoz aránylagos mérvben 

találtatott fölszerelve. Nadályok is találtattak.
4/2.

14. A pinczét helyettesítő czélszerűen rendezett helyiség, 's minden ide tartozó szerek 
mennyiség, és minőségre nézve kielégítőnek találtatott.

15. A füves padlás czélszerűen van elrendezve, tiszta, semmi megrovásra méltó czikket 
sem tüntetett föl.

16. A gyógyszerészi utasításokat, az árszabást, a méreg eladást illető külön 
rendszabályok gyűjteményét megtaláltuk.

17. Jeles tudományos szakkönyvek szép gyűjteményét bírja a tulajdonos, a Codex 
Hungariae sanitario medicinaliae is megvan.

18. A hiányokról rendes könyvet vezet, valamint a szállító fűszerárus küldött czikkeiröl 
is.

19. A fizetetlen vínyek betűrend szerint vannak elrakva, megtalálva, ellene semmi 
kifogás sem tétethetett.

20. A tulajdonosnak rendes üzlet kezelése, 's tárának, 's hitelének emelésére irányzott 
törekvése dicsérettel említendő; erkölcsileg kifogáson kívüli, sőt köz szeretet-ben és átalános 
tiszteletben álló egyéniség; Panaszokat nem hozott fel, mint vidékének mostoha idöjárását.-

Kelt Jász Alsó Szent Györgyön 1863ki September 10én
vizsgálta

Dr. Orbay Richvalszky Antal 
Jászkerületi orvos

Bátor Imre ny.
Községi seborvos

Szemnetz Ferenc
gyógyszertár tulajdonos

Marzál István 
Jász Ker Esküdt

Bajláth János 
városi főjegyző

12 nadály (pióca) = vérelvonásra használt, gyűrűs férgek rendjébe tartozó élőlény



SZML Közvetlenül Levéltárba utalt iratok I. 28/1865.
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Jászárokszállási Gyógyszertár

Fölvétetett a Jász Árokszállási Gyógyszertár 1863iki September 16án véghezvitt évi hivatalos 
vizsgálata alkalmával.

1. E  gyógyszertár a templom közelében a fő  utczában a tulajdonosnak jó  karban levő
saját házában létezik.

2. Czíme ”a Segítő Máriához. ”
3. Tulajdonosa: Major Endre, 1848ban Pesten nyerte gyógyszerész mesteri oklevelét; 

a személyéhez kötött üzleti jogot a Magyar királyi helytartótanács 1854 évi Július 27én 15254. sz. 
a. kelt intézmény alapján bírja.

4. Felügyelő maga a tulajdonos.
5ör Segéd: Kállay Ferencz, a gyakornoki vizsgát letette 863ki Mártius 1én 

Nádudvaron hol mint segéd f.é. Május 18ig működött, az naptól fogva itt szolgál.
6or Gyakornok nincsen.
7er A tár bóltjának bútorzata, és edényei kellő tisztaságban, és jó  állapotban 

szemléltettek.
8or A napi szükségletre a bóltban tartott gyógyszerek sorban vizsgáltattak, és az egyszerű 

növényi nyers anyagok, úgy szinte a gyógyszerészi, és vegytani készítmények egyfelől az 
Austriaca Pharmacopea szabályaival egyezők, másfelől vegytani kémszerekkel próbára vettetve, 
fertőzetleneknek tűntek fel, s megrovásra méltó czikk nem találtatott, az Elenchusban kitett 
gyógyszerek mind föltaláltattak.

9er A mérgek illő mennyiségben, s zárthelyen találtattak, ezek kiszolgáltatására külön 
mérleg, edények, jelen vannak; a méregkönyv helyesnek találtatott, 's a vínyekkel megegyezett, 
láttamoztatott; a mireny ellenszere készen találtatott.

10er A vegytani kémszerek készlete rendszeresen összeállítva találtatott.
11er A mérlegek, és mértéksúlyok hiánytalansága bebizonyult, mellyek mindennemű 

fokozatokban, valamint a kiszolgáló asztalhoz tartozó mindenrendű eszközök készlete, 'jó 
minéműségben találtattak.



12er A műhelyben jó l ónozott pároló kazán, nagy mennyiségű sziták, nagy vasmozsár, 
vágó kések s a ' t' jó, s tiszta állapotban találtattak.

13or A raktár mennyiségre megfelel a forgalomnak, a szerek minősége, és ellátása 
dícsérendö.

14er A pinczétpótoló helyiségben elegendő mennyiségű szilárd, és híg állományú szereket 
leltünk. Nadályok készletben vannak.

15ör A füves padlás jeles tisztaságban, és szép, 's czélszerű elrendezésben tartatik, a jó l 
záró fedelekkel, és olvasható jelvényekkel ellátott vászony, és papír zacskókban eltett növényi 
anyagok közt elvetni való nem találtatott. -

16. A hiányokról valamint az időszaki munkálatokról vezetett rendes jegyzék  
szemléltetett, az idei forgalom csekély volt; a kavendi rendszabályokat tartalmazó gyűjtemény 
meg van.

17er A tulajdonosnak minden szakkönyvei megvannak mellyek kívántatnak, köztük több 
újabb jeles munka találtatik - a gyógyszerészi folyó iratot is járatja

Major Endre 
gyógyszerész

18or A fűszer árus mellytöl szereit hozza, rendes könyvel bír külön. -
19er A fizetetlen vínyek betűrendben vannak elhelyezve, köztük megróni valóra nem 

akadtunk; az árszabás ellen semmi kifogás sem merült föl.
20ik A tulajdonos szellemi, és anyagi készséggel fenntartja gyógytáránakjó hírét, 

erkölcsileg kifogáson kívüli, közszeretetben, 's tiszteletben álló egyéniség. Panaszokat nem hozott 
föl.

Kelt Árokszálláson 1863ki September 16án

Dr. Orbay Richvalszky Antal 
Jászkerületi orvos 

Nagy Sándor
Jász.Ker. esküdt.

SZML Közvetlenül Levéltárba utalt iratok I. 23/1865.

13 kavendi = őrzendő



B artusné M ajor Ágnes

A BESZÉDZAVAROK ÉS A TANULÁSI NEHÉZSÉGEK 

ÖSSZEFÜGGÉSE AZ ÁLTALÁNOS ISKOLÁBAN

Az iskolaérettségről

Az utóbbi évek iskolaérettségi vizsgálatai folyamán tapasztalom, hogy néhány szülő 

nem veszi elég komolyan gyermeke beszédzavarát. Nem fordulnak időben szakemberhez, így 

a vizsgálat során derül ki a gyermek beszédhibája. Gyakran előfordul, hogy csak a beiratkozás 

előtt jelentkeznek, azt gondolván, pár hét alatt rendeződhet a beszédprobléma. A döntéskor - 

menjen vagy ne menjen a gyermek iskolába - fontosabbnak tartják, hogy kortársaival együtt 

maradjon, szeretnék elkerülni a rokonok, ismerősök kérdezősködését, a nagymama, házastárs 

rosszallását, a szóbeszédet, amelyek arra irányulnak, hogy esetleg nincs minden rendben a 

gyermekkel. Azt gondolják: "Az én gyermekem sem ügyetlenebb és butább mint a többiek; 

Miért maradjon le?" Persze, hogy nem, de előfordulhat, hogy egyes részképességei, mint a 

beszédészlelés, beszédmegértés, grafomotoros készség; számolási készség, viznomotoros 

koordináció még nem érik el a sikeres iskolakezdéshez szükséges szintet. Ez nem baj, hiszen 

ezek a pszichés érési folyamatok hét éves korig minden gyermeknél máskor fejeződnek be. Az 

igazi probléma akkor kezdődik, ha a gyermek beszédhibásan, iskolaéretlenül kerül általános 

iskolába.

Kedvező tapasztalat, hogy az óvónők egyre több szülőt tudnak meggyőzni arról, hogy 

éretlenség esetén ne erőltessék a gyermek iskolakezdését még akkor sem, ha addig betölti a 

hatodik életévét. Ha megnézzük egy első osztály életkor szerinti eloszlását, láthatjuk, hogy a 

gyermekek legalább fele már betöltötte, vagy ősszel tölti be hetedik életévét. Ez így van 

rendjén, ugyanis el kell fogadnunk azt a tényt, hogy a hétéves kor az optimális az iskola 

megkezdéséhez. Az elmúlt évek tapasztalatai is ezt igazolják, különös tekintettel a 

beszédfejlődésre és a tanulási veszélyeztetettség problémájára. Az idő előtt iskolába küldött 

gyermekek alkotják később a nevelési tanácsadókban tanulási és magatartási problémákkal 

jelentkezők zömét. A ma Magyarországon használatban levő tantervek - bár történnek 

próbálkozások - nem mindig veszik figyelembe a gyermek fejlődési jellemzőit. Akkor 

alkalmas egy gyermek az olvasás, írás, számolás zökkenőmentes elsajátítására, ha a 

beszédpercepció és a beszédprodukció életkorának megfelelő szinten van, a laterális
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dominancia biztosan kialakult. A hallás kategóriáján belül a fonémahallás, a hangok 

egymástól való megkülönböztetésének képessége, az alak-háttér megkülönböztető képesség, a 

viznomotoros koordináció kialakulása meghatározó. Végül a grafomotoros készség, amelyhez 

anatómiai feltételek is szükségesek. A kézfej csontozata és izomzata hét éves korra éri el azt a 

fejlettségi szintet, hogy optimális alapot nyújtson az írás megtanulásához.

Beszédhibák, beszédészlelési és beszédmegértési zavarok

A beszédhibák a beszéd legkülönfélébb szerkezeti területeit érinthetik, amelyek a 

beszédfelépítés, a rendezett beszédfolyamat, vagy a hangzásbeli beszédnormák létrehozásának 

zavaraiként jelentkezhetnek. Tünetei lehetnek a dysgrammatizmus, pöszeség vagy a dadogás. 

A beszédhiba tehát tünet, melynek súlyosabb vagy enyhébb háttere lehet a gyermek 

szervezetében, személyiségében. Ha a logopédus rendezi a beszédhibát, megakadályozza az 

összes beszédhibából következő károsodás kialakulását. De az okot, ami miatt a beszédhiba 

létrejött, nem tudja megszüntetni, ezért a beszédhibás gyermeknek az iskolában is szüksége 

lehet fokozott támogatásra. Nézzük meg, milyen hatással lehet a leggyakoribb beszédhiba a 

pöszeség az iskolai előmenetelre, a gyermek személyiségére. Pöszének mondjuk azt a 

gyermeket, akinél ötéves koron túl a beszédhangok ejtésében bármilyen zavar van. Ez lehet 

paralália, ha a gyermek valamelyik hangot egy másikkal helyettesít, pl. "szék" helyett "téket" 

mond, de lehet dyslália ha a gyermek a hangot torzítva ejti pl. "sz" hangot fogsora közé 

helyezett nyelvvel képzi. A hibásan ejtett hangok száma szerint lehet a pöszeség részleges (pl. 

csak az "r" hang hibás) de lehet általános 12-18 hanghiba esetén. Ezeknek a beszédzavaroknak 

a következő főbb okai lehetnek:

- Valamilyen idegrendszeri sérülés, amely általában enyhe szülési sérülésből származik. Ezt

okozhatja egy néhány másodperces oxigénhiányos állapot, vagy enyhe agyvérzés, amely 

kihat a mozgásfejlődésre is. A beszéd rendkívül finom, összerendezett mozgást igényel. 

Általános motoros fejletlenség esetén ez aligha kivitelezhető. Így aztán a mozgás 

összerendezettségének zavara a beszédfejlődés terén is megmutatkozik, az ilyen gyermekek 

az artikulációs mozgások elsajátításában is ügyetlenek lesznek.

- Örökletesség. Gyakran az egész családban, két három generáción keresztül észlelhető a

megkésett beszédfejlődés, és sokszor a gyermekek is a pöszeség diagnózisával kerülnek 

kezelésbe.
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- Átmeneti hallászavar. Kisgyermekkorban gyakran okoznak átmeneti hallászavart a gyakori

hurutok, megfázások, a sorozatban előforduló középfülgyulladás, megnagyobbodott 

orrmandulák, fülzsírdugó. Emiatt nem pontos a beszédészlelés, a hangokat a gyermek 

rosszul rögzíti, és ezek a hibák igen gyakran a hallászavar megszűnése után is 

fennmaradhatnak.

- Szociokulturális környezet. Jelentős szerepe lehet a gyermek és környezete közötti 

viszonynak a beszéd alakulásában. Megfigyeltem, hogy van néhány gyermek esetében az 

anya, nagymama kényeztetése, a túlzott kiszolgálás, az önállósághiány eredményezhette az 

élettani pöszeség eltolódását későbbi életkorra. Azt gondolom, hogy ebből a helyzetből 

sem a szülő vagy nagyszülő, sem a gyermek nem akar kikerülni. Tudat alatt nem akarják, 

hogy az aranyos kisgyerek, kisunoka felnőjön, a gyermeknek is kényelmes ez a helyzet és 

az olyan jópofa, tündéri pösze beszédével biztosítja ezt. Hadd hozzam fel példának saját 

kisfiamat, aki most négy éves. Tisztán, érthetően beszél, mégis előfordul, hogy ha nálunk 

van az egyéves unokatestvére, akire egy kicsit féltékeny, vagy ha szeretné, hogy többet 

kényeztessem, babusgassam, visszatér a nála fiatalabb, rosszabbul beszélő óvodástársai 

által használt pösze beszédhez. Pl.: "Anuti tomjat vadok. Kédek tépen videt." (Anyuci 

szomjas vagyok. Kérek szépen vizet.) Próbáltam meggyőzni arról, milyen jó  az, hogy ő 

már ügyes nagyfiú, tud szépen beszélni. Nem voltam hajlandó megérteni, mit mond. Úgy 

veszem észre, egyre ritkábban folyamodik ehhez a módszerhez a több szeretet kicsikarása 

érdekében.

Egyébként több szülőtől hallom, hogy gyermeke az óvodába kerülésig jól beszélt, 

utána viszont egyre érthetetlenebbé vált a beszéde. Lehet, hogy óvodás társait utánozza, de az 

is elképzelhető, hogy így fejezi ki, ha problémája van, ha több szeretetet igényel. Ne hagyjuk, 

hogy megszokja - főleg ha már jól beszélt - a helytelen, hibás artikulációt. Hallgassuk meg 

türelmesen, majd ismételjük meg helyesen, amit mondott. Mindig tisztán, érthetően 

beszéljünk a gyermekhez. Meséljünk, mondjunk együtt mondókákat, énekeljünk sokat. Ne 

legyünk büszkék arra, hogy képes a video előtt végigülni egy több órás rajzfilmet, képes 

órákig egyedül eljátszani. Ezektől a rajzfilmektől - amelyek szövege sokszor csak a felnőttek 

számára érthető - sem fejlődik a kisgyermek beszédészlelése. Beszélgetések hiányában 

beszédmegértése, szókincse elmarad kortársaiétól. Nemrégiben azzal a panasszal jelentkezett 

egy anyuka, hogy gyermeke hároméves elmúlt, de még nem beszél. Mikor arról érdeklődtem 

mi a gyermek kedvenc játéka, időtöltése, örömmel újságolta, hogy milyen sokáig képes 

egyedül videót nézni, illetve a kocsijaival játszani. Így aztán ők nyugodtan végezhetik otthoni
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teendőiket. Csak éppen azt nem értette, miért nem beszél a gyermek. A terápia folyamán sok 

beszélgetéssel, együttjátszással sikerült megindítani a gyermek beszédét, de a beszédészlelési 

elmaradás miatt még sok segítséget igényel.

Ne várjunk arra, hogy a gyermek magától tanuljon meg beszélni! Állandóan ösztönözzük 

hangadásra, hangutánzásra, és ezen produkciók kapjanak pozitív megerősítést azzal, hogy 

sokszor elismételjük együtt.

A kezeletlen pöszék egy része az évek során lassan javul, a beszéd tünetmentessé 

válhat, de egyes hibák mindvégig megmaradhatnak. A beszédhibás gyermek előbb vagy utóbb 

tudatára ébred beszédhibájának. Szégyenli, igyekszik kerülni a beszédet. Egy "r" hangot nem 

jól ejtő kisfiú első osztály év eleji szűrése után került hozzám. A tanító néni elmondta, hogy a 

kisfiút kinevetik az osztálytársai, amikor az "r" hangot ejti, illetve olvassa. Írásban keveri a r 

- j - e hangokat. Még idejében rendezni tudtuk a beszédhibát, így a gyermeket nem érték 

nagyobb kudarcok. A terápiás munkában az édesanya is partner volt, sokat gyakorolt a 

gyermekkel, rendszeresen jártak foglalkozásra annak ellenére, hogy a nagyszülők nem jó 

szemmel nézték azt.

Az iskolai tananyag is okozhat súlyos nehézségeket a gyermekek számára. Ez az első 

és második osztályban az írás-olvasás megtanulásánál kezdődik. Az aki a "sz" hang helyett 

"t"-t vagy "s"-t ejt, nem tudja megtanulni a betűk biztos megkülönböztetését. Nála "sz” és a 

"t" illetve a "s" betű akusztikus és beszédmozgásbeli képe között nincs különbség, és a 

betűalakok ortikai különbsége túl kevés ahhoz, hogy a betűk rögzüljenek. Egy kislány 

harmadik osztályos korában került hozzám azzal a problémával, hogy mind írásban, 

mind olvasásban keveri a s - sz, z - zs, c - cs hangokat. Amikor megvizsgáltam az 

artikulációját, egyértelművé vált számomra, hogy az egykoron pösze gyermek kiejtésében 

spontán javulás történt. Azonban még mindig észrevehető a valamikor hibásan képzett hangok 

összemosódása, az azonos hangzású, de eltérő képzési helyű hangokkal. Ugyanis a hibás 

képzés megmaradt, csak a gyermek egyéb módon próbálta kompenzálni a jó  hangzást. Pl. az 

"sz" hanghoz szükséges alsó nyelvállással, de megemelt nyelvháttal képzett "s" hang. Ha még 

ehhez hozzávesszük, hogy a szavakban - attól függően milyen hang áll előtte vagy utána - 

módosul a képzési hely, nem egyértelmű, hogy a gyermek melyik hangot akarta mondani, 

illetve olvasni. Nem érzékeli a hangok jelentésmegkülönböztető szerepét sem, így írásban is 

keveri azokat. Pl.: mászik - másik; eszik - esik; Zsuzsa - zúza; ecet - ecset.

Összeolvasási problémákat okozhat a beszédhiba akkor, ha a beszédszervek mozgásos 

ügyetlensége az ok. Ilyenkor jó  betűfelismerés mellett hibásan ejti a második betűt, mert az



5

első képzési helyéről nem találja a második képzésére való áttérés mozdulatát. A 

mozgáselmaradásban szenvedő pösze gyermek kézügyessége is gyenge. Így írása nagyon 

csúnya. A paraláliás gyermek elég jól másol, de önálló írás és diktálás esetén ugyanúgy írja le 

a szavakat, ahogy kiejti őket. Így a székből "sék" a boltból "polt" lesz. Szót, mondatot nem tud 

elemezni, betűket kihagy. Később a nyelvtan és a fogalmazás okozza a legtöbb bajt. A felső 

tagozaton pedig a magyar irodalom és az idegen nyelv tanulása a legnehezebb, gondot okoz az 

idegen szavak és betűk tanulása.

A jól érzékelhető tünetekkel jelentkező pöszeséggel szemben a beszédészlelésben és 

beszédmegértésben - esetenként mindkettőben - a problémák sokáig rejtve maradhatnak, így a 

korrekció is gyakran késhet. Az anyanyelv-elsajátítás során a beszédészlelés és a 

beszédprodukció egymás mellett fejlődik, de az észlelésnek, a beszédfeldolgozásnak mindig 

jobbnak kell lennie, mint a produkciónak. Az észlelésben és a megértésben jelentkező zavar 

azonban a felszínen nem mindig jelentkezik. Tökéletes kiejtés mellett is előfordul észlelési 

zavar, de fordítva is igaz, tökéletes észlelés esetén is lehet gyenge a beszédprodukció. A 

gyermek jó  logikai készséggel, intelligenciával próbálja kompenzálni beszédzavarát. Ezek a 

kompenzációk ösztönösek, így a felnőtt környezet elől rejtve maradhatnak a nehézségek, s az 

időben fel nem ismert lemaradások tovább súlyosbodhatnak. Április végén két hatodik 

osztályos fiút küldött az osztályfőnök vizsgálatra. A róluk küldött véleményben már 

megállapított tényként közölték, hogy dyslexiások. Mindkét fiút beszédészlelést és 

beszédmegértést vizsgáló teszttel (GMP) diagnosztizáltam a szülők jelenlétében. A tesztet 

Gósy Mária fejlesztette ki 1984-ben ezen zavarok meglétének, illetve mértékének 

megállapítására. Az eredmény számomra és a szülők számára is meglepő volt. Életkorukhoz 

képest súlyos elmaradást tapasztaltam mind az észlelés, mind a megértés területén. Ezen 

tesztek többségében 7 éves koron túl 100 %-os teljesítmény várható el. Ehhez képest a 12 

éves korukat betöltött fiúk 80, 90 %-os szinten teljesítettek. Valószínűsíthető, hogy az 

olvasás-írás elsajátításakor az a szint még alacsonyabb lehetett, de jó  értelmi készségeikkel 

némiképp kompenzálni tudták nehézségeiket. A szülők is érezték, hogy nincs minden 

rendben, de csak a hatodik osztály év végére jutottak odáig, hogy szakmai segítséget kérnek a 

gyermekek számára. Természetesen ezt a segítséget megkapták, remélhetőleg még időben.

Olvasási, tanulási és egyéb nehézségek
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A következményes problémák közül a leggyakoribb és a legtöbb gyermeket érintő az 

olvasási nehézség, amely szinte kivétel nélkül a beszédészlelési és/vagy a megértési folyamat 

zavaraira vezethető vissza. Az, hogy a gyermek hallása ép, még nem feltételezi észlelésének 

ép működését. A beszédészlelés a beszédhangok, hangkapcsolatok, hangsorok feldolgozása, 

azonosítása. Nem elég meghallani a beszédet (megkülönböztetni a környezet egyéb zajaitól) a 

beszédhangok sorozatait fel kell tudni fogni, meg kell tudni ismételni az elhangzásnak 

megfelelő sorrendben, akkor is, ha a gyermek számára még jelentéssel nem bíró hangsorról 

van szó. Pl.: Nabukodonozor; érelmeszesedés, heterogén stb. A beszédészlelés tehát a hallás 

és a beszédmegértés között helyezkedik el, ugyanakkor ép működése nem egyenlő a jó 

beszédmegértéssel. A jó  beszédészlelés lehetővé teszi a gyermek számára a szókincse 

bővülését, hogy újabb szavakat felismerjen, azokhoz jelentést kapcsoljon. Nem megfelelő 

beszédészlelés esetén azonban a gyermeknek gondot jelent pl.: a pánt - bánt; az irt - írt; tol - 

toll; kavar - vakar típusú szavak pontos felismerése, nehézség jelentkezhet a betűk, hangsorok 

azonosításában, összeolvasásában, tehát a helyes olvasástechnika elsajátításában. Egy hatéves 

kislány vizsgálatát kért az édesanyja dyslexiára gyanakodva. A nyolcadik osztályos fiáról 

ugyanis harmadikos korában megállapították, hogy dyslexiás, de a gyermeket nem lehetett 

bevonni a terápiába. Sokat bajlódnak az olvasással, helyesírással. Szeretné megtudni, hogyan 

segíthetne kislányának ezen gondok elkerülésében. A GMP- vizsgálat során kiderült, hogy a 

gyermeknek életkorához képest kb. egy éves beszédészlelési elmaradása van beszédmegértése 

viszont jó. Ha még egy évig óvodában maradhatna, több esélye lenne ezen elmaradás 

iskolakezdéshez szükséges behozására. Ez a kislány azonban szeptemberben iskolába megy. 

Ha figyelembe vesszük, hogy legalább fele annyi idő szükséges a fejlesztéshez, mint az 

elmaradás - esetünkben minimum fél év - akkor csak decemberre várható az életkori átlagának 

megfelelő szint elérés. Ez is csak akkor, ha intenzíven, minden nap végzik a szükséges 

gyakorlatokat. A legtöbb iskolában azonban decemberre már tudni kell írni, olvasni. 

Szerencsére ebben az esetben a beszédmegértés zavara nem súlyosbítja a helyzetet.

A beszédmegértés az elhangzó szavak, mondatok, közlések értése, a jelentés 

feldolgozása. Az ebben jelentkező zavar többféle lehet, előfordul, hogy a szövegértés jó, de a 

rövid közlések, mondatok megértésében bizonytalan a gyermek (pl.: iskolai feladatok 

megértésének nehézsége). De járhat a kettő együtt, ilyenkor a legnagyobb a probléma. 

Iskoláskorban a beszédértés zavara igen hamar "átalakul" tanulási zavarrá.

Zárszó
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Végezetül elmondható, hogy minél korábban felszínre kerülnek a különféle 

beszédzavarok, minél hamarabb megtörténik kezelésük, annál nagyobb eséllyel veszi a 

gyermek az iskolai akadályokat, kerüli el az esetleges kudarcokat. A legkisebb gyanú esetén 

kérje az óvonő, védőnő, szülő, orvos a gyermek vizsgálatát, (pl. későn megindult beszéd, 

pöszeség, magatartási zavar, figyelmetlenség, kialakulatlan kézdominancia) Fontos, hogy a 

gyermek megfelelő helyen és időben kapjon segítséget, megelőzve ezzel későbbi 

sikertelenségét. Ehhez nagymértékben hozzájárulna a nagycsoportos óvodások év eleji 

szűrése. Erre nagyon egyszerű és hatékony teszt áll rendelkezésre. A szakember a szülővel 

szorosan együttműködve jó  eredményeket érhet el. Hangsúlyozandó a szülői együttműködés, a 

mindennapi gyakorlás, az útmutatások követése, mert enélkül munkánk a sok erőfeszítés 

ellenére bizonytalan kimenetelű lesz.
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Fábián Zoltán

8-12 ÉVES JÁSZSÁGI GYEREKEK ÉRTÉKRENDJÉNEK ÉS ISKOLAI
KÖZÉRZETÉNEK VÁLTOZÁSAI

.A feladatul választott jászsági régió iskoláiban egészen konkrét 

helyzetképet szerettünk volna kapni néhány kérdéskörben.1 „Világmegváltó” 

felfedezések helyett szerény adatokkal kívántuk a most folyó átalakulást 

jellemezni, főként a gyerekeknek az iskolához, tanuláshoz stb. való viszonya 

változásainak kiderítésével. Kézenfekvő, hogy megfigyeléseinknek csak itt 

és most van hitele, habár bízunk benne, hogy néhány tendencia jelzése 

másoknak is tanulságos lehet.

Még ennyire szűk körben is meglehetősem bonyolultak lehetnek a 

választott problémák és az alkalmazott módszerek. Szerettük volna megtudni, 

hogy

• mit tartanak igazán fontosnak, értékesnek a mostani iskolás gyerekeink?

• A nagyon hosszú iskolában töltött idő megfelelő befektetés-e a 

számukra?

• A mai iskolai tanulás nekik való-e? Egyáltalán: meglelte-e már az iskola 

a maga sajátos funkcióját az ezredvég társadalmi kihívásaira?

• Pedagógusaiktól azt kapják-e a gyerekek, amiket spontán nevelődéssel, 

önfejlesztéssel, szűk családi hatásokkal - esetleg az utcán - nem lehet 

megszerezni? 1

1 A Jászberényi Tanítóképző Főiskola neveléstudományi tanszéke támogatást 
nyert a Művelődési és Közoktatási Minisztérium és a Magyar Tudományos 
Akadémia Pedagógiai Bizottsága 1996. évi pályázatán (A tanulók 
értékrendjének, az iskolához és a tanuláshoz való viszonyának változásai a 
Jászságban címmel.)
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Az ilyen és a hasonló kérdéseket nem könnyű feltenni sem a 

gyerekeknek, sem a felnőtteknek.

Feltételezéseink szerint a feszültségterhes aktuális társadalmi hatások 

ellenére (pl. munkanélküli családtagok; elszegényedés; megfakult perspektívák; 

deklarált egoizmus stb.) talán megoldható a kulcsfontosságú kapcsolatok 

megerősítése és kiterjesztése, a szeretetteljes családi életben, az örömet adó 

iskolai tanulásban, a társas együttlétekben stb.

Külön is fokozott figyelemmel igyekeztünk követni a felnőtt és a 

gyermek interperszonális kapcsolatait, mivel ezek a vizsgált viszonyok 

kulcsmozzanatai.

A tanuláshoz, iskolához fűződő viszonyok - a közhiedelemmel 

ellentétben - nem a tágabb környezeti közeghatások szükségszerű velejárói, 

hanem nagyon is személyfüggő tényezők, a szülők és a pedagógusok előrelátó 

(netán elvakult) bánásmódjának a következményei.

A gyerekek - 8-12 éves korúak - iskolai tanulással kapcsolatos 

vélekedését

legkönnyebben direkt rákérdezéssel (szóban, írásban) reméltük megismerni, 

hasonlóan ahhoz, ahogy az országban számos kutató tette és teszi.

Az összegyűjtött hatalmas tényanyagból most csak a legjellemzőbbeket célszerű 

bemutatni.

1. Az iskolai tanulás szükségességét csaknem minden gyerek elismeri.

A Jászság l8 településének több iskolájában a megkérdezett gyerekek többsége 
igazában szívesen jár iskolába, sok dolgot szeret benne, nélküle talán még 
boldogtalan is lenne. Nem vonják kétségbe az iskola fontosságát.

Ebben a tekintetben észrevehető romlást vagy visszaesést nem tapasztaltunk a 
Jászságban.



3

A gyerekek válaszai általában őszinték, csak elvétve találni köztük 
bohóckodásra, nyílt szembenállásra utaló jeleket. Lényegében elfogadják az 
iskola, a tanulás szükségességét.

(Kell, hogy okosabbak legyünk, ne legyünk analfabéták, vigyük valamire az 
életben. Legyen munkánk, szakmánk legyen stb.) A kisebbek vitathatatlannak 
tudják az iskolába járást. („Itt van az osztályunk”, „Mindenkinek kell járni”, 
tudni kell olvasni meg számolni stb.)

Amíg a 9-10 évesek alig mondanak többet a lakonikus igen avagy nem 
válasznál, a felső tagozatosok többsége egy-két mondattal indokolja is a 
véleményét.

A tanulók pozitív kötődése - sok egyéb mellett - különösen két fő motivumra 
vezethető vissza::

• Sok érdekes, nagyon fontos dolgot lehet tanulni az iskolában, (a 

hagyományos tantárgyi tartalmak mellett a számítógépezést, képmagnó 

bejátszásokat, idegennyelvi órákat, látványos természeti kísérleteket stb.)

• Együtt lehetnek a barátokkal, osztálytársakkal, nagy szabadságot

érezhetnek a tevékenységek - játékok, kommunikációk - végzésében.

A gyerekek többnyire a napi konkrét élményvilágban élnek; alig van jele annak, 
hogy a „külső világ” érdemben beleszólna az osztályteremben történtekbe. A 
szülők munkavégzési és anyagi gondjai, a létbizonytalanság, a politikai 
konfliktusok, a települési problémák stb. nem igen jutnak át a tanterem falain.

Érdekesség kedvéért álljon itt a lista, hogy az idén a jász iskolákban miféle 

újdonságok ragadták meg leginkább a tanulókat!

Mi volt az iskolában a legeslegérdekesebb?

Amit a Föld belsejéről hallottunk - A Földön kívül is lehetnek élőlények 

- A térkép - A kőolajfúrás - Mit lehet a fa  évgyűrűiből kiolvasni? - A 

csiga, a giliszta, a pióca mozgása - A bálna is tüdővel lélegzik - A 

csontváz - Az emberi szervezet - A gyümölcsök - A számítógép -
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Földrazi gyűjtemények - Kísérletek, videofelvételek természeti 

jelenségekről - Az idegen kultúrák - Az őskor - Magyar történelem 

(IV.Béla, Hunyadiak, Rákóczi, Wesselényi, Világosi fegyverletétel,, 

történelmi mondák, regék) - Gépgyártás - Gombfelvarrás - Sípkészítés 

- A negatív számok - A hatványozás - Az egyenlet - A mértékegységek - 

Feladatkészítés - Az ige - a melléknév - a szófajok - Angol szavak, pl. a 

testrészek - Ady élete - Zeneszerzőkről - Egészséges életmód - A 

kábítószerek hatása - Népszokások, pl. a betlehemezés stb

Nagyon kevesen reagáltak így: „Nem volt semmi érdekes. ”

Arra a kérdésre, hogy miről lenne jó  többet tanulni (megtudni) az 

iskolában, szóban és írásban a következőket emelték ki:

3-4. osztályosok: 6. osztályosok:

- matek, számítástechnika biológia, egészséges élet

(134) (124)

- környezetismeret (természet) - történelem (115)
(122)

-magyar nyelv és irod. - idegen nyelv

(117) (79)

-idegen nyelv - irodalom (59)

(angol,német,francia,japán)

(84)

- játék, testnevelés - számítástechn.,számítógép

(68) (59)

- osztályfőnöki témákról (47)

- emberről - szakkörök anyagáról (35)
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(1)
- semmiről (4) - már semmiről (4)

Szembeötlően kevés a semmi többre nem kíváncsi (minimalista) választ 

adó tanuló. Talán a televízió hatása, a nyitottabb és gyakorlatiasabb környezet 

játszhatnak ebben szerepet.

• Örvendetes változás a számítástechnika és az idegennyelv iránti felfokozott 

érdeklődés. Ugyancsak szimpatikus dolog a felső tagozatosaknál jelentkező 

igény az osztályfőnöki beszélgetésekre, vitákra - főként etikai témákban.

2. Nem ennyire egyértelmű viszont a gyerekek iskolai általános 

közérzete, érzelmi tónusa.

Több iskolában kérdőlapon válaszokat kértünk a 8-12 éves tanulóktól, 
hogy miféle örömteli avagy keserű élményekre emlékeznek az iskolából; mikor 
volt nagyon érdekes, mikor maradt hiányérzetük stb. A több száz válasz kissé 
sivár képet fest az iskoláról, de gyanítható, hogy ez nem valami jászsági 
specialitás, hanem országosan is hasonló a helyzet.

Jellemzésül néhány választípust érdemes áttekinteni.

EMLÉKEZETES NAP
(Összesített adatok)

Neked mi volt az iskolában a legemlékezetesebb élményed?

Élmény

3
4.

osztály
©

bánat
6.

osztály
©

bánat©
öröm

©
öröm

Újat tanultam,
megértettem
valamit

25 18

Jó (rossz) jegyet kaptam 
az órán

28 22 10 19

Tantárgyi javítás 21 43 27 39
Dolgozat eredménye 2 31 20 41
Külön megdicsértek, 
szidtak

9 10 6 14
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Beírást kaptam 15 7 1
Bezártak 6
Társak reakciója 15 4 5
Szüleim örültek 3 1
Sikeres felvételi 5
Csoportunk győzött 12 7 24
Vetélkedőn sikert értem 
el

7 2 33 7

Szólószereplésem jó volt 26 2 9
Sokat játszottunk 18 3
Új pedagógus jött be 5 12
Iskolai buli, bál 16 7
Órán kívüli élmény, 
kirándulás

44 6

Filmvetítés 14
Minden nap ilyen 6
Nagyon unalmas volt 19 6
Elmaradt a tanítás 53 22
Balesetem, betegségem 3
Egyik társunk lopott 6
Beugrattak, csúfoltak 14 3
ÖSSZESÍTVE 308 184 198 149
Ebből tanulási élmény 85 120 81 104
A pedagógus 
személyéhez járul:

123 146 92 132

A kérdésekre adott válaszokból markánsan kiderül, hogy a két korcsoport 
között sokkal kisebbek a tipikus eltérések, mint az egyes iskolák, egyes 
pedagógusok között.

Figyelmet érdemel, hogy az összes öröm alig 40-50%-a, de a bánat 
túlnyomó része (80-90%-a) a pedagógus személyéhez is kapcsolódik!

Hasonlóan sokszínű a különböző tantárgyakhoz való viszonyuk is.

Az egyes tantárgycsoportok kedveltségi rangsorai a kérdezettek között:
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Rangso 3-4.oszt. Rangso 6.oszt. Megjegyzések

r r

1. matematika- 1. biológia

informatika A megkérdezettek közül

2. testnevelés 2-3. Ének-zene -93%o-nak van 1-2 kedvelt

3. i degen 2-3. idegen nyelv* tárgya,

nyelv* - 2% nem válaszolt,

4. magyar 4. testnevelés - 4,6% „egyiket sem”

irodalom kedveli.

5. környezetism 5 történelem Néhányan csak a tanár

eret személyére

6, ének 6. magyar szavaztak (hatodikosok)

irodalom

7. rajz 7. földrajz Akadtak előző évi tárgyra

szava

8. technika 8. rajz zók is (környezetism).

9. egyéb 9. matematika-

(hittan,ember informatika

tan)

10. technika

• német, angol, francia, japán (az orosz nem kedvelt!)

Választásuk indoklásakor az egyik osztályban feltűnően lelkesen írtak a 
magyar irodalomról vagy az énekről, másütt viszont a földrajztól való 
félelmükről vagy a magyart övező unalomról vallottak. A matematikát, az 
idegen nyelvet is a pedagógustól függően imádják avagy rettegik.

Mindezek miatt a tantárgyak összesített kedveltségi rangsorait nagy 
fenntartásokkal lehet csak fogadni. Persze a másféle kérdéseknél is ugyanez a 
helyzet, és ez a kérdőíves vizsgálatok tipikus hibaveszélye a gyerekeknél. Ezt 
tudva mindig egy másik próbát is megcsináltattunk a gyerekekkel 
(„képszavazás”), s ezzel valamelyest kontrollálhattuk az adatokat. Ennél a
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feladatnál össze kellett kötniük a tantárgyak nevét valamely érzelmi tónus rajzos 
megnevezésével (örülök, érdekel, unom, félek tőle stb.) A felső tagozatos 
gyerekek pl. így szavaztak : (A szavazatok abszolut számával)

KÉPSZAVAZÁS: A tantárgyak érzelmi tónusa

Tárgy:
össz: remek 

a tanár örülök
jó
fej
torna

érdeke
s

játéko
s

elke
serítő

unom nehé
z

félek
tőle

Magyar 486 116 352 63 56 5 24 41 20 11

Történele
m

456 49 73 42 156 0 53 39 42 6

Matematik
a

416 22 41 160 19 2 36 26 104 6

Biológia 405 21 61 21 167 1 69 34 16 15

Idegen
nyelv

378 25 104 51 24 6 52 50 53 12

Ének 476 94 200 9 11 22 11 109 2 18

Technika 436 51 120 0 62 23 9 83 14 14

Testneveié
s

576 37 96 15 52 325 51 0 0 0

Rajz 440 110 217 4 42 19 6 31 4 11

Környezeti
smeret

220 24 56 13 63 3 17 36 8 0

Földrajz 423 88 44 28 47 0 56 90 23 55
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Feltételeztük, hogy a felnőttek - szülők és nevelők - elfogadottságát csak 

részben határozza meg a tárgyi tudásuk (iskolázottságuk), hiszen a másféle 

emberi értékek sokszor jóval fontosabbá válhatnak a tartalmas, örömteli 

életmód kialakításában. A gyerekek játéka és tanulási mentalitása minden 

bizonnyal elég megbízhatóan követi az értékváltozásokat.

Az iskolai munka szempontjából hagyományosnak számító értékek 

ebben az évszázadban alaposan megváltoztak, átrendeződtek. Konkrétan:

Az iskola mint értékőrző-közvetítő intézmény megítélése jelentősen 

átalakult. Ma már aligha vitás, hogy az emberformáló tényezők sorában csak 

az egyik az iskola s talán nem is a legfontosabb.

Felértékelődött az otthon súlya, amennyiben a mindennapos gondozó 

ellátáson kívül újabb és újabb információs csatornákat működtet (tévé, rádió, 

internet, mobil telefon, személyi számítógép, fax stb.) Ezek nemcsak 

„vannak” a családokban, de korán hozzájuk is fér a gyerek, megtanul velük 

bánni. A televízió - ami nem újdonság - nagyhatalom. A Jászságban is napi 

1,5 órát töltenek a gyerekek a képernyő előtt, a hét végén még többet. 

Képmagnó a családok közel 20%-ában van, a kazettakölcsönzés hálózata jól 

kiépített.

Kitágul a bejárható világ a saját kerékpárral, családi autóval, lakókocsival. 

Az igaz, hogy az otthoni gazdaság - ahol segédkezni lehetne - vidéken is 

visszaszorul, haszonállatok helyett esetleg más háziállatok (kutya, macska, 

galamb stb.) lesz a főszereplő. A házimunkák jelentős része pedig egészen 

más manapság, mint régen (mosás, főzés, porszívózás, bevásárlás stb.) A 

kicsit is tehetősebb szülők akaratlanul a készen kapható javak fogyasztására 

szoktatják a fiatalokat.

A család és az iskola viszonyában ugyan nincsenek látványos 

„földindulások” a Jászságban, de úgy tűnik, hogy fokról fokra egyre
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közelebb húzódnak egymáshoz. A család mintha félteni kezdené az iskolát - a 

váratlan átszervezési gondok, a NAT-ot övező szóbeszédek, egyes 

önkormányzati „átvilágítások”, ésszerűsítések, pénzügyi lefaragások stb. 

miatt -, az iskola pedig a családok stabilizásában, erősítésében az érdekelt. 

Mindkét fél ráébredt, hogy az egymásra mutogatással nem lehet semmire sem 

menni, mert a gyerekek érdeke az eddigieknél jóval szorosabb 

együttműködést igényel! Közösen lehet megkeresni a jóval eredményesebb 

„életre tanítás” módozatait az iskolában is, odahaza is! A gyerekek ebben az 

életkori periódusban még hallgatnak az okos szóra, ha nekik való 

tevékenységekre, kezdeményezésekre adunk nekik lehetőségeket.

• A tanulás alaptevékenység-volta, örömadó jellege egyébként eléggé 

megfakult. Annak idején tényleg rengeteg mindent az iskolában lehetett 

legelőször megtanulni, ami komoly örömforrásnak számított. A most 

megkérdezett tanulók (mintegy 800-an) elképesztően sok mindent 

megismertek már az iskola előtt vagy mellett, aminek kétségtelenül van 

degradáló hatása. Némely tanulók szerint semmi újra nem tanítja már az 

iskola őket, ami erős túlzás, de van valami alapja a rohanó világunkban. 

Sok tanuló ma is élénken emlékszik az első betűk és számok 

megtanulására, de később már nagyon kevés a friss tanulási élménye. 

Néhány tanító (1-2) időt szán arra, hogy minden gyerek naponta vagy 

hetente elmondja, mi újat tanult meg az iskolában, de az osztályfőnöki 

szerep legyengülésével egyre ritkábbak ezek a megbeszélések. Otthon sem 

mondja el a legtöbb gyerek a tanulási élményeit, inkább csak mellékes 

epizódokról vagy a kapott osztályzatokról tájékoztatja szüleit. Számos 

szülő érdemben nem is ért hozzá, amit a mai gyerekek tanulnak (pl 

matematikából, idegen nyelvből, történelmi leckékből, 

környezetismeretből), tehát nem tud sokat segíteni, partneri szerepkörét



11

érdemben ellátni, ha akarná sem A napközisek száma apadóban van a 

Jászságban is. (Miközben különösebben nem csökken a túlkorosak, 

évismétlők aránya.)

• A tudás, a hozzáértés jellege

A gyerekek - saját bevallásuk szerint - nagyon sok dologhoz „jól értenek”. 

Ez nem különösebben meglepő, hiszen a serdülés előtti gyerekek 

önismerete igen-igen gyenge. Ha már hallottak valamiről, vagy odaengedik 

valahová őket a felnőttek, máris „szakértőnek” vallják magukat. (Jól értek 

a motor és autószereléshez, a traktorvezetéshez, a fodrászathoz, a 

betegápoláshoz, a képregény-íráshoz - írták többen egy-két ismerkedő 

próbálkozás után.) Feltehetően hiányos vagy torz az iskolai 

megméretettség; a produktív feladatmegoldásokra nincs mód, nem jut rá 

elég idő. A NAT bevezetésével remélhetőleg javulni fog a tanulók 

önismerete, hangsúlyozottabb lehet a tényleges értékeken nyugvó 

értékelés.

A televízióból és más informális forrásból származó ismereteikre 

(tudásukra, tájékozottságukra) a legfőbb jellegzetesség ebben a 

gyermekkori periódusban az információk eklektikus, válogatás nélkül 

fogyasztása, miként erre a nemzetközi vizsgálati eredmények 

egybehangzóan rámutatnak. A gyerek nem tesz különbséget a fontos és az 

jelentéktelen információk között, túlértékeli a színes és mozgalmas képeket 

(klippeket), magától nem keresi az összefüggéseket, nem rendszerez, vakon 

elfogadja a sugalmazott értékítéleteket - pl. reklám-filmekben - és így 

tovább. A közeljövőben kiterjedő ún. interaktív televíziózás sem fog a 

helyzeten javítani, mert ez is a fogyasztás erőszakos manipulálásának 

eszköze lesz minden bizonnyal, a piac törvényei szerint.
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Egyedüli kívánatos megoldás az iskola megerősítése lehet: a 

rendszerezett, kellően értékelt, fontos tudnivalókat és tulajdonságokat 

közvetítő, emberközpontú szerepének hangsúlyozásával, a megbízható 

egyéni referenciák (minősítések) adásával.

A főbb tevékenységformák változásai

• Az iskolához köthető értékek között elsősorban a tudást - ismereteket, 
készségeket, képességeket - emelik ki, valamint az egyéni fejlődésüket kifejező 
nevelői értékelést, amit magától értetődően elfogadnak. A tudáshoz vezető 
tevékenység, vagyis maga a tanulási folyamat azonban nem jelenik meg 
külön értékként. (Noha a hatodikosok közül többen is kiemelik, hogy az iskola 
megtanítja őket gondolkodni és tanulni.)

A tanulással szembeni ellenérzések leggyakoribb oka - sok gyerek szerint - a 
türelmetlen teljesítménykényszer, olykor teljesítményhajsza a tudás fölötti 
örömérzés rovására.

Kezdetben reméltük, hogy néhány gyerek majd komoly örömforrásnak 
jelöli meg valami újnak az elsajátítását, a megtudás örömét-boldogságát -- nos, 
ilyen válaszokat nem adtak!

Az elvégzett kérdőíves és egyéb vizsgálatok egyik legmeggyőzőbb ténye, 
hogy az iskolában ez a korosztály feltűnően keveset játszik. A kisebbeket talán 
sajnáljuk is, de a 11-13 éves „előserdülő” emberkéket kevéssé szoktuk szánni 
miatta.

A játszás, játéktevékenység - mint örömet adó érték - a gyerekek tapasztalatai 
szerint nem tartozik hozzá az iskolához. A testnevelési játékokon kívül kevés 
lehetőség adódik az önfeledt, élményt jelentő játszásra, ami feltehetően komoly 
vesztesége az iskolának!

• A szociális értékek - a gyerektársakkal, nevelőkkel való kapcsolatok -
formálásának ma is kulcsfontosságú terepe az iskola. Vitatni lehet ugyan a 
régebbről megszokott zártságát és a kapcsolatformák szegényességét,
mégis komoly hatással van a tanulók szociális fejlődésére a közös munka.

Határozott elmozdulást találtunk a társakkal való kötetlen beszélgetések 
valamint az osztályfőnöki megbeszélések iránti igény növekedését illetően a
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kisebb és nagyobb gyerekeknél egyaránt. (Többet szeretnék tudni az 
emberekről.- Keveset beszélgetünk mirólunk. - Jó volna tudni, hogyan kell 
élni. - Az illemről is tanulni kellene stb.). .

Az általános életértékek (többnyire szabályozó értékek) közvetítésére 
rendszerint kellő figyelmet fordít az iskola, mint pl. a fegyelmezettség, a 
kedvesség, az igazmondás, szolidaritás, jóakarat, tisztelettudás és hasonlók, 
másokra viszont kevesebbet. (Bizonyára a még mindig fellelhető nevelői 
autokratizmus miatt. Másfelől ezeket az iskola „átengedi” a többnyire spontán 
családi hatásoknak, rábízza az ügyet az otthoni életmódra.).

• Az „intellektuális iskolában” az esztétikai élmények eléggé a perifériára 

szorultak, amilyen pl. a gyönyörködés, nevetés, meghatódás, megrendülés 

stb. Ezeket ugyanis nem lehet a hagyományos módokon számon kérni, 

bevasalni a tanulókon. A művészeti értékek passzív befogadásán 

túlmenően a tényleges alkotó-kifejező tevékenységek végzésével vehetők 

csak birtokba ezek a különleges értékek. A Jászságban szerencsére évek 

óta vannak jó hagyományok, főként a néptánc, népdal, kézimunkázás, 

agyagozás stb. terén. Sok iskolában működnek ilyen körök, együttesek, 

szakkörök (A Jászságért Alapítvány igyekszik is ehhez pénzügyi 

támogatást adni.)

A mai jászsági iskolások értékvilágáról

Az egyik rajzos mesefolytatásos feladatban („Csillaghozó mese”) hatféle 

érték közül válogathattak Az úgynevezett szabályozó értékeket 

(„ életértékeket”) végül is így rangsorolták a gyerekek:

RANGSO ÉRTÉK alsósok felsősök összesen

R (3-4.oszt.) (6.oszt.)

I. SZERETET 354 73 427

II. BECSÜLET 261 71 232
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III. JÓSÁG 157 63 220

IV. TUDÁS 57 56 113

V. GAZDAGSÁG 56 41 97

VI. MINDEGYIK 21 18 39

VII. EGYIK SEM 2 8 10

Nem csodálható, hogy ezekkel a túl általános kategóriákkal nem volt 
könnyű a gyerekek dolga. Látható, hogy az alsós tanulók szavazatai az első 
három helyen szereplő értékekre tömörültek, lévén ezek a családi nevelésben is 
hangsúlyosak. Náluk a tudás vagy a gazdagság harmadannyi szavazatot sem 
kapott, mint az előzőek. A hatodikosak viszont már arányosan válogattak, bár a 
sorrend náluk is ugyanaz.

A fogyasztható, birtokolható (faktikus) értékek többnyire kívül maradnak 
az iskolán. (Pénz, bolti árucikkek, szolgáltatások - közte televíziós adások -, a 
személyes holmik, könyvek, ajándékok és így tovább.) Máig sem dőlt még el, 
hogy ezekkel az értékekkel való bánni-tudásra szoktatásban van-e (s miféle) 
szerepe az iskolának. Bizonyára nem jó ezeket szemérmesen agyonhallgatni! A 
helyi tantervek kialakításakor mindenesetre ezekre is érdemes gondolni.

A világ számos részén, köztük hazánkban is időnként felüti a fejét az 
iskola- a tanulás- és a pedagógusellenes közhangulat, ami rendszerint a 
nehezülő élet problémáinak „áthárítása” egy "ártatlan" intézményre. Időnként 
ugyan rászolgálhat némely iskola a bűnbak szerepére, általában viszont nem. 
Vannak túlzó nézetek, melyek szerint az iskola fölösleges kolonc a 
társadalomban, ma már meg kellene szüntetni.

Szomorú tény, hogy a felnőtt társadalom végső elkeseredettségében 
gyerekellenessé is válhat. Az iskola azonban sosem lehet ilyen! A
pedagógusnak elsősorban a gyerekek valós érdekeit kell szolgálnia, védenie és 
képviselnie, csak ezzel őrizheti meg a társadalmi presztizsét. Ha a gyerekek 
érzik, hogy az iskola őértük van, s a tanítók-tanárok habozás nélkül mellettük 
állnak, akkor nincs komoly baj az értékrendszerükkel, iskolai közérzetükkel.

Fontosabb tanulságok
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A Jászságban végzett kutatások eredményei nem jobbak, nem is 
rosszabbak a máshol tapasztaltaknál. Megindult a mélyreható átalakulás, 
megújulás folyamata, amiben nemcsak a pedagógusok számítanak partnernek, 
de az iskolák tanulói is. A nem kis jelentőségű munkájukhoz megfelelő 
segítséget és támogatást remélnek.

Az iskolai munka újragondolása részben a NAT közelgő bevezetése miatt 
indokolt, részben pedig az iskola ember- ill. gyerekközelibbé tétele érdekében 
is.

A közreműködők igényt tartanának rá, hogy a Jászsági Pedagógiai Műhely 
keretében megkezdett akciók folytatódjanak, s arra is, hogy a feltárt 
értékvizsgálatok tanulságait a területünkön különféle programok 
kezdeményezésével próbáljuk meg messzemenően hasznosítani ill.
érvényesíteni.

A jászsági iskolák helyi programjainak készítéséhez néhány szemponttal 
hozzájárulhatnak a vizsgálati tapasztalataink, különösen a következő 
kérdésekben:

A serdülést megelőző években most is a gyerekek „naiv
romlatlanságából” érdemes kiindulni. Nem rossz vagy romlott ez a korosztály, 
ellenkezőleg: őszintén bízik a felnőttekben s az intézményeikben, köztük az 
iskolában is.

• A szülők, a pedagógusok iránti hitük utolsó és pótolhatatlan 
lehetőséget biztosít

arra, hogy együttműködésüket megnyerve felkínáljunk egy átfogó 
értékrendszert

(ill.ennek az alapjait). A legalapvetőbb értékek stabil rögzítésére a 
leghatékonyabb

eszköz a tevékenységek öröme, sikere, boldogító mivolta.

• Az a természetes, hogy az iskolás gyerek szeret tanulni, nagyon sok 
örömét

lelheti benne. Amennyiben nem ilyen, úgy érdemes feltárni az okokat, s 
célravezető



16

módosításokkal élni. Legtöbbször pl. jobban kellene menedzselni a tudást és a 
hozzáértést,

kiemelve, hogy egy gyereknek ezek a legnagyobb értékei, ezek tekinthetők a 
legjobb

„ befektetésnek”, amik többé nem vehetők el tőle.

• Arra sem árt gondolni, hogy igazában a pedagógus képes legjobban 
megítélni, hogy

valami újat, rendkívülit tudhattak meg a gyerekek. Érdemes ezt velük 
tudatosítani, kár lenne

szemérmesen hallgatni erről.

• Sokkal de sokkal több játékra és mesére van szükség a jászsági 
iskolákban is!

Nem valami infantilis megoldásokra, hanem a korosztálynak igazi örömöket 
adó formákra

van szükség. Fokozott figyelemmel kellene követni a gimnáziumba került - de 
még az

általános iskolai korcsoporthoz tartozó - gyerekek jogos játék- és meseigényét 
is. Az eddigi

kezdeményezéseket feltétlenül propagálni érdemes. (Játszóház, kézműves és 
rajzi

csoportok, színjátszó körök, ének-zene-táncpódiumok, környékbeli túrák és 
vetélkedők

stb.) Óriási lehetőségek rejlenek az iskolától és felekezetektől független, 
önkéntes

romantikus _ifjúság és gyermekszervezetek - pl. a több, mint 80 éves múltú 
cserkész
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mozgalom -tevékenységében is.

• Az időtálló, hagyományos értékek megőrzésére és felelevenítésére 
minden jász

településen remek megoldások alakultak ki, legtöbbször az iskolásokra 
támaszkodva.

Mindezeket a NAT-hoz fűzött helyi programoknak okvetlenül meg kell 
tartania - még a

tanítási anyagban, módszerekben is.

• Amennyiben az örömteli, biztató iskolának - egy-egy tantárgyának 
vagy

pedagógusának - sikerül „megfogni”, netán rabul ejteni a gyereket, úgy jó  
eséllyel

ellensúlyozni lehet akár még a komor, sivár, zaklatott stb. családi hatásokat is. 
Ehhez

elsősorban a pedagógusokat kell „örömre hangolni”, mosolyra és nevetésre 
bátorítani, hiszen

a rossz közérzetük, fenyegetettségük akaratlanul is átragad a gyerekekre, s 
valamikor egyszer

„búvópatakként” befolyásolja az új nemzedék életét!

• A tömegkommunikációs eszközök - legfőként a televízió - 
értéksugalmazó

hatásai feltartóztathatatlanok, értelmetlen dolog ezzel szembeszállni. Inkább a 
valódi értékeit

pl. esztetikai misszióját és hasznát - érdemes erősíteni, valamint a helyi 
aktualitásait (ha

vannak ilyenek) célszerű kiemelni._____________________________________
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A dolgozatban bemutatottak csak egy kicsiny szeletét mutatják az átfogó 

kutatómunkának. Remélhető, hogy más fontos részletekről is sikerül majd 

tájékoztatni az érintetteket ill. a többi érdeklődőt is.



Kármán Gabriella

A G R A F O L Ó G I A A B Ü N T E T Ő E L J Á R Á S B A N

Az alkalmazott grafológia már számos területen bizonyított.1 Felhasználása a 

büntetőeljárásban - mint igazságügyi írásszakértői tevékenység - is egyre gyakoribb. A jog 

területén sokszor vetődnek fel kérdések a személyiséggel, a tudatállapottal kapcsolatban 

/cselekvőképesség, beszámítási képesség vizsgálata/. Az eljárás szempontjából 

nélkülözhetetlen tényezők megállapítása mellett a grafológia újabb lehetőségeket kínál, 

amelyek megkönnyíthetik a vizsgálati munkát, ezzel növelik a nyomozás hatékonyságát.

A gyakorlati alkalmazás mellett az elméleti kutatásoknál is használható, hozzájárulva 

ezzel olyan régóta megfogalmazott kérdések megválaszolásához, mint a bűnözés okai.

A grafológia a személyiséget vizsgálja, a jog területén belül pedig az eljárás alanyait. 

A kriminál pszichológiával párhuzamos úton halad, remélhetőleg találkozásuk nem a 

végtelenben fog megtörténni.

A KÉZÍRÁS MINT A VIZSGÁLAT TÁRGYA

A grafológiát megalapozó elméleti megközelítések

A kézírás, az írást létrehozó tevékenység és annak körülményei számtalan elemzés 

kiindulópontjául szolgálnak. A grafológia az ember személyiségére, pszichikumára, 

viselkedésére, érzelmi-kognitív működésére vonatkozóan közöl megállapításokat. Az ennek 

alapjául szolgáló elméletek a következők:

Motoros elmélet

A grafológus nem a betűket, ill. a statikus írásjellemzőket, hanem az azt létrehozó 

mozgást vizsgálja. Az írásmű létrehozásakor a lendületet, az irányt, a ritmust, a nyomatékot 

méri. Az emberek mozgása egyedi, legyen szó akár a járásról, akár az arcmimikáról vagy a 

gesztikulációról stb. Az írás papírra rögzített kifejező mozgás. A kifejező mozgások az egyén 

személyisége által meghatározottak, de az adott állapot; a hangulat, az energizáltság, az

1 A dolgozat az Ügyészek Országos Egyesülete és a legfőbb ügyész által, Kozma Sándor emlékére meghirdetett 
tudományos pályázaton III. díjban részesült.
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érzelmi telítettség stb is befolyásolja azokat. A kézírás a legmagasabb szintű humán 

tevékenységek egyike, elsajátításának, alkalmazásának bonyolult élettani, pszichológiai és 

szociális feltételrendszere van:

- problémamentes motoros működés (csont- és izomrendszer épsége)

- problémamentes szenzoros működés, illetve szenzomotoros koordináció (a 

szem és a végtagok mozgásának összerendeződése, valamint pontos hallási és 

artikulációs képesség)

magas szintű neuronális érettség (a mozgás általános idegrendszeri szabályozása a 

központi idegrendszerhez köthető)

Projekciós elmélet

Az írásmozgás egy előzetes agyi térkép alapján jön létre. A szó leírása előtt az agyban 

mozgásterv készül. Az agyban megszülető képek határozzák meg pillanatról pillanatra a 

mozgás sebességét, irányát, és a visszacsatlakozási mechanizmus segítségével készítjük el a 

tervezett képet, írást.

Ezen eidetikus megközelítési módon alapszik a szimbólum elemzés. Az egyes 

íráselemekben felfedezhetők bizonyos szimbólumok (a víz szimbóluma a hullámzás, fallikus, 

kapaszkodó, önmegsemmisítő, agresszív szimbólumok pl. kard, tőr stb.) E szimbólumok 

elemzése történhet a freudi vagy a Leuner-féle szimbólumrendszerben.

Kommunikációs elmélet

Az írás tartalma a verbális kommunikációnak felel meg, míg megjelenési formája a 

metakommunikációnak (tudattalan közlési mód, amely pontosítja az üzenetet, ugyanakkor utal 

a közlő személyére is.) Az írás rögzített módon tartalmazza azokat az információkat, 

amelyeket a beszéd során gesztusokkal, mimikával, illetve a proxemika körébe tartozó 

viszonylatokkal fejezünk ki.

Az írás mint modellreakció

Az írás téri viszonyokat, illetve az azon belül elhelyezkedő egyedek közötti 

kapcsolatokat jeleníti meg. Ebből következtetni lehet az egyén és az anyag, az idő, a külvilág 

viszonyára.

Az igazságügyi írásszakértők: a grafológus és az írásazonosító

A kézírással foglalkozó szakemberek két csoportba tartoznak:
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A grafológus a kézírásból személyiségvonásokra következtet. A vizsgálat tárgya 

többnyire kézzel írt szöveg, aláírás; esetleg rajz, vagy tartalom nélküli ösztönös firkálás.

Az írásazonosító elsősorban a kézeredetet vizsgálja, tehát az írást készítő személyt 

azonosítja, valamint az íráskeletkezés körülményeit:

- a készítés módszerét (pl. sorvezető használata)

- időpontját (abszolút illetve relatív értelemben)

- helyét (pl. alátét használata)

- anyagát (pl. tintavizsgálatok)

- eszközeit, segédleteit (pl. a tollfajtákat)

- az aktuális külső hatásokat (pl. sötét, hideg, mozgó jármű)

állapítja meg. Következtet továbbá a készítő személyével kapcsolatos szubjektív és objektív 

körülményekre (pl. kor, nem, képzettség, foglalkozás, az írás célja).

A két szakterületnek közös vonásai is vannak. Mindenekelőtt az írásjegyeket 

jellemzik és rendszerezik hasonlóan. Közös továbbá, hogy bár az írásazonosítók a duktor 

személyiségére nem következtetnek, bizonyos tulajdonságainak a megállapítását vállalják. (pl. 

az író személy neme, életkora, anyanyelve, műveltsége.) A grafológusok nagy része szerint a 

nem és az életkor megállapítása a kézírás alapján teljes bizonyossággal nem lehetséges. 

Vannak ugyanis férfias nők és nőies férfiak, illetve a biológiai és a naptári életkor gyakran 

különbözik egy-egy személynél. Ezekre a következtetésekre a grafológusok és az 

írásazonosítók különböző úton jutnak el: a grafológus a statikus és dinamikus írásjellemzők a 

tanult, illetve a saját sztenderhez való viszonyításával, míg az írásazonosító tartalmi, 

szövegezési és egyéb tényezők alapján határozza meg az életkort és a nemet.

Vannak olyan területek is, ahol a grafológus és az írásazonosító tevékenysége átfedik 

vagy kiegészítik egymást.

A hamisított írást elsősorban az írásazonosító vizsgálja. A hamisított írás tipikus 

jellemzői a lassú tempó (a fokozott tudati kontroll miatt); az enyhébb írásnyomás, vagy az 

egyenetlen nyomatékeloszlás; a nagyobb betűméretek; az indokolatlan megállások, a 

pontszerű vonalkezdet és vonalvég, a ritmustalan írás stb.

A grafológus az írásból az elferdítés szándékát, a mesterkéltséget, valamint a 

hazugsággal járó stresszt tudja kimutatni. (pl. balra dőlt írás, boltíves kötésmód, kör alakú 

ékezetek, többszörösen bezárt oválok a középzónában, fedővonalak, mesterséges fékezés, 

feltűnő sajátosságok gyökeres megváltoztatása. Hosszabb időn keresztül azonban nem lehet a
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felvett formákat következetesen alkalmazni, a figyelem lankadásával az apró jeleknél 

visszatér a duktorra jellemző írásmód.

A Magyar Írástanulmányi Társaság Íráskutató Intézete 1934-ben célul tűzte ki, hogy 

megvizsgálja a névtelen levél lélektani hátterét és megfigyeli az elváltoztatott írások 

mechanizmusát, törvényszerűségeit.

Felvetette a kérdést, hogy mennyire megváltoztathatatlan az egyén írása?

A kérdés megválaszolása végett tudományos kísérletet végeztek; írásszakértőket és 

grafológusokat kértek arra, hogy írjanak elváltoztatott írással azonos tartalmú leveleket. Az 

elkészült leveleket kollégákkal vizsgáltatták meg, akik nem tudták, hogy a levelek kiktől 

származnak. A szakemberek kivétel nélkül megállapították, hogy ki írta azokat. Ez a kísérlet 

is bizonyítja, hogy az írás egyedi és elváltoztathatatlan, még azok számára is, akik ismerik az 

íráselemzés fortélyait.

A KRIMINÁL GRAFOLÓGIA LEHETŐSÉGEI ÉS KORLÁTAI

A kriminál grafológia a büntető jogtudomány rendszerében

A kriminál grafológiának még ma sincs olyan helye a büntető jogtudomány 

rendszerében, amely megilletné. Alkalmazhatósága a bűnüldözésben bár még nem közismert, 

de bizonyított. A szintén kézírással foglalkozó igazságügyi írásszakértő, írásazonosító 

tevékenység létjogosultsága elfogadott. A két terület között vannak átfedések pl. a 

hazugságvizsgálat területén.

Nevezzük kriminológiai grafológiának /a kriminológiai pszichológia analógiájára/ azt 

a szakágat, amely a kézírás felhasználásával, a bűnözővé válás tényezőivel foglalkozik. Ez 

megerősítheti a pszichológiai szakvéleményeket, vagy helyettesíti azokat.

A kriminalisztikai grafológia a nyomozati és a bírói szakaszban nyújt segítséget. 

Felhasználható a nyomozási taktika megtervezésekor, ismeretlen elkövető esetén a bűnözői 

profil feltérképezhető az esetleges kézírás alapján /különösen csalásnál, okirat-hamisításnál, 

zsarolásnál, névtelen levelek, illetve egyéb írástöredékek rendelkezésre állása esetén/.

Mindezek mellett felhasználható a büntetés végrehajtása során is, megállapítható a 

reszocializáció optimális formája.

A grafológia történetéből2

2 Philipp Huber: Vom Lügendetektor zur Kriminalgraphologie c. műve alapján (fordítás)



5

A tulajdonképpeni kriminál grafológia Michonnal kezdődik, aki a "Grafológia 

rendszere" előszavában reményét fejezte ki, hogy a közeljövőben egyre több ügyész, illetve 

vizsgálóbíró fogja munkája során alkalmazni a grafológiát, amelynek segítségével a terhelt 

személyisége megismerhető.

1840-tól folyamatosan gyűjtötte a kézírásokat, amelyeknek sajátosságait kiemelve 

kampókról, bunkószerű áthúzásokról, hegyes végekről, becsavarodásokról beszél, és ezeket 

kriminalisztikai szempontból értékeli.

Michon "egy jel=egy jelentés"-elméletét Crepieux-Jamin "eredmény-elmélete" 

váltotta fel. Jamin az írásból az aszociális karaktert akarta felismerni. Vizsgálatait a bűnözők 

körében végezte. Megállapította, hogy az írás megmutathatja a bűnözésre való hajlamot, de az 

nem állapítható meg belőle, hogy az író személy egy bizonyos bűncselekményt elkövetett-e. 

Véleménye szerint nem léteznek gyilkos- és tolvajírások, csak aszociális magatartási módok 

olyan diszpozíciói, amelyek erőszakos, vagy tulajdon elleni bűncselekményekre mutatnak 

hajlamot.

E. de Rougemont a bűnözői hajlam megfelelő írásjellemzőit kutatta, és 

megállapította, hogy csak meghatározott írásjellemzők kombinációja alapján lehet a duktor 

szociális, vagy aszociális beállítottságára következtetni. Így a hírhedt szülőgyilkos, Violette 

Nozire írásában a következő utaló írásjellemzőket találta:

- erős balsodrás /rejtett egoizmus/

- szögek /makacsság/

- lassúság, /lassú szellem, elme/

- magasba nyúló betűk /túlzott hiúság, önteltség/

- pöffeszkedő formák /hatásvadászat/

- rendezetlen íráskép /zavaros gondolkodás/

- hullámos sorvezetés /simulékonyság, alkalmazkodás/

- ölesség /gonoszság, indulat/

Az olasz pszichiáter, Lombroso összesen 520 gyilkos és tolvaj írását vizsgálta. A 

tolvajoknál a ravaszság, az alattomosság jegyeit fedezte fel: leginkább a lágy, kevésbé feltűnő 

betűk voltak jellemzőek. A gyilkosoknál kardszúrásokat, gyilkos tőröket, az impulzivitás, az 

alkoholizmus és a kegyetlenség jegyeit találta. Lombroso a bűnügyi tudományok rendszerében 

érdemeket szerzett a grafológiának: "úgy hatott, mintegy kávé: nem táplál, de izgat."
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Az orvos Preyer 1897-ben " A bűnöző írása " című tanulmányában kifejtette, hogy a 

kézírásból megállapíthatók az erkölcsi defektusok. " Az írás pszichológiája " c. fő művében 

több tételt állít fel, amivel egyértelműen síkra száll a grafológia mellett.

Szintén a grafológia elfogadtatásához járultak hozzá ebben az időszakban Vridier, 

Sericourt és Bertillon párizsi törvényszéki írásszakértők.

Az itt említett próbálkozások fogadtatása meglehetősen vegyes volt. Nacke pl. "A 

kézírás biológiai és törvényszéki aspektusai" című művében gúnyolódva kijelenti, hogy nem 

tanácsos egyetlen szolgát sem felvenni anélkül, hogy először írását a grafológia módszerével 

meg ne vizsgálták volna.

A Klages előtti kutatások elsősorban a sarlatánoknak köszönhetően kétes hírnévnek 

örvendtek. Pl. C.Quinan több, mint száz elítélt gyilkos és csaló írását vizsgálta meg és azt /az 

"egy jel=egy tulajdonság"-elv alapján/ hat vágóhídi hentes írásával hasonlította össze. 

Megállapította, hogy a gyilkosok írnak a legszögesebben, de a rájuk jellemző görcsös, 

ritmustalan írás a henteseknél is megtalálható. A csalók írását pedig egyértelműen 

gömbölydednek, formásnak látta, sőt több helyen végkacskaringókat fedezett fel.

Vagy megemlíthető Raphael Schermann, aki egy szórakoztató folyóiratban egy a 

feleségének meggyilkolásával gyanúsított személy írásából a szemek szúró pillantását olvasta 

ki, míg az áldozatéból erős szívmellékzörejt fedezett fel. H. urat - aki egy elévült gyilkossági 

kísérletet már beismert, - Schermann olyan embernek tünteti fel, aki soha nem lenne képes 

gyilkosságra vagy öngyilkosságra.

A kriminál grafológia ezen dilettáns kísérletei után Klages-nél törik meg a jég a 30-as 

években. Klages már nem gyilkos hurkokat, kampókat keres az írásban, hanem olyan 

jegyeket, amelyek a bűnözői hajlam valószínűségét jelentik. A döntő számára a karakter, 

amely az írásból megállapítható. Klages alapján a gyengeség egy speciális erő hiánya, 

amelyből a bűnözői tudat következik. /Pl. a lelki odaadás, az önfeláldozás erejének a hiánya./ 

Bűnöző helyett következetesen bűnözői tudatról beszél.

Rohden 1933-ban elégedetten állapítja meg, hogy az az optimizmus, amellyel GroB 

több mint egy emberöltővel előbb a grafológia jelentőségét és fejlődési lehetőségeit elismerte, 

alaposnak bizonyult. /Hans GroB először említette a grafológia alkalmazhatóságát "A 

vizsgálóbíró kézikönyve" c. művében. 1905-ben egy német jogi folyóiratban kijelentette: "aki 

a grafológiát határozottan elutasítja, vagy elbizakodott, vagy tudatlan, tekintettel kell lenni 

arra, hogy felbecsülhetetlen segítséget nyerünk általa.
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Rohden 1933-ban megjelent művében /Bevezetés a kriminalisztikai módszertanba/ a 

feltétlenül szükségesnek tartott módszerek között szerepel a Klages által lefektetett grafológiai 

eljárás is, a kikérdezés mellett.

Klages-ra támaszkodva M. Hartge és H. Peter végzett vizsgálatokat a témában. 

Hartge 28 súlyos bűnöző írását vizsgálta meg. A kontrollt a bírósági akták, a börtönőrök, a 

lelkész és számos tanú szolgáltatta, amely rendkívül meggyőző végeredményt produkált. Peter 

a Chemnitzi Bűnügyi Hivatallal együttműködve szexuális bűncselekményt elkövetők 

kézírásában - Klages kutatási eredményeire támaszkodva - 3/4 részben találta meg a 

rendezetlenség, az érvényesülési vágy, a mohóság és a tettetés jegyeit, valamint a 

hazugságj egyeket.

1936-ban O. Fanta és J. Moravec cseh nyelven "A bűnözői tudat a kriminalisztikai 

tudományok rendszerében" című tanulmányukban jelentették meg kutatási eredményeiket a 

testi felépítéssel összefüggésbe hozva és egy kriminál pszichológiai vizsgálattal kiegészítve.

Kretschmer a testfelépítés és a kriminalitás összefüggésére mutatott rá, ezzel 

összefüggésben a kézírás típusdiagnosztikai értékét is méltányolta.

Pulver "Hajlam és bűnözés" című művében tagadja, hogy általánosítható 

írásjellemzői lennének a gyilkosok, illetve tolvajok írásának. Véleménye szerint csak az 

aszociális magatartásmód, illetve a hajlam az erőszakos, vagy tulajdon elleni 

bűncselekményekre mutatható ki.

Pophal a vonalvizsgálat módszerével megállapította, hogy a bűnözők között gyakori 

a nem homogén vonalminőség - amely nála lelki alsóbbrendűségre utal - de önmagában ez a 

tény még nem jelenti azt, hogy a granulált, vagy amorf vonalminőség automatikusan bűnözői 

sajátosság lenne.

Roda Wieser is foglalkozott vonalvizsgálatokkal, ő rugalmatlan vonalról beszél, és az 

alapritmus gyengeségéről, mint számos bűnözőnél megjelenő írásjellemzőről. "A bűnöző és 

kézírása " című műve alapjául 900 írás szolgál. Csalók, tolvajok, betörők kézírását vizsgálta 

akarati hajlamaik, intelligenciájuk, csökkent alkalmazkodási képességük, elbizakodottságuk, 

haszonlesésük, hazug természetük, munkájuk minősége szempontjából. Az alapritmus a 

személyiség létezését, erejét, vagy éppen gyengeségét fejezi ki. A gyenge alapritmus a lelki 

szegénység ismérve, amely egyértelműen a bűnözés irányába mutat. Wieser meghatározza az 

általános bűnözői hajlam ismérveit, emellett kifejti a gyilkosok, tolvajok, valamint szexuális 

bűncselekményt elkövetők speciális hajlamait.
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Huber szerint a tévutak elkerülése végett Klages törvényeit kell szem előtt tartanunk. 

Nem szabad klisé-szemmel tekintenünk az írásokra.

M. Dersauer a következő kérdésre kereste a választ: Mely hajlamok és mozgatórugók 

egyesülnek olyan karakternél, amely egy fiatalembert gyilkosságra késztet? Vajon itt a magas 

ingerelhetőség, az érzelmi szegénység és az erős érzéki megközelíthetőség összhangjáról van 

szó, vagy inkább akaratgyengeségről, csábíthatóságról, szexuális alávetettségről, 

befolyásolhatóságról és intelligencia-hiányról? De szó lehet lelkibetegségről, vagy a külső 

körülmények és a szociális viszonyok szerencsétlen összekapcsolódásáról is. A többi 

bizonyítékkal együtt kell értékelni e jegyeket, pl. gyenge ösztönerő esetén a szexuális 

bűncselekmények gyanúsítottjai közül kizárható a duktor, uralkodó töredezettség esetén 

lehetetlen, hogy egy pontosan megtervezett, előkészített cselekmény elkövetője lenne.

Magyarországon a 17. században jelentek meg először olyan művek, amelyekben 

utalásokat találhatunk írásszakértői, vagy más ilyen jellegű tevékenységre. A múlt század 

közepén egy emberölési ügy kapcsán a gyanúsított kézírását egybevetették egy — a 

cselekménnyel összefüggésben keletkezett — levéllel. Ekkor azonban az összehasonlító 

vizsgálatot még az ügyész végezte el.

Pinterics Károly bírósági írásszakértő 1909-ben megjelent "Az írásvizsgálat" című 

könyvében kijelentette, hogy az írásszakértői munkához szükséges a grafológiai tudás. Neki 

köszönhető, hogy mind többen fordultak a grafológia felé tudományos igénnyel, de a társasági 

grafológia is fejlődésnek indult.

1993-ban hivatalosan nevezték ki az első igazságügyi grafológus szakértőt. Mára 

számuk kilencre növekedett.

Lehetőségek a grafológia felhasználására a bűnüldözés során

1. A grafológia segítséget nyújthat a nyomozás során.

a) A grafológus szakértő a megadott szempontok alapján /pl.: rejtett 

agresszivitás, szexuális zavarok, befolyásolhatóság, anyagiasság stb./ szűkíti a 

kört.

b) A kihallgatási stratégia kidolgozásánál fontos a gyanúsított személyiségének az 

ismerete. A vizsgáló kedvezőbb pozícióban van, ha ismeri a gyanúsítottat, 

illetve követheti lelkiállapotának változásait. A tagadásban lévő elkövetők 

magatartása hasonló az eljárás során. Kezdetben mindent tagadnak, majd
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elkezdődik az oldódás. A teljes ellenállást követő részleges beismerés 

időpontja változó, azonban a kézírás vizsgálata során megállapítható. Célszerű 

a kihallgatást akkorra időzíteni, amikor a gyanúsított közlékenyebbé vált.

2. A bizonyítási eszközök között előkelő helyet foglalnak el a szakértői vélemények. 

Az igazságügyi grafológus szakértő lehetőségei:

a) Kimutatható, hogy valamely írás /pl.: okirat/ kényszer (erőszak), fenyegetés 

hatására, vagy alkoholos, drogos befolyásoltság állapotában keletkezett. Írásos 

anyag rendelkezésre állása esetén következtetés vonható le a tudatállapotra: pl. 

a végrendelkező cselekvőképességére, az elhalálozott sértett és az elkövető 

kapcsolatára, rejtélyes haláleset kapcsán az elhalt esetleges szuicid hajlamára.

b) Megállapítható, hogy az író mennyire azonosul az általa leírt szöveg 

tartalmával. Ezt használja ki a hazugságvizsgálat. Bár - mint tudjuk - a 

poligráffal szemben is számos fenntartás van azokban az esetekben, 

amelyekben alkalmazást nyert, többnyire eredménnyel járt. A poligráf az ember 

fiziológiai változásait méri, amelyek a hazugságot kísérhetik. A hazugsággal 

járó tünetek, illetve azok mértéke korántsem egyértelmű személyenként és 

szituációként nagy eltérések lehetnek. A hazugságot kísérő feszültségállapot az 

írásban is megjelenik, hiszen az automatizált mozgást egy tudatosan irányított, 

többé-kevésbé feszült állapot váltja fel a valóságos tartalom mellett 

párhuzamosan megjelenik egy hazug tartalom, ami végül a papírra kerül, 

csökken a figyelemkapacitás, a pszichikum energiáinak nagy részét a 

stresszhelyzet "éli fel". Bár a klasszikus grafológia ismer néhány írásjellemzőt, 

amelyek az őszintétlenségre, a megbízhatatlanságra utalnak, egy konkrét írás 

valóságtartalma csak a már említett fiziológiai, pszichológiai elv 

alapulvételével állapítható meg. A vizsgált anyag vagy a gyanúsított által a 

bűncselekményről írt fogalmazvány, vagy a gyanúsítottnak diktált, illetve általa 

másolt speciális szöveg. Itt olyan szavakat érdemes kiválasztani, amelyek 

konkrétak és nagy az emóciókiváltó hatásuk. Ezen a területen a grafikum 

változásai a szöveg függvényében jutnak jelentőséghez. Segítséget jelent egy 

kontroll írásanyag: semleges szöveg esetén (nyugodt állapotban) az írás 

tulajdonságainak megállapításához.
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c) A büntetőeljárás során szükség lehet arra is, hogy pl. a tanúk memóriájából a 

bűncselekménnyel kapcsolatos adatokat mesterségesen hívják elő, a 

hazugságvizsgálathoz hasonló módszerrel, irányított kérdések segítségével.

3. A bűnmegelőzéshez közvetve hozzátartozik a megfelelő pályára a megfelelő 

ember kiválasztása. A grafológia a személyzeti munkában is segítségre lehet, különösen a 

bizalmas, vagy veszélyes munkakörök betöltésénél.

Egy konkrét példa

Az emberölés, illetve az egyéb súlyos élet- és testi épség elleni cselekmények esetén 

különösen fontos a nyomozás eredményességének javítása. Bár az ilyen cselekmények miatt 

folytatott eljárások eredményessége ma is a legnagyobb, ennek az az ára, hogy más ügyektől 

kell a szükséges erőt és eszközt elvonni. Az utóbbi években ráadásul elszaporodtak az olyan 

ölési cselekmények, amelyeknek sértettje már nem az elkövető családi, illetve ismerősi 

köréből kerül ki, hanem a kapcsolat közvetlenül a cselekmény előtt jött létre, vagy egyáltalán 

nem ismerték egymást. Ezekben az esetekben a felderítés és a bizonyítás még nagyobb 

nehézséget jelent. A szakértői vélemények erőteljes bizonyítási eszköznek számítanak, 

különösen egyéb bizonyítékok hiányában, de a puszta beismerő vallomás visszavonása esetén 

sem feltétlenül kerül sor vádelejtésre, felmentésre.

Konkrét esetek is ismertek, melyek során - többnyire pszichológiai teszttel együtt - 

segítséget jelentett a grafológus szakértő szakvéleménye. Huber3 tudósít egy féltékenységből 

elkövetett emberölés elkövetőinek vizsgálatáról.

A férj hadifogságból való hazatérte után egy törvénytelen gyermeket talált házában, 

amelyet felesége távolléte alatt hozott a világra. A férj megbocsátott volna az asszonynak 

azzal a feltétellel, hogy az befejezi a viszonyt szeretőjével. A nő azonban rávette barátját 

férjének meggyilkolására. A szerető egy nehéz bottal többször megütötte a férj fejét, akinek 

koponyája betört, és ezáltal elhalálozott.

A Wartegg-teszt eredményei alapján a felbujtó egy kifejezéseiben gátolt, ösztönös, 

jéghideg és számító személyiség, míg a tettesről egy hideg, emberileg és érzéseiben szegény, 

szinte automatikus ember képe rajzolódott ki. Érdekesebbnek és biztosabbnak bizonyultak a 

grafológiai vizsgálat megállapításai. Mindkét írás jól olvasható és tagolt volt, átlagon felüli 

intelligenciáról árulkodott. Ugyanakkor merevek, sprődek és labilisak voltak. Az írásokra az
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általános töredezettség, a vonal szakadozottsága jellemző. A gyilkos írásában finom remegés 

és gyengén kivitelezett formák voltak tapasztalhatók, a felbujtó feleségnél ugyanakkor 

terjeszkedő formákat és agresszív vonalvezetést találtak. Az alapritmus szokatlan gyengesége 

lelkiszegény életre vall - ahogy Roda Wieser gyilkosok írása alapján megállapította. Az 

erőszakos elkövetők írásában további a következő jegyeket találta: üresség (tartalmatlanság), 

élettelenség, merevség, egyhangúság, gyerekes vonalvezetés. Ezeket a tapasztalatokat a jelen 

eset is igazolta. Mindkét elkövető írása merev érzéketlenségről árulkodik, a feleség volt 

ösztönösebb, dinamikusabb, míg az elkövető barát passzív és automatikus. A két lelkileg sivár 

ember elhatározását az alárendeltség és a kényszerhelyzet érlelte meg, és ez egy zavaró 

harmadik halálához vezetett.

A GRAFOLÓGIA JÖVŐJE
Új módszerek

A vizsgálatok során eleinte a klasszikus íráspszichológiai, grafológiai módszereket 

alkalmazták [rendszerszemléletű feldolgozás; kognitív, mozgásvezérléses munkamód szerinti; 

a mozgásbeli és szimbolikus síkokon történő, továbbá a globális jellemzők (horizontális és 

vertikális kiterjedés és alak) függvényében történő feldolgozás].

Emellett a dinamikus grafológiai szempontok szerinti vizsgálatra került sor a 

tartalom függvényében (a leírt szöveg és a tartalmat megjelenítő grafikai jelenség kapcsolata).

A 80-as évek közepén kezdődött el a Grafológiai Intézetben egy számítógépes 

grafológiai szoftver kifejlesztése, amelynek segítségével kiküszöbölhetőek a szubjektív 

elemzésből adódó hibalehetőségek. A program a Windows 3.1 alatt fut, szkenner segítségével 

lehet az adott írásmintát beolvasni, majd a program a megadott paramétereket kiszámolja. Így 

az elemzés jórészt egzakt módon mérhető adatokon alapszik (méretek, dőlésszög, bezárt 

területek alakja stb.), illetve a program viszonyított adatokat is képes produkálni (arányok, 

átlag- és határértékek stb.)

Az írásgörbét a program egy gráfszerkezetbe algoritmizálja, méri a szegmenseket 

(egy képernyősorban egymás mellett kigyűjtött, írást reprezentáló képpontok összességét), a 

gráfpontok fokát, (a ponthoz kapcsolódó élek és végek számát), az oválokat (egy pontból az 

élek mentén visszajutunk a pontba úgy, hogy minden élen csak egyszer haladunk át), a 

komponenseket (ahol az élek mentén bármely pontból nem juthatunk el bármely pontba). 3

3 Philipp Huber: Vom Lügendetektor zur Kriminalgraphologie
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Ezenkívül a program kiszámítja az íráskép magasságát, szélességét, a beírt és be nem 

írt felületek arányát, az írás súlypontját.

A klasszikus módszerek mellett újabban előtérbe kerül e komputeres grafometriás

módszer.

Ezzel a módszerrel került sor a következő vizsgálatra:

XY és tsa alaposan gyanúsítható azzal, hogy erőszakkal és fenyegetéssel arra 

kényszerítették VZ-t, hogy üres papírokat írjon alá, melyekből később adásvételi szerződést 

készítettek, mely szerint VZ eladja a tulajdonát képező ingatlant XY-nak.

Kérdés: VZ a szerződést erőszak vagy fenyegetés hatására írta-e alá?

A vizsgálat céljából készült aláírások között is igen nagy volt az eltérés, amely az 

idős kor nehézkes mozgáskoordinációjára utal. Az inkriminált aláírás paraméterei 

szignifikánsan nem különböztek a vizsgálat céljából készült aláírásoktól, amely utalhat arra, 

hogy a szerződés aláírásakor nem állt fenn rendkívüli íráskörülmény, de származhat a 

próbaírások nagymértékű heterogenitásából is.

Egy másik módszer is kidolgozásra került. Kiindulópontja: az írás egy funkció szerint 

meghatározott információ - transzfer. A funkció egy folyamaton keresztül valósul meg, függ 

az információtól (tényközlés), a személytől (énközlés), az írás anyagától. A folyamat 

szándékolt főmozgásból és spontán kísérőmozgásból áll. A vizsgálat célja annak kimutatása, 

hogyan viszonyul a személyiség ehhez a művelethez, az információátadáshoz.

A viszonyulás többszintű kategória: magában foglalja a létrehozáshoz szükséges 

erőfeszítést, a megvalósítás módját, az átlagtól való eltérést, a produktum egyediségét. Az 

információátadás - és általában a viselkedési stratégia - hatékonysága a személyiség 

érettségének függvénye. A viselkedésnek eképpen történő mérésére hozták létre a grafométert, 

amely egy fémből készült golyóstollból és az azzal összekapcsolt speciális írótáblából áll, 

amire közönséges írógéplapot kell rögzíteni. A műszerrel írt mű a klasszikus grafológia 

módszereivel is értékelhető, de az írásnyomot és az azt létrehozó mozgást a számítógép rögzíti 

is. Különlegessége, hogy másodpercenként 125-ször méri az íróhegy pillanatnyi helyzetét (a 

táblán ill. a tábla felett két centiméter távolságig) és másodpercenként 600 adatot szolgáltat a 

tollhegyet érő nyomásról (grammos felbontásban).

Újdonság, hogy a készülékkel az író mozgás rekonstruálható, sőt a tollhegy papír 

feletti útja is követhető. (Következtetni lehet az írást megelőző gondolkodási folyamatokra; 

hazugság esetén megnő a tétovázás és a mozgásterület nagysága a levegőben. A műszer
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segítségével az egészen apró mozgásváltozások is felfedezhetők, nyomon követhetők, és 

egzakt módon mérhetők.)

Az analfabéták grafológiai vizsgálata?!

Végül érdekességként megemlítendő, hogy a Grafológiai Intézetben kifejlesztettek 

egy olyan eljárást, amely az analfabéta személyek grafológiai vizsgálatát is lehetővé teszi.

A módszert hazugságvizsgálati alkalmazásra találták ki. (A klasszikus poligráfos 

eljáráshoz hasonlóan semleges szavak közé a bűncselekmény elkövetője számára érzelmileg 

nagymértékben telített szavakat kevertek. (pl. utalás az emberölés elkövetési módjára) Írás 

helyett az analfabéta személynek azonban jeleket kellett rajzolniuk.

Először a megadott hat jelből (kör, négyzet, vízszintes, függőleges, "u" alak, boltív) 

választva kellett néhányat lemásolni tetszés szerint.

A cél az volt, hogy elemi szintű grafikai produktumot eredményező író mozgást 

kondicionáljanak a vizsgált személyeknél, valamint ezek a sorozatok a későbbi vizsgálathoz 

képest - mint semleges érzelmi telítettségű jelek - sztenderdet képezzenek.

A következő fázisban a vizsgálókkal, nyomozókkal együtt elkészített listák 

felolvasására került sor (a vizsgálatot vezető személy sem tudja, mely szavak inkrimináltak). 

A vizsgált személy ismét a tetszés szerint választott jelekkel válaszol. A választás a tudat által 

kevésbé kontrolláltan történik.

Az elemzés során a felolvasott szavak és a választott jelek közötti összefüggések 

vizsgálatát végzik el. A bezárt grafikai egységek (pl. karika, négyzet) titkolózásra, a 

függőleges vonás igenlésre, a vízszintes tagadásra utal stb.

A módszer további lehetősége az elkövetési hely, vagy a bűnjelek, a bűncselekmény 

szempontjából lényeges dolgok vagy személyek megtalálásának segítése. A nyomozók által 

megadott helyszínekről kell írni a vizsgálat során, a formai eltérésekből lehet következtetni a 

legvalószínűbbre.

A poligráfos eljárásnak, így a grafológiai hazugságvizsgálatnak is vannak korlátai. 

Bár az egyes emberek érzelmi reakciói is igen különbözőek, az intellektusnak nincs erre 

meghatározó befolyása.

A problémát inkább az jelenti, hogy nemcsak a bűncselekmény válthat ki az 

elkövetőből erőteljes érzelmi reakciókat. Meglehetősen nehéz a különböző érzelmi hatások 

elkülönítése.
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A grafológusi etika és az elemzés feltételei

A szakvélemények elkészítésénél a személyhez fűződő jogokat a grafológus 

tiszteletben tartja: a duktornak minden esetben írásban nyilatkoznia kell, hogy hozzájárul 

kézírásának vizsgálatához. Előzetesen meg kell határozni tovább a felhasználás lehetséges 

körét. A grafológust titoktartási kötelezettség terheli mindazon információra nézve, amely 

megbízójától vagy megbízójáról birtokába kerül szóban, írásban, következtetésben. Ezeket az 

adatokat kizárólag a duktorral közölheti, más tudomására a duktor hozzájárulásával hozhatja.

Az elemzéshez szükséges bizonyos adatok ismerete életkor, nem, iskolai végzettség, 

szakképzettség, foglalkozás, fizikai és fiziológiai elváltozások, neurológiai elváltozások, 

pszichés zavar, adat a kézírás esetleges gátoltságáról.

Az írásminta akkor alkalmas a vizsgálatra, ha automatizált, spontán, eredeti 

fénymásolt példány, a terjedelem minimuma 10-15 sor (Kivételesen speciális vizsgálatokra is 

sor kerülhet: csak aláírás, vagy más szó, önálló szavak, betűk is képezhetik a vizsgálat tárgyát 

egyes tulajdonságok, vagy speciális képességek felmérése, tesztelése céljából.

Fontos az íráskörülmények ismerete, lehetőség szerint a duktor választhasson 

íróeszközt és papírt.

ZÁRSZÓ
A grafológus szakma állami elismerése folyamatban van: a grafológus 

szakasszisztens 1995 óta szerepel az Országos Képzési Jegyzékben mint szakképesítés, az 

igazságügyi grafológus szakértők száma pedig 1993-tól növekszik.

Az 1997. elején megalakult Igazságügyi Grafológus Szakértők Országos Fóruma 

fáradozik a szakértői listára kerüléshez szükséges egységes feltételek kidolgozásán, valamint 

az igazságügyi grafológus szakvélemény tartalmi és formai összetevőinek egységesítésén.

Addig is van lehetőség bizonyításra a bíróságok, egyéb hatóságok előtt, illetve a 

mindennapos megrendelések során.

Az új számítógépes módszerek tesztelése folyamatosan zajlik, ezen az úton haladva 

remélhetőleg mihamarabb elismert lesz a grafológia tudományos létjogosultsága.

IRODALOM
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Kazsuba Attila

A GASZTROENTEROLOGIA HÁROM EVTIZEDE 
JÁSZBERÉNYBEN

Az alkalmazott medicina sajátos gyakorlati tudomány. Módsze
reinek, az orvosi tevékenység sajátosságainak, összességében a 
klinikai gyakorlatnak a változásai az orvosbiológiai alapkutatások 
eredményein alapulnak. Az orvostudományra, ezen belül az 
orvostudomány emésztőszervi betegségekkel foglalkozó részére, a 
gasztroenterológiára, ugyanúgy érvényes, mint számos más 
szakterületére, hogy az orvosi alapkutatás folyamatosan átalakítja a 
szemléletét, a betegségek megközelítését, a diagnosztikus és terápiás 
vonatkozásokat. Ugyanakkor a mindennapi megfigyelések 
visszahatnak az elméletre és ezért a klinikumban megmaradnak a régi 
nagy kihívások, az empirikus tudomány dilemmái: mit tegyünk a 
klinikai megfigyeléseinkkel, az új technikák alkalmazásával szerzett 
tapasztalatainkkal?

A gasztroenterológiai kutatást a századfordulón leginkább az 
élettani vizsgálatok és az anatómiai megfigyelések jellemezték. Ko
moly előrelépést jelentettek az emésztőszervi működéssel, majd a 
hormonális hatások vizsgálatával kapcsolatos megfigyelések. Az ötve
nes évektől főként a sejtbiológiai, biokémiai ismeretek bővülése ered
ményezte az emésztőszervi működés, a funkcionális változásokkal 
kapcsolatos jelenségek további értelmezését. Aztán a kutatás és a kli
nikai gyakorlat is igen erőteljes segítséget kapott, mikor a radiológiai 
vizsgálatokon túl megjelentek azok az új technikák, amelyek már lehe
tővé tették az emésztőrendszer, a nyálkahártya élőben (in vivo) törté
nő aprólékos vizsgálatát. Ez már az endoszkópia kora volt és kezdeti 
lépéseiben a könnyen hozzáférhető testüregek (nyelőcső, végbél) en
doszkópos vizsgálatát jelentette, ma már primitívnek tűnő eszkö
zökkel. A fejlődés előrehaladtával lehetővé vált a tápcsatornai megbe
tegedések, például a rettegett gyomorrák vagy a fekélybetegség endo
szkópos diagnosztikája és számos betegséggel kapcsolatban az endo
szkópos terápia. A későbbiekben az operatív endoszkópia lehetőségei 
bővültek és az endoszkóposan elvégezhető műtéti beavatkozás köre
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kiszélesedett. Az endoszkópia fokozatosan a gasztroenterológusok 
egyik alaptevékenységévé vált. A sebészetben is szemléletváltás tör
tént és ma az endoszkópia a sebészet és a gasztroenterológia közötti 
kapcsolódási pontot jelenti.

A gyógyításban az endoszkópiával kapcsolatos lehetőségek 
megléte, vagy hiánya meghatározza a korszerű klinikai gyakorlatot, s 
következésképpen az empirikus ismereteink gyarapodását. A tapasz
talati tények, az adatok, a megszerzett ismeretek feldolgozása, a követ
keztetések levonása komoly szellemi teljesítmény. Ez is kutatás a 
javából: számos elhívatott klinikus, tudományos szemlélettel, fantázi
ával, kreativitással és intuícióval felvértezve, járult hozzá az endo- 
szkópia nyújtotta ismeretek bővüléséhez és vállalta az úttörő munka 
nem mindig hálás szerepét. Az új technika boldog birtokosaként vál
lalva sok esetben a megalkuvást, az elkötelezettséget, a más orvosi 
körökkel szembeni előnyszerzés keltette irigységet.

A múltban úgynevezett szakm ai s tan d a rd o k  (a szükséges  
fe lté te le ke t m eghatározó  irányelvek) nem rendelkeztek arról, hogy mi 
lehet a maximális elvárás és mi a minimálisan szükséges személyi, 
munkaköri és technikai feltétel a belgyógyászati, ezen belül a
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gasztroenterológiai orvosi ellátás során. Így arra sem volt szabály, 
hogy Jászberényben speciális gasztroenterológiai tevékenység 
történjen, hogy japán világcsodák, korszerű gastrocamerák és 
flexibilis endoscopok álljanak rendelkezésre, hogy itt találja meg a 
beteg az új technikát és az új szemléletet. Hogy ez itt 
megvalósulhatott, azt szá-mos tényező tette lehetővé s ezek között - 
mint mindig - a legfon-tosabb az emberi tényező volt. Az egyik a 
tudós, aki kellőképpen nyi-tott volt az új befogadására, a másik a 
mecénás, aki vállalta az ada-kozó szerepét. Azt hiszem mindketten 
pontosan tudták, hogy ez mit jelent, bár kétlem, hogy dimenzióit és 
késői hatásait lemérhették volna.

A jászberényi Erzsébet Kórházban az emésztőszervi betegek 
ellátására szakosodott Gasztroenterológiai Részleg életében három 
nevezetes eseményhez kötődő harmincadik évforduló ad alkalmat a 
visszaemlékezésre. 1966-tól működik a gasztroenterológiai szak
rendelés, 1968-ban került kialakításra a fekvőbeteg részleg, ekkor 
került a kórházba az első gastrocamera, majd 1969-től, egy nagy soro
zat nyitányaként, az első modern száloptikás endoszkóp. Innen da
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tálódik az endoszkópia kora Jászberényben. Az eltelt három évtized 
története így orvos-technikai, technika-történeti jelentőségű, másrészt 
az endoszkópokkal dolgozó orvosok és az általuk végzett tudományos 
tevékenység története.

A harminc évvel ezelőtt elkezdődött gasztroenterológiai tevé
kenység, az endoszkópos diagnosztika és terápia megvalósulása a 
részleg orvosainak életében meghatározó jelentőségű volt: siker és si
kertelenség, öröm és bánat , szakmai hírnév és szakmai irigység for
rása egyaránt. Az eltelt időszak nem túl nagy, az események részesei 
többségükben még élnek és emlékezhetnek a "történelmi" időkre. A 
visszatekintés a ma már muzeális értékű régi endoszkópokkal dolgozó 
orvos-elődök iránti tiszteletből, a nevükkel fémjelzett tudomány je 
gyében történik.

A  kezdet

A kezdet F igus Illinyi A lb ert (1927-1994) nevéhez kötődik, aki 
radiológus és belgyógyász szakorvosként, az emésztőszervi 
radiológiai diagnosztika művelőjeként a hatvanas évek közepén került 
kap-csolatba az endoszkópiával. Életrajzi adatairól, szakmai munkás
ságáról, egy korábbi Jászsági Évkönyvben olvasható megemlékezés.1 
Figus doktor kezdeményezésére a jászberényi kórházban 1966-ban 
gasztroenterológiai szakrendelés kezdődött a gyomorbetegek vizsgá
lata céljából. A szakrendelés során a hagyományos röntgen-diag
nosztikus lehetőségek kiegészítéseként, főként a gyomorrák korai for
máinak felderítése céljából - az országban az elsők között - úgyne
vezett gyomorcitológiai vizsgálatok történtek. Ez a módszer a gyomor
ba juttatott, majd onnan szondával visszanyert mosófolyadékban fel
lelhető sejtek vizsgálatát jelentette. A kinyert sejtek között 
gyakorlott szakember képes volt megkülönböztetni a levált daganatos 
sejteket és így biztosítani a korai diagnózist. Figus doktor figyelme 
talán éppen azért fordult a gyomorrák korai formáinak felderítésével 
kapcsolatos lehetőségek felé, mivel apja évekkel korábban ebben a 
betegségben hunyt el.

1 'Prof. Bajtai Attila: In memoriam Figus Illinyi Albert, Jászsági Évkönyv, 1994. 233-234.
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Gasztroenterológiai diagnosztika sem ma és sem akkor nem volt 
elképzelhető patológus együttműködése nélkül. Jászberényben kór
bonctani osztály nem volt, így a sejtek vizsgálatát, majd később a kór
szövettani vizsgálatokat is a Budapesten dolgozó B ajta i A ttila  vé
gezte, aki ma a gasztroenterológiai patológia egyik vezető profesz- 
szora, nemzetközileg elismert szaktekintélye. A napi munkakapcso
lat közel három évtizeden át tartott. Kettőjük találkozása véletlen
szerű volt és anekdotikus. Figus doktor 1966-ban Budapesten egy 
endoszkópos tanfolyamon vett részt, ahol a kollégákkal történt be-
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szélgetések során éppen Bajtai doktor feleségétől, Toóth Évától (ma a 
Margit Kórház osztályvezető főorvosa) kérdezte meg, hogy ismer-e 
citológiai vizsgálatokban jártas, szabad kapacitással rendelkező pato- 
lógust, aki azonnal a férjét ajánlotta. Ez az együttműködés a későb
biekben a tudományos munkában is nagyon sikeresnek, kölcsönösen 
hasznosnak bizonyult: Figus doktor megnyert egy kiváló patológust, 
Bajtai doktornak pedig lehetősége nyílt egy kisebb régió, a Jászság 
betegeivel kapcsolatos anyagok összegyűjtésére, az adatok rend
szerezésére.

Kezdetben Figus és Bajtai doktorok a gyomorból nyert sejtek 
vizsgálatát főként korai rákos elváltozások diagnosztizálására, kiszű
résére kívánták alkalmazni. Megfigyeléseikkel igazolták, hogy az öb- 
litőfolyadékba került levált kóros sejtek azonosíthatók és a mód
szernek lehet diagnosztikus értéke. Tudományos elhivatottságukat 
jellemzi az a tény, hogy a gyomorcitológiai vizsgálatok viszonylag kis 
esetszáma ellenére komoly szakmai érdeklődést keltő következtetések 
levonására vállalkoztak. Vizsgálataik eredményét a Magyar Gasztro
enterológiai Társaság 1967. évi nagygyűlésén ismertették, majd 
1968-ban Prágában az emésztőszervi endoszkópia első európai kong
resszusán. Előadásuk a kongresszus anyagát tartalmazó színvonalas 
kiadványban is szerepelt. A kezdeti lépéseket követően nyilván
valóvá vált, hogy a cél érdekében megbízhatóbb és hatékonyabb vizs
gálómódszerre volt szükség. Olyan vizsgálati lehetőségre, ami bizto
sította, hogy a pontos diagnózis érdekében a tápcsatorna belsejéből 
kellő mennyiségű szövethez, sejthez lehessen jutni és célzott minta
vétel történhessen a kóros, vagy kórosnak tűnő elváltozásból. 2
2

Endoscopy of the Digestive System, Proc. 1 st Europ. Congr. Digestive Endoscopy, Prague 1968, pp. 157-160 - 
Karger, Basel/New York 1969.
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A  m ego ldást az endoszkóp ia  je len te tte .

A z  endoszkóp ia  története és m agyarország i vona tkozása i

Az orvostudomány történetében a múlt század második felére 
tehető az a felismerés, hogy a medicina, mint természettudomány, csak 
akkor emelkedhet valóban tudományos színvonalra, ha a betegségek 
diagnosztikájában objektívvé válik. Ezt a törekvést segítette a 
technikai fejlődés, a társult fizikai, kémiai, biológiai tudományok 
eredményeinek alkalmazása. A modern medicina fogalma azonossá 
vált az objektív medicina fogalmával. Céllá vált a szervezeten belül 
lévő elváltozások láthatóvá, mérhetővé tétele, az emésztőszerv 
vonatkozásában a tápcsatorna belsejének eszközös vizsgálata. Ennek 
az irányzatnak az eredményeképpen bontakozott ki a múlt század 
második felében egy orvostechnikai, instrumentális fejlődés, ami 
napjainkban is tapasztalható, és csak remélhetjük , hogy végül nem 
azzal, a sci-fi irodalomból ismert, jelenséggel szembesülünk, mikor a 
m inden t látó, m inden t mérő, és pontosan regisztráló robot m inden  
betegséget gyógyít - kivéve az emberi szóra vágyó beteget. Amíg rá 
tudunk csodálkozni a monitoron megjelenő kép félreérthetőségére, 
vagy kételkedni tudunk abban, ami egyébként nyilvánvalónak látszik, 
elkerülhetjük ezt a csapdát.

1868-ban A d o l f  K ussm aulnak, a freiburgi egyetemi tanárnak 
sikerült először egy egyenes, merev, cső alakú műszerrel gyomrot 
vizsgálnia. Erre a "kardnyelő mutatványra" (az első vizsgált személy 
valóban egy kardnyelő volt) 1881-ben Johann  von M iku litz-R adecki is 
merev eszközt (gasztroszkópot) alkalmazott. Az ilyen vizsgálat ve
szélyes volt és igen nagy megterhelést jelentett a betegnek, bárkinél 
nem is volt elvégezhető. A merev, egyenes eszköz szélesebb körben 
való alkalmazásának nem volt realitása. Pedig századunk első felé
ben egyre nagyobb igény jelentkezett az endoszkópos vizsgálatokkal 
kapcsolatban. Közben újabb és újabb műszerek születtek a könnyen 
elérhető szervek, a hörgők, a végbél, a húgyhólyag vizsgálatára. 
Hajlékony eszköz kialakításával az első világháború időszakában 
R u d o lf  Sch ind ler  nevű német orvos foglalkozott, aki a gyomor vizs
gálatára alkalmas félmerev eszköz megkonstruálásában úttörőnek
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tekinthető. A klinikailag is használható műszert egy berlini műszerész, 
G eorg  W o lf készítette. Az úgynevezett Wolf-Schindler - féle félmerev 
gasztroszkópot - hátrányai ellenére - évtizedeken át nagyon sok he
lyen használták és a gasztroszkópia, a tápcsatornai betegségek fontos 
vizsgáló módszerévé vált. A gyomornak nem minden területét lehetett 
vizsgálni ezzel a készülékkel, és az úgynevezett vakterületek a 
diagnosztikus tévedés lehetőségét jelentették. Egy hasonló műszer, 
mint muzeális darab saját birtokunkban is van. Az eszköz felső, 
merev részéhez egy hajlékony alsó gumicső csatlakozik. Megdöb
bentően primitív szerkezet. A gyomorba juttatható részén egy hasonló 
égő a fényforrás, mint amit a régi elemlámpákból ismerünk. Ez a mű
szer ma is "működik", tehát látható képet ad, a gumi része elöregedett, 
megtöredezett, természetesen alkalmatlan bármilyen orvosi vizs
gálatra.

Az 1950-es évektől a száloptika (fényvezető kötegelt 
üvegszálak) alkalmazása jelentette az áttörést és tette lehetővé 
hajlékony endo-szkópok kialakítását. A gyomor vizsgálatára szolgáló 
száloptikás gasztroszkóp klinikai alkalmazása az amerikai B a sil  
H irschow itz  ne-véhez fűződik. A hatvanas-hetvenes években a 
száloptikás eszközök vonatkozásában a technikai fejlődés igen 
látványos volt, mind a felső, mind az alsó tápcsatorna vizsgálatára 
újabb és újabb műszerek je-lentek meg. A diagnosztika és a képi 
dokumentáció célját szolgáló gastrocamera a gyomor belső terének 
fényképezésére 1950-ben vált ismertté. Az éles, nagy látószögű 
felvételeket főként szűrővizsgála-tokra kívánták alkalmazni és sokáig 
vita tárgyát képezte, hogy a gastrocamera, vagy a később megjelenő, a 
szabad szemmel történő vizsgálatra alkalmas fiberscop használata-e a 
célszerűbb. Ez utóbbi során célzottan szövetminta nyerésére nyílt 
lehetőség, ami a kérdést eldöntötte. A látott képet, elsősorban oktatási 
célból, mozgófilmre, speciális kamerával próbálták rögzíteni
(cinematografiás gasztro-szkópia), majd a videofelvételek
készítésének a technikai háttere is megteremtődött (gastrotelevision). 
Egyre -másra jelentek meg azok a tartozékok, melyek segítségével már 
terápiás beavatkozásokat, kisebb endoszkópos műtéteket is el tudtak
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végezni. Így megteremtődött az operatív endoszkópia, melynek mai 
kiteljesedését képezik többek között az endoszkópos epeúti 
beavatkozások és a manapság előtérbe helyezett laparoscopos hasi
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műtétek. Ma az elektronikus képvezetés, a video-chipek és a 
számítógépes képi feldolgozás korát éljük. Míg az endoszkópia 
története kezdeteiben Európához, majd Amerikához tartozott, a 
hatvanas évektől a modern készülékek fő előállítója és az endoszkópos 
technika fő fejlesztője Japán lett.

Magyarországon az emésztőszervi endoszkópia kezdete első
sorban F riedrich  László  (Budapest) és U dvardy L ászló  (Debrecen), 
illetve tanítványaik nevéhez fűződik. Fridrich László írta az első 
magyarországi gasztroszkópos monográfiát. Az ő koruk a félmerev 
eszközök kora volt Magyarországon.

Az első, korszerűnek számító endoszkóppal végzett vizsgálat 
1965-ben történt a Debreceni Orvostudományi Egyetemen. A készü
lék egy amerikai ACMI típusú műszer volt. A vizsgálatot Já vo r  
Tibor, ma már nyugdíjas professzor, végezte, aki 1982-től tíz éven át 
a Magyar Gasztroenterológiai Társaság elnöke volt. A vizsgálattal 
kap-csolatos információ tőle származik.3

Jávor professzor szerint a készülék behozatala igen nehéz volt, 
mivel Amerikában a száloptikás technika sokáig katonai titoknak 
számított, tengeralattjárók periszkópjában, tankokban alkalmazták. 
Magyarországon az igazi áttörés 1966-ban történt. Ebben az évben 
került sor Japánban az első nemzetközileg jelentős endoszkópos 
kongresszusra4, melyen részt vett a Magyar Gasztroenterológiai Tár
saság elnökén, Varró Vince professzoron kívül W ittm an István  főor
vos is, aki a Társaság főtitkára volt. Wittman doktor érdeklődésének a 
középpontjában az endoszkópia állt és a japán kongresszuson szerzett 
tapasztalatok arra késztették, hogy makacs erőszakossággal igyekez
zen az endoszkópiát itthon is népszerűsíteni. Jó kapcsolatai révén 
elérhette az eszközök beszerzését, endoszkópos tanfolyamokat szerve
zett, a Társaság életében is az endoszkópia előtérbe helyezését pró
bálta elérni. Hogy Magyarország a többi szocialista országgal szemben 
az endoszkópia terén lépéselőnybe került, nagy mértékben az ő 
érdeme.

3 "Jászberényben legutóbb 1996-ban találkozhattunk vele. O volt a Magyar Onkológiai Társaság, a kórházi 
Tudományos Bizottság és a Gasztroenterológiai Részleg által közösen szervezett, 11 megye másfélszáz orvosát 
vonzó, a vastagbélrák témájával foglalkozó, továbbképző rendezvényünk üléselnöke.
4 First Congress of the International Society of Endoscopy, Tokyo, 1966.
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A jászberényi események részletezése előtt érdemes meg
ismerkedni az egyes endoszkóp típusokkal. Ezek a műszerek kezdet
ben csak diagnosztikai célt szolgáltak, csökkentették a röntgen
vizsgálatok hegemóniáját, pontosabbá tették a diagnosztikát, később 
operatív endoszkópos beavatkozásokat tettek lehetővé. A gasztroen- 
terológiában alkalmazott endoszkópok:

1. Ö zofágoszkóp  (oesophagoscop) - a nyelőcső vizsgálatára 
alkalmas, de a gasztroenterológusok erre a célra is a panendoscopot 
használják.

2. G asztroszkóp  (gastroscop, vagy felső panendoscop) - mint 
diagnosztikus készülék, a nyelőcső, gyomor, nyombél megtekintésére 
alkalmas eszköz. A testüregbe juttatható vége minden irányban moz
gatható, így az ezen lévő optikai rendszerek segítségével a nyálka
hártya elváltozásai jól megfigyelhetők. Az eszköz belsejében külön 
levegő és víz csatorna van. Az előbbi a gyomor levegővel való feltöl
tésére szolgál, az utóbbi az optika tisztítására. A műszer belsejében 
lévő úgynevezett munkacsatorna szolgál a különböző beavatkozá
sokhoz szükséges eszközök levezetésére. Szövetminta vétele biopsziás 
fogóval lehetséges, polipok speciális kacsokkal távolíthatók el, lenyelt 
idegen test kiemelésére idegentest fogó szolgál, vérzéscsillapítás 
elektromos szondával, vagy vérzéscsillapító oldat bejuttatására alkal
mas injektorral lehetséges.

3. D uodenoszkóp  (duodenoscop) - Szerkezetében hasonló, mint a 
panendoscop, azzal az alapvető különbséggel, hogy oldaloptikás, így a 
nyombél redői között megbúvó, az epe és hasnyálmirigy vezetékének 
végén lévő papilla is megfigyelhető vele. A vezetékek kontraszt
anyaggal való feltöltése az ERCP (endoscopos retrográd cholangio- 
pancreaticographia) vizsgálat. Napjainkban egyre kevesebb diag
nosztikus ERCP_történik, mivel nem invazív módszerek (CT, MR - 
számítógépes radiológiai vizsgálatok) nagyrészt helyettesíthetik. A 
papilla felvágására a papillotom szolgál, ezt követően Dormia kosárral 
epeúti kövek távolíthatók el, epeúti szűkület esetén vezetődrót segít
ségével műanyag endoprotézisek helyezhetők fel az epeelfolyás bizto
sítása érdekében, hogy csak a legfontosabbakat említsem. A lehetsé
ges beavatkozások köre ennél szélesebb.

4. Je junoszkóp  (jejunoscop, vagy intestinoscop) - a vékonybél 
mélyebb szakaszai vizsgálatára alkalmas, a gastroscophoz hasonló
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felépítésű, de annál jóval hosszabb műszer. Széles körben való hasz
nálata nem indokolt, mivel a vékonybél betegségei ritkák, a vizsgálati 
igény nem túl nagy, így csak néhány nagyobb központ rendelkezik 
ilyen készülékkel.

5. Szigm oidoszkóp  és ko lonoszkóp  (sigmoidoscop, colonoscop) - 
a vastagbél vizsgálatára alkalmas eszközök. A vastagbél tükrözése so
rán talált polipok eltávolítása nagy jelentőségű, mivel ez a beavatkozás 
a polipokból kialakuló rák megelőzését, prevencióját is szolgálja.

A terápiás endoszkópia csak akkor végezhető el, ha a sebészeti 
jellegű beavatkozáshoz vágó és koagulációs áramot biztosító elektro
mos egység is rendelkezésre áll. A terápiás beavatkozásokat biztosító 
egyéb tartozékok jelentősége is óriási. Gyakran csak a vizsgálat köz
ben válik nyilvánvalóvá a terápiás teendő, ezért a legfontosabb tarto
zékok biztosítása és tartalékolása nem mellőzhető.

1966 -1980

Endoszkóphoz, korszerű, jó műszerhez jutni Magyarországon a 
hatvanas években igen nehéz volt. Azok az orvosok, akiknek ez sike
rült, különösen szerencsésnek érezhették magukat, mivel ez a tech
nikai lehetőség új távlatokat jelentett a munkájukban. Csoda volt-e 
hát, hogy a jászberényi gasztroenterológia, megelőzve számos vezető 
országos intézetet, már ekkor korszerű japán műszerekkel rendel
kezett?

Azt hiszem, igen, és azt hiszem nem. Mert mai szemmel nézve 
valóban csoda (csodálatos) volt, hogy Jászberény az endoszkópos 
tevékenység egyik hazai központjává válhatott. Másfelől nem, mert 
ennek a fantasztikus technikai előrelépésnek az akkori helyi viszonyok 
ismeretében közismert volt a magyarázata. A nagyobb értékű, úgy
nevezett beruházási műszereket, központi keretből a megyei tanácsok 
vásárolták, és endoszkópok beszerzése az források szükössége miatt

r

reménytelennek látszott. Így 1968-ban egy kis kórház korszerű endo
szkóphoz nem juthatott jó kapcsolatok, szakmán kívüli támogató 
nélkül. Ez így működött Debrecenben, Budapesten és Jászberényben 
egyaránt. A mi esetünkben az endoszkópia meghonosodását Figus 
doktor szakmai felkészültségén túl a Lehel Hűtőgépgyár akkori veze
tője, G orjanc Ignác  vezérigazgató segítette, aki a kortársak szerint
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tájékozott, széles látókörű ember volt. Látta a korszak hátrányait és a
r

kompenzáció lehetőségeit is. Úgy tűnik, ismerte az endoszkópia jelen
tőségét, tudta, hogy a gasztroenterológia támogatása "jó befektetés" 
lehet és a későbbi eredmények ezt igazolták.

Talán még ma sem köztudott, hogy az első endoszkópjaink nem 
orvosi műszerként érkeztek az országba. Ezeket a készülékeket a 
Hűtőgépgyár vásárolta ipari használatra és adta "kölcsön" a kór
háznak. Az eszközök hivatalosan az akkor gyártott alumínium sörös
hordók belső varratainak a vizsgálatára szolgáltak. Figus doktor az 
akkor megszerezhetőnek tűnő ACMI, Machida és Olympus 
endoszkópok közül jó érzékkel a később egyik legjobbnak számító és 
leghatékonyabb szervízhálózatot kiépítő Olympus cég termékeit

r

választotta. Így került a kórházunkba 1968-ban a Hamburgból Figus 
és Simon doktor által személyesen behozott gasztrokamera, amivel a 
gyomor belsejében vakfelvételeket lehetett készíteni. 1969-ben ezt 
újabbak követték, köztük az akkori egyik legkorszerűbb GF-B2 típusú 
száloptikás gasztroszkóp.5

A listában lehet pontatlanság, mivel az eszközök általában a 
Hűtőgépgyár tulajdonában maradtak és a beszerzés után jóval később, 
mint adomány kerültek a kórházi leltárba. Az akkori gazdasági igaz
gató, P etri A n d rá s  szerint, így akarták elkerülni, hogy a megyei tanács 
egészségügyi osztálya rendelkezzen a műszerekkel.

Teljesen bizonyos, hogy szponzori közreműködés nélkül ezt a 
hallatlanul nagy értéket képező műszerparkot egy olyan kis kórház, 
mint a jászberényi, nem tudta volna beszerezni. Ugyanakkor a mece-

r

natúra a műszervásárláson túl egyéb formában is megnyilvánult. Így 
nyithatták meg 1968. március 25-én, a radiológiai osztályhoz csatol
tan, azt a 25 ágyas fekvőbeteg részleget, melynek ágyait, linóleum 
padlóburkolását, központi fűtés szerelését is az adományozó állta (a

r

neve Gastroenterologia volt, vagy kórházon belül II. Bel.). Így meg
szépülve, a kórház egyik hátsó zugában meghúzódó, korábban a női
5

1965(?): Wolf-Schindler-féle gasztroszkóp,1968: GTF-C gasztrokamera, GTF-PFgasztrokamera
1969 
1973 
1975
GFB-2 gasztroszkóp,1979: JFB-3 duodenoszkóp

GF-B2 gasztroszkóp,1970: GFB gasztroszkóp,1971: F tip. gasztroszkóp,1972: F tip. gasztrokamera 
JFB duodenoszkóp, GIF-D3 gasztroszkóp, F tip. gasztrokamera, CF-SB kolonoszkóp 
JFB-2 duodenoszkóp, GIF-K gasztroszkóp, CF-MB-2 kolonoszkóp, CF-LB-2 kolonoszkóp
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belgyógyászat, előtte a szülészet elhelyezésére szolgáló régi 
földszintes épület, a betegek és a szakma búcsújáró helyévé vált.

A támogatás nem csak kizárólagosan a gasztroenterológia felé 
irányult. A gyermekosztály, a sebészeti osztály, a műtő felújítása, a 
sebészeti osztály részére száloptikás choledochoscop (epeúti vizsgáló 
műszer) beszerzése is hűtőgépgyári segítséggel történt. Mindezekért 
cserébe a hűtőgépgyári betegek a kórházi ellátás során elsőbbséget 
élvezhettek, gasztroenterológiai szűrővizsgálatokon vehettek részt. A 
kórház üzemorvosi rendelést, ezen belül szakorvosi rendelést bizto
sított a dolgozóknak. Az is közismert, hogy maga Gorjanc Ignác is a 
Gasztroenteorológiai Részleg rendszeres kezeltje volt.

Figus doktor önéletrajzában említi, hogy kétszer járt Japánban 
az endoszkópos vizsgálatokkal kapcsolatos tanulmányok céljából, így 
az endoszkópia fejlődését a közvetlen tapasztalatok révén is követni 
tudta. A modern eszközök és a nagyon gyorsan kialakuló szakmai 
hírnév távoli vidékekről Jászberénybe vonzotta a betegeket - és nem 
csak a betegeket. Számos orvos töltött itt több-kevesebb időt a 
gasztroenterológiai szakvizsgához szükséges szakmai gyakorlatot 
megszerzése céljából. Előző munkahelyemen, a gyöngyösi Bugát Pál 
Kórházban, négy gasztroenterológus szakorvos kötelező szakmai 
gyakorlatát, szakképesítésének megszerzését segítette a jászberényi 
gasztroenterológia. Ellentmondás, hogy miközben Figus doktor "a f é l  
országo t megtanította endoszkópizálni", a jászberényi kollégák közül 
viszonylag kevesen sajátították el ezt a technikai tudományt.

Az 1968-ban, az indulás évében került a Gasztroenterológiai 
Részlegre a szegedi I. Belklinikáról a jászberényi születésű Sim on  
L á szló .6 Figus és Simon doktorok munkakapcsolata termékenynek 
bizonyult, amit tudományos téren elért sikereik is bizonyítanak. Több 
mint egy évtizedes együttműködésük, a gyomorrák témakörében elért 
kutatási eredményeik összefoglalásaként 1979-ben nyújtották be a 
tudományos minősítést eredményező kandidátusi disszertációjukat.7 
Az értekezés irodalomjegyzéke hivatkozásul 51 saját közleményt tar
talmaz. Ezek között az első szerző 23 esetben Figus, 28 esetben Simon

6 Jelenleg Szekszárdon osztályvezető főorvos, egyetemi tanár, a Magyar Gasztroenterológiai T ársaság volt 
elnöke, a magyar gasztroenterológia nemzetközi hírű tekintélye.
7 Kandidátusi értekezés tézisei: A korai gyomorrák és rákelőző állapotai. Írta: Figus Illinyi Albert és Simon 
László , Jászberény, 1979
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doktor volt. Munkájuk során arra törekedtek, hogy kidolgozzák a gyo
morrák komplex kórismézését, a gyomorrákosok kiemelésére szolgáló 
szűrővizsgálati modelleket és meghatározzák azokat a "magas ve
szélyeztetettségűnek" tartható, gondozási feladatot jelentő beteg
csoportokat, melyekben a gyomorrák várható előfordulási kockázata 
az átlag népességhez viszonyítva magas.

Mindketten a maximumot nyújtva karriert és munkájukkal 
"történelmet" csináltak Jászberényben. Figus főorvos két évtizeden át 
volt a kórház igazgató főorvosa (1961- 1980), így energiáját az 
ügyintézés is lekötötte. Tudományos érdeklődése korábbi keletű volt, 
1956 és 1967 között hat közleménye jelent meg, ezt követően a tudo
mányos munkával kapcsolatos aktivitását fokozni tudta. Simon doktor 
kutatói vénával, klinikai szemlélettel, jó manuális készséggel bíró 
agilis orvos volt. Hallatlanul nagy munkatempót diktálva csak a 
gasztroenterológiával foglalkozott és maximálisan számíthatott főnöke 
(és egyben igazgatója) támogatására, aki felkarolta, segítette.

A megterhelő napi munka mellett mindketten fontosnak tartották 
az eredményeik bemutatását, szakmai lapokban való publikálását. 
Rendszeresen jártak tudományos ülésekre, hazai és külföldi 
konferenciákra, folyamatosan képezték magukat és nyitottak voltak az 
új dolgok befogadására.

Szívós munkával el tudták érni, hogy a szakma figyelme 
Jászberény felé fordult, annak ellenére, hogy talán irigység miatt 
sokan nem akarták elfogadni a magyar gasztroenterológiában elért 
sikereik jogosságát. Nagy visszhangú tudományos üléseket szervez
tek, előbb 1969-ben, ami a korai gyomorrák diagnosztikájával fog
lalkozott, majd 1973 novemberében, melyen a rákelőző állapotokat 
tárgyalták. Az utóbbi, Angliától Japánig, tíz ország neves 
szakembereit vonzó esemény volt. Leküzdve némi szakmai 
ellenállást, a kon-ferencia anyaga szépen kiállított könyv formájában 
az Akadémiai Kiadó gondozásában angol nyelven jelent meg néhány 
évvel később.8

Közleményeik nagy száma nem teszi lehetővé valamennyi em
lítését. 1975-ben az Orvosi Hetilapban, ugyancsak a gyomorrák rák
előző állapotai témakörében, a gyomor polypusról irt összefoglaló,

8 Gastric precanceroses, Edited by I.A. Figus and L. Simon, Akadémiai Kiadó, Budapest, 1977
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rendszerező közleményük keltett jelentős szakmai érdeklődést. Az 
idült gyomornyálkahártya huruttal kapcsolatos cikksorozatukért szer
zőtársaikkal, Bajtai és Bánki doktorral együtt, 1972-ben elnyerték az 
Orvosi Hetilap Markusovszky-díját. Ebben az időszakban az 
érdeklődésük fő iránya továbbra is a gyomor rosszindulatú betegsége 
és a kialakulásában szerepet játszó állapotok tanulmányozása volt, de 
számos egyéb emésztőszervi problémával kapcsolatban is közlemé
nyeik jelentek meg (fekélybetegség, epehólyag és hasnyálmirigy 
betegségek, gyomorvérzés, vérzéscsillapítás, rekeszsérv, székrekedés, 
vastagbél betegségek, stb.).

A Magyar Gasztroenterológiai Társaság története című 
összefoglalót tanulmányozva, az 1958-tól szervezett éves nagy
gyűlések programjában az első megjelenésük 1967-ben történt 9, 
rendszeressé 1972-től vált és a lista főként a jó előadói képességgel 
rendelkező, társasági életet is kedvelő, több idegen nyelvet is jól 
beszélő Simon doktor aktivitására utal. Ismerősei szerint Figus doktor 
kevésbé jó előadóként a nyilvános szereplésben visszafogottabb volt, 
egyfajta tudatos tartózkodás jellemezte. Mindketten nagyon fontos 
szerepet töltöttek be az oktatásban, orvosképzésben. 1976-ban Papp 
János professzor szerkesztésében jelent meg a Gyakorló orvos könyv
tára sorozatban a G astro in testina lis endoscop ia  című mű, melyben a 
gasztroszkópiával kapcsolatos fejezetet ők írták.

A Magyar Gasztroenterológiai Társaság, ezen belül a jászberényi 
gasztroenterológiai munkacsoport életében is fontos esemény volt az 
1976-ban Budapesten megrendezett 10. Európai Gasztroenterológiai 
Kongresszus és a hozzá kapcsolódó 3. Európai Endoszkópos Kong
resszus, ahol Figus és Simon doktorok is fontos szerephez jutottak. 
Részben a tudományos bizottságban kaptak feladatot, részben az 
egyes szekciók munkájában vettek aktívan részt, mint üléselnökök és 
előadók. A számos külföldi és magyar szerző előadása könyv formá
jában is megjelent, melynek szerkesztő bizottságában Figus doktor is 
megtalálható. A kongresszus nagy nemzetközi siker volt és nagy mér
tékben hozzájárult a személyes kapcsolatok fejlődéséhez.

Munkája elismeréseként Figus doktort 1976-ban a Magyar 
Gasztroenterológiai Társaság vezetőségébe, 1977-ben az Egész-

9 Bajtai A., Figus I.A. A gyomor-citológiai vizsgálatok értékelhetőségéről



14

ségügyi Minisztérium gasztroenterológiai bizottságába és az Egész
ségügyi Tudományos Tanács Orvosi Műszer és Orvostechnikai Bizott
ságába is megválasztották, majd az MTA Debreceni Akadémiai 
Bizottsága is tagjává választotta. Jászberény Város Tanácsától 1976- 
ban Pro Urbe kitüntetést kapott.

Az endoszkópia fejlődésével párhuzamosan a jászberényi 
lehetőségek is kedvezően változtak. A hetvenes évek közepén történt 
az első oldaloptikás duodenoszkóp beszerzése, amivel a nyombélen át 
az epeutak és a hasnyálmirigy vezeték vizsgálatára nyílt lehetőség. A 
GF-B2 jelű műszer is oldaloptikás volt, esetenként az epevezeték 
végén lévő billentyű megfigyelésére is lehetőséget teremtett, de 
igazán jól csak a gyomor vizsgálatára lehetett használni. A duode
noszkóp azért készül oldalra tekintő optikával, hogy a viszonylag 
szűk nyombélben a bél redői között megbúvó p a p illá t (az epe- és 
has-nyálmirigy-vezeték végét lévő kis billentyűt) is vizsgálni lehessen 
vele. Ezt a műszert csak a hatvanas évek végén fejlesztették ki 
(Japánban az első sikeres vizsgálat 1971-ben történt), így a készülék 
gyors beszerzésével Jászberény ezen a téren is lépéselőnyre tett szert. 
Hasonló volt a helyzet a Japánban először 1970-ben bemutatott kor
szerű kolonoszkóppal kapcsolatban, ami a vastagbél teljes átvizs
gálására szolgált. Ezek a vizsgálatok is viszonylag korán elkez
dődhettek Jászberényben !

1976-ban Figus doktor második alkalommal járt Japánban. A 
tanulmányút során egy speciális diagnosztikus és terápiás módszerrel 
ismerkedett meg, ami csak részben kapcsolódott az endoszkópiához. 
Az epeúti elzáródásokban alkalmazható módszer lényege az epeutak 
külső, hasfalon keresztül végzett punkciója volt. Az epeútba így 
kontrasztanyagot fecskendeztek be, diagnosztizálható volt az elzáró
dás jellege és szükség esetén egy drén behelyezésére volt lehetőség, 
ami az epe külső elfolyását tette lehetővé. A módszert Európában az 
elsők között, Magyarországon elsőként alkalmazta és számos magyar
országi vezető gasztroenterológus Jászberényben szerezte az első 
tapasztalatait a PTCD (percutan transhepaticus cholangiographia + 
drainage) elnevezésű epeúti beavatkozással kapcsolatban.10

10 Jászberényi vonatkozású publikáció 1980-ban az Orvosi Hetilapban jelent meg először, majd szerkesztőségi 
felkérésre egy összefoglaló közlemény 1987-ben (Figus I.A., Detky B., Papp I., Bajza Y.: Percutan
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Az újabb vizsgálómódszerek bevezetése révén, főként amikor az 
endoszkópos terápia került előtérbe, pl. polipok levétele, epeúti kövek 
eltávolítása, stb., a munka fő vonala az alkalmazott tudomány, a 
mesterség irányába fordult. Ebben az időszakban a jászberényi 
endoszkópos centrum nemcsak a Jászságot, hanem a környező régió 
egyes kórházait is ellátta, esetenként úgy, hogy az eszközt a vizsgáló 
orvos elvitte a másik intézménybe és ott vizsgálta meg vele a beteget. 
A kandidátusi értekezésben is említett, illetve a rendelkezésre álló 
dokumentumokból kitűnik, hogy a hetvenes évek közepén sorra szü
lető együttműködési szerződések alapján mely kórházakkal és ren
delőintézetekkel álltak szorosabb kapcsolatban.11

Jászberényben került a világon elsőként bevezetésre az úgyne
vezett nyito tt endoszkópia , melynek lényege, hogy endoszkópos 
diag-nosztikus vizsgálatra az alapellátás orvosa is küldhetett beteget, 
úgy, mint egy gyomor röntgen vizsgálatra. Ennek helyességét, főként 
fi-nanciális okok miatt, ma is vitatja a szakma. Ugyancsak a világ
irodalomban először alkalmazott módszer volt az úgynevezett indirekt 
gyomorrákszűrés, mikor egy 1534 fős falusi populációban (Jász- 
fényszarun) a gyomornedv alkotórészeinek elemzésével szűrő
vizsgálati modellkísérletet végeztek a gyomorrákos esetek felderítése 
céljából. A kutató team külső tagja L aka tos B éla  körzeti orvos volt.

A népszerűség, a szakmai hírnév és természetesen az egyedül
állóan jó eszközös feltételek a betegvizsgálatok számának felduz
zadását eredményezték. Hivatalosan a járóbetegek ellátására szolgáló 
szakrendelési idő napi két óra volt11 12, ugyanakkor ténylegesen ennek a 
többszörösére volt igény. Az I. ábra a gasztroenterológiai szakren
delés forgalmát leginkább reprezentáló vizsgálatok évenkénti számát 
mutatja 1966-tól 1996-ig. A három évtized alatt összesen 196840 
szakvizsgálat történt, ami meglehetősen magas szám, különösen, ha az 
ellátást végző orvosok számához viszonyítjuk. A diagramm 
tanulmányozásakor megállapítható, hogy a betegforgalom az 1975. és 
1985. között volt a legnagyobb. Ennek az lehet a magyarázata, hogy

transhepatikus cholangiodrenázs. Terápiás endoszkópia. Epeutak, vérzés, vérzéscsillapítás. Szerk.: Preisich Péter
és Wittman István, Akadémiai Kiadó, Budapest, 1987. 53-61 p.).
11

A hivatalos iratokban az alábbi megnevezések találhatók: Szolnok, Hetényi Géza Kórház, Szolnok megyei 
Tüdőgyógyintézet, Karcagi kórház, Mezőtúri kórház, Egri megyei kórház, Hatvani kórház, Állami Gyógyintézet, Kékestető, 
Gyöngyösi kórház, Kecskeméti kórház, Salgótarjáni kórház, Pásztói kórház, Ceglédi kórház, Hevesi Rendelőintézet, 
Nagykátai Rendelőintézet
12 A gasztroenterológiai szakrendelés hivatalos óraszáma ma is összességében napi 2 óra !
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ebben az időszakban már a gasztroscopos (nyelőcső, gyomor), duode- 
noszkópos (epeutak, hasnyálmirigy), kolonoszkópos (vastagbél) vizs
gálatokra egyaránt fogadókész volt Jászberény, olyan körülmények 
között, mikor a környező egészségügyi intézményekben még csak az 
endoszkópos diagnosztika kezdeti lépéseinél tartottak. Az 1981-ben és 
1982-ben észlelhető kiugróan magas vizsgálati szám hasonló okokkal 
magyarázható, kiegészítve azzal a ténnyel, hogy Figus doktor igaz
gatói megbízatása 1980 június 30-ig tartott, ezt követően teljes 
munkaidőben a szakterületével foglalkozhatott.

I.ábra

66 96

A II. ábra A röntgen osztályhoz csatoltan elhelyezett 25 ágyas 
fekvőbeteg részleg betegforgalmát (az évente kezelt fekvőbetegek 
számát) mutatja 1968. március 25-től 1996. végéig.

II. ábra
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Az ágykihasználtság a teljes időszak átlagában 81.2 %, az 
átlagos ápolási idő 8.2 nap volt. Ezek a paraméterek az országos ada
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tokhoz viszonyítva jónak mondhatók. A járóbetegek és a fekvőbetegek 
ellátását, az időigényes, bonyolult eszközös vizsgálatokat, a tudo
mányos munkát, ugyanazon orvosi gárda végezte. Gyakran önmagát 
kizsákmányolva, nem napi nyolc órában, a pihenésre és a családra 
fordítható szabadidő rovására.

Figus doktor egy személyben volt a röntgen osztály és a 
gasztroenterológia vezetője. A beosztott orvosok tevékenységét 
tekintve a két szakterület munkája elkülönült, annak ellenére, hogy a 
diagnosztika során vannak kapcsolódási pontok (pl. az ERCP egy- 
idejüleg endoszkópos és radiológiai módszer)13. A radiológusok időn
ként részt vettek a gasztroenterológiai ellátásban. Ez a kezdeti időkben 
közös viziteket, esetenként endoszkópos vizsgálatokat is jelentett, 
máskor a kongresszusok ideje alatti helyettesítésekről volt szó.

Egy osztály, részleg jó működése jó csapatmunkát és tiszta 
szervezeti viszonyokat feltételez. Ez utóbbi nem volt elmondható a 
jászberényi radiológiai-gasztroenterológiai osztályról. Magyarorszá
gon teljesen egyedi és sajátos volt a két szakterület összekapcsolása és 
egyszemélyben történő vezetése. Ezt Jászberényben valószínűleg csak 
az tette lehetővé, hogy Figus doktor, mint igazgató főorvos, a városi 
vezetés támogatásával önállóan döntött a kérdésben. Erről 1992-ben 
így ír: "...Az akkori ko rszerű  k ivizsgá lás röntgen, endoszkóp  és 
p a to ló g u s  szakorvosok  együ ttm űködését követelte  meg. M in t belgyó
g yá sz és rön tgen  szakorvos va lam in t a  kórház igazgató ja  ja va s la to t  
tettem  a  m egszű n ő  fe r tő z ő  osztá ly  ágya inak  gasztroen tero lóg ia i 
p ro fillá  tö rténő  alakítására. E zt a  20 ágya t tanácsi h a tároza tta l a  rtg  
osztá lyhoz csatoltuk, va lam in t egy endoscopos v izsgá la ti lehetőséget 
hoztunk  létre a  H ű tőgépgyár á lta l vásáro lt szá lop tikás gastroscop  
segítségével. ...E  gastroen tero lóg ia i osztá lyt tanácsha tároza t hozta

13
A  g a s z tro e n te ro ló g ia  o rv o sa i:

F ig u s  I. A lb e r t  1 9 5 1 .szep t. 15. - 1994 . ja n . 2 4 .(+ )  
S im o n  L á sz ló  1968 . áp r. 01 . - 1980 . jú l .  31. 
S a la c z  A n d rá s  1978 . 0 1 .0 1 . - 1979 . 07 . 12.

R a d io ló g u so k : 
B á n k i G y u la  
S z a b ó  I lo n a

1 9 6 8 .0 4 .1 6 . - 1982 . 0 5 .3 1 . 
1 9 7 2 .0 8 .0 1 . - je le n le g  is
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létre, arra  lehetőség, hogy az egészségügy létét elism erje, nem  volt. 
N apilapban  (N épszabadság) ugyan nyila tkozo tt az egészségügyi 
állam titkár, később m iniszter, hogy Jászberényben  gastroen tero lóg ia i 
cen trum ot ke ll létesíteni, azonban  ez h iva ta losan  nem  történ t m eg ...."  
A kialakított struktura nem tette lehetővé hogy például a belgyógyász 
főorvos beleszólhasson a gasztroenterológiai ellátásba, holott a 
gasztroenterológia hivatalosan a belgyógyászat részét képezte. Akko
riban Magyarországon önálló gasztroenterológiai osztályok nem 
működtek, csupán az egyes belgyógyászati osztályok specializálódtak 
különböző szakterületekre. Figus főorvos osztályát nevezték az or
szágban először "Gastroenterológia" - nak, amit a szakma fenn
tartásokkal, kényszeredetten, de elfogadott, viszont ennek hivatalos 
deklarálása soha nem történt meg. Figus doktor szakmai tekintélye, a 
tudományos életben betöltött szerepe kevés volt ahhoz, hogy Jász
berényben önálló gasztroenterológiai osztály létesülhessen.

A hetvenes évek végén különös hangsúllyal vetődött fel a hely
zet megoldásának szükségszerűsége. Valószínűleg a túlhajtott munka
tempó, a mindenáron való bizonyítási vágy, a továbblépés igénye 
eredményezett az addigi jó munkakapcsolatokban diszharmóniát. A 
megoldással kapcsolatos elképzelések különbözhettek, másféle 
lehetett a vezető és más a beosztott útkeresése. 1980-ban lezárult 
kettőjük 12 évig tartó tudományos együttműködése. Ebben az évben 
Figus doktor teljesítményével részt vett a Magyar Televizió országos 
nézettségű "Siker 1980" című műsorában, ami népszerűségében 
megerősítette. Lemondva igazgatói megbízatásáról, az Egészségügyi 
Minisztérium, illetve a megyei Tanács egyetértésével folytathatta 
osztályvezetői munkáját. Egy hónappal később Simon doktor a 
szekszárdi kórház belgyógyászati osztályára osztályvezető főorvosi 
kinevezést nyert.

A jászberényi gasztroenterológia a gyakorlatban igazolta, hogy a 
gyomorrák korai állapotban diagnosztizálható és ebben a szakaszban a 
gyógyulási esély jó. A különböző rákelőző állapotokkal kapcsolatos 
gondozási munka eredményezte, hogy az operált gyomorrákos betegek 
között a korai rákok aránya és az operált betegek túlélési aránya 
Jászberényben lett a legmagasabb. Ez önmagában igazolta a gasztro
enterológiai tevékenység létjogosultságát.
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1980 -1 9 9 4

1980-tól a gasztroenterológia munkájában továbbra is a követ
kező tényezők domináltak: a fekvőbetegek ellátása, a szakrendelés, 
ezen belül a gondozás, a diagnosztikus és terápiás endoszkópos tevé
kenység, a tudományos munka. A változatlan működési rendben 
megtartott 25 ágyas fekvőbeteg részlegen belgyógyászati jellegű 
ellátás folyt, elsősorban az emésztőszervi diagnosztikára helyezve a 
hangsúlyt. A kórházi statisztika szerint az ágyszám hivatalosan a 
belgyógyászati ágyak részét képezte. Az orvosi létszámot a főorvos 
(Figus doktor) és két beosztott orvos (Papp Ilona, Bajza Yvonne) 
jelentette. Papp doktornő belgyógyászati gyakorlat után 1980-ban 
került a részlegre, majd 1988-ban az Országos Onkológiai Intézetbe 
távozott. Bajza doktornő kórházi alkalmazása 1984. végéig tartott, az 
ő megüresedett helyét foglalta el, ugyancsak belgyógyászati gyakor-

r

latot követően, Vitéz Ágnes. Később átmenetileg a részlegen dolgozott 
Kakszi Ildikó és Ördög László, majd 1990-től Gáll János, 1994-től 
Zsólyomi Katalin lett a gasztroenterológiai team tagja. Továbbra is 
számos orvos látogatta az osztályt szakmai gyakorlat szerzése céljából. 
Az elért eredményeknek és az itt végzett munka színvonalának 
köszönhetően az Országos Szakképesítő Bizottság a gasztroente- 
rológus képzés centrumának fogadta el Jászberényt. Figus doktornak a 
szakorvosképzésben betöltött szerepe azáltal is elismerést nyert, hogy 
rendszeresen meghívást kapott a gasztroenterológiai szakvizsgákra 
mint vizsgabizottsági tag.

"...Úgy gondolom , szervezési kérdésekbe nem  érdem es  
belebonyolódnom , m ive l ezek  a  kérdések  többszöri p ró b á lko zá s  után is 
m egoldha ta tlannak tűnnek. .."  - írta Figus főorvos az 1982-dik évi 
beszámolójában. Ez a pesszimizmus rányomta a bélyegét a további 
munkára. Többször foglalkozott a távozás gondolatával. A nyolcvanas 
évek közepén több budapesti kórház osztályvezető főorvosi állását is 
megpályázta, de valószínűleg annak köszönhetően, hogy közel járt a 
nyugdíjas korhatárhoz (1987-ben 60 éves), nem járt sikerrel. Az 
Országos Onkológiai Intézetben mellékálláshoz jutott, részt vett a 
vastagbélrákkal kapcsolatos haemoccult szűrési program kidolgo



20

zásában (módszer a székletben nyomokban lévő vér kimutatására) és 
az intézetben az endoszkópos labor munkáját irányította. Mivel úgy 
ítélte meg, hogy Jászberényben az előrelépés további feltételei hiá
nyoznak, 1988-ban az ő javaslatára és segítségével került Papp dok
tornő az Onkológiai Intézetbe, ahol Magyarországon elsőként foglal
kozhatott az endoszkópos ultrahang diagnosztikával. A módszer az 
emésztőszervi diagnosztikában nagy előrelépést jelentett, mivel a 
látható endoszkópos kép mellett, a műszer testüregbe juttatott végén 
lévő ultrahang fej lehetőséget teremt a nyálkahártya mélységi vizs
gálatára. Ez a korai elváltozások és a nyálkahártya alatti képletek 
kórismézésében forradalmi változást jelentett. A kapcsolat ered
ményeként a jászberényi betegek endoszkópos ultrahang lehetőség
hez jutottak.

Figus doktor eredetileg azt szerette volna, ha az endoszkópos
r

ultrahang diagnosztika Jászberényben honosodik meg. Ám a 
gazdasági helyzet romlásával az anyagi források elapadtak, időnként 
kisebb tartozékok és a műszerjavítások kifizetése is nehézséget 
jelentett. Az előrelépés másik lehetősége, az endoszkópos lézer 
technika beve-zetése is meghiúsult. Bár 1982-től 1987-ig az 
elöregedett készülékek pótlására több endoszkóp is beszerzésére 
került, a nyolcvanas évek végén, a kilencvenes évek elején, mikor 
Magyarországon a legkor-szerűbbnek számító video-endoszkópok 
megjelentek, néhány környező kórházban hamarabb rendelkezésre állt 
a video-rendszer, mint az endoszkópos centrumnak számító 
Jászberényben!14

Az előzőekben említett műszervásárlásokon túl fontos 
megemlíteni, hogy 1984-ben a sürgősségi endoszkópos ellátás szín
vonala nagy mértékben javult az ACM BICAP elektrokoagulációs 
rendszer beszerzésével. A vérzéscsillapítást az endoszkóp mun
kacsatornáján át bevezetett bipoláris elektro-szonda hőhatása bizto
sítja. Számos gyomorvérző beteg ennek a műszernek köszönheti a 
magas rizikójú műtét elkerülését. A nyolcvanas évek végén és a 
kilencvenes évek elején fontos tartozékok beszerzésével javultak a

14
A lista részletezve: 1982: CF-IBW kolonoszkóp, GFB-3 gasztroszkóp, GIF D4 gasztroszkóp, TCF-1S 

szigmoidoszkóp, 1986: CF 10 I kolonoszkóp, 1987: GIF IT 10 gasztroszkóp, GIF Q 20 gasztroszkóp, JF IT 10 
duodenoszkóp, CF 10 I kolonoszkóp, 1992: GIF 100 video-gasztroszkóp, CF 100 video-kolonoszkóp, JF 100 
video-duodenoszkóp
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terápiás ERCP feltételei. 1992-ben az endoszkópok tisztítására és 
sterilizálására korszerű berendezéseket kapott a részleg, részben a 
video-endoscophoz csatolt ajándékként.

Figus doktor és munkatársai a részleg területi feladatában alap
vetőnek tartották a morbiditási viszonyok figyelemmel kisérését. A 
legfontosabb feladatnak a rosszindulatú daganatok időben történő 
felismerését, a "veszélyeztetett" betegek ellenőrzését tartották. A mor
biditási adatokat figyelve, kifejezett emelkedést találtak a vastagbél 
daganatos megbetegedéseinek számában, míg a gyomorrákos esetek 
száma csökkenni látszott. A tápcsatornai daganatok vonatkozásában 
a szűrővizsgálatokat és a megbízható információs értékű endoszkópos 
diagnosztikát továbbra is meghatározó jelentőségűnek gondolták.

A tudományos tevékenységgel kapcsolatos szempontokat ugyan
csak az 1982-dik évi jelentésből idézem:

r

"1./ A z  E szt-m agyar együ ttm űködés keretében  a z in tragastricus  
betegségek gondozása.

2. /  A  g yom ordysp lasiák  b iokém ia i és p a to ló g ia i gyakorla ti 
m unka tervének  k ido lgozása  és végzése.

3. /  A z  epem űtö ttek  colon  betegségeinek ellenőrzése.
4. /  C olonszűrési m odellek  kivitele a z O rszágos O nkológia i 

In téze tte l és a  S Z O T E I. sz. B elgyógyásza ti k lin iká jáva l karöltve.
5. /  P ancreas m unkacsoport k iép ítése a  D O TE-val.
6. /  A  G asztroen tero lóg ia i Társaság  m unkaprogram jának  

m eg fe le lő  nem zetközi kapcso la tok  kiépítése.
7. /  G yógyszer k ip ró b á lá s ."
Kórházunk könyvtárosa összegyűjtötte a Figus doktor és 

munkatársai nevéhez fűződő közlemények jegyzékét. Míg 1980-ig 105 
közlemény jelent meg, többségük Simon doktor közreműködésével, az 
ezt követő időszakban 1993-ig 24, ebből nyolc idegen nyelven.15 A 
különböző fórumokon, rendezvényeken, hazai és külföldi kong
resszusokon tartott előadásaik száma jóval több volt. Többek között 
szerepeltek a négy évente megrendezésre kerülő gasztroenterológiai

15 A főbb témák: endoscopos polypectomia (1983), gyomorrákos betegek szűrése és követése (1984, 1988), 
gyógyszerkipróbálás (1985, 1986), vastagbéltükrözéssel kapcsolatos kérdések (1985, 1986), endoszkópos 
vérzéscsillapítás (1986), vastagbélrák szűrése (1986), gyomornyálkahártya dysplasiája (1986, 1987, 1992), 
nemzetközi együttműködés jelentősége orvosi témákban (1988), gyomorműtét utáni tápcsatornai daganatok 
(1989), a felső tápcsatorna gombás elváltozásai (1990), a nyelőcső és a gyomor endoszkópos ultrahang 
vizsgálatai (1991, 1992,1993).
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világkongresszusokon és 1987-ben a Budapesten megrendezésre kerü
lő 14. Nemzetközi Onkológiai Kongresszuson. A Magyar Gasztro
enterológiai Társaság gyűlésein Figus doktor kétszer vezetett kerek
asztal konferenciát. 1991-ben elnyerte az egyik legrangosabb hazai 
gasztroenterológiai kitüntetést, a PRO OPTIMO MERITO IN 
GASTROENTEROLOGIA emlékérmet. Ebben az évben kapja meg a 
Megyei Közgyűlés határozata értelmében a Jász-Nagykun-Szolnok 
Megyéért Díjat.16

A részleg munkája a korábbi években kialakult rend szerint folyt 
tovább. Az ambuláns betegforgalommal és a fekvőbeteg forgalommal 
kapcsolatos adatok a korábban bemutatott diagramokról leolvashatók. 
Az orvosok túlterheltsége különösen az ambuláns betegek ellátásánál 
volt nyilvánvaló. A járóbeteg rendelés hivatalosan 8-tól 10 óráig tar
tott, ezzel szemben a két rendelőhelyiségben, ami egyben endoszkópos 
labor is volt, gyakorlatilag összességében napi 10 órás rendelés is 
folyt. Annak ellenére, hogy az ellentmondás nyilvánvalónak látszott és 
ezek a tények a szakfőorvosnak küldött évenkénti jelentésekben is 
közlésre kerültek, semmi nem változott. Sem a centrum-jelleg emelt 
óraszámmal történő elismerése, sem a finanszírozás kérdése nem 
oldódott meg.

A nyolcvanas évek közepén a jászberényi gasztroenterológia 
még számíthatott a hűtőgépgyári segítségre, de a gazdasági helyzet 
romlása már érezhető volt. 1983-84-ben erőteljes próbálkozások 
történtek harmadik fél bevonására. A cél a jászberényi kórház, a 
Hűtőgépgyár és a MEDICOR Művek háromoldalú együttműködési 
szerződése lett volna. Az eredeti elképzelések szerint, a jászberényi 
gasztroenterológia referencia munkahelyeként részt vett volna az 
endoszkópia orvostechnikai követelményeinek a kidolgozásában, 
tesztelte volna a MEDICOR készülékeit, amihez a Hűtőgépgyár 
szakmai segítséget nyújtott volna a hűtéstechnikai problémák megol
dásával. A Gorjanc Ignác vezérigazgató (aki a szervezést, mint az 
Ipari Bizottság elnöke koordinálta) aláírásával is ellátott emlékez
tetőben, 1984-ben, a következő olvasható: "...Az egészségügy az ado tt 
keretekbő l évenként vá sáro l új eszközöket, ez azonban  kevés a  
ko rszerű  betegellátáshoz. Iparvá lla la ta ink  (M ED ICO R, M O M )

16 Ezzel kapcsolatban exkluzív interjú jelent meg a Jászkürt 1991. szeptember 14-i számában.
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seg ítségét kérjük  a  beszerzési lehetőségek jav ítá sá h o z. M a  nem  lá tszik  
reá lisnak  a  haza i endoscop  gyártá s p ro g ra m b a  vétele. A z  ipar
vá lla la ta ink  azonban  v izsgá lják  m eg  a  kooperációs lehetőségeket...". 
Az elképzelések az együttműködési keretszerződés tervezetéig 
jutottak, majd 1984 végén véglegesen meghiúsultak.

Figus főorvos levelezésében, a nyolcvanas évek végén, rend
szeresen visszatérő kérdések voltak: "...Szükséges-e fe n n ta r ta n i az  
osztá lyt ?, F enn tartá sának anyag i lehetőségeit tudjuk-e b iztosítan i ?, 
M ilyen  sz in tű  gasztroen tero lóg ia i e llá tást k ívánunk Jászberényben  
nyú jtan i ?...". Ja va sla ta iva l rendszeresen  m egkereste a z illetékeseket: 
"...Vélem ényem  szerin t ...a  gasztroen tero lóg ia i m unkásságom  trad í
ció t terem tett Jászberényben  a  gasztroen tero lóg ia i m unkára. A  m a
gam  részérő l ja va slo m , hogy az endoszkópos m űszerbeszerzés anyag i 
lehetőségét a z Ö nkorm ányza t vizsgá lja  m eg  és részben  új m űszer
beszerzéssel, részben  a z edd ig  k ia laku lt ko llaborációk  bővítésével 
biztosítsa  a  ko rszerű  gasztroen tero lóg ia i ellátást. A  N ép jó lé ti M in isz
térium  irányelveinek m egfele lően  a z osztá ly  p reven tív  m unkavégzését 

fo k o zn i kell, és ezért cé lszerű  vo lna  gasztroen tero lóg ia i gondozó  
létrehozása ....M a is tényként á llapítom  meg, hogy az endoszkópos  
laboratórium  az o rszá g  leg forgalm asabb  laborja i közé tartozik, s a  
szem ély i e llá to ttság  az országban  n á lu n k  a  legalacsonyabb ....A z

17
endoszkópos szakam bulancia  lé tszám át...fe lté tlenü l em elni k e ll..."
"... A  m odern  m űszerek  (U H  gastroscop, video  endoscop, laser) 
h iányoznak eszköztárunkból. H a  az osztá ly  m űködését m agasabb  
szin ten  k íván juk  fönn tartan i, akkor ezek  beszerzésére lépéseket ke ll  
tennünk. A m ennyiben  erre nem  lesz lehetőségünk, a  m agam  részérő l 
nem  k ívánok  a  ha lódó  osztá ly  vezető jekén t d o lg o zn i...". 17 18

A megye lakossága egészségvédelmének társadalmi, szakmai 
programjához részletes javaslatot írt a vastagbélrák szűrésével és gon
dozásával kapcsolatban. Nem tudta elfogadni azt a tényt, hogy az 
emésztőszervi daganatok szűrése és gondozása vonatkozásában az 
onkológiai gondozó hálózatok lehetőségei igen korlátozottak. Míg a 
nőgyógyászati rákszűrés, a tbc és tüdőrák szűrése jól szervezett, a 
daganatos betegek több, mint egyharmadát, közel felét sújtó gasztro
enterológiai daganatok szűrése nem megoldott. A kör bezárulása, hogy

17 Idézetek az 1990-dik évi főorvosi beszámolóból.
18 Idézet a Polgármesteri Hivatalnak 1990-ben írt levélből.
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az emésztőszervi daganatos betegek gondozását hivatalosan a gasztro
enterológiai szakrendelés sem végezhetné, mivel a szakellátás finan
szírozása erre nem terjed ki. A gondozási munka létszám és műszer
igényes. Ahol folyik, ott a lelkesedés tartja fenn. Szervezett körül
mények között lenne hatékonyabb.

r

Érdekes színfolt volt a Tallini Onkológiai Intézettel kialakított 
együttműködés. A talliniak elsősorban a jászberényi tapasztalatok 
alapján gasztroenterológiai gondozócentrumot hoztak létre Wiirmaa 
doktor vezetésével. Közösen meghatározták az orvosi team-ek tagjait, 
a gondozás feltételeit és irányait, az egyes betegségek ellátásával 
kapcsolatos metódusokat. Közös közlemények születtek, értesítették 
egymást a kölcsönös érdeklődésre számot tartó rendezvényekről és 
cserelátogatások történtek. A kapcsolat néhány éven át volt aktív.

Meg kell említeni, hogy a környező egészségügyi intézmé
nyekkel történt korábbi együttműködési megállapodások továbbra is 
éltek, ezek felbontására a későbbiekben sem került sor, csupán az 
újabb endoszkópos munkahelyek létesítése következtében kevesebb 
területen kívüli beteg érkezett Jászberénybe. 1992-ben felmerült az 
igény új típusú kórházközi kapcsolatok kialakítására. A gyöngyösi, 
hatvani, pásztói és a jászberényi kórházak közötti tervezett együtt
működésről történtek megbeszélések. Ezen belül Figus doktor a 
gasztroenterológiai munka vonatkozásában modell értékű gasztro- 
enterológiai gondozóintézet létrehozását javasolta jászberényi szék
hellyel. Az intézet feladata a gasztroenterológiai rákelőző állapotok, a 
rizikócsoportok felkutatása, kezelése, gondozása lett volna. Külön 
részleget javasolt a nyelőcső-gyomor, a vastagbél, a máj és epeúti, a 
hasnyálmirigy betegek gondozására, a sebészeti, kórbonctani, radio
lógiai, laboratóriumi szakmákkal való kollaboráció kialakításával. A 
gondozó szakmai vezetőjének a jászberényi kórház gasztroenterológus 
főorvosát javasolta, míg a szakmai irányítást a négy kórház gasztro
enterológiai osztályainak vezetőiből álló tanács végezte volna. Az

r

elképzelés ötlet maradt. Írásában megemlíti: "...Nagy p ro b lém a  a  
kia lakítandó  együ ttm űködésnél az emberi, szub jektív  oldal. N ehezen  
tudom  elképzelni, hogy a  kórháza ink  önkén t á ta lakítanák eddigi 
p ro filju ka t..." .
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1992-ben alapvető változást hozott, hogy a radiológiai osztály 
és a gasztroenterológia szétvált.19 A gasztroenterológia 24 ággyal és 
sajátos elnevezéssel, mint a Jászberényi Erzsébet Kórház Önálló 
Gasztroenterológiai Részlege, a rendelőintézeti épület korszerűen 
felújított első emeletére költözött. A korábbi elhelyezés körülmé
nyeivel szemben összehasonlíthatatlanul jobbak lettek a betegellátás 
feltételei. Az izlésesen kialakított, jól felszerelt, a rendezettség és 
tisztaság benyomását keltő épületrészt a betegek hamar megkedvelték.

1992-ben és 1993-ban a gasztroenterológiai perspektíváit 
rontotta Figus főorvos súlyosbodó betegsége. Betegen, 66 éves 
korában is ragaszkodott a munkájához, ez jelentette számára az élethez 
való kapaszkodót. Személyesen hallottam tőle, hogy addig él, amíg

r

dolgozhat. Érezte, de nem vette tudomásul, nem fogadta el 
teljesítménye drámai csökkenését, ami egyes nehéz endoszkópos vizs
gálatok során már észrevehető volt. 66 éves korában, 1993 szep
temberében kapta meg az értesítést a közalkalmazotti jogviszonyának 
1994. május 31-i hatállyal történő megszűnéséről. 1994. január 24-én 
hunyt el. Ravatalánál M agyar Leven te  polgármester az orvostól és a 
város1986-ban megválasztott díszpolgárától búcsuzott, aki hozzájárult 
Jászberény hírnevének és tekintélyének emeléséhez.

A  m ai helyze trő l

19

Figus főorvos melett a gasztroenterológia orvosai voltak 1980. és 1994. között:
Papp Ilona 
Bajza Yvonne 
Kakszi Ildikó 
Ördög László 
Vitéz Ágnes 
Gáll János

1980. 08. 01. - 
1982. 09. 01. ■ 
1992. 10. 01. 
1988. 10. 24. 
1984. 04. 18.

1988. 09. 30. 
1985. 01. 01.

- 1993. 05. 31. 
1990. 05. 20.

- jelenleg is
1990. máj. 15. - jelenleg is

Radiológusok:
Bánki Gyula 1968.04.16. - 1982. 05. 31.
Szabó Ilona 1972.08.01. - jelenleg is 
Debreceni Livia 1983.08.16. - 1987. 10. 14.
Zsindely Tünde 1983. 10. 01. - 1986. 08. 31.
Donkó Margit 1987. 01. 16. - jelenleg is
Gyárfás Eszter 1987. 09. 21. - jelenleg a radiológia osztályvezető főorvosa

Az első endoszkópos asszisztens B a csa  F erencné  volt, később nyugdíjasként is a részlegen dolgozott. B athó  
E rzséb e t 1980-tól, V argáné G yurkó  Á g n es  1987-től, M a g ya ri Ild ikó  1995-től lát el asszisztensi feladatokat. A 
fekvőbeteg részlegen az első főnővér 1968. és 1973. között ugyancsak Bacsa Ferencné volt, majd 1973. és 
1984. között B o b á k  B éláné , 1984-től M ó ra  Sándorné.
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Az egészségügyi ellátás, ezen belül a gasztroenterológiai ellátás 
színvonala a múltban döntően anyagi kérdés volt és most is az. Tisz
teletre méltóak azok a régi belgyógyászok, akik a betegágy melletti 
tapasztalataik, megszerzett rutinjuk révén diagnosztizáltak beteg
ségeket, majd bátran vállalták az empirikus (tapasztalati tényezőkön 
alapuló) és az ex juvantibus (a gyógyszer hatékonysága igazolja a 
kórt) jellegű terápia felelősségét. Az elméleti tudás, a gyakorlati 
tapasztalat és rutin ma is igen fontos, de a medicina fejlődése, a 
diagnosztikus hatékonyságunk javulása "helyettünk látó" korszerű 
orvosi műszerek alkalmazása nélkül nem lehetséges. Napjainkban egy 
orvosi tevékenység vagy képes eltartania önmagát, vagy támogatott
ságot élvez. Szükség esetén erre a támogatásra leginkább az alap
szakmák pályázhatnak és azok a szakterületek, amelyek működését az 
egészségügyi intézmény, vagy az önkormányzat feltétlenül meg kíván
ja őrizni.

Ma is léteznek mecénások, önzetlenül, vagy különböző érde
kekből támogatók. Az utóbbi években segítségükkel jutott a Gasztro
enterológiai Részleg új bútorokhoz, számítógépekhez, programokhoz, 
fénymásolóhoz, a betegek és a dolgozók kényelmét szolgáló beren
dezési tárgyakhoz, hogy csak a fontosabbakat említsem. A támogatók 
közül ki kell emelni P etró  Tibort, a jászberényi székhelyű Célgépterv 
Kereskedelmi és Mérnöki Iroda igazgatóját. A külső segítségeken túl 
a munkánkkal és a javuló munkakörülményeinkkel kapcsolatos leg
fontosabb tényező, hogy Jakus Z o ltán  igazgató főorvos és a kórház 
vezetése a szűkös anyagi keretek ellenére biztosítja és szemléletével 
támogatja a gasztroenterológiai munkacsoport tevékenységét. Mind
ezekkel együtt tény, hogy új endoszkópot 1992-óta nem kaptunk, a 
használható készülékeink rendszeresen javításra szorulnak. Az endo
szkópos tartozékokkal való ellátottságunk megfelelő. 1996-ban bizo
nyos vékonybél betegségek diagnosztikájában használható, hiányt 
pótló műszerhez jutottunk (Hidrogén kilégzési teszt), 1997-ben pedig

1997-ben a gasztroenterológiai részleg, a kapcsolódó szakrendelés és endoszkópos laboratórium orvosai: 
K azsuba  A ttila  vezető főorvos, belgyógyász-gasztroenterológus szakorvos, a kórházi Tudományos Bizottság 
titkára, Vitéz Á g n es  adjunktus, belgyógyász-gasztroenterológus szakorvos, G á ll Já n o s  belgyógyász szakorvos, 
gasztroenterológus szakorvosjelölt, Z só lyom i K a ta lin  belgyógyász szakorvos (1994. 02. 01. - tol 1994. 
júliusáig dolgozott, azóta táppénzen, majd GYED-en van).
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részben kórházi keretből, részben szponzori adományokból sikerült 
fejlesztenünk a számítógépes lehetőségeinket.

1995-ben több éves szünet után újjáalakult a kórházi Tudo
mányos Bizottság. Az első jelentősebb rendezvény 1995. szeptem
berében a gyulladásos bélbetegségekkel kapcsolatos Falk szimpózium 
volt. 1996. október 18-án került sor a Magyar Onkológusok Társasága

r

Dél- és Északkelet-magyarországi Tagozatával közösen rendezett 
tudományos továbbképző konferenciára, melyen 17 meghívott előadó 
és mindkét helyi gasztroenterológus szerepelt. Az ülésen a diag
nosztikától a terápián át a gondozásig a vastagbélrákkal kapcsolatos 
kérdéseket tárgyaltuk. A számos gyógyszergyár és helyi cég által 
szponzorált, jelentős szakmai sikert aratott rendezvényen 11 megye és 
a főváros több, mint másfélszáz szakembere vett részt. Az emész
tőszervi betegségekkel kapcsolatos témák közül kiemelést érdemel 
még a tápcsatornai vérzésekkel, a funkcionális rendellenességekkel, az 
akut és krónikus hasnyálmirigy gyulladással kapcsolatos tudományos 
ülés.

Ezeken a rendezvényeken túl a gasztroenterológusok még az 
alapellátás orvosai számára szervezett üléseken és különböző regio
nális (Hatvan, Gyöngyös, Szolnok) és országos (Pécs, Balatonaliga) 
rendezvényeken szerepeltek. A Magyar Gasztroenterológiai Társaság 
éves nagygyűléseire a tápcsatorna jóindulatú és rosszindulatú 
daganatai, a hasüregi vérkeringési zavarok, a rákmegelőző állapotok, 
az endoszkópos terápia témakörében 1994-től 1997-ig nyolc beje
lentett előadás közül valamennyi elfogadásra került. Ebben az 
időszakban a gasztroenterológián dolgozó 3 orvos összesen 22 előadás 
tartott különböző tudományos rendezvényeken, többségükben az 
endoszkópos tevékenységhez kapcsolódó kutatási témáikkal kapcso
latban. Ezek a témák a tápcsatorna daganatos és gyulladásos beteg
ségeit elemző vizsgálatok, a terápiás endoszkópia metodikai kérdései, 
tanultságos esetek feldolgozásai. Felkérésre három készítménnyel 
kapcsolatban úgynevezett gyógyszerhatástani vizsgálatok történtek.

Napjainkban a hagyományos tipusú megfigyelésekkel és 
elemzésekkel a tudományban nehéz újat mondani. A különböző 
tipusú megbetegedésekkel kapcsolatban a munka súlya a 
sejtbiológiai vizsgálatok irányába tolódott el. A speciális technikákkal 
és legújabb metodikákkal kapcsolatos hozzáférhetőség miatt ma
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sokkal fontosabb, mint régen, az intézetek közötti kooperáció, ennek 
lehetőségeit továbbra is keressük.

Ma az egészségügyben számos területen a fejlesztést és a 
leépítést, az előre, vagy hátra történő lépéseket könyörtelenül eldöntő 
tényező a finanszírozás kérdése. A szabályzók megváltoztak és 
folyamatosan változnak. Az Országos Egészségbiztosítási Pénztár 
(OEP) a megállapított pontértékekkel - jól, vagy többségében rosszul - 
az elvégzett tevékenységet, a teljesítményt díjazza, annak teljesítést 
követően. Ebből kell gazdálkodni, életben maradni. Nehezíti a hely
zetünket, hogy a működtetési költségek műszervásárlásra nem 
fordíthatók és az OEP a műszerek amortizációját sem téríti.

Talán a legfontosabb és a lakosság körében legkevésbé ismert 
tény, hogy 1997-ben a gyógyitás szakmai minimumfeltételeinek 
meghatározásánál a gasztroenterológia teljes egészében kimaradt a 
felsorolásból. Egyéb társszakmákkal ellentétben, sem a gasztro
enterológiai fekvőbeteg-, sem a járóbeteg-ellátás vonatkozásában nem 
meghatározott, hogy mik azok a személyi és tárgyi feltételek amik 
mellett gasztroenterológiai tevékenységet szabad végezni. Ez egy 
nagyon szomorú helyzet és áldatlan állapot, különösen a legújabb 
statisztikai adatok ismeretében. A tápcsatornai daganatos meg
betegedések száma növekszik, egyre több betegnek lenne szüksége a 
korai endoszkópos diagnosztikára. Bár a tudomány erőltetett 
tempóban kutatja azokat a lehetséges módszereket, amelyek 
segítségével un. non invasiv  , tehát bonyolult műszeres beavatkozás 
nélküli diagnosztikus lehetőséghez juthatnánk, a biztató kísérletek 
ellenére a tápcsatornai daganatok korai felismerése elsősorban az 
invazív endoszkópos diagnosztika és terápia alkalmazásán múlik (pl. 
polipok, korai stádiumban lévő rákok eltávolítása). A daganatos 
betegségekkel kap-csolatban a jászberényi példa már igazolta, hogy a 
rosszindulatú betegségek kialakulására hajlamosító állapotok 
felderítése és a betegek gondozása jó eredményekkel jár.

Mindezek ismeretében a Jászság kétféle döntés előtt áll: a 
műszervásárlásra fordítható anyagi keret hiányában vagy megszünteti 
az önkormányzati kórházban ezt a fajta tevékenységet, vagy elfogadva 
a modern egészségügyi ellátásban betöltött pozitív szerepét, mégis 
támogatja a Gasztroenterológia Részleget.



Kis Zoltán

CSATLAKOZÁSUNK AZ EURÓPAI UNIÓHOZ 
- A MAGYAR MEZŐGAZDASÁG ÉS A JÁSZSÁG A LEHETŐSÉGEI

Az ezredforduló felé közeledve egyre reálisabbnak és kézzelfoghatóbbnak tűnik 

Magyarország csatlakozása a nyugat-európai integrációs szervezetekhez. Országunk 

fennállása történetében most először nyílik alkalom, hogy békésen, önálló döntésünk alapján 

csatlakozzunk egy olyan gazdasági - és katonai - stratégiai szövetséghez, amely a tagországok 

korrekt partneri együttműködésén alapul.

Régóta dédelgetett álom valósulhat meg ezzel, hiszen Magyarország lakosai az elmúlt 

50 évben mindig a fejlettebb európai régióhoz kívántak tartozni, de a történelem viharai, az 

eltérő gazdasági és társadalmi fejlődés mindezideig ezt nem tették lehetővé. Államunk 1000 

éves fennállása alatt folyamatosan Európa szerves része volt, de az idegen hatalmak által ránk 

kényszerített ideológia megakadályozta az évszázados kapcsolatok továbbápolását és 

szorosabbra fűzését. Ám európai eszmeiségünket, identitás tudatunkat szűk lehetőségeink 

közt is mindvégig megtartottuk, s most újra visszatérhetünk az európai államok közösségébe. 

Csatlakozásunk az Európai Unióhoz és az Észak-atlanti Katonai Szövetségéhez óriási 

jelentőségű és minden bizonnyal sorsfordító lépés lesz a magyarság történetében.

Az Európai Unió teljes jogú tagállamaként részévé válunk 16 fejlett európai állam 

együttműködésének a politika és a gazdaság terén is. Részesei leszünk ezzel egy, a szabad 

piaci tőke- és munka-erőáramláson alapuló gazdasági rendszernek, melyet a tisztességes 

gazdasági (piaci) versenyből eredő állandó fejlődés jellemez.

Nagyon jelentős, a mindennapjainkban is érezhető változást hoz majd életünkben a 

csatlakozás. Ezek közül mindenkinek a határok nyitottá válása jut eszébe, mellyel lehetővé 

teszik, hogy útlevél és határellenőrzés nélkül utazhassunk bárhová az Unión belül. Ugyancsak 

sokszor említett tény, hogy ezen tagállamok bármelyikében letelepülhetünk, munkát 

vállalhatunk, beruházhatunk vagy bármely jellegű gazdasági tevékenységet végezhetünk. 

Olyan hatalmas “ország” polgárai leszünk, melynek határai a tiszántúli megyéktől egészen a 

Csendes-óceánig terjednek.

Feltehetőleg a magyar társadalom túlnyomó többsége továbbra is jelenlegi lakhelyén 

kíván majd ekkor is élni, ezért közösen kell kialakítanunk Magyarországon, és szűkebb
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lakóhelyünkön a Jászságban azokat a feltételeket, amelyek megfelelnek egy óriási rendszerben 

a kényelmes, nyugodt és kiegyensúlyozott életvitel biztosítására.

Különösen fontos, hogy a csatlakozás időpontjáig mindenki felkészüljön a 

változásokra, ismerje meg lehetőségeit, de tisztában legyen az esetleges kedvezőtlen hatások 

következményeivel is. Bizonyára sokan feltették már magukban azt a kérdést, hogy mire 

számíthatunk az Európai Unió polgáraiként, hogyan fogunk élni az Európai Közösségben? 

Hogyan változnak a főként vidéken élők, a mezőgazdasági termelésben dolgozók 

mindennapjai? Mit kell saját magunknak tennünk a csatlakozásig az elkövetkező 

esztendőkben ahhoz, hogy megfelelően készek legyünk a társulásra?

Ezen kérdések megválaszolásához igyekszem némi segítséget nyújtani.

Magyarország és az integráció

Korunkban az integrációs folyamatok meghatározó szerepet játszanak az országok és 

az emberek sorsában az egész világon, így Európában is. A világot és a világpiacot integrációs 

rendszerek, gazdasági- és katonai együttműködések, szövetségek hálózzák be, amelyek 

nemcsak kontinensünkön, de Észak- és Dél-Amerikában, valamint a Távol-Keleten is 

meghatározóak. Ma már integrált piaci rendszerek között folyik a nemzetközi árutermelés, a 

különböző ásványkincsek kitermelése, feldolgozása és a világkereskedelem egyaránt. A 

magyar gazdaság és társadalom jövője szempontjából is létkérdés, hogy felzárkózzon a 

modern Európához és továbbra is aktívan vegye ki részét a nemzetközi munkamegosztásból.

Ezen rendszerbe való belépésünk érdekében Magyarország az Európai Közösséggel 

1991 decemberében Társulási Megállapodást írt alá azzal a szándékkal, hogy felkészüljön a 

csatlakozásra. Ennek elvi lehetőségét az Európai Tanács 1993 júniusi csúcsértekezletén 

Koppenhágában elfogadott nyilatkozata teremtette meg, ahol felsorolják azokat a Közép- és 

Kelet-európai társult országokat melyek bizonyos idő elteltével, az Európai Unió teljes jogú 

tagjaivá válhatnak. A tagság elnyerése azonban nemcsak a jelentkezők szándéknyilatkozatától 

függ, hanem bizonyos feltételek teljesítésétől is.

Az Unió tíz közép-európai országgal írt alá társulási megállapodást. Ezek a 

következők: Lengyelország, Cseh Köztársaság, Szlovák Köztársaság, Magyarország, 

Románia, Bulgária, Szlovénia, Litvánia, Lettország és Észtország. Várható további országok 

csatlakozása is.
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Az Európai Unió közép-európai országokkal történő bővítése közel egyharmadával 

fogja megnövelni az Unió területét és lakosságát. (A területet 33 %-kal a lakosságot 29 %- 

kal.)

Ez Európa Tanács 1996 júniusi firenzei konklúzióiban megerősítette, hogy a közép-európai 

társult országokat Ciprussal és Máltával együtt, a Kormányközi Konferenciát követő hat 

hónapon belül meghívják.

Magyarország 1994 áprilisában nyújtotta be csatlakozási kérelmét. Az Európai Unió 

Miniszteri Tanácsa ezt tudomásul vette, és az 1995-ös madridi csúcs után megbízta a 

Bizottságot a csatlakozással kapcsolatos szakvélemények kidolgozásával.

A vélemény elkészítését alapozta meg a Bizottság által 1996 áprilisában összeállított 

kérdőív, melyet a csatlakozni vágyó országoknak kellett kitölteni. Ez alapján reális kép 

alakulhatott ki az egyes országok nemzetgazdaságának állapotáról s arról, hogy hol tartanak a 

csatlakozási felkészülésben. A kormány 1996 júliusában küldte meg a kérdőívre adandó 

válaszait.

A bizottság 1997. július 16-án hozta nyilvánosságra - többek közt - a hazánkról 

készített ország véleményét. A csatlakozási tárgyalások megkezdéséről szóló végleges döntést 

várhatóan az 1997. évi decemberi luxemburgi csúcsértekezleten hozzák meg. Nagy 

valószínűséggel megjósolható, hogy a csatlakozásra valamikor 2002 és 2005 között kerül sor.

Az Európai Unió ötvenes évek közepén történt megalakítása óta folyamatos fejlődésen 

ment keresztül. Ennek megfelelően az integrációba tömörült önálló országok fokozatosan 

közelítették egymáshoz jogrendjeiket, gazdasági szabályozóikat.

A vámok lebontásával, az egységes támogatási rendszer bevezetésével, a tőke- és 

munkaerő szabad áramlásának megteremtésével az elmúlt évtizedekben folyamatosan 

csiszolták az együttműködés kereteit. Az ezen időszak alatt létrejött együttműködési 

alapdokumentumokat nevezik összefoglalóan a “közösségi vívmányoknak” (acquis 

communautaire).

Az Európai Unió teljes jogú tagságának alapvető feltétele, hogy az új tagországoknak 

egészében át kell venniük az integrációs fejlődés eddigi eredményeit, a közösségi 

vívmányokat. Ez az Európai Unió teljes joganyagát, valamint a megvalósításhoz és a 

működtetéshez szükséges intézményrendszert. Ahhoz, hogy egy ország teljes jogú taggá 

válhasson, ezen szabályzókat be kell illesztenie jogrendszerébe s meg kell teremtenie az 

Európai Unió szabályaival harmonizáló jogi- és gazdasági környezetet.
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A tagországok és a belépésre várók kölcsönös érdeke egy ún. átmeneti időszak 

beiktatása, amit nyugodtan nevezhetünk a csatlakozásra történő felkészülés éveinek. Ennek az 

útnak első állomása volt a Társulási Megállapodás megkötése, ami után megkezdtük a magyar 

jogszabályok harmonizálását. A rendszerváltás előtt állami tulajdonú, nagyüzemi 

birtokstruktúra és áttekinthetetlen szubvenciós rendszer jellemezte a magyar mezőgazdaságot. 

A kilencvenes évek elején megkezdődött az új tulajdonosi szerkezet kialakítása, a piaci 

viszonyok kiépítése.

A csatlakozás várható hatásai

Az Európai Unióhoz való csatlakozás nagy kihívást jelent a magyar gazdaság egésze, 

ezen belül pedig különösen az agrárágazat számára. Az elmúlt évek nagyarányú 

átalakításainak köszönhetően hazánk mezőgazdasága és élelmiszeripara összességében - 

várhatóan - meg fogja állni a helyét az Európai Unión belül. Ha a várható következményeket 

számbavesszük, úgy a csatlakozás kedvező hatásai meghaladják a hátrányokat. A magyar 

gazdaság bekerül majd egy mintegy 450-500 millió főt számláló egységes belső piacra, amely 

jelentős vásárlóerővel és hatalmas kereslettel rendelkezik.

A külső versenytársaktól - a magyar belépést követő időszakban is - meglehetősen 

magas védőfal fogja védeni az Európai Unió termelőit. Ettől függetlenül javulhatnak a magyar 

termelők harmadik országbeli beszállításának lehetőségei. Az Európai Unió keretein belül 

mezőgazdasági termelést folytató országként ugyanis a magyar termékekre is vonatkoznak 

majd mindazon megállapodások, melyeket a Közösség más, harmadik országgal vagy 

integrációs szervezettel kötött. Valószínűleg kedvezőbbek lesznek a távol-keleti országokba 

(Japán, Kína, Korea, Indonézia stb.), vagy az Észak-amerikai Kereskedelmi Szövetségbe 

(Kanada, USA, Mexikó) történő beszállítási lehetőségeink. Nem szabad elfelejteni, hogy ezen 

országok a világ legnagyobb piacait jelentik, ahová az Unió jelenlegi tagjai már most jelentős 

mértékben exportálnak különböző mezőgazdasági termékeket és élelmiszeripari cikkeket.

Ahhoz, hogy a magyar gazdaság versenyképes legyen, folyamatos fejlesztésre van 

szükség a termelésben. Ez a mezőgazdaságban a jóminőségű vetőmagot, a hatékony növény- 

és talajvédelmet, a korszerű tárolást és szállítást jelenti. Nagyon fontos, hogy a csatlakozással 

megnyílik a lehetőség a fejlett technika átvételére. Nem lebecsülendő az a segítség, amelyet az 

Európai Unió kutatás-fejlesztési programjaiba történő bekapcsolódásunk esetén nyílik meg a
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magyar agrárium számára. A folyamatos fejlesztés anyagi háttere biztosabbá és 

folyamatosabbá válik.

Nem szabad elfelejteni, hogy az egységes európai piacra kerüléssel azonban a tőke, a 

munkaerő és a termékek forgalmának útjában álló korlátok mindkét irányba leomlanak. Meg 

kell tehát barátkozni azzal a gondolattal is, hogy nemcsak a magyar állampolgárok számára 

biztosítja az Unió a szabad letelepedést és a munkaerő-áramlást, de ugyanezen jogok 

megilletik a bármely tagállamban élőket is a kölcsönösség elvének megfelelően.

A tőke, a beruházások nyilván oda áramlanak, ahol a leginkább biztosítottak a 

megtérülés lehetőségei. E tekintetben verseny lesz az egyes régiók között. Egyértelmű, hogy 

minden ország érdeke a munkaerő kapacitásainak lehető legnagyobb mértékű kihasználása és 

lekötése, mentesítve ezzel az államot a rászorulók járadékos szociális ellátásától.

A magyar mezőgazdaság átalakítása

Az elmúlt három esztendőben. a jelenlegi kormányzat működése alatt folyamatosan 

átalakítottuk át mezőgazdasági termelői támogatási rendszerünket. Ezt azért kellett 

megtennünk, hogy az a vonatkozó európai uniós szabályzóknak megfeleljünk. Emellett a 

kormány nagy hangsúlyt helyezett arra, hogy javítsa a rendelkezésre álló források 

felhasználásának hatékonyságát is. Biztosítani igyekezett, hogy az agrárgazdaság céljait 

szolgáló támogatási források minden eddiginél összehangoltabban kerüljenek felhasználásra.

Az új támogatási szabályzók megalkotásánál a versenyképesség és a hatékonyság 

növelése fogalmazódott meg célként. Különös hangsúlyt kaptak az újonnan induló 

vállalkozások és beruházások támogatásai közül mindazok, amelyek a fejlett piaci viszonyok 

között is versenyképes termékek előállítását segítik elő.

Az elmúlt évek elmaradt fejlesztéseinek és beruházásainak pótlására különös gondot 

fordítottunk. A szektorsemlegesség jegyében a versenyképes családi- és társas gazdálkodás 

elősegítése érdekében támogattuk a fejlett technológiák és az ahhoz szükséges gépek 

vásárlását, valamint az ezekhez kapcsolódó beruházásokat.

Az állattenyésztési ágazatban alapvetőnek tartottuk az állományok stabilizálását, és a 

meglévő takarmánybázisra, valamint a piaci lehetőségekre alapozott növekedés beindítását. 

Ugyancsak a versenyképesség növelését szolgálta, hogy a jóminőségű törzsállatállomány 

beszerzését és fejlesztését, valamint a génbankállomány megőrzését is beépítettük támogatási 

rendszerünkbe.
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Új ültetvények telepítésének támogatásával segítettük a magas terméshozamú, a 

károkozók pusztításának jobban ellenálló fajok meghonosítását.

A termelői támogatási rendszer új szabályainak kialakítása során alapvetőnek 

tekintettük a költségkímélő technológiák bevezetésének támogatását. A költségek csökkentése 

a versenyképes agrárágazat alapvető feltétele, ezért az elmúlt évekhez hasonlóan a kormányzat 

a jövőben is támogatni kívánja a hasonló fejlesztéseket.

A hazai termékek kedvezőbb külpiaci értékesítését - a megfelelő minőség garantálása 

mellett - a piacok felkutatása, illetve ezen piacok magyar termékekkel való megismertetése 

biztosíthatja. Ezért is támogatja kiemelten minisztériumunk a mezőgazdasághoz kapcsolódó 

marketing tevékenységet. A piaci zavarok elhárítása érdekében intervenciós alapot hoztunk 

létre, mellyel igyekeztünk áthidalni a pillanatnyi túltermelésből vagy hiányból fakadó átmeneti 

nehézségeket.

A mezőgazdasági termékek piacra juttatásának egyik fontos eszköze volt az elmúlt 

években a külpiaci értékesítéshez igénybe vehető exporttámogatás. Régóta tudjuk, hogy ezen 

forma nem felel meg a hatályos uniós támogatási szabályzóknak, valamint a nemzetközi 

szerződésekben vállalt kötelezettségeinek. Ebből következően már az 1997. évi, de különösen 

az 1998-ra szóló támogatási rendszer irányelveit módosítottuk, melynek segítségével az 

Európai Unió elvárásainak és a szerződési kötelezettségeinek megfelelő támogatási rendszert 

alakíthatunk ki.

Az új, immár közvetlenül a mezőgazdasági termelők által igénybe vehető termelői 

támogatás harmonizál az Európai Unió szabályaival. A termelő a támogatás felhasználásával 

csökkenteni tudja az előállítás költségeit, ezáltal csökken a mezőgazdasági termék ára is, így 

az versenyképesebbé válik a piacon. Mindezen árcsökkenések hatásai érezhetőek lesznek az 

élelmiszeriparban feldolgozott végtermékek áraiban is, ami tovább növeli a magyar áruk 

versenyképességét a bel- és külpiacokon egyaránt.

Kiemelt feladatként fogalmazódik meg az elkövetkezendő esztendőkre is, hogy a 

mezőgazdasági ágazatban dolgozók jövedelme emelkedjen, lehetőség szerint érje el a más 

gazdasági szférákban dolgozókét. Ennek elősegítése érdekében el kell ismertetni a 

mezőgazdasági termékek árában előállításuk valós értékét, ezért az EU országok 

gyakorlatához hasonlóan az évről-évre megállapított támogatási rendszer segítségével 

biztosítani kívánjuk a mezőgazdasági termelés jövedelemszerző képességének növelését.

Az agrártámogatási rendszer jövőre vonatkozó átalakításának meghatározó 

szempontjai lesznek továbbra is a költségek csökkentését, a minőség javítását és a belső piac
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stabilitását szolgáló ösztönzők. Az eddigiekhez hasonlóan különös figyelmet kíván fordítani a 

kormányzat a versenyképesség javítását szolgáló beruházások és korszerűsítések ösztönzésére. 

Támogatni kívánjuk a termelés tartós forgóeszköz ellátottságának javítását, a piacorientált 

termelést szolgáló integráció körének bővítését.

Továbbra is ösztönözni kívánjuk a különböző mezőgazdasági társulások, beszerző- és 

értékesítő szövetkezések alakítását, a már működő társulások tevékenységének erősítését. 

Célunk a kezdő agrárvállalkozások beindításának és működésének támogatása is.

Kiemelt fontosságú feladatnak tekintjük a mezőgazdaság tőkeellátottságának javítását. 

Ennek megvalósítását szolgálja a kedvezményes tőkepótló hitelkonstrukció meghirdetése, a 

bevezetendő jelentős kamattámogatás és készfizető kezesség vállalás.

Az Európai Unió szabályaival harmonizáló, stabil, hosszútávra szóló agrártámogatási 

rendszer kialakítása nemzetgazdasági érdek. Ennek segítségével ösztönözhető a versenyképes 

agrárium szerkezetének kialakulása. Nagyon fontos, hogy a csatlakozás időpontjáig a 

Brüsszelben meghatározásra kerülő közös agrárpolitika (CAP) irányelveinek megfelelően 

alakuljon át a magyar mezőgazdaság szerkezete, mert ennek hiányában a Közösség tagjaiként 

sem részesülhetünk a támogatási alapokból, s korszerűtlen mezőgazdasági rendszerünk 

támogatás híján konzerválódik, ezért a fejlett piaci viszonyok közt versenyképtelenné válhat.

A magyar agrárgazdaság érdeke a mielőbbi, lehetőleg teljes körű csatlakozás. Ha 

megfelelő a felkészültségünk, a piacra jutásból és a támogatásokból származó előnyök 

meghaladják az esetleges hátrányokat. Véleményem szerint a magyar agrárgazdaságnak az 

Európai Unión belül jobbak a felzárkózási, fejlődési esélyei mint az Unión kívül. A jelenlegi 

hazai termelés az Európai Unió agrártermelésének kevesebb mint két százalékát teszi ki, 

részesedésünk az Európai Unió harmadik országból származó importjának egy százaléka.

Vidék- és régiófejlesztés

Az Európai Unió fejlesztési politikája rendkívül magas szintű, ezért várhatóan nagyban 

segíteni fogja a magyarországi vidékfejlesztést is. A településfejlesztés az Unión belül 

szorosan kötődik a mezőgazdaság fejlesztéséhez. A Közösség ezirányú politikáját nem egy- 

egy település, beruházás, fejlesztés kiemelt támogatása jellemzi, hanem sokkal inkább a 

települési szövetségek, ill. a kistérségi együttműködés segítése.

Megnyugtató, hogy már jelenleg is kedvezőbb helyzetben vannak Magyarország azon 

körzetei, ahol a települések közti együttműködés szervezeti formái, keretei kialakultak.
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A kistérségi társulások, az önkormányzati szövetségek nagyobb eséllyel juthatnak komolyabb 

beruházási, fejlesztési forrásokhoz az Unió különböző alapjaiból, mintha külön-külön 

próbálnának érvényesülni. Nagyon fontos, hogy nem egymás rovására fejlődhetnek a 

különböző települések, hanem egymást segítve, a folyamatos együttműködés 

megteremtésével.

Ebben a tekintetben a Jászság települései kedvező helyzetben vannak, hiszen a 18 

települést tömörítő Jászsági Önkormányzatok Szövetsége megfelelő keretet teremt a sikeres 

pályázatok kidolgozásához. A települések együttműködése a régió fejlődésének záloga.

A szövetség 1991-es megalakulása óta végzett közös munka biztosíthatja a 

harmonikus együttműködést, de a tagok kapcsolatát a jelenleginél is szorosabbra kell fűzni. 

Folyamatosan bizonyítanunk kell a Jászság fejleszthetőségét és fejlődését, vagyis azt, hogy 

érdemes térségünkbe beruházni. Mindezek érdekében össze kell hangolni a települések 

igazgatási-, helyi adózási rendszerét, az oktatás és az egészségügyi ellátás szerkezetét, de 

főként a közép- és hosszú távú fejlesztéseket.

Az Európai Unió térségfejlesztésének vezérlőelve, hogy a különböző régiókban meg 

kell teremteni azon lehetőségeket (csatorna, úthálózat, telefon, ipari beruházások, kulturális 

oktatási fejlesztések, stb.), amelyek biztosítják a vidékmegtartó erejét és a lakosságnak olyan 

feltételeket biztosítunk, melyekkel a nagyvárosi lakosság is rendelkezik.

Nem árt tehát újra leszögezni, hogy a felzárkózást segítő alapok és támogatások 

eléréséhez az együttműködésen keresztül vezet az út.

Lehetőségek, esélyek és kihívások

A feltételek kialakítása közös felelősségünk, mellyel az idecsalogatott tőke 

munkahelyeket, jobb megélhetést biztosíthat, de ehhez az kell, hogy bizonyítani tudjuk a 

Jászságban érdemesebb elkezdeni egy beruházást mint az Unió területén másutt.

Már most jól megfigyelhető, hogy az ország gazdasági- és kereskedelmi központjának 

számító főváros telítődik, és az új beruházások a nagyvárosi agglomeráció vonzáskörzetében 

valósulnak meg. Budapest relatív közelsége kiváló lehetőséget biztosít a Jászság számára a 

nagyvárosból kitelepülő ipar beruházásaihoz, de az új vállalkozások, üzemek létesítésének 

elengedhetetlen feltétele az infrastruktúra és azon belül is az olcsó szállítást biztosító 

közlekedés fejlesztése.
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Ahogy a magyar termékek akadálytalanul megjelenhetnek majd a különböző nyugat

európai élelmiszer-kereskedelmi áruházláncokban, ugyanúgy a feltűnnek majd a korszerű 

nyugati termékek a mi boltjainkban. Különösen fontos lesz, hogy vásárláskor a magyar vevő 

tudatában legyen annak, hogy a magyar áru előnyben részesítésével annak előállítóját és a 

magyar dolgozót is támogatja. Meg kell tanulnunk a mindennapi élethez szükséges árucikkek 

tudatosan beszerezését. Fokozottan figyelmet kell fordítani a belföldi piac megtartására. 

Minden eszközzel törekedni kell a hazai termékek szerepének és súlyának megőrzésére, a 

magyar élelmiszer-kereskedelmet tendenciájában uraló multinacionális értékesítési láncokba 

történő integrálódására.

A magyar élelmiszergazdaság versenyképességét tekintve az átmenet minden 

nehézsége ellenére megállja és a jövőben is megállhatja a helyét a nemzetközi mezőnyben.

Egyes termékek termelése ma is az európai átlagszínvonal közelében helyezkedik el, 

kiváló egyedi sajátosságokkal rendelkezik és esetenként a rövidebb szállítási távolság is előnyt 

jelenthet. Óriási fejlesztések történtek a magyar élelmiszeriparban, de további beruházásokra 

van szükség. A korszerű termelés, tárolás és szállítás összhangja a megfelelő értékesítés 

kulcsa lehet. Ezért volt fontos a gazdák összefogásából megépült jászberényi hűtőház 

üzembeállítása, majd az 1997-ben Jászladányban átadott hagymatároló és osztályozó rendszer 

létesítésére is. Mindkét beruházás a felzárkózás érdekével létrehozott brüsszeli pénzügyi alap, 

a Phare támogatásával valósult meg. A terményeket frissen tartó, korszerű, és gyors

tárolás a minőségi értékesítés előfeltétele. Ehhez hasonló beruházások szükségesek ahhoz, 

hogy a jászsági mezőgazdaság versenyképes legyen az Unión belül is, lehetőséget adva az 

optimális, fizetőképes kereslet jelentkezésekor történő értékesítésre.

Sajátosan jó  adottságú a magyar termőföld kiváló minősége. Éghajlati és domborzati 

viszonyaink az ország viszonylag kis területe ellenére is lehetővé teszik az agrártermékek 

széles körének jó  minőségben történő ellátását. Az élelmiszeripar versenyképessége 

szempontjából a privatizáció, a külföldi tőke magas aránya, a nagyarányú beruházások 

előnyösek voltak. A magyar termékek minősége, kiszerelése, megjelenése sokat javult, de 

számos esetben még nem éri el az Európai Unióban elvárt szintet. Sokat kell még tenni 

mezőgazdasági termékeink marketingjének kialakításáért. Ehhez nyújthat segítséget a 

Földművelésügyi Minisztérium által alapított Magyar Közösségi Agrármarketing Centrum 

(AMC) Közhasznú Társaság.

Az azonos régióból származó termékek kedvezőbb forgalmazását segítheti elő az 

egységes minőségre és származásra utaló jelzés. Külön gondot kell fordítani arra, hogy a
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“jászsági” jelzéssel ellátott termékeink minél nagyobb számban, egységes csomagolási 

jelzéssel, kiváló minőségben jussanak el a fogyasztóhoz. A bevezetett, állandó minőséget 

jelző márkajel folyamatos és biztos értékesítést is jelenthet.

Versenyképességünk szempontjából a pénzügyi és piaci infrastruktúra kiépítésében a 

legnagyobb a lemaradás. Ennek ledolgozása annál is inkább fontos, mert a föld- és munkaerő 

árában lévő előnyeink a jövőben várhatóan csökkennek. Meg kell teremteni a beruházásokhoz 

szükséges anyagi hátteret. Mind a pénzügyi háttér, mind az infrastruktúra fejlesztése 

elképzelhetetlen a termelők, a termelésben résztvevők összefogása, az ügy érdekében kötött 

szövetségük nélkül. A felzárkózás csak hosszú és kitartó közös erőfeszítéssel lehetséges.

A csatlakozás eltérő hatást gyakorol a főbb mezőgazdasági termékeinkre. 

Gabonaféléknél várható, hogy kedvező lesz a csatlakozás, de mindenképpen növelni kell a 

versenyképességet. A növényolajiparban az Európai Unió nem önellátó, s ez könnyíti a hazai 

termelés helyzetét. A sertés- és a baromfi ágazatnál növelni szükséges a hatékonyságot, a 

termelésben, a takarmány ellátástól a termelési vertikum kialakításáig, minden téren. A 

szarvasmarha ágazatban, mely az Európai Unió leginkább támogatott, de legszigorúbban 

szabályozott ágazata, az elmúlt időszakban csökkenés volt tapasztalható. Árelőnyünk e 

terméknél jelenleg a legnagyobb.

Régiónk lehetőségei

Közismert, hogy a káros környezeti ártalmak hatására egyre inkább tért hódít a 

munkaigényes biogazdálkodás. A jászsági mezőgazdasági termelők mindig híresek voltak 

szorgalmukról. Ezen a területen ezért különleges lehetőség nyílik a vegyszerektől mentes 

növényi termelés szigorú feltételeinek kialakítására. Az ilyen módon előállított termékek 

iránti kereslet egyre inkább emelkedik, de a fejlett növényvédelmi védekezést a kézi munka 

erejével kell pótolni. A minőségi termék érdekében tett erőfeszítések tükröződnek ezen 

mezőgazdasági termékek áraiban is. Kedvező adottság a biogazdálkodás megszervezéséhez a 

meglévő tanyavilágunk, ahol a forgalmas közutaktól távol biztosíthatók az előírt feltételek. 

Ezen termelési ág jónéhány család megélhetését szolgálhatja hosszú távon is.

Szorosan kapcsolódik a biogazdálkodás köréhez az agrárkörnyezet védelmének 

kérdése is. Sajnálatos tényként ismert, hogy a nyugat-európai nagyüzemű mezőgazdasági 

termelés a felhasznált növényvédelmi és talajjavító szerek mennyiségének következményeként
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óriási károkat okozott a környezetben. A minőségi termőföld szikesedése és kiszáradása, az 

ivóvízháztartás nitrátosodása egyaránt megfigyelhető egy-egy régióban.

A kiváló jászsági termőföld olyan kincsünk, melyet őrizni és védeni kell. A 

felelősségteljes gazdálkodás mindannyiunk közös ügye, ezért segíteni kell az ellenőrzést 

végző állami szervek és hatóságok ezirányú munkáját. Az egészséges, tiszta, ártalmas 

anyagoktól mentes agrárkörnyezet olcsóbb előállítási és kedvezőbb értékesítési lehetőséget 

biztosít.

Ezen környezet lehetőséget ad a Nyugat-Európában ma egyre divatosabbá váló falusi turizmus 

fejlődésére. E területen óriásiak a Jászság lehetőségei. Eltérő hagyományaink, kulturális 

intézményeink és szokásaink ápolásával különleges légkört és tájegységet ismerhetnek meg az 

idelátogató turisták. Az itt folytatott paraszti gazdálkodás élő néphagyományainkkal vonzó 

célpontok lehetnek.

Különleges eseményként társulhatnak ehhez a településenként megrendezett kulturális 

fesztiválok, búcsúk és bálok. Folytatni kell a Vigadalmi Napok, a Nemzetközi Méhészeti 

Találkozó és Vásár és a Csángó Fesztivál immár hagyományos rendezvényeit. A kulturális 

rendezvények, a kiváló minőségű vendéglátás megfelelő nemzetközi reklámmal vonzza a 

pihenni vágyókat. Az idelátogatók számára a falusi élettel együttjáró mindennapi 

tevékenységek különlegességnek számítanak, olyannak, hogy megismerésükért anyagiakat is 

hajlandók áldozni az idelátogatók. Saját lakókörnyezetünk és kulturális értékeink 

bemutatásával jelentős bevételhez juthatnak a Jászságban lakók és a terület önkormányzatai 

egyaránt.

Ahhoz, hogy Magyarország kedvező helyzetből indulva legyen tagja az Európai 

Uniónak, még számos feladatot kell elvégezni a csatlakozás időpontjáig hátralévő 

esztendőkben. Szerencsére bizton állíthatom, hogy a magyar mezőgazdaságban benne rejlik a 

fejlődés esélye.

Külön öröm számomra, hogy a Jászságban tapasztalható összefogás országosan is 

példa értékű lehet az integrációra való felkészülésben. Ahhoz azonban, hogy nyugodtan 

várhassuk az elkövetkezendő évek változásait mind az országban, mind a helyi közéletben 

összefogásra van szükség a polgárok, a civil szervezetek és a felelős politikusok között 

egyaránt. Céljaink megvalósulhatnak, Magyarország az Unión belül is sikeres ország lesz.



Lukács István

A JÁSZSÁG KÖZBIZTONSÁGÁRÓL AZ 1996. ÉVI 

TAPASZTALATOK TÜKRÉBEN

Az általam ismert közvéleménykutatások eredményei azt mutatják, hogy a 

munkanélküliség után a közbiztonság romlásától tartanak leginkább az emberek. Félelmük 

nem alaptalan.

A központi és regionális médiákban e tárgykörben megjelenő hírek és tanulmányok 

sokkoló hatása felerősíti az egyes embernél az egyébként jogos félelmeket. Olyan 

településeken is "kitapintható" és érzékelhető ez a sokkhatás, ahol az országosnál lényegesen 

jobb a helyzet. Az ország közbiztonsági állapota függ a helyi problémák összességétől, így 

szűkebb hazánk, a Jászság sem marad ki ebből.

Adatok tükrében

A következőkben főleg 1996. évi tényekkel és adatokkal illusztrálva mutatom be a 

Jászberényi Rendőrkapitányság illetékességi területéhez tartozó 18 település 

közbiztonságának állapotát. A terület nagysága 1100 km2 , amely mind népesség, mind a 

terület vonatkozásában a megye egyötödét teszi ki. (Jász-Nagykun-Szolnok megye népessége 

1995-ben 422 838 lakos, területe 5.606 km2.)

A megyében 1996-ban összesen 13114 bűncselekmény vált ismertté. A Jászságra 

ebből 2290 ismertté vált bűncselekmény jutott, amely 3 %-kal több az előző évinél. Ez a szám 

azt mutatja, hogy a megyénkben ismertté vált bűncselekmények 17,5 %-át a Jászságban 

regisztrálták.

Ha az ún. fertőzöttségi mutatót (10 ezer lakosra jutó bűncselekmények száma) 

vizsgáljuk, akkor megállapítható, hogy a Jászság területe a kevésbé fertőzött területek sorába 

tartozik. (Jászsági fertőzöttség: 255 bűncselekmény / 10 ezer lakos.)

Bűncselekmények, elkövetők
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A bűnözés struktúrájában érdemi elmozdulás nem tapasztalható, továbbra is a vagyon 

elleni jogsértések dominanciája érvényesül (75%). Az e kategóriába tartozó 1648 

bűncselekmény lényegében megegyezik az előző évivel. A meghatározó bűncselekmény 

fajtáknál, így a lopás, betöréses lopás alakulásánál közel azonos mértékű a csökkenés, illetve 

az emelkedés. Mindebből azonban messzemenő következtetéseket nem lehet levonni. Ami 

tény, hogy az okozott kár vonatkozásában viszont jelentős növekedés mutatható ki. 1996-ban 

vagyon elleni támadásaikkal mintegy 145 millió forint kárt okoztak a bűnelkövetők, a 

növekmény pedig az előző évhez képest mintegy 30 millió forint.

A személy elleni bűncselekmények a bűnözésen belül 10 % alatti arányt képviselnek. 

Közülük a két befejezett emberölés történt, valamint 59 ügyben indult büntető eljárás súlyos 

testi sértés alapos gyanúja miatt, mely esetekben a gyógyulási idő 8 napon túlra tehető. Az 

imént bemutatott cselekmények szinte mindegyikénél az indulati elemek dominálnak, de nagy 

számban játszik szerepet az alkoholos befolyásoltság is.

Az erőszakos garázda jellegű bűncselekmények számában az előző évhez képest 

jelentős, mintegy 11 %-os növekedés tapasztalható. Ugrásszerűen megnövekedett a 

garázdaságok száma (66-ról - 106-ra). Ez elsősorban Jászberényben, Jászapátin,

Jászárokszálláson és Jászladányon okozott jelentősebb problémákat.

A közterületen elkövetett büntető jogsértések, illetve bűncselekmények száma ezzel 

szemben változatlan. A bűncselekmények több mint egyharmadát (616) közterületeken 

követik el. A közlekedési bűncselekmények alakulását értékelve megállapítható, hogy a 145 

eljárás mintegy kétharmadát ittas vezetés (93) miatt kezdeményeztük.

Külön említést érdemel, hogy kiemelkedően nagymértékben emelkedett az ismertté vált 

gazdasági bűncselekmények száma, és a megállapított elkövetési érték. Amíg az 1995-ben a 

felderített 8 bűncselekménnyel 1108000 forint elkövetési érték volt megállapítható, addig az 

elmúlt évben a bűncselekmények száma 46-ra, míg az érték 250 millió forintra rúgott. A 

bűncselekmények majd mindegyike adó-, illetve ÁFA csalásként jelent meg.

Jelentősen növekedett az eljárás alá vont gyanúsítottak száma (769-ről - 892-re). 21 

gyermekkorú és 101 fiatalkorúval szemben folytattunk le eljárásokat, különösen aggasztó a 

fiatalkorúak részesedésének 20 %-os növekedése.

Ugyancsak nőtt a büntetett előéletűek (287-ről - 360-ra), valamint a vagyonelleni

bűncselekményt elkövetők száma (351-ről - 440-re).

Az elkövetői körnél érdemes megemlíteni, hogy az ismertté vált bűnelkövetők mintegy 

negyede alkohol hatása alatt követte el a bűncselekményeit. Az elkövetett és felderített
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bűnesetek súlya jelzi, hogy az elmúlt évben 106 esetben rendeltünk el őrizetbe vételt, és 

indítványunkra ezek közül 67 elkövető letartóztatását rendelte el az illetékes bíróság.

Közvetett hatások, bűnmegelőzési munka

A közbiztonságra ugyan nem közvetlenül hat, de mint az állampolgári fegyelmet 

önmagában is hordozó "jelenségről" a közlekedésbiztonsági helyzetről is említést kell tenni. E 

területen annak ellenére, hogy a személyi sérüléssel járó közlekedési balesetek száma az előző 

évhez képest mintegy 16 %-kal emelkedett, lényeges változás nem következett be (96-ról -

112-re). A Jászság közútjain 7 halálos kimenetelű baleset történt. Az ittasság aránya 11,5 %- 

ról 16,9 %-ra emelkedett, mely meghaladja a megyei átlagot. A legtöbb baleset az elmúlt 

évben az ún. "relatív" gyorshajtás, valamint "kanyarodási", az "elsőbbség meg nem adási" 

kötelezettség megszegése miatt következett be. Tovább nőtt a kerékpáros balesetek száma. 

Figyelmeztető adat, hogy a bekövetkezett 112 személyi sérüléssel járó közlekedési balesetben 

58 kerékpárral közlekedő sérült meg.

Értékeléseink során összességében arra a következtetésre jutottunk, hogy a Jászság 

bűnügyi- közbiztonsági helyzete jónak ítélhető. Továbbra is Jászberény, Jászapáti, 

Jászárokszállás, Jászfényszaru, Jászkisér, Jászladány városok, illetve nagyközségek bűnözése 

a meghatározó, hisz a Jászságban ismertté vált bűncselekmények mintegy háromnegyedét az 

említett településen követték el.

Ha a bűnözésről beszélünk, szólni kell azokról a területekről, amelynek a 

bűnmegelőzésnél van komoly jelentősége. Itt elsősorban a bűnmegelőzés rendőri 

vonatkozásairól teszünk említést. 1996-ban új jogintézményt is bevezettünk. A Rendőrségi 

Törvény által biztosított bűnmegelőzési ellenőrzést 18 személlyel szemben kezdeményeztünk.

Tovább folytattuk a nagy népszerűségnek örvendő drogmegelőző DADA programot, 

melynek keretében 29 tanulócsoportnál mintegy 750 általános iskolai diákot részesítettünk 

képzésben. A szülők, a pedagógusok és a gyermekek egyaránt elégedettek munkánkkal. 

Újjáalakítottuk a Városi Balesetmegelőzési Bizottságot, melynek tagságát megújítottuk, a 

Bizottság folyamatosan figyelemmel kiséri a közlekedési balesetek alakulását, és a vállalt 

feladatának megfelelően, elsősorban a balesetmegelőzés érdekében kezdeményezett 

forgalomszervezési, felülvizsgálati intézkedéseket. 1996 tavaszán Rendőrkapitányságunk 

adott otthont a Jászságban működő Polgárőr Szervezetek tanácskozásának.



4

A különböző településeken a Polgárőrségeivel együttműködési megállapodásokat 

kötöttünk, amelyek jelentős segítséget nyújtanak a bűnmegelőzésében. Kiemelkedő az 

együttműködés színvonala: Jászladányon, Jászalsószentgyörgyön, Jászjákóhalmán és 

Jászkiséren.

Jóllehet konkrétan nem a bűnmegelőzést szolgálja, de mindenféleképpen hatással van 

a különböző bűncselekmény fajták visszaszorítására a rendőrség felderítő tevékenységének és 

az megmutatkozó eredményességnek. A kiemelt társadalmi veszélyességi ügyekben a 

teljesítmény kimagasló. A személy elleni bűncselekményeknél, rablásoknál a felderítettség 80 

%-os, a garázdaságoknál még ennél is magasabb 84 %. Összességében az ismeretlen tettes 

által elkövetett bűncselekmények 35 %-át derítettük fel, amely az előző évhez képest némi 

fejlődést mutat.
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Diagramm 1

A Jászságban ismertté vált bűncselekmények struktúrája és 

dinamikája 1994-96 között

Bűncselekmények száma

— — V agyon  elleni

— — S z e m ély  elleni

---------K özrend elleni

---------K özlek ed ési

---------Ö s sz e se n

Évek
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A Jászság bűnözésének struktúrája 1996-ban

V agyon  ellen i 
72,0%

A Jászság bűnügyileg "fertőzött" települései

1994 1995 1996
Jászberény 1.178 843 911
Jászapáti 358 420 335
Jászladány 106 164 189
Jászkisér 131 132 165
Jászárokszállás 110 119 136
Jászfényszaru 68 77 104

összesen: 2.151 1.755 1.840

Jászság összesen: 2.367 2.223 2.290
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A vagyon elleni bűnözés struktúrája 1996-ban

E lk ö v etések  sz á m a  fajtánként

□  L opás

□  B etö rés

□  R ab lás

□  E gyéb

166 11 630 841

I I
0% 20% 40% 60% 80% 100%

ö s s z e s e n :  1.648



Kiss Erika

A HÍDÉPÍTŐ EMLÉKEI MAGYARORSZÁGI MUNKÁJÁRÓL

Interjú Kertész Tiborral

Kertész Tiborral pályafutásom során több interjút készítettem. Legelső alkalommal azt 

mondta, hidat építeni jött két kultúra között. Aztán évente néztük, hogy halad ez a 

szellemi hídépítés. Minden évben sort kerítettünk erre, s számba vettük a gondokat, meg 

az eredményeket. Most, hogy a közel hatéves megbízatás lejárt, búcsúzni jöttünk össze, s 

az ilyenkor szokásos számvetés nem maradhatott el. Ez a hat év, 1992februárjától 1997 

végéig, sorsfordító időszak az egykori Lehel Hűtőgépgyár, Jászberény, de Magyarország 

történelmében is. Megtanultuk, vagy még mindig tanuljuk, mi is az a piacgazdaság, a 

munkanélküliség, a kétszámjegyű infláció, a profit, a csőd, a menedzserszemlélet, a 

szponzorálás s a GDP-növekedés. Sokat tanultunk itt ebben az országban, de úgy tűnik 

Kertész Tibor, a nemzetközileg is ismert és elismert szakember is sokat tanult. 

Legalábbis nekem ezt mondta...

A 1956-os forradalom sokféleképp hatott a magyar emberekre. Sokan látták 

kilátástalannak a helyzetet november 4-e után. Egy 18 éves pesti fiatalember is úgy 

gondolta, hogy nincs jövő ebben az országban. Nem a politika miatt, hanem a gazdasági 

esélyek, a tanulás, az otthonteremtés kilátástalansága miatt. Vette a futócipőjét, s 

elhagyta az országot. Útiránya Svédország volt. Nem véletlenül, hiszen atlétakorából 

több versenyen is összeismerkedett, megbarátkozott svéd fiatalokkal, s úgy gondolta, ott 

meg lehet próbálni az egzisztencia teremtést. Ez sikerült is, az ország befogadta. 

Göteborgban elvégezte a Műszaki Egyetemet, majd később közgazdasági diplomát is 

szerzett. Göteborgban a városi közigazgatásban dolgozott, majd a városi igazgatói 

testület elnöke lett 1987-ben. Számos társadalmi funkciót is vállalt, a svéd kereskedelmi 

kamara elnöke volt, környezetvédelmi és jövőkutatási bizottságokban dolgozott, többek 

között az ENSZ felkérésére. S egyszercsak megkeresték az Electroluxtól, nem lenne-e 

kedve szülőhazájában feladatot vállalni. Ott egy frissen megvásárolt hűtőgépgyár teljes 

átszervezése, a nagy Electrolux-családba való integrálása lenne a munkája. Kertész 

Tibor nem tudott ellenállni a kihívásnak, de nem volt könnyű hazatérni.



- 1991 november elején jöttem hivatalos mivoltomban Magyarországra. 35 év után a 

korábbi kapcsolatok, ismeretségek már megszűntek. Sajnos szüleim sem éltek már, s 

bizony a magyar nyelvet sem beszéltem jól, azt hiszem ma is gyakran hibázom. 

Elkötelezett magyarnak vallom magam, de Magyarországon munkahelyem soha nem 

volt, a magyar iparral soha nem foglalkoztam, nem ismertem az itteni munkakultúrát, a 

szokásokat. Ezért 1991-ben úgy érkeztem, mint egy skandináv tapasztalatokkal s 

mentalitással bíró menedzser. Sok problémába ütköztem, melyekkel azt hiszem más, 

hozzám hasonlóan hazatértnek, vagy itt munkát vállalónak is meg kellett birkóznia. A 

kapcsolatrendszereket, az összefonódásokat a politika és az ipari szféra között nem 

ismerhettem, nem volt semmilyen kapcsolatom a gazdasági élet szereplőivel. Az első 

napon, ahogy megérkeztem, azt hiszem épp ön kért nyilatkozatot a sajtó számára, s én 

igen szűkszavúan nyilatkoztam. Már itt megmutatkozott a két ország kultúrális 

különbözősége. Magyarországon az intellektuális, a kommunikatív hátteret is meg 

akarják egy-egy nyilatkozatban teremteni. Én viszont csak igennel és nemmel 

válaszoltam, ami nem volt ekkor "nyerő" megoldás, eltért a magyar szokásoktól. 

Svédországban csak a szűkszavú információadás a jellemző, azaz bennem a svéd 

mentalitás dolgozott, s mindjárt rosszul sült el. Már az első napokban rájöttem, hogy 

Magyarországon az egész emberi mivolt bevetésével kell nyilatkozni, s részt venni az 

ipari feladat megoldásában is. A másik fontos élményem a bizalom kérdése ebből az 

időből. A bizalom megszerzése Magyarországon igen nehéz folyamat pontosan az előbb 

jelzett kulturális különbözőségek miatt is. A bizalom kérdése politikai szinten, a 

kollégáknál, és a szakszervezettel való együttműködés során is felmerült. Egy vezetőnek 

legfontosabb megtalálni azt a fonalat, amelyre később majd az egész folyamatot 

felfűzheti. Ez azért is volt nehéz, mert a gazdasági szituáció is nehéz volt, a vállalat nagy 

kihívások előtt állt, a hazai piac éppen beszűkült, szervezeti átalakítást kellett kezdeni, 

költségtakarékos megoldásokat kellett találni. Én mint menedzser jöttem Jászberénybe, a 

hűtős szakmában a hátterem igen-igen korlátozott volt, tehát sok szempontból nem volt 

könnyű 1992 elején a helyzetem.

-  Én úgy tapasztaltam, hogy Önnek hamar sikerült megszereznie a bizalmat.

- Az információ hiánya volt az az első dolog, amit "felfedeztem", s rájöttem, hogy 

kellő információ nélkül nem lehet az embereket megnyerni a feladatok megoldásához. A 

dolgozóknak joguk van információt kapni arról, hogy mi történik körülöttük, s velük. 

Igaz, szakmailag helytálló, s minden dolgozó számára egyformán elérhető információt 

kellett adnunk. Akkoriban - 1992-ben, de még néha később is - borzasztó hírek keringtek



a gyárban, s a városban is. Mondhatni rémhírek voltak ezek, s keményen meg kellett 

küzdeni ezzel a jelenséggel. A bizalom szempontjából az első intézkedésem az volt, hogy 

kibocsátottak a napi újságot a gyárban, a Lehel-híradót, ami azóta is megvan. A mottója 

az, hogy csak az igazat, s mindig a legfrissebb információt kell adni a termelésről a 

piacról, a célokról, a vállalat helyzetéről. A másik része a bizalom megszerzésének a 

szakszervezettel való kapcsolatépítés. A szakszervezetnek szerintem az első feladata, 

hogy a vállalat-vezetéssel együttműködjön a stratégia kidolgozásban, a másik, hogy 

egyértelműen képviselnie kell tagjai érdekeit. Ezt a vállalat el is ismeri. A harmadik 

feladata pedig, hogy a megtermelt eredmény felosztásában is részt vegyen. Erre 

természetesen csak akkor van lehetősége, ha van eredmény. Ha ez a felfogás elfogadható 

a szakszervezet számára, akkor az érdekeink majd minden területen egybeesnek, vagy 

könnyen megtalálhatók a kompromisszumok ott, ahol ellentétek mutatkoznak. Nos, most 

már elmondhatom, hogy a szakszervezettel sikerült ezt a munkát harmóniában végezni, 

tehát a bizalom az ő részükről is megvan.

A várossal kapcsolatban is felmerült a bizalom és az együttműködés kérdése. Hamar 

világossá vált előttem, hogy Jászberény és a Jászság is sokat invesztált be ebbe a 

vállalatba, olyan értékeket, ami a mi könyveinkben nem szerepel, de az emberek 

tudatában ott van. Amolyan íratlan szerződés ez, amely arra vonatkozik, hogy a 

vállalatnak a polgárok elvárásait is valahol azért figyelembe kell venni. A piacgazdaság 

nem ismeri ezeket a kategóriákat, ezért törekedtünk arra, hogy a város lakosai számára 

fontos dolgokat úgy működtessük, vagy adjuk át a város számára, hogy azok továbbra is 

az itt élőket szolgálják. Ilyen volt a kultúrház, az állatkert, a lakások, az óvodák. A város 

vezetése szerencsére megértette, hogy ezeket a dolgokat másként kell eztán kezelni, s 

megtalálta rá a megoldást. Ez is a bizalom kategóriájába tartozik a város vezetése 

részéről, s nagyon pozitívan értékelem ebben a város vezetőinek a hozzáállását. A 

bizalom negyedik szférája a kollégákkal való együttműködés. A Lehel egész jövőjét 

meghatározta, hogy miként sikerül egy svéd konszernbe integrálódnia, milyen napi 

együttműködést sikerül teremteni ez egyes részterületek szakemberei között. Az első 

időkben törekedtünk arra, hogy Magyarországra nem neveztünk ki vezetőket, csak 

tanácsadók, szakértők jöttek külföldről, nem csináltunk belőlük főnököt. A felelősség 

megmaradt a magyar vezetők kezében. Ez jelentős bizalmi tényező volt, mert a magyar 

vezetői értékeket, a szakmai tudást, a munkabírást, az odaadást a svéd kollégák 

nemzetközi ismertségével és kapcsolatrendszerével párosítottuk. Nem volt ez sem 

tipikus, de jól sikerült. Megmondom őszintén nem vártam, hogy az eredmények ilyen 

gyorsan mutatkoznak. Tudtam, hogy az egész cég átalakulási folyamata nagyon brutális 

és nehéz lesz, s ezt tetézte még a gazdasági krízis is. Az eredmények azonban már a



második évben látszottak, s ami a legfontosabb, ezt a kollegák is látták. Ez adta meg a 

siker ízét, amellyel a pozitív átalakulási folyamat elkezdődhetett. Mi soha nem akartunk 

itt svéd vezetési kultúrát megvalósítani. Magyarországon magyar módra vezetjük a 

vállalatot, de a svéd értékek is jelen vannak természetesen a cég egészében, a sikerekben. 

Én úgy gondolom, hogy egyetlen nemzeti kultúra nem lehet soha jobb a másikénál. Egy 

svéd ipari kultúra soha nem lehet jobb Magyarországon az itteninél.

-  Az Electrolux a Lehel megvásárlásakor arra számított, hogy innen a keleti piacokat 

könnyen eléri, hisz a változások következtében azok is kinyílnak, Magyarországon is van 

bőven kereslet, tehát itt is piacot vesz. Ezzel szemben 1992-93-ban a hazai piac 

összeomlott, s a keleti országok gazdasági válsága csak egyre mélyült. Azaz a Lehel 

megvásárlásakor látszott előnyöket nem lehetett érvényesíteni.

- Valóban úgy alakult a helyzet, az Electrolux a piaci részesedési arányt ebben a 

térségben nem tudta növelni. A kelet-európai országokban a rendszerváltás során sokkal 

mélyebb gazdasági bajok kerültek felszínre , mint amire korábban számítani lehetett. 

Nagyon hamar új stratégiát kellett kidolgozni. Mivel a Lehelnek voltak korábban Nyugat

európai kapcsolatai, ezt próbáltuk erősíteni, azaz az exportot növelni. Két probléma volt, 

amit egyszerre kellett megoldani: a régi vevőket megtartani, s hozzá új piacokat találni. 

Ekkor a magyar termékek, melyek itt készültek Jászberényben nem számítottak 

csúcsminőségűeknek. Nagyon sok volt a hibás áru, mondhatni nem feleltünk meg az 

Electrolux követelményeinek. Tehát a csoporton belül sem volt könnyű megmaradni. A 

'93-94-es esztendő keservesen nehéz volt, de megérte a sok munka, mert az integráció az 

Electrolux-családba sikerült. A Lehel világszínvonalú gyártóvá lépett elő Európában. 

Szerencsére 1995 óta már a kelet-európai piac is szépen fejlődik, bár még mindig 

meghatározó a nyugati exportunk.

- Egy korábbi beszélgetésünk során Ön azt mondta, hogy a magyar gazdasági 

fejlődésnek, a gazdasági növekedésnek el kell indulni, mert csak ez hozhat megoldást az 

ország számára. Ez 1995-ben volt, s ma 1997-ben is erre várunk még.

- Valóban az 1995. évi várakozás kissé hosszúra sikerült. Az akkor jelzett növekedés 

jelei most már egyértelműen megmutatkoztak. A hazai piac nagyon beszűkült, a reálbérek 

1995-96-ban 16 %-al csökkentek. Az infláció a beszállítóinkat is megrázta. A kis és 

közepes beszállítóink forgótőke hiánnyal küzdöttek, s a magas infláció miatt a 

hitelkamatok is csillagászatiak lettek, amit egy kisebb cég nemigen tudott vállalni. A



Lehelnél a magyar beszállítói arány 50%-ról 30-35 %-ra csökkent, s jelenleg is küzdünk, 

hogy ez növekedjen, hisz nem célunk minden anyagot importálni a termelésünkhöz. A 

lakásépítések szinte leálltak, ami szintén hatással volt a mi termékeink keresettségére is. 

Ami idén megmutatkozott, az egy pozitív folyamat. Az infláció mértéke, s ezzel együtt a 

kamatláb is csökken, az ipari termelés növekszik, erősödnek a magyar vállalatok, a GDP 

2-3%-os növekedése idén várható. A reálbérek növekedése is megkezdődött, ami 

számunkra a hazai kereslet növekedését eredményezi.

-  Milyen kormány intézkedések vezettek ehhez a növekedési tendenciához?

- A kormány jól látta, hogy a magyar gazdaságot a kátyúból saját erőből nem lehet 

kiemelni. Nagyon jól lobbyzott azért, hogy Magyarországra hozza a multinacionális 

vállalatokat s az Electroluxhoz hasonló a befektetéseket. Ez az első lépés ahhoz, hogy a 

gazdaság számára erőforrásokat teremtsenek. Tehát a privatizáció az iparban egész jól 

sikerült. A magyar ipari vezetés jól megtanulta az ázsiai kistigrisek példáját, a 

multinacionális cégek és a külföldi tőke beáramlását segítve. Ezt a stratégiát 

Magyarország nagyon jól másolta. A másik dolog szintén fontos, de ritkán beszélünk 

róla., az a képzési szint. Ez Magyarországon véleményem szerint európai szintű. Ebben 

sok fejlett országot megelőzünk. Szakmai téren a magyar munkaerő nagyon jól képzett. 

Ezt jó volna gyakrabban hangsúlyozni, mert nemigen figyelünk erre. A harmadik dolog, 

amit én az eredményekben látok az az, hogy Magyarország jól tervezte a politikai 

prioritásait. A két fő cél, a hosszú távon megvalósuló európai-uniós tagság s a NATO-hoz 

való csatlakozás megoldja a politika két alapvető feladatát, a biztonságot s a gazdasági 

fejlődésnek az alapkérdését. Én nem vagyok politikus, nem is politizálok, de úgy ítélem 

meg, Magyarország előtt nem volt más út, ugyanakkor a kihívásokra jó válaszokat adott 

az ország.

-  Jászberényben, illetve Magyarországon azonban nemcsak a gazdaság volt válságban 

az elmúlt 5-6 évben, hanem más is. A környezetvédelemben olyan probléma volt szó 

szerint felhalmozódva, melyet rendezni kellett. Milyen gondokkal járt ez munkája során?

- Az az alapkérdés, hogy a vállalatnak milyen kötelezettségei vannak a társadalommal 

szemben. Az Electrolux hozzáállása e kérdéshez a következő volt: a társadalom számára 

a környezetvédelem rendkívül fontos, tehát ezt nem lehet figyelmen kívül hagyni. A 

másik, hogy ha hozzálátunk a megoldáshoz, akkor tisztességesen csináljuk meg, hogy 

később még egyszer ezzel ne kelljen foglalkozni. A harmadik dolog, ami fontos volt



ebben a kérdésben, hogy olyan megoldást válasszunk, ami hosszú távon megfelel az 

európai uniós elvárásoknak is. Ekkor ugyanis Magyarországon a szennyezettségi 

mértékek megállapításához nem volt kidolgozott határértékekkel bíró szabvány, a 

környezetvédelmi törvény is csak később született. Óriási harcaink voltak a helyreállítás 

során a pozitív nézőpont kialakításáért is, hisz volt aki azt hitte, hogy nem lesz 

megtisztítva a környék, mások pedig úgy vélték, csak a pénzt költjük, s olyan helyen is 

tisztítunk, ahol nem is volt semmi szennyezőanyag. Nagyon nehéz volt a közvélemény, a 

város megnyerése, de a hatóságok bizalmatlansága is tapasztalható volt az elején. 

Természetesen a ÁPV Rt-nek is voltak elvárásai, s az is kétségtelen, hogy itt példaértékű 

megoldás született, hisz Magyarországon ekkora munka itt zajlott elsőként Jászberény 

határában. Ez a költségek tekintetében, a munka volumenében, a szakmai megoldások 

tekintetében is igaz.

-  Ön jelentős közigazgatási tapasztalatokkal rendelkezik. Hogyan látja a Jászság mint 

gazdasági-kulturális egység, önálló térség fejlődési lehetőségeit? Tudna-e tanácsot adni, 

mit kellene még tennie az itt élő embereknek a fejlődés érdekében?

- Nem véletlen az, hogy törekedtem arra, hogy az önkormányzati dolgokból kivonjam 

magam, vagy amennyire lehet távol tartsam magam ezektől a kérdésektől. Az egyik ok, 

hogy az itteni politikusok nagyon jól dolgoznak, jó kézben van az irányítás. Nem véletlen 

az, hogy a jászberényi polgármester az Év Polgármestere kitüntetést kapta. A másik ok, 

hogy régi magyaros példa szerint a vállalat vezetése ne tévessze össze a feladatát a város 

vagy a térség vezetésével. Ez nagyon kontraproduktív lehet, s én ezt igyekeztem 

elkerülni. Ezért nem követtem közelről a politikai kérdéseket a Jászságban. Amennyire 

lehetett, azért igyekeztem a Jászság érdekeit szem előtt tartani. Olyannyira, hogy az ipari 

minisztériumban egyszer a fejemhez vágták, nem látok túl a Jászság határán. Azaz 

egyfajta vidéki szűklátókörűséggel vádoltak meg, ami azért valahol dicséret is ismerve az 

én életutamat. Örülök is ennek a beskatulyázásnak, mert én azért tudom, hogy a magyar 

ipari export 5 százaléka innen Jászberényből utazik Európa piacaira. Visszatérve a 

kérdése lényegére, hosszú távon mik azok amit a város, a régió szempontjából jó volna 

megtenni? A befektetések, a továbbképzések, az alapjai ennek. A Jászság szempontjából 

szerintem ki kellene dolgozni egy olyan koncepciót, amely a már itt lévő vállalatok 

fejlődési lehetőségeit vázolja fel. A városnak egy aktív lakáspolitikát kellene 

kidolgoznia. Nem tudjuk hosszú távon biztosítani a nagyvállalatok jövőjét, ha nincs meg 

a szükséges infrastruktúra a szakemberek számára, lakás, iskola, kultúra, továbbképzés. 

Ezek mentén növelhető a térség prosperitása az én megítélésem szerint.



-  Az Electrolux hatalmas beruházásokat valósított meg az elmúlt években 

Jászberényben. Spanyolországból, Dániából, Kanadából, Svédországból telepített ide 

gyártást. Azokban az országokban egyszerűen leszerelte a gyárakat, üzemeket, s 

idehozta. Fennáll-e a veszélye annak, hogy egyszer a berényi gyárat is leszereli, s 

továbbviszi oda, ahol olcsó a munkaerő, a gyártási körülmény olcsóbban 

megteremthető?

- Ez mindig és mindenhol fennáll. Mi eddig 8 országból hoztunk ide termelést, mert itt 

nyereségesen lehetett megoldani. Ha azonban a vállalat nem nyereséges, s egy másik 

országban azzá tehető, akkor odavisszük. A piacgazdaságban ez így működik. A 

befektetések célja a nyereség, s nem az, hogy érzelmi okokból fenntartson valamit. Itt a 

konkurencia, a piac alakulása az, ami megszabja a mi lehetőségeinket. A mi 

felelősségünk az, hogy amennyire lehet hosszú távon képviseljük minden termelő egység 

működését. Minden vállalat kötelessége, hogy a vevőit maximálisan kiszolgálja, s 

eközben profitot termeljen. Ez működteti a dolgot, s nem a tradíciók, a hagyományok. 

Ezek is értékek természetesen, de nem gazdasági kategóriát képviselnek.

-  A Lehel gyár és a város korábbi kapcsolatrendszere sokrétű volt. A gyár segítséget 

adott a kultúra, az egészségügy területén is. Mára a szponzorálás, a piacgazdasági 

környezet ezt a kapcsolatot más alapokra helyezte. Sokan azonban most is szeretnének a 

gyártól kézzel fogható segítséget kapni. Itt nem az egyéni segítségről van szó 

természetesen, hanem a civil szféra szervezeteiről.

- Magyarországon a szponzorálás gyakorlata nem alakult még ki, ezért tényleg sok a 

gond. Az Electrolux Magyarországon a Kézenfogva Alapítványt választotta egyrészt, 

másrészt a jászberényi Sáros András Alapítványt, amin keresztül segítséget adunk. Egyet 

nem szabad elfelejteni, sem én, sem a kollégáim nem vagyunk tulajdonosok. Mi 

képviselünk 64 millió tulajdonost, akiknek Electrolux részvényei vannak szerte a világon. 

Nekünk minden alkalommal be kell azt bizonyítani, hogy milyen előnye származik a 

részvényeseknek abból, ha segítséget adunk egy tánccsoportnak például. A szponzorálást 

minden cég csak úgy vállalja fel, hogy annak piaci eredményt kell majd hoznia később. 

Ezzel szemben az Electrolux soha nem kért, s nem kér ilyet az említett két alapítványtól.

-  Az ön pályafutása során ez a hat esztendő, melyet Magyarországon töltött milyen 

értéket képvisel? Megbánta-e, hogy elvállalta ezt a feladatot?



- Nem, egyáltalán nem. A magam részéről nagyon sokat tanultam. A hivatalos vezető 

számára a legnagyobb élmény, hogy minden nap újat tanulhat. Kiemelkedő élményem, 

hogy be tudtam illeszkedni szülőhazám gazdaságába. A Svéd Kereskedelmi Kamara 

elnökeként, a Miskolci Egyetem Közgazdasági Kara Tanácsadó Testületének 

társelnökeként, a Grippen program regionális igazgatójaként, az Európai 

Környezetvédelmi Szervezet tanácsadójaként, a Magyar Hitelbank Tanácsadói 

Testületének tagjaként kamatoztatni tudom tudásomat. Az én pozitív élményem az, hogy 

19 éves élményeimet újabbakkal tudtam gazdagítani, s ezekből kiindulva tovább tudom 

képviselni ezeket az értékeket. Nagyszerű kollégákkal dolgozhattam, ami alapvetően 

meghatározta azt, hogy itt bármilyen eredményt el lehetett érni. Ezt nem tudom 

hangsúlyozni eléggé, hogy itt Jászberényben olyan szakemberek vannak, akikkel élvezet 

együtt dolgozni. Amikor jövök Pestről, s elérem a Jászság határát úgy érzem itthon 

vagyok. A város szépül, a környék gazdagodik, s ez engem jó érzéssel tölt el.

- Ezt a beszélgetést a búcsúzással kell zárnunk, hisz lejárt megbízatásának ideje, 

visszatér választott hazájába Svédországba. Mit fog 1998-ban csinálni?

- Nem tudom elképzelni, hogy ne dolgozzak, hisz tapasztalataim vannak bőven. A 

kamarai együttműködés révén Magyarországgal is megmarad a kapcsolatom egészen 

biztosan. Azt biztosan tudom, hogy menedzseri, vezetői feladatot nem vállalok, az legyen 

a fiataloké, hisz már 61 éves vagyok. A tanácsadói munkában látok lehetőségeket, 

remélem megtalálnak ilyen felkéréssel, s hasznára lehetek a közösségnek Svédországban, 

de nem kizárt, hogy Magyarországon is.



Pápai Júlia

A JÁSZSÁGI GYERMEKEK TESTFEJLŐDÉSE ÉS FIZIKAI 

TELJESÍTMÉNYE AZ 1980-AS ÉVEK ELEJÉN

A gyermekek növekedését és testi fejlődését, bár genetikailag programozott, a 

környezeti faktorok a társadalmi tényezők közvetítésével többnyire módosítják. A 

mindenkori környezet hatásai a családon keresztül jutnak el a gyermekhez. A család 

azonban nemcsak a gondozási, gazdasági funkciókat látja el, hanem kulturális szintjével, 

értékválasztásaival is befolyásoló módon hat, társadalmi helyzetének megfelelően 

közvetítve a hatásokat. Ezért a gyermekek testi fejlettsége, de erőnléti állapota is tükrözi 

azt a környezetet, amely fejlődésére hatott.

A természeti és társadalmi környezet testfejlődésre gyakorolt hatása több szempont 

szerint közelíthető meg. Azonban bármely szempont szerint történjék is az összehasonlítás, 

a fizikai fejlődést befolyásoló összetevők komplex módon, összegeződve jelennek meg; az 

egyes tényezők befolyásának mértékét igen nehéz izolálni.

A leggyakrabban vizsgált mutatók egyike a család szociális helyzete. Az erre 

vonatkozó hazai vizsgálatok azt mutatták, hogy a jobb környezetben felnövő gyermekek 

testfejlettségi mutatói általában kedvezőbbek (Bodzsár 1984, Eiben és Pantó 1985, Farkas 

1987).

A települések nagyságrendje alapján, ill. a településtípus szerint történő bontás is 

egy ilyen szempont, amelyben a társadalmi környezeti tényezők kölcsönhatásban, 

együttesen jutnak érvényre (heterózis, gazdasági, urbanizációs faktorok, kommunális 

ellátottság, életszínvonal, szociális helyzet, táplálkozás). Már Bartucz (1938) említi, hogy a 

városban élő gyermekek testméretei nagyobbak a falvakban élőkénél. Később más kutatók 

megállapították, hogy a fejlődés és érés is különbözik (Eiben l956, Bodzsár 1975, Eiben és 

Pantó l985, Farkas 1990), sőt eltérnek a fizikai próbákban nyújtott teljesítmények is 

(Barabás és Eiben 1987, Farmosi 1990). Farkas és Takács (l986) e kérdésben a települések 

nagyságrendjének jelentőségére hívja fel a figyelmet.

Kutatásom alapvető szempontja az volt, hogy megvizsgáljam: a Jászságban a 

történelem során megváltozott körülmények eltérő módon hatottak-e a különböző 

településeken lakó gyermekek testfejlettségére és fizikai teljesítőképességére. Ezért 

munkámban e régió városi és falusi környezetben élő iskolai tanulóinak reprezentatív
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keresztmetszeti mintáján elemeztem az itt élő 7-14 évesek testi fejlettségét, fizikai 

teljesítményeinek egy csoportját és ezek összefüggéseit.

JÁSZSÁGI HUMÁNBIOLÓGIAI VIZSGÁLATOK

A gyermekek növekedésének, testfejlődésének vizsgálata hazánkban hosszú múltra 

tekint vissza. Századunk 80-as éveitől a növekedésre vonatkozó hazai standardok is 

rendelkezésre állnak (Mészáros és Mohácsi 1983, Eiben és Pantó 1986, Farkas 1987a, 

Joubert és munkatársai 1996). Ugyanakkor kevés az olyan szisztematikus 

gyermekvizsgálat, amelyet egy-egy földrajzi tájegységre vagy etnikai területre tekintettel 

végeztek (Nyilas 1982, Bodzsár 1984, Farkas 1990).

A regionális vizsgálatok jelentősége abban áll, hogy egy-egy földrajzi terület 

népességét nagyjából hasonló hatások érik, így ezek hasonló módon hatnak az itt élő 

gyermekek fejlődésére. Mivel az ország különböző régiói között a gazdasági-társadalmi 

fejlettségben különbségek vannak, az egyes területek gyermek népességének biológiai 

fejlettsége szintén különbözhet. Kérdés azonban, hogy egy adott régión belül a hatások 

hogyan érvényesülnek, így e szempontból maguknak a településeknek a múltja sem 

közömbös.

A Jászság Közép-Magyarország egyik földrajzi régiója. Az itt élő népességet 

összetartó erő nemcsak a területben, hanem a közös múltban, a településeket ért hasonló 

hatásokban gyökerezik, amely sajátos gazdasági-társadalmi fejlődést tett lehetővé.

Azok a települések, ahol vizsgálataimat végeztem, a történeti Jászság területét 

alkották és a rájuk ható tényezők a történelem során nagyon hasonlóak voltak, ma is azok.

A jászsági népességre vonatkozó humánbiológiai vizsgálat nem túl sok, mégis, az 

ország más területeihez viszonyítva a kutatottság szempontjából a terület nem tekinthető 

elhanyagoltnak.1

Növekedésvizsgálatot a régióra Hegedüs (1965), a jászberényi gyermekekre vonatkozóan Hegedüs és 

Székely (1968), az országos tanulmány részeként Eiben (publikáció előkészületben) végzett. Gyermekeken 

végzett populációgenetikai vizsgálatokat Eiben (1981). A Jászberényben élő leányok testalkati változásait 

elemezte Pápai és Szabó (1986), növekedésük kérdéseivel foglalkozott Pápai és Bodzsár (1989/90).

Székely András iskolaorvosként komoly gondot fordított a jászberényi gyermekek hipertónia morbiditására és 

vizsgálta testfejlődésük szocio-ökonómiai determináltságát (1967, 1970, Berky és mtsai 1975).

2



A DOLGOZAT CÉLKITŰZÉSEI:

E tanulmány egy olyan munkának a része, amely a jászsági gyermekek 

testfelépítését, néhány egyszerű fizikai próbában elért teljesítményét, valamint a 

testszerkezet, az érés és a teljesítmény közötti kapcsolatokat elemezte. Az adatok 

feldolgozását három alapvető szempont mentén végeztem. Tanulmányoztam az életkori 

változásokat, a nemek közötti különbségeket és összehasonlítottam a gyermekek 

testfejlettségét és teljesítményét a települések típusai szerint. A falvakban élő gyermekek 

adatait összevontam, mivel az elemszámok az egyes településeken kevésnek bizonyultak a 

megbízható értékeléshez.

A tanulmány eredeti célkitűzéseiből az alábbiakat emeltem ki:

1. Hogyan változott a jászsági gyermekek testmagassága, testtömege, testösszetetétele és

fizikai teljesítménye az életkorral? Van-e különbség e mutatókban a falusi és a városi 

gyermekek között?

2. A közel azonos időben végzett országos és regionális vizsgálatok eredményeihez képest

van-e eltérés a jászsági gyermekek testfejlettségében és teljesítményében?

3. Változott-e lényegesen a jászsági gyermekek testmagassága és testtömege a közel 20

évvel korábban végzett vizsgálatok eredményeihez képest?

ANYAG ÉS MÓDSZER

Vizsgálataimat Jászberényben és a jászsági falvakban végeztem .* 2 A jászberényi 

gyermekek felmérésére 1983. március 22-e és április 18-a között került sor. A 13 falusi

A Jászberényi Tanítóképző Intézet növendékeinek testmagasságát és testtömegét Krasznay Ferenc, az 

intézmény tanára több ízben regisztrálta. A 80-as években a tanítóképző főiskolán az elsőéves hallgatók 

rendszeres antropometriai vizsgálata folyt (Pápai 1980, 1984).

A gyermekek és a fiatal felnőttek testfejlettségére vonatkozó felméréseken kívül ki kell emelni Kóródinak (1964) 
populációgenetikai, Jankónak (cit. in Bartucz 1938) és Henkeynek a jászsági felnőttekre vonatkozó etnikai
embertani vizsgálatait (1973, 1974, 1979-80).2

Ez a munka mások önzetlen segítsége nélkül nem jöhetett volna létre. Szeretném megköszönni az érintett 
iskolák igazgatóinak, hogy lehetővé tették a felmérések elvégzését és bajlódtak velem, segítséget nyújtottak, 
ha problémám adódott. Köszönöm a testnevelő tanárok munkáját, hiszen a vizsgálatokat a legtöbb esetben a 
testnevelés órákon végeztem. Örömmel töltött el, hogy segítettek a szervezésben és bíztatták a gyerekeket, ha 
arra volt szükség. Köszönöm az osztályfőnököknek, hogy vállalták a kérdőívek összegyűjtését és hozzám való 
eljuttatását.

Köszönöm a Jászberényi Tanítóképző Főiskola akkori főigazgatójának, hogy munkámat támogatta. 
Nagy segítségemre volt, hogy engedélyezte a hallgatók részvételét a vizsgálatok lebonyolításában. Köszönöm 
a vizsgálatom tervezetéhez adott ötleteit és észrevételeit, valamint azt, hogy egyik első olvasója volt elkészült
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jellegűnek vett településen a vizsgálatokat 1983. április 20-án kezdtem és június 6-án  

fejeztem be.

Az 1982/83. tanévben a felmért jászsági településeken összesen 9622 gyermek 

tanult, ebből 4996 volt a fiú. Jászberénynek öt, a községeknek egy-egy iskolája volt. 

Kivételt képezett Jászárokszállás és Jászapáti, ahol két-két iskola működött, valamint 

Jászágó és Jászivány, ahol csak alsó tagozat volt. Ezek felső tagozatosai az előbb említett 

két település iskoláiba jártak. Az 1. táblázatban a jászsági településeken tanuló összes és az 

általam megvizsgált 7-14 éves korú gyermek elemszámát tüntettem fel.

1. táblázat: Az összes és a megvizsgált tanulók megoszlása

Iskolák Összes

JÁSZBERÉNY

Vizsgált

Bercsényi Miklós 996 517
Gyetvai János 760 418
Kossuth Lajos 651 334
Székely Mihály 590 314
JTKF Gyakorló Iskolája 485

KÖZSÉGEK

256

Jászapáti + Jászivány 1199 724
Jászalsószentgyörgy 490 257
Jászárokszállás + Jászágó 1051 557
Jászboldogháza 244 122
Jászdózsa 265 143
Jászfelsőszentgyörgy 224 112
Jászfényszaru 688 340
Jászkisér 774 393
Jászladány 698 353
Jászszentandrás 316 159
Jásztelek 191 96

munkámnak. Erőt adott, hogy kollégáim mellettem álltak, nemcsak erkölcsileg támogattak, hanem sokszor 
gyakorlati segítséget is kaptam tőlük, ha szükségem volt rá.

Köszönet illeti a tanítóképző főiskola másodéves testnevelés szakkollégista hallgatóit, akik a fizikai 
próbákat vették fel. Értékes munkájuk nélkül a teljesítmények elemzését nem tudtam volna elvégezni.

Megköszönöm a számítógépes szakemberek munkáját, akik lehetővé tették az adatfeldolgozást.
A Központi Sportiskola Tudományos csoportjában dolgozó kollégáimnak köszönöm azt a 

lehetőséget, hogy sokszor mentesítettek más feladatok alól, hogy dolgozatom elkészülhessen. Az értékes 
szakmai beszélgetések segítették gondolataim tisztulását, kiindulópontjai voltak későbbi ötleteknek.

Végül megköszönöm aspirásvezetőmnek a támogatását és bíztatását, valamint azt, hogy aspiráns 
időmet az ELTE Embertani Tanszékén tölthettem és bekapcsolódhattam a tanszéki műhelymunkába. A 
tanszék dolgozói segítettek a vizsgálatok lebonyolításában is, de jelentős szakmai segítséget kaptam ahhoz is, 
hogy dolgozatom elkészülhessen.
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Együtt 9622 5095

A vizsgálatba az eredeti terv szerint a gyermekek 50%-át kívántam bevonni, mind 

nemre, mind életkorra, mind pedig a településekre tekintettel. A vizsgálati anyag rendezése 

után 4874 tanuló adatait dolgoztam fel (2. táblázat).

A vizsgált gyermekek közül 1812 volt a városi és 3062 a falusi. Az elemszám a 

teljes létszámnak 50,65 %-a lett. A városban tanulóknak 52,04 %-a, a falvakban 

tanulóknak pedig 49,87 %-a került a feldolgozásba.

2. táblázat: Az elemzésbe került gyermekek életkor 
 és nem szerinti megoszlása__________

Életkor
Év

Jászberény 
Fiú Leány

Jászsági falvak 
Fiú Leány

7 114 105 159 171
8 155 123 234 220
9 132 120 219 205
10 110 105 205 196
11 127 114 187 168
12 104 107 194 178
13 101 99 177 182
14 102 94 191 176
Együtt 945 867 1566 1496

A kutatás során részletes anropometriai vizsgálatot, motorikus próbákat végeztünk 

és biodemográfiai adatokat vettünk fel.3 A kapott adatokat statisztikai módszerekkel 

dolgoztuk fel.4

3
A részletes antropometriai vizsgálatot Martin és Saller (1957-1966) módszere alapján végeztem. Az általam 

összeállított vizsgálati lap 29 testméretet tartalmazott. Jelen tanulmányban csak a testmagasság, a testtömeg és 

a testösszetétel elemzése során kapott eredményekről számolok be. Természetesen a többi testméretről is 

említést teszek ott, ahol ez érdekes lehet. A testösszetételt kétkomponensű modell segítségével számítottam. 

A testsűrűséget Durnin és Rahaman (1967) regresszió egyenlete alapján bőrredőkből (a bicepsz, tricepsz, 

lapocka és csípőredők felhasználásával) becsültem, a testzsírszázalékot Siri (1956) képletével határoztam 

meg.

A fizikai képességek szintjét négy feladatban mutatott teljesítménnyel becsültem. A feladatok és a becsülni 

kívánt képességek az alábbiak voltak: S zo rító erő : az ujjhajlítók maximális erejét, az ebben tükröződő 

általános erőkapacitást jelzi. A szorítást jobb és bal kézzel, kezenként kétszer végeztettem és mindegyik 

kéznél a nagyobb értéket jegyeztem fel. Feldolgozásra a két kéz átlaga került. H ely b ő l távolugrás: az alsó 

végtag robbanékony erejéről nyújt felvilágosítást. A két próbálkozás átlagos eredményét dolgoztam fel. 60  

m éteres síkfutás: a rövid távú futógyorsaságot becslő próba. A futásidőket 0,1 sec pontossággal jegyeztem fel.

5



A VIZSGÁLAT EREDMÉNYEI

A gyermekek biodemográfiai és szocio-ökonómiai státusa

A kérdőívek segítségével felvett adatok a mintába került gyermekek szociális 

helyzetéről nyújtottak felvilágosítást. A feldolgozás során gyakorisági eloszlásokat 

készítettem. Ezekből csak néhány adatot emelek ki, mivel úgy gondolom, hogy nemcsak a 

vizsgált mintát, hanem a Jászságban élő gyermekek helyzetét is jellemzik.

Az eloszlásokat a kapott válaszok százalékában elsőként a város és a jászsági falvak 

szerinti bontásban vizsgáltam meg és hasonlítottam össze. A szülők életkorának, a 

testvérszámnak és a születési sorrendnek a megoszlása nem mutatott településtípus szerinti 

elkülönülést. Az apák többsége 25-29 éves volt vizsgált gyermeke születésekor (38-39%), 

míg az anyák túlnyomó többsége 20-24 éves életkorban szülte az elemzésben résztvett 4

Az indítás állórajttal, hangjelre, páronként történt. Az időt a célvonal síkjában állva stopperrel mértük. 

C o o p er teszt: 12 perces futás-járással megtett táv. Az aerob állóképességet becslő próba. Az indulás 

állórajttal, hangjelre, csoportosan történt. Haladás tetszés szerinti (lehetőleg maximális) sebességgel 12 

percig; csak a folyamatosság volt követelmény. A megtett körök számát egyénenként feljegyeztük. A 12 perc 

leteltét sípszóval jeleztük. Ekkor a gyermekeknek meg kellett állniuk és addig várni, amíg az utolsó résztávot 

feljegyeztük. (Nádori és munkatársai 1984).

A vizsgálatok végzésében a Jászberényi Tanítóképző Főiskola másodéves szakkollégista hallgatói voltak 

segítségemre. A vizsgálatsorozat megkezdése előtt a Testnevelés Tanszék tanára, Medve Mária tanította meg 

őket a motoros próbák felvételére.

A biodemográfiai környezetre vonatkozó -  az önkéntes adatszolgáltatás elvét is ismertető -  kérdőív 

segítségével adatokat gyűjtöttem a gyermekek társadalmi helyzetéről. A kérdőíveket a szülők töltötték ki, el

és visszajuttatásukat az iskolák végezték. A válaszadás a 90% -ot meghaladta.

4
Az alapadatokat az ELTE számítóközpontjában rögzítették és ott végezték az elsődleges hibajavítást és 

egyes eloszlásvizsgálatokat is. A végleges adatjavítás, a leíró jellegű statisztikák (átlag, szórás, középhiba, 

variáció százalék, minimum, maximum és tartomány), t-próbák, variancia analízisek (Scheffé szerint elemzett 

páronkénti összehasonlításokkal), a teljes és parciális korrelációk és a származtatott eloszlások vizsgálata 

(khi-négyzet) a Központi Sportiskola tudományos csoportja által adaptált vagy kifejlesztett módszerekkel a 

KSI tudományos csoportjánál készült.

A statisztikai szignifikancia ellenőrzés (összefüggés-, hatás- és különbség-hipotézis vizsgálatok) 5 százalékos 

t -  és F-értékekkel, a variancia analízissel vizsgált átlagsorok páronkénti összehasonlítására használt Scheffé 

próba esetében (Hajtman 1971) 10 százalékon vett F-értékkel történt.
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gyermekét (41-44%). A vizsgálatba került gyermekek többsége elsőszülött volt; a 

mintában a kétgyermekes családok fordultak elő a legnagyobb gyakorisággal (62-63%).

Fodor Ferenc (1942) a Pentz-féle összeírás alapján a történeti Jászságban (17. és 18. 

század) négy gyermekesnek becsülte a családokat és kiemelte a jászok szaporaságát, ami az 

adott gazdasági-társadalmi feltételek között a gyermeknek munkaerőként való 

felhasználásával volt kapcsolatban. A társadalom változásával tehát a gyermeknek a 

családban betöltött szerepe is megváltozott.

A jászsági tanulók szociális helyzetének általam vizsgált megoszlásaiban a falusi és 

városi csoportok között a szülők iskolai végzettségében és az azt következményesen 

tükröző foglalkozásokban tapasztaltam jelentős eltéréseket. A falvakban nagyobb volt 

azoknak a gyermekeknek az aránya, akiknek szülei nem fejezték be az általános iskolát 

vagy szakképzetlenek voltak.

Az apák 40 %-a mind városon, mind falun szakmunkás végzettségű volt, de a 

városi gyermekek csoportjában a szülők nagyobb számban végezték el a középiskolát és 

magasabb volt a diplomások aránya is, mint a falvakban. Az anyák nagy hányada általános 

iskolát végzett (38% városon, 48% falun). Az apákhoz képest jóval kisebb volt a 

szakmunkásképzőt befejezettek aránya és mind falun, mind városon az apákénál nagyobb 

számban rendelkeztek középiskolai végzettséggel.

E gyakoriságok jól mutatják a falvak és a város közötti hasonlóságokat és 

különbségeket; tükrözik a Jászságba települt iparnak a képzettség iránti igényeit és egyben 

hatását is annak alakulására.

A szülők foglalkozását tekintve az apák közel azonos arányban végeztek ipari 

fizikai munkát városon és falun (45 ill. 43%). Ennek alapját egyes falvak iparosodottsága 

képezi. Jászárokszálláson, Jászapátiban, Jászfényszarun a mezőgazdasági fizikai dolgozók 

aránya csupán 20-30% között volt. Ugyanakkor a hagyományosan mezőgazdasági jellegű 

településeken, mint pl. Jászboldogháza, Jászfelsőszentgyörgy, Jásztelek, közel azonos volt 

a mezőgazdaságban és az iparban dolgozó fizikai munkások aránya (30-40 % közötti).

A többi kategóriában azonban a megoszlások különböztek. A falusi gyermekek 

szülei közül több apa dolgozott a mezőgazdaságban, míg a városon az egyéb fizikai és a 

szellemi dolgozók arányszáma volt nagyobb.

Az anyák közül mindkét településtípuson az ipari fizikai és szellemi dolgozók 

fordultak elő legnagyobb arányban. Falun ugyanakkor több anya dolgozott a 

mezőgazdaságban, míg a városi gyermekek szülei között több volt a szellemi foglalkozású.
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A szociális és demográfiai kategóriákban talált megoszlásokat megvizsgáltam a 

gyermekek neme és életkora szerinti bontásban is. A fiúk és a leányok szocio-ökonomiai 

státusa nem különbözött jelentősen.

A gyermekek életkora alapján vizsgált megoszlásokból egy mindkét nemnél 

következetesen tapasztalt érdekes eredményt emelek ki: A szülők iskolai végzettsége a 

fiatalabb gyermekcsoportokban a befejezett általános iskola és a szakképzettség felé 

tolódott el, míg az idősebb gyermekek szüleinél szignifikánsan nagyobb volt az általános 

iskolát be nem fejezők és a szakképzetlenek aránya.

Az iskolázottsági szint emelkedése valószínűleg a Jászságban végbement 

gazdasági-társadalmi átalakulásokra utal. Az átalakuló gazdaság képzettebb munkaerő 

iránti igénye és egyben azt szabályozó szerepe jelenhetett meg e változásokban.

A Jászságba települt ipar térhódításával és szerepének felértékelődésével a népesség 

újrarétegződött; a valaha hagyományosan mezőgazdasággal foglalkozó területen a 70-es 

évektől megnövekedett a képzett ipari dolgozók arányszáma. Az iparosítás nagyjából 

hasonló mértékben érintette a régió legtöbb települését.

A bemutatott szocio-ökonomiai státusból azt az összefoglaló következtetést vontam 

le, hogy a gyermekek szociális helyzete a jászsági településeken hasonló, és amennyiben ez 

befolyásoló módon hat a testfejlettségre, úgy nem várhatók jelentős különbségek a 

falvakban és a városban élők testfelépítése között.

A jászsági gyermekek testmagassága és testtömege

Elsőként a települések típusa szerint (a felvétel idején Jászberény városa és a 

jászsági falvak) bontott almintákba tartozó gyermekek testméreteinek vizsgálatát végeztem 

el. Az összehasonlítás azt mutatta, hogy előfordultak ugyan csekély eltérések, de ezek -  

néhány esetet kivéve -  nem voltak következetesek és statisztikailag jelentősek. Ezért a testi 

fejlettség alapján a jászsági régióban a településtípusonkénti elkülönülést nem lehetett 

megállapítani. Az azonosságot a fiúk és a leányok testmagasság ábráival (1. és 2. ábra) 

demonstrálom. Az ábrákon az átlagokat és a hozzájuk tartozó szórásokat tüntettem fel. 

Mind az átlagok, mind a szórások számértéke közel azonos volt, csak a 14 éves falusi és 

városi leányok magassága (és tömege) különbözött szignifikánsan.
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1. ábra: Városi és falusi fiúk testmagassága 2. ábra: Városi és falusi leányok testmagassága

A következőkben a településtípus szerint egyesített mintában megvizsgáltam e két 

testméret életkori alakulását. A 3. és 4. ábráról megállapítható, hogy 7 éves korban a 

gyermekek termete 121 cm, tömege 22 kg körüli volt mindkét nemben. A vizsgált életkori 

intervallumban a magasságbeli növekedés kb. 40 cm, a tömeggyarapodás megközelítőleg 

30 kg volt. A fiúknál 13 és 14, a leányoknál 10 és 13 éves kor között találtam nagyobb 

különbségeket a két testméret egymást követő korátlagai között. A leányok 11 és 13 éves 

kor között átmenetileg magasabbak és súlyosabbak is voltak a fiúknál, míg emezek 14 éves 

korra jelentősen "túlnőtték" a lányokat, ami a két nem serdülési folyamatainak 

időeltérésével értelmezhető.

3. ábra: A fiúk és leányok testmagassága 4. ábra: A fiúk és leányok testtömege

A nemek közötti különbségek a testmagasságban és a hosszúsági méretekben, 

valamint a testtömegben csak a serdülés idején jelentkeztek, míg más testméretekben az
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egész korintervallumban fennálltak. A fiúk csontszélességei, a leányoknak pedig a 

combkerülete és a bőrredői voltak következetesen nagyobbak.

Az elemzés eredményei közül itt is kiemelek egy érdekes következtetést: a nemi 

dimorfizmus a falusi gyermekeknél nyilvánult meg markánsabban. Itt több testméretben és 

korosztályban találtam jelentős különbséget a nemek között, mint a városiaknál.

Az általam kapott adatokat összehasonlítottam a közel azonos időben végzett 

országos és regionális vizsgálatok eredményeivel is. A jászsági gyermekek 

testmagasságának és testtömegének életkori átlagai az országos standardokhoz igen közel 

helyezkedtek el (Mészáros és Mohácsi 1983, Eiben és Pantó 1986, Farkas 1987), csak a 

serdülést megelőző életkorokban mutatkoztak csekély különbségek. Az 5. ábrán a fiúk, a 6 . 

ábrán a leányok testmagassága látható.

5. ábra: A jászsági fiúk testmagasságának 6. ábra: A jászsági leányok testmagasságának
összehasonlítása az országos adatokkal összehasonlítása az országos adatokkal

A regionális vizsgálatokkal való összevetés eredményei azt mutatták, hogy a 

jászságiak magasabbak és súlyosabbak voltak a rétközi (Nyilas 1982) és a bakonyi 

(Bodzsár 1984) gyermekeknél, míg adataik közel megegyeztek a csongrádiakéval (Farkas 

1990). A relatív méretekre vonatkozó vizsgálatok azt is feltárták, hogy a jászsági 

gyermekek magasabb termetéhez a törzs járult hozzá nagyobb mértékben. Jellemző volt az 

is, hogy a különbségek a leányoknál kevésbé voltak kifejezettek mint a fiúknál.

Az egyes régiókban élő gyermekek testfejlődését egyértelműen befolyásolja az ott 

élők történelme, természeti és társadalmi környezetük. Ezért a más területen élő 

gyermekeknél nem szükségszerű sem a fejlődési mintázatok egyezése, sem az, hogy az
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egyes régiók gyermekeinek növekedése, fejlődése és érése részleteiben is kövesse az egész 

országra jellemző trendet.

Testösszetétel

A testtömeget általánosan használják a gyermek testfejlettségének és tápláltsági 

állapotának megítélésére. A növekedés és érés során a testtömeg alkotásában résztvevő 

szövetek és szervek mennyiségileg is gyarapodnak és fejlődésük, érésük eredményeként 

funkciójuk is módosul. A változások nem egyidőben történnek, így az összetevők 

egymáshoz viszonyított aránya a különböző életkorokban más és más. E szöveti és szervi 

arányváltozások összegződnek a mindenkori testtömegben, amely tehát egy összetett 

mutató. Ezért fontos, hogy a tömeg összetevőinek növekedéséről és aránybeli 

változásaikról is képet kapjunk a növekedés során.

A tömeget különböző becslő eljárásokkal több komponensre lehet felbontani. A 

leggyakrabban használt antropometriai módszerek közül a két komponensű modell 

alkalmazásával a testtömeg zsírtömegre és sovány testtömegre (LBM) bontható (Behnke 

1961, Brozek 1966, Behnke és Wilmore 1974).

A testösszetétel, szorosabban a testzsírtartalom megítélésére használt módszerek 

azonban csupán jobb vagy gyengébb közelítést tudnak adni az embernél közvetlenül nem 

vizsgálható valódi állapothoz képest. Tömeges vizsgálatokra a bőrredő-mérésre 

támaszkodó eljárások bizonyították egyértelműen hasznosságukat, noha a kiinduló 

testméretek és a becslési technika megválasztása szerint nem elhanyagolható eltéréseket 

mutathatnak (Yuhasz 1974, Farmosi 1985).

A testösszetevők életkori változásaival és nemi különbségeivel számos tanulmány 

foglalkozik. Az irodalmi adatok szerint a sovány tömeg a korai életkorokban intenzíven 

növekszik, a gyermekkorban tömegbeli aránya stabilizálódik, majd a serdülés szakaszában 

mindkét nemben ismét gyorsan változik. Gyarapodása a fiúknál kifejezettebb (Forbes 

1978).

A zsírtömeg a helyváltoztató mozgás megindulásának kezdetétől stabil vagy enyhén 

növekvő frakcióját adja a testtömegnek. A serdülőkorban növekedésének tempója 

jelentősen eltér a csont- és izomrendszerétől. A fiúknál a serdülés kezdetén a testzsír 

részarányának növekedése figyelhető meg, amely maximumát a sovány tömeg leggyorsabb 

növekedésének ideje előtt (növekedési lökés csúcsa) éri el. Ezt a “zsírhullámot” Falkner 

(1975) írta le és saját hosszmetszeti vizsgálataink (Pápai és munkatársai 1992) is
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megerősítették, mind sportoló, mind e szempontból nem válogatott gyermekeknél. A 

testdimenziók intenzív serdülőkori növekedésének idején abszolút értékben is zsírvesztés 

következik be, amit kis mértékű gyarapodás vagy stagnálás követi a fiatal felnőttkorig. (Ez 

a menet jól látható a jászsági fiúk zsír%-át mutató 9. ábrán is.)

A leányok növekedési mintázata a pubertás előtt hasonló a fiúkéhoz, azzal a 

különbséggel, hogy náluk a “zsírhullám” kisebb. A testméretekbeli gyors növekedés 

szakaszának végén újabb, intenzív zsírfelhalmozás következik, majd a testzsírtartalom a 

serdülőkor végére stabilizálódik (Holliday 1978, Marshall 1978).

A következő két ábrán a jászsági fiúk és leányok testtömegének, valamint sovány- 

és zsírtömegének életkori alakulását tüntettem fel. A fiúk testtömege (7. ábra) 11 éves 

korig egyenletesen gyarapodott, a serdülés idején a legnagyobb különbség a 13 és 14 

évesek átlagai között volt. A sovány tömeg átlagsora követte a tömeg növekedési menetét. 

A zsírtömeg 12 éves korig az életkorral lineárisan változott. Jelentősebb mennyiségbeli 

gyarapodása az intenzív testtömegbeli gyarapodás idején, 13 éves kortól volt 

megfigyelhető.

A leányok tömegének (8 . ábra) serdülőkori növekedési gyorsulása 10-13 éves kor 

között mutatkozott. Sovány tömegük 10 éves kortól a korintervallum végéig egyenletesen 

gyarapodott, a nagyobb mértékű zsírfelhalmozás 12-13 éves kor között következett be.

A nemi különbségeket vizsgálva az azonos korú fiúk és leányok testtömege - a 13 

és a 14 éveseket leszámítva - nem tért el lényegesen. Ugyanakkor a lányok zsírtömege az 

egész korintervallumban nagyobb, sovány tömegük kisebb volt a fiúkénál. A közel azonos 

teljes testtömeg tehát a két nemnél a testösszetevők eltérő arányával párosult. A nemi 

dimorfizmus a testösszetételben a vizsgált korintervallum elejétől fennállt.

7. ábra: A jászsági fiúk testösszetevői 8. ábra: A jászsági leányok testösszetevői
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A testösszetételre csak a bakonyi régióban (Bodzsár 1984) és az országos mintára 

(Eiben és munkatársai 1990) vonatkozóan találtam adatközlést. A jászságiak relatív 

zsírtartalma mintegy 5-6%-al volt nagyobb a bakonyi gyermekekénél. Még szembeötlőbb 

az eltérés az országos átlagokhoz viszonyítva. A 9. és 10. ábrán feltüntetett adatok azt 

mutatták, hogy bár a növekedésmenetek többé-kevésbé párhuzamosnak tekinthetők, a 

jászsági fiúk testtömegének relatív zsírtartalma mintegy 5-7%-al, a leányoké pedig 10%-al 

volt nagyobb az országos átlagnál.

9. ábra: A jászsági fiúk zsír%-ának 10. ábra: A jászsági leányok zsír%-ának
összehasonlítása az országos adatokkal összehasonlítása az országos adatokkal

Az eltérések értelmezéséhez tudni kell, hogy a testösszetétel meghatározása az 

országos mintában más módszerrel történt, így az összehasonlítás inkább tájékozódó 

jellegűnek tekinthető. Ugyanakkor mindkét módszer bőrredőkből felhasználásával becsülte 

a testzsír%-ot és a jászsági gyermekek bőrredői lényegesen nagyobbak voltak az országos 

átlagoknál. Ezért még a metodikai különbségből adódó eltéréseket figyelembe véve is azt 

kell megállapítani, hogy a 80-as évek elején a jászsági gyermekek minden életkorban 

lényegesen zsírosabbak voltak a magyar gyermekekre jellemző átlagos értékeknél. A 

felmérések során szerzett saját tapasztalataim is azt mutatták, hogy a vizsgáltak között sok 

volt a kövér gyermek.

Mivel vizsgálatom nem terjedt ki az életmóddal és a táplálkozással kapcsolatos 

kérdésekre, csak feltételezhetem a különbség okát. Lehetséges, hogy a Jászság területén 

még erősen hatnak a tradicionális táplálkozási szokások, így a szükségesnél nagyobb
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mértékű energiabevitel okozhatja a túlzott zsírfelhalmozást. Lehet, hogy közrejátszik ebben 

a mozgásszegény életmód is.

A fizikai próbákban nyújtott teljesítmény

A motorikus teljesítmények elsősorban a fizikai képességek szintjének, 

fejlődésének függvényei. Az egymástól függetlennek feltételezett fizikai vagy motorikus 

képességeket nem tudjuk közvetlenül vizsgálni, ezért fejlettségi szintjükre mindig az egyén 

vagy csoport valamilyen fizikai teljesítményéből próbálunk következtetni. E mért 

teljesítmény azonban a szervezet komplex tevékenységének eredménye, amelybe több 

különböző képesség - és az ezek talaján kialakult jártasság és készség -  egyidejűleg és 

különböző arányban játszhat bele.

A fejlődő gyermek teljesítményében a különböző életkorokban ezek az arányok 

mások és mások lehetnek. Az életkor előrehaladtával a gyermek testszerkezete is változik, 

hormonális, anyagcsere- és idegi szabályozási folyamatai is mind magasabb érettségi 

szintre jutnak. Fejlődnek megismerési folyamatai, tevékenységében nő a beszéd szerepe és 

a társadalmi-környezeti közegé, amelyben mindezek a folyamatok, változások lezajlanak és 

így maga is hat a végeredményre. A gyermek számára ezért még a szokottnál is nehezebb 

olyan próbát találni, amellyel egy-egy képesség izoláltan becsülhető. Bármelyik képesség 

fejlődése, fejlesztése hatással van ugyanis más képességek szintjére és kibontakozására is.

Túl azon, hogy ezek a próbák valójában mit becsülnek, mindig is izgatta a kutatókat 

a testfejlődéssel párhuzamosan bekövetkező teljesítmény változás. A különböző 

izomcsoportok maximális erejét vizsgálva azt találták, hogy az erő növekedésmenete a 

testmagasságéhoz és a tömegéhez volt hasonló. A nemek között a teljesítménybeli 

különbségek a serdülőkorban váltak nyilvánvalóvá (Jones 1949, Malina 1974). E szerzők a 

serdülés periódusában és utána a fiúk szorítóerejének jelentős javulását tapasztalták, míg a 

leányok ereje nem fejlődött tovább. Hazai vizsgálatok adatai is bizonyítják ezt (Barabás 

1986).

Jones (1949) a két nem közötti erőbeli különbségeket a nemi hormonok, elsősorban 

a tesztoszteron izomfejlődésre gyakorolt hatásának tulajdonította.

Bastos és Hegg (1986) azt állapították meg, hogy a fiúknál a serdülés idején az erő 

fejlődését jobban befolyásolja a szexuális érettség szintje, mint a testméretek nagysága.

Parker és munkatársai (1990) a statikus erő testméretekkel való kapcsolatát 

tanulmányozták. A fiúknál a serdülés előtti szakaszban és a serdülés idején az erő és a

14



testmagasság között mérsékelt-szoros kapcsolatot találtak. A pubertás késői szakaszában 

bekövetkező erőgyarapodást ők is a tesztoszteron hatásának tulajdonították.

A leányok statikus erejének változását a prepubertásban és a pubertás korai 

szakaszában a fiúkéhoz hasonlónak találták, míg a serdülés késői időszakában és a poszt

pubertásban nem erősödtek tovább vagy kissé gyengültek az előzőekhez képest.

Asmussen (1973) az erő korfüggését vizsgálva adataiból arra következtetett, hogy 

az a testméretektől függetlenül is javult az életkorral. Azt is megállapította, hogy a korral a 

motoros aktivitást kontrolláló központok érése is előrehaladt.

Az adatokból az a következtetés vonható le, hogy a különböző próbákkal becsült 

erő nagysága nem független a testméretektől, de az erőbeli gyarapodást befolyásolja a 

neurohormonális szabályozás érése is.

Nem vonható kétségbe a maximális erőt becslő próbák jogosultsága, amikor az erő 

fejlődéséről kívánunk tájékozódni. Kétségtelen azonban az is, hogy a gyermek ritkán 

használja erejét olyan módon, ahogyan azt e próbák megkövetelik. A gyermek mozgása 

dinamikus, és azokban a helyzetekben, amelyekben izmait használja, meg kell tanulnia 

azok funkcióját összerendezni. Az izmok koordinációjának szintje a különböző 

filogenetikus korú mozgató és összerendező központok aktuális érettségétől függ. A fizikai 

környezet általában elegendő lehetőséget kínál ahhoz, hogy a gyermek gyakorolhassa 

természetes mozgásformáit, kifejlessze készségeit és javítsa mozgásai gazdaságosságát, 

feltéve hogy az adott társadalom él e lehetőségekkel.

A gyorserőt vizsgálva Asmussen és Heeböll-Nielsen (1956), majd Asmussen 

(1973) arról számolt be, hogy az alsó végtag robbanékony ereje gyorsabban fejlődött, mint 

ugyanezen végtag statikus ereje. Ezt az eltérést a szerzők a koordináció spontán 

fejlődésével, a beidegzés gyarapodásával és a gyakorlással magyarázták.

Bach adataira támaszkodva ugyancsak Asmussen (1973) elemezte a futás 

sebességének változását. Az egyes életkorokon belül a futóteljesítmény függetlennek 

mutatkozott a testmagasságtól, de javult a korral. Egyedül a 14 éveseknél tapasztalta, hogy 

a magasabb fiúk jobb eredményt értek el. Ezt a különbséget a serdülési növekedési lökés és 

a szexuális érés hatásának tulajdonította. A tizennyolc éves korúaknál a teljesítmény ismét 

független volt a testmagasságtól, de ezek a fiúk gyorsabban futottak, mint hasonló 

magasságú fiatalabb társaik.

Az eddig említett tanulmányok a teljesítmény alakulását az életkorral, valamint a 

magassággal és a tömeggel összefüggésben vizsgálták. A testösszetétel és a teljesítmény
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közötti kapcsolatokat elemezve Parízková (1968, 1973) kimutatta, hogy a felesleges 

teherként cipelt zsírtömeg a teljesítményt akadályozó tényező. Ugyancsak ő állapította 

meg, hogy a különböző aktivitási szinteken végzett rendszeres fizikai tevékenység hatására 

mind a testösszetétel, mind az élettani mutatók kedvező irányba módosultak. A nagyobb 

intenzitású edzés-programokhoz a morfológiai és funkcionális alkalmazkodás azonban 

nem rögtön, hanem bizonyos lappangás után következett be és reverzibilis volt.

A szakirodalmi adatok alapján az a következtetés vonható le, hogy a motorikus 

teljesítmények, az életkor és a testfelépítés között csak a statikus erőt becslő próbákban 

mutatható ki szorosabb kapcsolat, ami az izom keresztmetszete (tömege) és ereje közötti 

összefüggésen alapul. A dinamikus mozgást igénylő teljesítmények életkori javulását a test 

szerkezeti változása alig befolyásolja. Ez utóbbi esetben feltételezhetően nagyobb szerepe 

van az idegrendszeri érési folyamatoknak, valamint a szociális környezettől függő 

gyakorlásnak és a motivációnak, amely környezet ilymódon nagymértékben belejátszik a 

teljesítménybe.

A jászsági gyermekek fizikai próbákban elért teljesítményét vizsgálva elsőként a 

szorítóerő életkori alakulását és a nemek közötti különbségeket mutatom be. A jászsági 

fiúk és leányok szorítóerejét a 11. ábrán tüntettem fel. Az átlagok életkori sora mindkét 

nemnél a magasságnál és a tömegnél, ill. a sovány tömegnél tapasztalt trendet követte. Jól 

látható, hogy a fiúknál a jelentős teljesítményjavulás 12 éves kortól kezdődött, éppen 

akkor, amikor a testtömeg és a sovány tömeg is intenzíven gyarapodott. A leányoknál 

ugyanez a jelenség 9-13 éves kor között volt megfigyelhető, utána teljesítményük alig 

javult. A nemek közötti különbségek minden korosztályban jelentősek voltak, 

természetesen a fiúk teljesítménye volt jobb. 11

11. ábra: A jászsági gyermekek szorítóereje 12. ábra: A helyből távolugrás eredményei
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A helyből távolugrás átlagai (12. ábra) a fiúknál 10, a leányoknál 9 éves korig az 

életkorral lineárisan változtak, amit mindkét nemnél a teljesítmény lassulása, ill. 

gyorsulása követett. A gyorsaságot becslő 60m-es futásban (13. ábra) is megfigyelhető volt 

a stagnálás 8-9 éves kor között és a fiúknál ismét volt egy ilyen lassultabb életkori szakasz 

11 és 12 éves kor között. A Cooper-tesztben (14. ábra) a fiúk és a lányok teljesítménye 

párhuzamosan haladt 12 éves korig, amely életkortól a leányok teljesítménye változatlan 

volt, a fiúké pedig emelkedett.

13. ábra: A 60m-es futás eredményei 14. ábra: A Cooper- teszt eredményei

A nemek közötti különbségek egyértelműen jutottak érvényre. A fiúk minden 

korosztályban jobban teljesítettek, bár a helyből távolugrásban és a 60m-es síkfutásban 

voltak olyan életkorok, amikor a leányok teljesítménye megközelítette a fiúkét.

Visszatérve e három motorikus teszt eredményeinek életkori változására, az 

szemmel láthatóan eltért attól a menettől, amit a szorítóerőnél tapasztaltam. 

Tanulmányozva a próbákban nyújtott teljesítményt, feltűnő, hogy életkori mintázatuk 

mennyire hasonlított egymásra. Az átlagok sorát figyelve intenzívebb javulási és lassulási 

időszakok különböztethetők meg. A fiúknál az egyik ilyen stagnálási periódus 8-9, a másik 

10-12 éves kor közé esett, míg a leányoknál 8-10 éves kor között volt tapasztalható a 

teljesítmény megtorpanása.

A 10 éves kort követő szakasz teljesítménybeli stagnálásnak több oka lehet. Más 

szerzők is szembesültek ezzel (Bakonyi 1984, Farmosi 1990). Szmodis (1978) vélekedése 

szerint a mozgatórendszer felépítéséből következik, hogy a végtagok és az őket mozgató 

izomtömegek növekedési tempókülönbségei megváltoztatják a mozgások erejét,

17



gyorsaságát, időtartamát és szabályozottságát is; a teljesítmény nem változik vagy kissé 

romlik.

Ezt a megközelítést részben magyarázzák a testarányok vizsgálata során kapott 

eredményeim, amelyek azt mutatták, hogy a teljesítmény mérsékeltebb tempójú 

fejlődésének időszakára esett a testarányokbeli jelentős átrendeződés.

A falusi és városi almintákra kapott eredményeim azt mutatták, hogy a falusi fiúk 

teljesítménye 9 éves kortól lényegesen jobb volt a városiakénál. Bár a 60 méteres futásban 

és a Cooper tesztben nem minden korosztályban lehetett szignifikáns eltérést kimutatni, 14 

éves korra - a serdülési növekedési lökés idején - a falusi fiúk minden próbában 

felülmúlták a városiakat.

Barabás (1988) az országos mintában a teljesítményeket a települések 

nagyságrendje szerint is bontva azt találta, hogy a gyorsaságot becslő próbában a városi 

gyermekek, a szorítóerőben a falusi gyermekek teljesítettek jobban. Farmosi (1992) 

irodalmi áttekintésében említi, hogy a városi gyermekek koordinációs- és kondícionális 

képességeinek színvonala -  az állóképességi teljesítményt kivéve -  jobb, mint a falusiaké. 

Nem lehetetlen, hogy az életmód-, mozgásaktivitás- és gyakorlottságbeli eltérések már a 

serdülőkorban, vagy az előtt jelentkeznek.

A leányoknál egyedül a helyből távolugrásban bizonyultak jobbnak a városiak, a 

többi próbában nem volt különbség az alcsoportok teljesítménye között.

A fizikai teljesítményekre vonatkozó adataimat is összehasonlítottam az országos 

vizsgálatok eredményeivel. Barabás (1986) adataihoz képest a jászsági gyermekek 

szorítóereje következetes, kb. 1 évnyi elmaradást mutatott (15. és 16. ábra).

15. ábra: A jászsági fiúk szorítóerejének 16. ábra: A jászsági leányok szorítóerejének
összehasonlítása az országos adatokkal összehasonlítása az országos adatokkal
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A helyből távolugrásban a fiúk kissé gyengébben teljesítettek Bakonyi (1984) 

széleskörű vizsgálati eredményeihez képest, míg a leányok teljesítménye nem különbözött 

lényegesen. Barabás (1986) adataival eredményeim megegyeztek vagy annál jobbak voltak.

A 60 méteres síkfutás eredményei 10 éves kortól valamivel jobbak voltak annál, 

amit Barabás (1986) az országos vizsgálatok alapján közölt. A testnevelés felső tagozatos 

tantervében megadott szintekhez viszonyítva a lányok teljesítménye kb. 60%-os, a fiúké 

50-70% közötti volt (Az általános iskolai nevelés és oktatás terve, 1981).

17. ábra: A jászsági fiúk Cooper-teszt 18. ábra: A jászsági leányok Cooper-teszt
eredményeinek összehasonlítása az országos eredményeinek összehasonlítása az országos

adatokkal adatokkal

A jászsági gyermekek Cooper teszt teljesítménye (17. és 18. ábra) elmaradt Barabás 

(1986) országos adataihoz képest. A különbségek 9 éves kortól váltak kifejezetté és 

nagyobbak voltak a fiúknál. Lényegében ugyanezt kaptam, mikor a Cooper teszt Szmodis 

(1978) által közölt életkori normáihoz hasonlítottam a teljesítményeket.

Megállapítható, hogy a jászsági gyermekek a 80-as években végzett országos 

felméréshez viszonyítva a szorítóerőben és a keringési rendszer fejlettségéről 

felvilágosítást nyújtó állóképességi tesztben mutattak elmaradást. Az összehasonlítások a 

fizikai próbákban is azt mutatták, hogy a regionális adatok a fizikai teljesítményben sem 

szükségszerűen egyeznek meg az országos trendekkel.

Régión belüli összehasonlítás

Mivel a regionális vizsgálatok száma nem túl nagy, nem is várható, hogy ugyanazon 

a területen ismételt vizsgálat adatsorai álljanak rendelkezésre. Amikor a jászsági
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gyermekek testfejlettségi adatait gyűjtöttem, több irányú elemzést kívántam nyújtani a 

későbbi hasonló vizsgálatokhoz. Ugyanakkor szerencsémnek tekintettem, hogy e régióból 

rendelkezésemre álltak egy 20 évvel ezelőtt végzett vizsgálat magasság- és testtömeg 

adatai (Hegedüs 1965).

Az összehasonlító elemzés azt mutatta, hogy a 80-as években a jászsági gyermekek 

magasabbak és súlyosabbak voltak a korábban vizsgáltaknál. Ez a testtömegben mindkét 

nemnél, a testmagasságban pedig a fiúknál egyértelműen megnyilvánult. A leányoknál 

pontosan a serdülés idején, 10-12 éves kor között nem találtam lényeges eltérést a 

termetben. A különbségek valószínűleg azoknak a környezeti tényezőknek a változásával 

magyarázhatók, amelyek ez idő alatt végbementek és hatottak a gyermekek testfejlődésére.

A következő 20 év lassan ismét elmúlik, feltétlenül érdemes lenne ezt a komplex 

vizsgálatot megismételni, feltérképezve azokat a gazdasági-társadalmi változásokat is, 

amelyek azóta mentek végbe a Jászság területén.

Záró gondolatok

Mivel a jászsági gyermekek testfejlettségéről és fizikai teljesítményéről három 

szempont szerint adtam áttekintést, úgy illik, hogy a befejezésben mindegyikre kitérjek.

Nem sok szót vesztegetnék az életkori változásokra és a nemek közötti 

különbségekre, hiszen az általam vizsgáltaknál a testméretekben és a motorikus tesztekben 

is ugyanazokat a trendeket lehetett felfedezni, amelyeket a nemzetközi és a hazai 

tanulmányokban már sokszor és sokan leírtak.

Sokkal izgalmasabb kérdés volt a településtípusok szerinti megközelítés. A jászsági 

települések történetének, gazdaságának, a végbement folyamatoknak a végiggondolásával 

arra a következtetésre jutottam, hogy nem várhatók lényeges különbségek a jászberényi és 

a jászsági falvak gyermekeinek testi fejlődésében. Alátámasztotta ezt a anyag 

biodemográfiai elemzése és a testfejlettség mutatóira kapott eredményeim is. Azokat a 

megfigyeléseket, amelyeket Eiben és Pantó (1985) hét megye gyermekvizsgálati anyagának 

feldolgozásakor város-falu bontásban ismertetett, nem tudtam igazolni. A jászberényi 

gyermekek hosszúsági méreteinek többsége nem bizonyult nagyobbnak a falusiakénál. 

Ugyancsak nem különböztek a környezet által jobban befolyásoltnak tartott kerületi 

méretek és a testtömeg sem.

Érdekes adalékot szolgáltat ehhez a kérdéshez Hegedűsnek (1964) az előbbiekben 

említett jászsági növekedésvizsgálata. E tanulmányában megemlíti, hogy a töm eg- és
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magasság adatokat falvak -  város bontásban is megvizsgálta és nem talált jelentős 

különbséget az alminták között. Számomra ez azért fontos, mert az általa vizsgált 

gyermekek éppen az ipartelepítés idején születtek és nőttek fel, jószerével az általam 

vizsgáltak szüleinek korosztályát képezik. Hegedűs sem talált, és 20 évvel később én sem 

tapasztaltam különbséget ebben -  a testfejlettség indikátorának tekintett -  két testméretben. 

Valószínű, hogy a Jászságban nem olyan gazdasági -  társadalmi átrendeződési folyamatok 

mentek végbe, amelyek látványosan növelték volna a falvak és a város közti különbséget.

Összegezve tehát az eredményeket: úgy gondolom, hogy a közigazgatási értelemben 

vett város vagy község kategória nem szükségképpen öleli fel mindazokat a tényezőket, 

amelyek a várost a falvaktól megkülönböztetik. A jászsági települések egy részének 

nagyságrendje, urbanizációs foka, iparosodottsága Jászberényéhez hasonló. Ez utóbbi 

lakossága is főleg a környező falvakból pótlódik. Jászberény nem nagyváros, a jászsági 

falvak egy része viszont nem kistelepülés. Talán emiatt sem kaptam olyan “klasszikus 

különbségeket”, amelyeket más szerzők a nagyságrendekkel eltérő településeken élő 

gyermekek testfejlődésében kimutattak.

Ugyanakkor a Jászság területén az elmúlt negyedszázad alatt végbement folyamatok 

valószínűleg az életminőség javulásának irányában hatottak, jobb lehetőséget teremtve 

ezzel a gyermekek testfejlődéséhez is.

A motorikus teljesítmények esetében a kép nem volt ennyire egyértelmű. A városi 

és falusi leányok teljesítménye három tesztben egyáltalán nem különbözött, a helyből 

távolugrásban viszont a falusiak bizonyultak jobbnak. A falusi fiúk jobban teljesítettek a 

szorítóerőben és helyből távolugrásban, míg a 60 méteres futásban és a Cooper tesztben 

csak 8-10 éves kor között, valamint 14 éves korban voltak jobbak a városiaknál. Eszerint a 

teljesítményekre a közel hasonló környezet eltérő módon hathatott.

Bár erre nem rendelkezem adatokkal, lehet, hogy a társadalmi szerepre történő 

előkészítésben a falvakban jobban érvényesülnek a tradíciók, mint városon. A nemenként 

különböző szerepre irányuló szocializációnak a leányoknál nem lényeges eleme a 

helyváltoztató mozgásos ügyesség. Ugyanakkor a fiúknál valószínűleg fontos tényező az 

erő és az ügyesség, és “ösztönös” késztetést éreznek a természetes mozgásformák 

gyakorlására. Ez magyarázat lehet a kapott teljesítményekre és eltéréseikre.

A testfelépítésre és a teljesítményekre kapott eredmények egyben azt is mutatják, 

hogy a környezet másként hat a genetikailag kötöttebb tesméretek és testszerkezet 

alakulására, mint a környezet iránt érzékenyebb mozgásfejlődésre.
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Végül a regionális és az országos vizsgálatokkal történt összevetés azt tárta fel, 

hogy az ország különböző területein felnövő gyermekek között akár testszerkezeti, akár 

állapot-és működésbeli különbség is lehetséges, a növekedési és fejlődési mintázatok 

egyezése nem szükségszerű. A jászsági gyermekek magassága és tömege nem tért el az 

országos reprezentatív vizsgálat eredményétől, ugyanakkor testtömegükben nagyobb volt a 

raktározott zsír mennyisége. A fizikai próbák adatai szerint a statikus erőben és a keringési 

állóképességben értek el gyengébb eredményt. Valószínű, hogy a nagyobb zsírtömeg 

hozzájárult a kedvezőtlenebb aerob teljesítményhez.

Természetesen nem kívánalom, hogy az egyes régiókban élő gyermekek 

testfejlettsége és teljesítménye teljesen megegyezzen az országos adatokkal, mégis oda kell 

figyelni az eltérésekre, különösen, ha azok következetesek. A viszonylag egyszerű fizikai 

próbák együttesen értelmezve elsősorban a kondicionális állapotot minősítették és a 80-as 

évek első felében a jászsági gyermekek kondíciója nem volt kielégítő.
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Sebőkné Lóczi Márta

A SZOMATIKUS NEVELÉS HELYZETE, PROBLÉMÁI A TANÍTÓKÉPZÉSBEN

A WHO Európai Régiójának akciója az "Egészséget 2000-re" c. programjában 

felhívta a figyelmet arra, hogy a magyar lakosság egészségügyi mutatói messze a 

legrosszabbak az európai régióban.

”A tanulóifjúság fizikai állapota - értve ezen a nem teljesen egyértelmű 

kifejezésen az egyszerűség kedvéért a növekedés, érés kiegyensúlyozott voltát, az 

aktuális kondíciót, egészségszintet, ellenállóképességet és fizikai teljesítőképességet 

- számos vizsgálat tanúsága szerint és a rendelkezésre álló nemzetközi 

összehasonlító adatok alapján nem éri el az elvárható színvonalat.

A vizsgálatok nagy része a 6-18 éves tanulóifjúságot érinti, de igen lényegesek 

az egyetemi főiskolai hallgatókra vonatkozó adatok, illetve különösen nyomatékosan 

a katonai szolgálatra alkalmatlanok illetve a nem teljesen alkalmasak aránya.

Az ifjúság szomatikus nevelésének hiányosságai és a felnőtt lakosság egészségi 

állapota között összefüggés van. A mozgáshiány illetve a mozgásszegénység 

alattomos kóroki tényezők, amelyek évtizedek alatt fejtik ki kedvezőtlen hatásukat, 

összefüggésben más kóros tényezőkkel. ”1

A bemutatott kedvezőtlen tendencia ellen egyik legjobb preventív módszer a 

testmozgás, a sportolás beiktatása az ember mindennapi tevékenységébe, vagyis az 

életmódot ennek figyelembe vételével kell kialakítani.

Ez az egyszerűnek látszó megoldás azonban csak hosszú és hatékony nevelési 

folyamat révén alakítható ki, amelyben meghatározó szerepe van az iskolának, a 

családnak és a kortárs csoportoknak, mint lényeges szocializációs színtereknek.

E tényezők közül most kiemelem az iskolát. Az itt uralkodó állapotokat jól 

érzékelteti Takács Ferenc egyik tanulmányában:” Iskolarendszerünk, így az iskolai
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testnevelés is a 80-as évtizedre olyan súlyos helyzetbe került, hogy valódi funkcióját 

képtelen ellátni. Ez nem más, mint a legfőbb termelőerő és egyben a nemzeti vagyon 

leglényegesebb elemének az ember - a fiatalság - testi szellemi erejének, 

egészségének a megőrzése.

Iskolai testnevelésünk tartalmilag korszerűtlen, eszköz- és létesítmény

ellátottságban a fejletlen országok szintjén stagnál, szubjektív oldala a pedagógus 

egyre képzetlenebb, főleg az alsó tagozatban, ahol pedig a legfontosabb lenne a 

kvalifikált munka”2.

A szomatikus nevelés helyzete a közoktatásban

Az utóbbi években megjelent tanulmányok és a gyakorlati tapasztalatok 

negatív képet mutatnak.. 1985-ben Budapesten e témakörben tartott konferencián 

tényként állapították meg, hogy az alsó tagozatban a testnevelés órák 60 %- át nem 

tartják meg.

Zsolnai a szomatikus nevelés mostoha körülményeinek egyik okaként az elégtelen 

társadalmi nyomást nevezi meg.

Ugyanakkor az utóbbi években a szabad iskolaválasztás és az alacsony 

gyermeklétszám miatt az iskolák különféle programokkal "csábítják" a szülőket, 

hogy a gyerekeket az adott iskolába írassák be. Ilyen "csaléteknek" szánják a 

sportprogramokat is. Ez azt bizonyítja, hogy a társadalom oldaláról az igény és így a 

nyomás is növekszik.

Összességében a problémát a szomatikus nevelés elméleti koncepciójának és 

gyakorlati megvalósításának a diszharmóniája okozza.

Valóban a 6-10 éves kor az ember nevelési folyamatának legérzékenyebb 

szakasza mind a kognitív, mind a szomatikus képességek és készségek fejlesztése 1 2 3

1 Frenkl Róbert :Iskolai szomatikus nevelés. /A Testnevelési Főiskola közleményei 1988 2.szám./
2 Takács Ferenc: Iskolai testnevelésünk a szociolűgia tükrében. /Magyar Testnevelési Egyetem közleményei 1991. 2.

szám/
3 Zsolnai József - Zsolnai László: Mi a baj a pedagógiával ?/ Bp.Tankönyvkiadó 1988./
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területén, valamint a pozitív életmódminták kialakításában is. Ebben az 

életszakaszban a fejlesztés kulcsembere a tanító.

A szomatikus nevelés helyzete a tanítóképzésben

Habár a képzés struktúrája folyamatosan változik, új modellek lépnek be a 

rendszerbe, de nagyon kevés vállalja a szomatikus nevelés lehetőségeinek a 

kiszélesítését.

Az 1975-ben bevezetett szakkollégiumi modell adta eddig a testnevelés számára a 

legtöbb lehetőséget, de a hallgatóknak csak kis számát érintette.

Az alternatív pedagógiák megjelenése a közoktatásban változások iránti kihívást 

jelent a pedagógusképzésben is, amelyek esetleg a szomatikus nevelés ügyét is 

előbbre lendíthetik. Példaként említhetem a képességfejlesztő felsőoktatási 

akciókutatást Jászberényben és Sárospatakon.(Ez a képzési modell is csak kevés 

hallgatót érintett.)

Objektív tényezők:

a. ) A főiskola óra- és vizsgaterve, valamint az órarend a hallgatók testkultúrából 

való részesedését, valamint a szabadidejét is markánsan meghatározzák

Heti átlagban 34-35 óra adódik, ami azt jelenti, hogy hallgatóink reggel 8-tól délután 

4 óráig az órarend szerinti órákon vannak.

b. ) A tantárgyak - műveltségi területek- sokféleségéből adódó tantárgyözön, ami a 3 

éves képzésnél 37 tantárgyat jelent, ám ehhez hozzáadódnak még a különböző 

speciális képzési területek és szakok tantárgyai is.

E tantárgyözön közepett szerepel a testnevelés is félévenként heti 2 órában. A 

negyedik félévben ez az óraszám +1 órával még emelkedik és a félév kollokviummal 

zárul. Tehát ebben a négy félévben kellene felkészíteni a hallgatókat a testnevelés 

tantárgy oktatására, de biztosítani kellene az egészségük fenntartásához szükséges 

mozgásmennyiséget is. Természetesen e kettő együtt nem valósítható meg, hisz ez a 

lehetőség az egyik megvalósítására is kevés.

Oldal - 3



c.) A hallgatói létszám az utóbbi években állandóan emelkedik. A tanulócsoportok 

létszáma 30 fölé emelkedett, ami nem mondható ideálisnak a létesítményeink 

befogadóképessége és a képzés hatékonysága szempontjából sem.

Szubjektív tényezők:

A hallgatók előképzettsége a testnevelés és a sport területén nagyon hiányos. Az 

általános és középiskolai testnevelési tantervekben előírt alapsportágak 

mozgásanyagát nem ismerik, motoros képességeik is alacsony szinten vannak. A 

bemeneti szűrést az alkalmassági vizsga biztosítja, amely csupán azt nézi, hogy a 

jelölt képezhető-e?

Itt visszautalnék a bevezetőben említett szerzők megállapításaira az ifjúság 

szomatikus nevelésének sanyarú helyzetét illetően, valamint a tanítók 

képzetlenségére vonatkozóan.

Az általános iskolákra vonatkozó vizsgálat eredményeiből

Önkitöltő kérdőíven4 nyitott és zárt kérdésekre adott válaszok alapján kaptam 

képet az általános iskolák alsó tagozatos osztályainak helyzetéről, amelyet végzős 

hallgatóinktól kértem az 1994 februári egyhónapos összefüggő tanítási gyakorlatuk 

után. 70 végzős hallgatótól kaptam vissza értékelhető kérdőíveket, amely 70 iskolát 

jelent és az alábbi értékelések az ő véleményeik alapján történtek.

A hallgatók többsége (64%) városi iskolában tanított és csak a többi (36%) 

községi vagy falusi iskolában. Véleményük szerint a felmért iskolák taneszközökkel * 1

4 Kérdőív az összefóggő tanítási gyakorlat tapasztalatairól
1. Milyen településen tanított (város, község, falu)?
2. Az adott iskola véleménye szerint taneszközökkel jól, közepesen vagy rosszul ellátott? (Húzza alá a megfelelő választ 
és röviden indokolja is!)
3. Az adott iskolában 1-4. osztályban milyen programmal oktatnak?
4. Az 1-4. osztályban van-e tantárgycsoportos oktatás?
5. Az adott iskola rendelkezik-e tornateremmel vagy más sportolásra alkalmas létesítményekkel?
6. Ha nincsenek sportlétesítmények akkor hol és hogyan oldják meg a testnevelés oktatását?
7. Az 5. kérdésnél felsorolt létesítményeket az alsó tagozatos gyerekek használhatják-e? (Írja le a gyakoriságot is!)
8. A testnevelést az 1-4. osztályban az osztálytanítók, testnevelés szakkollégiumot végzett tanító vagy szaktanár oktatja?
9. Mennyi a testnevelés órarendben biztosított heti óraszáma?
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közepesen ellátottak, az oktatási programok közül a legtöbb iskolában a 78-as 

hagyományos tantervet használják, de nem "tiszta " formában, hanem keverik más 

alternatív módszerekkel is egy-egy tantárgyra vonatkoztatva. Így az alternatív 

programok is jelen vannak a közoktatás gyakorlatában. * 5

A tantárgycsoportos oktatás helyzetét fontosnak tartottam. Annál is inkább, 

mert kíváncsi voltam arra, hogy az 1975 óta a képzésben jelen levő szakkollégiumi 

rendszer, ill. a közeljövőben bevezetésre tervezett műveltségi területek szerint 

differenciált modellek alapján képzett hallgatók ezzel a képzési többlettel a 

közoktatásban kellenek-e?

A mintegy 50%-os arányú igen válaszok alapján megállapítható, hogy a 

tantárgycsoportos oktatás jelen van a közoktatás gyakorlatában az alsó tagozatban.A 

szakos tanárok száma kevés és leginkább az idegen nyelvek oktatására vonatkozik.

Az iskolák többsége (65) rendelkezik tornateremmel. Közülük 13 azonban 

csak tornaszoba volt.De található 1 csarnok és 3 kondicionáló terem és2 futófolyosó 

is. A szabadtéri létesítmények tekintetében rosszabb a helyzet, mert 26 sportudvar és 

1 teniszpálya van, a többi iskola udvara a spotmozgásra nem igazán alkalmas.

A létesítmények használatának a kérdése is fontos tényező, mert eddigi 

gyakorlati tapasztalatok alapján az alsó tagozat csak akkor jut be , ha a felsőbb 

osztályoknak éppen nincs órája. A válaszok alapján az derült ki, hogy 33 iskolában 

minden órát, 29-ben csak részben (heti 1 vagy két órát) és 3 iskolában egy órát sem 

tudnak megfelelő helyen tartani.

A testnevelés tanításában az alsó tagozatban igen sok variáció létezik. az első- 

és második osztályban a legtöbb helyen (sokszor még a testnevelés tagozatos 

iskolákban is) az osztálytanító tanítja, arányuk a felmért iskolákban 73 %. A 

harmadik- és negyedik osztályokban a testnevelés szakkollégiumot végzett tanítók 

aránya 27%, de vannak szakos testneveelőtanárok is.

10. Az alsó tagozatban megtartják-e a testnevelés órákat? (Írja le tapasztalatait és a véleményét is!)
5 Tolnainé-féle, Zsolnai NYIK programja és a Romankovics-féle módszer is.
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A kapott eredményekből azt a következtetést vonhatom le, hogy az alsó 

tagozatban a testnevelés oktatásában igen nagy arányt képviselnek a tanítók. Ezért 

szakemberként kell őket kezelni és ezt a nézetet a képzés területén is érvényesíteni 

kell, ami azt jelenti, hogy a képzés területén a szomatikus nevelést kiemelten kell 

kezelni.

A testnevelés heti óraszáma az órarendben a következőképen alakult.

Minden nap 16 iskola 

Heti 4 óra 9 "

Heti 3 óra 33 "

Heti 2 óra 1 "

ciklusonként 2+3 11 "

A válaszok alapján tehát a heti 3 óra 50%-ot képvisel, de igen magas a napi 

illetve a heti 4 óra aránya is, e két kategória a 36%-ot adja.

A fent ismertetett kérdések és a kapott válaszok a testnevelés helyzetének 

objektív oldalát mutatják, amelyekből pozitív irányú tendencia állapítható meg a 

lehetőségeket figyelembe véve a korábbi évekhez viszonyítva. A lehetőségek 

megragadása, kiaknázása azonban mindig a szubjektív oldalon, azaz a pedagóguson 

múlik.

Az utolsó kérdésre adott válaszok szerint 58 esetben megtartják a 

testnevelésórákat, 7 esetben alkalmanként, 1 esetben pedig nem. Az igen válaszok 

80% feletti aránya a bevezetőben említett 1985 -ös 40%-al összevetve, 10 év 

távlatában erősen pozitív irányú elmozdulás tapasztalható.

Hallgatóink értékítéletei
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A problémáról szintén kérdőíves módszerrel tájékozódtam abból a 

megállapításból kiindulva, hogy: Az emberek értékítéletei saját partikuláris életük 

szempontjából determináltak.”6

Másrészt kíváncsi voltam, hogy a testnevelés tantárgy egyik fő célkitűzése a 

testmozgás iránti igény kialakítása, beépítése a napi tevékenységrendszerbe hogyan 

valósult meg? Hiszen ezek a tanítójelöltek már 12 évig a közoktatásban "tanulták" 

ezt a tantárgyat is.

1993 szeptemberében a hallgatói létszámnak megfelelő 506 db kérdőívből az 

értékelés időpontjáig visszakaptam 300-at, ebből 20-at férfi hallgatók töltöttek ki, 

amelyet külön értékeltem. Az alább ismertetett adatok 280 tanítóképzős hallgatónő 

véleményét, ítéleteit tartalmazzák.

A vizsgált hallgatók szabadidő eltöltésének módozatairól 1. sz tábla ad képet. 

Ennek alapján szomorú látni, hogy az I. évfolyam 34,6 %-a, a II. évf. 34,1 %-a meg 

sem említi a sporttevékenységet, mint kedvenc időtöltést. Kicsit biztató, hogy a III. 

évfolyamnál ez az arány csak 17,6 %. Bíztató az is, hogy a sportot 1. és 2. helyen 

rangsorolók aránya is növekszik az évfolyamok emelkedésével.

Helyezés I. évf. 

%

II. évf.

%

III. évf

%

1 10,4 15,2 15,6

2 11,1 11,7 21,5

3 15,9 9,4 21,5

4 15,2 17,6 11,7

5-6 11,1 11,7 11,7

0. 34,6 34,1 17,6

1. tábla

6 Takács Ferenc: A testnevelés és életmód szociológiai megközelítése./A Testnevelési Főiskola közleményei 1989. 3. 
szám Melléklet/
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A következő kérdéseink a hallgatók ítéleteire és viszonyulásaikra 

vonatkoznak, melyről a 2. sz. tábla ad képet. Lehangoló, hogy az I. évfolyam 46,5 

%-a nem végez szabadidejében semmi sporttevékenységet és helyesnek is tartja ezt. 

Tehát az attitűdök pozitív irányba történő változtatása területén is van bőven 

tennivalónk.

I. évf. 

%

II. évf.

%

III. évf. 

%

1. Sportol és 

jónak tartja 16,6 44,7 27,4

2. Sportol, de 

nem tartja jónak 4,8 10,6 27,4

3. Nem sportol 

és nem is tartja 

jónak

27,7 24,7 23,5

4. Nem sportol 

és így tartja 

helyesnek

46,5 20 21,5

2. tábla

A sportolásra való késztetések válaszait elemezve (3. tábla) meglepődtem, 

mert azt gondoltam, hogy az iskolának nagyobb a szerepe. Az is kiderült, hogy a 

tanároktól kapott ösztönzés többségében a középiskolából ered, lényegesen kevesebb 7

7 Értékelési szempontok: 1. Szabadidejében sportol , ezt helyesnek tartja és nem akar változtatni azon.

2. Szabadidejében sportol, de változtatni akar, mert kevésnek tartja a mozgást.

3. Nem mozog ugyan, de nem tartja ezt helyesnek és változtatni szeretne.

4. Nem mozog, de helyesnek tartja ezt az állapotot és nem is akar ezen változtatni.
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az általános iskolából eredő. Ezt azzal tudom magyarázni, hogy a tanár képzettsége a 

szabadidős tevékenységek motiválásában is meghatározó. Ez is a képzés 

hatékonyságának emelése mellett szól.

Magas a barátoktól eredő késztetések aránya is, míg az élsportolókat említők 

száma elenyésző, a 280-ból három. Ebből arra is következtethetünk, hogy ennek a 

korosztálynak nincs igazán "ideálja". Illetve ezek saját csoportjukból adódnak, amit a 

barátoktól kapott késztetések magas aránya is bizonyít.

Motivációs bázis I. évfolyam II. évfolyam _III. évfolyam_

Család 12,5% 24,7% 23,5%

Iskola 17,3% 30,5% 37,2%

Barátok 28,4% 32,9% 19,6%

Önmaga 25,8% 34,1% 19,6%

3. tábla

A szomatikus nevelés hatékonyságának emelésének lehetséges módjai

Az új képzési modellek által erre több lehetőség adódik. Ilyen megoldás volt a 

közoktatásban már alternatív programként szereplő ÉKP számára tanítókat képző 

képességfejlesztő tanítóképzési modell.

A képzési kísérletben résztvevő hallgatói csoport több lehetőséget kapott a 

testnevelés területén. Az órarendben heti 3 óra szerepelt, amit kiscsoportos 

bontásban lehetett oktatni. Ezt a csoportot 3 éven keresztül oktattam és így 

lehetőségem nyílt a motoros képességek longitudinális vizsgálatára és

összehasonlítására hagyományos képzési struktúrában résztvevő társaikéval.

Itt meg kell említenem, hogy a beírt mozgásos tevékenységet csak akkor minősítettem sportolásnak, ha legalább heti két alkalommal 
végezték. Az élettani értéke még nyilván így is kétséges, de mint értékrendi tényező legalább már szerepel.
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A motoros képességek és mozgáskészségek vizsgálatáról

A három éves képzési idő alatt három alkalommal tudtam teljes körű felmérést 

végezni.8

A kísérleti csoport három mérésének 400 m-es síkfutásban mutatott 

teljesítményeit és a főiskola testnevelési szakkollégiumot végző női hallgatóinak 

felmérései eredményei a 4. sz. táblán láthatók.9

1988 1989 1991

átlag 90,2 78 80

4. tábla

Az eredmények gyenge kiindulási szintről évről évre lefelé 

tendálnak. Ennél a képességfaktornál teljesítményjavulás csak széles aerob bázissal 

rendelkező egyéneknél intenzív speciális felkészítéssel érhető el, ami a 

tanítóképzésben nem megvalósítható. Így az eredmény nem meglepő.

Gyorsasági teljesítményeket mérő próbák közül a 100 m-es síkfutás a 

mozgásgyorsaság mérésére szolgál. A gyorsasági teljesítményekben nagy szerepe 

van a gyorserőnek, az izmok finom szerkezetének, az idegrendszer szabályozó 

tevékenységének, amely, az erőkifejtések optimális nagyságának, ismétlődésének és 

koordináltságának szabályozásában játszik szerepet. A mérésének eredményei az 5. 

táblán láthatók.

1988 1989 1991

átlag 17,9 mp 17,4 mp 18,5 mp

8 Az elsőt 1988 őszén az I. félévben. Ez a kiinduló szint. A másodikat 1989 őszén a III. félévben, - a harmadikat 1991 
tavaszán a VI. félévben (az V. félév anyaga az úszás oktatása volt, az órákon uszodába jártunk)
9 Nádori László (szerk.) : Sportképességek mérése Bp. Sport, 1989.
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5. tábla

A kísérleti csoport kiindulási szintje gyenge, a második mérésnél javulás 

mutatkozik, a harmadik mérés teljesítményei romlanak és a kiindulási szint alá 

esnek.

A második mérésnél regisztrált teljesítménynövekedést meglepődve 

tapasztaltam, hiszen a mozgásgyorsaság ebben a korban már csak speciális edzéssel 

és nehezen fejleszthető. A jobb eredményt a gyakorlások által biztosított 

mozgástanulással, a koordináltabb mozgás kialakulásával tudom magyarázni. A 

mozgástanulási képesség 18 éves korban még szenzibilis szakaszban van.

A 60 m-es síkfutás teljesítményeinek összetevői ( a mozgásgyorsaság, a 

gyorsulási képesség és a reagálási képesség) arra utalnak, hogy ezeknek a 

faktoroknak a fejlesztése 18 éves kor felett már csak speciális edzésingerekkel érhető 

el, ami nem az iskolai testnevelés feladata. A szenzitív szakasz már 18 éves kor előtt 

lezárult.

Az erőt, erőkifejtéseket mérő próbák

Az erőgyakorlatok közül helyből hármasugrásban három felmérés eredményei 

évről-évre csökkennek. A kétkezes tömöttlabdadobás hátra (3 kg-os labdával) 

átlagteljesítményei a kiindulási szinthez viszonyítva szintén csökkennek.

Összegezve a fentebb ismertetett motoros képességvizsgálatok eredményeit 

megállapítható, hogy a hallgatók teljesítményei gyenge kategóriába sorolhatók. A 

fejlesztés szempontjából a legkedvezőbb időszak lezárult. A kiindulási szinthez 

viszonyítva folyamatos a visszaesés:

- az anaerob állóképességet mérő 400 m-es síkfutásnál,
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- az idegrendszer funkciói által nagymértékben meghatározott gyorsasági 

teljesítménynél a 60 m-es síkfutásnál,

- a gyorsasági erőt igénylő mozgásoknál, mint a helyből hármasugrás és a 

kétkezes tömöttlabdadobás hátra.

Az összeállított felmérési anyagban azonban található néhány próba, 

amelyeknél nem ilyen lehangoló az eredmény, mert javulás mutatkozik. Ide sorolható 

néhány ismert teszt, amelyek az ún. alaperő mérését segítik.10

Összegezve a motoros képességfelmérő próbák eredményeit megállapítható, 

hogy az erőkifejtéseken alapuló bizonyos próbák, amelyek az egyes izomcsoportok 

kontraktilitását mérik (karhajlítás és -nyújtás mellső fekvőtámaszban, 

hanyattfekvésből törzsemelések, kötélmászás) valamint a légzési és keringési 

funkciókat mérő Cooper-tesztnél még viszonylag kevés inger hatására is javulhatnak 

az eredmények még ennél a korosztálynál is.

Végezetül megpróbálok választ adni a feltett kérdésekre az ismertetett empirikus 

vizsgálatok és a kísérleti csoport oktatása folyamán szerzett tapasztalataim alapján.

- A közoktatásban a szomatikus nevelés ügye a feltárt helyzet alapján pozitív 

irányba mozdul. A társadalmi nyomás erősödött, aminek külső jeleként említhetjük 

az utóbbi években felépült sok sportlétesítményt is.

- A tanítójelöltek értékítéleteinek és sportbeli jártasságának pozitív irányú 

fejlesztése fontos feladat és bebizonyosodott hogy nem is lehetetlen. A megadó 

pesszimista szemléletet el kell vetni (mit akarunk már 18 év felett?)

A fejlesztő, hatékonyabb képzésnek azonban ára van !

A Jászberényi Tanítóképző főiskolán végzett empirikus vizsgálatok alapján a 

következő megállapításokat és ajánlásokat írhatom:

10 "Alaperő az a sokoldalú hatáskiváltással létrejött képesség, amelynek birtokában az egyén alapvető mozgásokban életkorának 
megfelelő erőkifejtésre képes." (Ozsváth F.)
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Változtatni kellene a szegényes létesítményhelyzeten, hogy:

a. ) a hallgatók leendő munkájuk elősegítése érdekében többfélébb,

színesebb foglalkoztatási mintát kapjanak,

b. ) a jobb feltételek a pozitívabb hozzáállást is elősegíthetik.

Életmódcentrikus, kondicionáló jellegű foglalkozásokat kell tartani.

Szabadidejében az fog mozgásos tevékenységeket végezni, illetve az tudja

tanítani is ezeket aki valamilyen szinten tud is mozogni. Ezért:

a. ) az alapvető mozgástechnikákat meg kell tanítani

b. ) a motoros képességek szintjét emelni kell.

A vizsgálatok eredményei azt mutatják, hogy mindkettőben lehetséges az előrelépés, 

ha csekély mértékben is. Ehhez azonban emelni kell a mozgásmennyiség időtartamát, 

hogy az élettani küszöbértéket átlépjük, illetve legyen idő az alkalmazásra is. Ezt a 

heti óraszám emelésével és a szabadidőben végzett mozgásos tevékenységek 

kiszélesítésével lehet elérni. Az óraszám emelését félve írom le, mert a főiskola óra- 

és vizsgaterve már így is túlzsúfolt. Más lehetőséget azonban nem találok, mert ennél 

a tárgynál az előrelépés csak folyamatos tevékenykedés által lehetséges, de szükség 

van az állandó hibajavításra, korrekcióra is.

Az értékítéletek, attitűdök alakítása, pozitív irányú elmozdítása is nagyon 

fontos feladat. Az iskolában a foglalkozásokat vezető tanár motiváló hatása nagyon 

lényeges. Minél szélesebb körben tevékenykedtető testnevelési foglalkozásokat kell 

tartani. Tudatosan nem órát írtam, mert a kötött, merev órakereteket is fel kell 

lazítani. Természetesen az élettanilag fontos dolgokat be kell iktatni, pl. a megfelelő 

bemelegítés, lazítás stb.

Nagyon lényeges még, hogy legyenek megfelelő követelmények, értékelések. 

A kísérleti csoporttal végzett három éves munka után bizonyossá vált, hogy a 

félévenként gyakorlati jeggyel való értékelés is lehet motiváló hatású. (A 

hagyományos képzésben tanulóknál a félévek zárása aláírással történik.)
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Az általános iskolák alsó tagozatában az idei tanévben kezdeményezett 

mindennapos testmozgás megoldásához szükség van minél több sportot szerető 

tanítóra. Ezért reménykedem, hogy a közeljövőben az ismert problémák minél előbb 

illetékes helyen is felszínre kerülnek és a képzés területén - a képző intézményekben 

- pozitív irányú elmozdulás lesz a szomatikus nevelés területén is.

Oldal - 14



H o r t in é  B a th ó  E d i t

TÍZÉVES A BARKÓCA EGYÜTTES

A barkóca  (Sorbus terminális) eredetileg olyan fa nevét jelöli, amely főleg tölgyesekben, 

de ma már inkább csak arborétumokban fordul elő. Szórt állású levelei karéjosak, ehető 

gyümölcse, csokorban álló, rőtbarna bogyókból áll. Ha valaki napjainkban a barkóca szót hallja, 

nem feltétlen az említett növényre gondol, hanem arra a lelkes j ászberényi gyermek 

néptáncegyüttesre, amely immáron 10 év óta ezt a nevet viseli. Egy karéjban, vagyis csoportban 

sok kis apró gyermek, talán mindössze ennyi a hasonlóság a névadó fa és a csoport között, de ez 

mégis tökéletesen kifejezi a lényeget.

A B arkóca  G yerm ek  N ép táncegyü ttes  1987 októberében alakult, a Jászság Népi Együttes 

utánpótlás csoportjaként. A felnőtt csoport kezdettől fogva gondoskodott a táncos utánpótlásról, 

amely biztosította folyamatos működését. Ilyen csoport volt az 1970-es években a G alagonya  

E gyüttes, Mihályi Gábor és Bathó Edit vezetésével, valamint a B ercsényi Úti Á lta lá n o s  Isko la  

tánccsoportja , Szűcs Béla és Koczka Erzsébet irányításával. Az 1980-as években Balla Zoltán és 

Fejér Erika vezettek gyermekcsoportokat, akik élve a szakma kínálta lehetőségekkel, hamarosan 

Budapestre költöztek. S ekkor, a vezető nélkül maradt csoportokból, valamint új jelentkezőkből 

alapította meg H á ja s  T ibor  és a hét év távollét után a táncmozgalomba visszatérő H o rtin é  B a thó  

E d it a Barkóca Gyermek Néptáncegyüttest. A csoport munkája nagy lendülettel indult, amit mi sem 

bizonyít jobban, mint hogy két év múlva már Ankarába utaztak, egy nemzetközi gyermektánc 

fesztiválra. Ez a 17 napos út igen merész vállalkozás volt, tudták mindannyian, de meg kellett 

próbálniuk és szerencsére minden remekül sikerült. Az első nemzetközi fesztivál sikere jól 

összekovácsolta a csoportot, s ez az összetartás jellemző rájuk ma is. 1989 novemberében H ájas  

T ibor  megvált az együttestől, mivel a salgótarjáni N ó g rá d  Táncegyüttes művészeti vezetője lett. 

Ekkor a fiúk tanítását S in ka  G yu la  vette át, aki négy esztendeig dolgozott a gyerekekkel. Közben 

számos új koreográfia született, amelyekkel nagy sikereket arattak idehaza és külföldön egyaránt. 

1993 augusztusában S in ka  G yu la  elköltözött Jászberényből, s oktatói munkáját B ó d i Tam ás vette 

át, akivel ismét új korszak kezdődött az együttes életében. Ezt az időszakot a nehezebb fajsúlyú 

koreográfiák fémjelzik, amelyek igen nagy sikert arattak az országos gyermektáncfesztiválokon 

(Szekszárd, Gyöngyös) és a külföldi vendégszerepléseken (Conselve, Izmír). 1995 szeptemberében 

B ód i Tam ás  a Budapest Táncegyüttes főállású táncosa lett, így búcsút mondott a Barkóca 

Együttesnek. Ekkor a fiúk oktatására, az együttes egyik régi táncosa, K uli Z so lt vállalkozott, aki 

igen könnyedén beilleszkedett az új feladatkörbe, s lelkesen tanította a Barkócákat. Amikor 1996 

szeptemberében őt is elszólította a tanulás, munkáját szintén az együttes egyik régi táncosa, D udás  

D á n ie l folytatta, aki fiatal kora ellenére kiváló pedagógiai érzékkel rendelkezett. A csoportban 

készítette el első koreográfiáját, a "Székestánc"-ot, amely igazi közönségsiker lett. Sajnos azonban 

1997 augusztusában ő is elbúcsúzott csoporttól, mivel tanulmányai Nyíregyházára szólították. A



művészeti munka ennek ellenére nem torpant meg, hiszen időközben B ó d i Tamás, az együttes 

korábbi férfi oktatója visszaköltözött Jászberénybe, s így B athó  E d itte l ismét együtt tanítják a 

táncoslábú Barkócákat.

A Barkóca Együttes megalakulásától kezdve nagy létszámmal dolgozik. Átlagosan 45-50 

fő táncol egyszerre, de nem ritka az 55-60 fős létszám sem. A gyerekek 7-8 éves korukban 

kezdenek el táncolni az együttesben, majd 16 éves korukban felkerülnek az Ifjúsági csoportba, 

később pedig a Jászság Népi Együttesbe. Ily módon folyamatosan biztosított a felnőtt csoport 

utánpótlása. Természetesen a Barkóca Együttes is mindig gondoskodik a saját utánpótlásáról. Az új 

tagok rendszerint szeptemberben érkeznek, főként a törzsiskolából, a Széke ly  M ih á ly  Á lta lá n o s  

Isko la  zenei tagozatáról, de vannak táncosok a Bercsényi úti, a Bajcsy-Zsilinszky és a 

Nagyboldogasszony Katolikus Általános Iskolából, sőt a Jászság településeiről is: 

Jászjákóhalmáról, Jászfényszaruból, Jánoshidáról, Alattyánról és Portelekről.

Az együttes fő célja, hogy tagjaival megismertesse a magyar néptánckincs legszebb dalait, 

táncait és a hozzájuk fűződő szokásokat, hagyományokat, ezáltal mindannyiuk számára hasznos 

időtöltést, a fellépések révén pedig maradandó sikerélményt biztosítson. A sikerért azonban 

keményen meg kell dolgozniuk. Az együttesbeli munka rendkívül sok gyakorlást, fegyelmet és 

nagy kitartást követel a gyerekektől, amelyet bizony nem mindig könnyű teljesíteni. A rendszeres 

és fegyelmezett munkának köszönhető azonban, hogy a táncos gyerekek komoly állóképességre és 

alkalmazkodó készségre tesznek szert, amelyet haszonnal kamatoztathatnak mindennapi életükben 

is.

A csoportnak évente 25-30 fellépése van a Jászságban, a megyében és az ország 

különböző városaiban. Rendszeresen részt vesznek országos gyermektánc fesztiválokon 

(Debrecen, Szekszárd, Gyöngyös, Jászkisér), amelyeken igen szépen szerepelnek. Különösen nagy 

sikert arattak 1996-ban, a gyöngyösi fesztiválon. Bemutatott koreográfiáik közül a "Dél-alföldi 

táncok", annyira elnyerte a zsűri tetszését, hogy meghívást kaptak az Országos Gyermektánc 

Antológiára, az Erkel Színházba. A gyermek táncfesztiválok nem kimondottan verseny jellegűek, 

így helyezések sincsenek, de a legjobb koreográfiák meghívást kapnak a Táncantológiára, a 

magyar gyermektánc mozgalom legmagasabb fórumára. Nagy eredménynek tekinthető az is, hogy 

10 éves fennállásuk alatt 7 alkalommal vettek részt külföldi fesztiválokon illetve 

vendégszerepléseken. A külföldi fesztiválok mindig komoly feladatot állítanak az együttes elé, 

hiszen ott Magyarországot és szűkebb régiójukat, a Jászságot képviselik, tehát a tőlük elvárható 

legmagasabb színvonalon kell teljesíteniük. Ezen kívül az egyes útvonalak viszontagságai bizony 

nem kis mértékben teszik próbára a táncosok és a kísérők alkalmazkodási képességét, de talán 

sokszor ezek a nehézségek kovácsolják még szorosabbra közösségüket.

A Barkóca Együttes közismert összetartó, jó  közösségéről. A próbákon és fellépéseken túl 

is nagyon sokat vannak együtt. Minden évben tartanak egyhetes edzőtábort a Bükkben fekvő 

Nagyvisnyón, ahol a következő év programjaira készülnek fel. Együtt ünneplik meg a karácsonyt, s 

együtt köszöntik a farsangot, mókás maszkabáljukon. 1991. január 18-án még egy disznótoros 

vacsorára is sor került a Víz utcában, ahol 100 főre terítettek. A történet még 1990 júniusában



kezdődött, amikor a Lovasnapok rendezvényén fellépő Barkócások megfogták a malacfogó 

verseny malackáját. A kismalacot az egyik szülő segítségével felnevelték, s annak szomorú torára 

került sor az említett januári napon. Az összetartást és a jó  közösséget mutatja az is, hogy a 

Barkóca egykori táncosai, akik már a Jászság Népi Együttesben táncolnak, szívesen járnak vissza a 

különböző rendezvényekre, segítkeznek a fellépéseken és néhányan az oktatói munkából is 

kiveszik a részüket.

A Barkóca Együttest a Folklór Kulturális Közalapítvány működteti, de művészeti 

munkáját számos intézmény, vállalat, KFT és magánszemély támogatja. Különösen példaértékű a 

szülők odaadó segítsége, amely kezdettől fogva érezhető az együttesben. A táncosok szülei 

mindent megtesznek a szakmai munka segítése és a közösségi élet formálása érdekében, s mind e 

közben maguk is közösséggé formálódtak, akik szívesen töltik együtt az időt, s vesznek részt a 

különböző programokban.

A Barkóca Együttes életében eltelt 10 év, sok munkával és programmal, sok izgalommal 

és örömmel. Hírnevet szereztek maguknak és bekerültek a magyar gyermek néptáncmozgalom 

élvonalába.

Boldog születésnapot Barkócák!

A BARKÓCA EGYÜTTES TAGJAI 
1987-1997-ig

Lányok:
Abellache Linda 
Abellache Mirjam 
Antal Édua 
Antal Rita 
Balla Beatrix 
Bathó Ágnes 
Bárczi Ágnes 
Bene Judit 
Benke Petra 
Berényi Andrea 
Berényi Ágnes 
Bernhardt Nóra 
Bíró Anita 
Bojtos Mónika 
Botos Henriett 
Bujdosó Csilla 
Bujdosó Noémi 
Buschmann Éva 
Bús Petra 
Czigány Renáta 
Czigány Vanda 
Cseh Mónika 
Cserta Adrienn 
Cserta Nikolett 
Csépán Rozália 
Csikó Boglárka 
Csikó Márta 
Csík Henrietta 
Csík Judit 
Csík Katalin



Demény Ágnes 
Demény Mária 
Dudás Dóra 
Ézsiás Eszter 
Farkas Izabella 
Fábián Katalin 
Fejes Ágnes 
Fiala Erika 
Fülöp Alida 
Gaál Tímea 
Gál Szilvia 
Gorácz Éva 
Hanuszek Rita 
Harmath Dorottya 
Havrán Bettina 
Hájas Anita 
Horti Brigitta 
Illés Andrea 
Inges Éva 
Járomi Henriett 
Járomi Tímea 
Joósz Diána 
Joósz Viktória 
Kasnya Nikolett 
Kasza Boglárka 
Káplár Emese 
Kátai Katalin 
Kátai Tünde 
Kertész Éva 
Kirják Gabriella 
Kisnémeth Zsófia 
Kispál Enikő 
Kiss Zsuzsanna 
Kocza Tímea 
Kocsis Eszter 
Koha Nikolett 
Koncsik Ágnes 
Konkoly Éva 
Kotány Rozália 
Kovács Anikó 
Kovács Edina 
Kovács Emese 
Kovács Mónika 
Kovács Rita 
Kövér Anikó 
Kövér Erika 
Kövér Katalin 
Kraft Nikolett 
Krupa Erika 
Kuli Dorottya 
Lagzi-Kovács Judit 
Lányi Hajnalka 
Lékó Erzsébet 
Ludasi Andrea 
Ludasi Piroska 
Lukácsi Ildikó 
Magyar Adrienn 
Muhari Anita 
Muhari Éva 
Nagy Ágnes 
Nagy Erzsébet 
Nagy Éva 
Nagy Ilona 
Nagy Katalin 
Nagy Krisztina 
Nagy Lilla



Nagy Szilvia 
Nagypál Andrea 
Nagypál Éva 
Nádudvari Fatima 
Németh Erzsébet 
Oláh Judit 
Oláh Melitta 
Ötvös Krisztina 
Pap Nikolett 
Pataki Eszter 
Pesti Krisztina 
Pesti Petronella 
Pénzes Regina 
Pénzes Tímea 
Pintér Glória 
Pivárcsik Erzsébet 
Pivárcsik Gabriella 
Rápolthy Dóra 
Rápolthy Lívia 
Sas Anikó 
Sas Szilvia 
Sas Veronika 
Sánta Adrienn 
Sápi Anita 
Sápi Eszter 
Sárközi Dóra 
Sebestyén Nóra 
Sisa Ildikó 
Szabó Anita 
Szalai Mária 
Szarvas Mónika 
Szikszai Anita 
Szilva Eszter 
Szöllősi Szilvia 
Taczmann Tünde 
Tajti Diána 
Tamás Ildikó 
Tarkó Vanda 
Török Nikolett 
Vaprezsán Krisztina 
Vaprezsán Viktória 
Varga Zsuzsanna 
Vass Andrea 
Váczi Katalin 
Velkei Kitti 
Vereb Bernadett 
Veres Zsanett 
Versegi Tímea 
Virág Lilla

Fiúk:
Antal Gábor 
Baranyi Dániel 
Bathó László 
Bedécs Dániel 
Botka Bálint 
Bódi Gábor 
Bugyi Norbert 
Burka Krisztián 
Csősz Tamás 
Csősz Viktor 
Deli Gergő 
Dudás Bence 
Dudás Dániel



Éles Gábor 
Ézsiás Lénárd 
Fábián Péter 
Ferreira Gábor 
Félegyházi Tamás 
Fodor Zsolt 
Gorácz József 
GömöriGábor 
Hájas Norbert 
Hájas Sándor 
Hegedűs Tamás 
Hering Tamás 
Horti István 
Ikládi Roland 
Inges Zoltán 
Káplár Csanád 
Kása József 
Kátai József 
Kertész Ottó 
Kirják György 
Kocza László 
Kotány János 
Kovács Kornél 
Kovács Viktor 
Kovács Zoltán 
Kövér József 
Kövér Tamás 
Kuli Zsolt 
Lányi László 
Madarasi Attila 
Madarasi Gábor 
Maszlag József 
Maszlag Róbert 
Menyhárt Gyula 
Mizsei Gábor 
Mizsei Tamás 
Molnár Péter 
Mosonyi Ádám 
Muhari János 
Muhoray András 
Nagy Péter 
Nyúl Milán 
Oltvölgyi Tamás 
Pap Milán 
Parti Jenő 
Pócz Richárd 
Rácz Attila 
Sas Roland 
Sápi Béla 
Sebestyén László 
Sisa Gábor 
Sós János 
Szabó István 
Szabó Zsolt 
Szívós József 
Tamás Dávid 
Tóth Attila 
Török Szilárd 
Velei Dániel

AZ EGYÜTTES KOREOGRÁFIÁI 
1987-1997-ig

Falvay Károly: Auton tutora



Novák Ferenc: Somogyi kanásztánc
Tímár Sándor: Tardonai karikázó
Tímár Sándor: Sárközi ugrós és karikázó
Kökény Erzsébet: Kalocsai leánytánc
Hájas Tibor - Bathó Edit: Dudálás és ugrós
Sinka Gyula - Bathó Edit: Szatmári táncok
Sinka Gyula - Bathó Edit: Rábaközi táncok
Sinka Gyula - Bathó Edit: Moldvai táncok
Sinka Gyula - Bathó Edit: Dél-alföldi páros
Sinka Gyula- Bathó Edit: Táncok Ördöngősfüzesről
Sebő Ferenc - Tímár Sándor: Jászsági táncok
Bódi Tamás - Bathó Edit: Moldvai táncok
Bathó Edit: Haja gyöngye, gyöngye...(jászsági gyermekjátékok)
Bódi Tamás - Bathó Edit: Somogyi táncok
Bódi Tamás-Bathó Edit: Táncok Ördöngősfüzesről (felújítás)
Bódi Tamás- Bathó Edit: Jobbágytelki táncok
Bódi Tamás-Bathó Edit-Kuli Zsolt: Dél-alföldi táncok
Bódi Tamás-Bathó Edit: Felsö-Tiszavidéki táncok
Bathó Edit: Párnástánc
Dudás Dániel: Székestánc

AZ EGYÜTTES KÜLFÖLDI ÚTJAI

1989. április 13-29-ig - Ankara, Isztambul (Törökország) 
1991. augusztus 22-25-ig - Conselve (Olaszország)
1993. április 24-31 -ig - Edirne (Törökország)
1994. szeptember 1 -4-ig - Conselve (Olaszország)
1995. április 15-25-ig - Izmir (Törökország)
1996. április 7-l8-ig - Tarsus (Törökország)
1997. május 7-l3-ig - Vechta (Németország)
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Fábiánné, Kocsis Lenke

JÁSZSÁGI PEDAGÓGIAI MŰHELY

A pedagógiai paradigmaváltás térségünk oktatási-nevelési 

intézményeiben is elkezdődött. A plurális pedagógiai valóság, az iskolai 

autonómia és a pedagógiai szabadság értékei több - eddig is jól működő - 

óvodát és iskolát erősítettek meg helyzetükben, segítettek hozzá a markáns 

önálló arculat megformálásához. Ugyanakkor felerősödött az intézmények 

polarizálódása is: elbizonytalanodás, kapkodó változtatgatás, mozaikszerűség és 

minőségi romlás is bekövetkezett a közoktatási intézmények egy részében 

Soktényezős folyamatok ezek, de kikerülhetetlenül érintik az intézmények 

professzionáltságát, pedagógiai kulturáltságának színvonalát.

Egyre világosabbá válik: baj, ha az oktatásügy felső szintjén nincs 

világos távlati elképzelés, irányítási koncepció, de legalább ekkora baj, ha helyi 

szinten sincs!

Ez új kihívásokat jelent az oktatási-nevelési intézményekkel szemben. Új 

szemléletre, új ismeretekre, új képességekre van szükségük, melyekbe éppúgy 

beletartozik a stratégia, a pedagógiai program, a helyi tanterv kidolgozása, 

mint az intézmény imázsának formálása, a marketingtevékenység, a minőség és 

gazdálkodás menedzselése, az érdekegyeztetési feladatok ellátása stb. 

Mindezek nélkül nehezen lehet a mikrotársadalmi igényeknek megfelelő, a 

pedagógiai alternatívák közül jól választó, minőségelvű intézményt működtetni. 

Szükség van tehát térségünkben egy olyan szakmai fórumra,ahol a 

műhelymunka sokszínű metodikája és munkaformája segíti a közoktatási 

intézményeket e feladatok korszerű ellátásában.
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Előzmények, eddigi tevékenységek:

Egyfajta pedagógiai egymásra figyelés, együttműködés, közös

programszervezés kialakult térségünkben már régebben is. A Magyar 

Pedagógiai Társaság megyei szervezete, a Tanítóképző Főiskola által szervezett 

szakmai fórumok, tanácskozások, a megyei Pedagógiai Intézet által

működtetett továbbképzési alkalmak stb. lehetőséget teremtettek bizonyos 

szintű kapcsolatok kialakítására. Ezek azonban inkább "felülről jövő" 

kezdeményezések voltak, s inkább eseti rendezvények. Az iskolák, óvodák a 

működő szakfelügyeleti rendszer által bőven hozzájutottak a pedagógiai 

cselekvést meghatározó "előírásokhoz", feladatokhoz, programokhoz, így nem 

is nagyon egymásra figyeltek, inkább a "feljebbvalókra".

Amióta az iskolák autonómiája, pedagógiai szabadsága, az önállóan

megválasztott és kidolgozott programok időszaka eljött, fontossá vált - a 

mikrokörnyezeti igények feltérképezése mellett - az egymásra figyelés, hiszen 

versenytársakká is váltak az intézmények. Egyre többször fogalmazódott meg az 

igény - "alulról jövő" kezdeményként - egy-egy pedagógiai alternatíva, egy-egy 

újszerű iskolaszervezési modell stb. közös megismerésére és megvitatására (pl. 

Waldorf óvoda és iskola; a 8 osztályos gimnázium; a drámapedagógia iskolai 

alkalmazása; a pedagógiai programok elkészítésének módja, konfliktuskezelés 

stb.), s egymás pedagógiai programjával való megismerkedésre is (Pl. az 

egyházi iskolák, az alapítványi óvodák sajátos értékrendje és 

követelményrendszere stb.)

Ezek a programok igen jó lehetőségeket biztosítottak arra, hogy keressük 

helyünket a pedagógiai pluralizmus színes palettáján: keressük régióinkban is a 

látszólag különbözőben az azonosat, a látszólag azonosban a különbözőt. 

Stratégiai helyzetüket érezve különösen az intézmények vezetésében részt vevő
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kollégák szorgalmazták a közös szemléletformáló, eligazodást nyújtó, 

cselekvési programokat kínáló összejöveteleket, s ők fogalmazták meg a 

műhellyé szerveződés szakmai, területi igényét is. Ez a szakmai műhely fogná 

össze azokat tanácskozásokat, szakmai összejöveteleket, tréningeket, fejlesztő 

pedagógiai tevékenységeket, amelyek a helyi fejlesztések pedagógiai - 

pszichológiai - metodikai kérdéseit állítják középpontba.

Eddigi együttműködésünk eredményének tekinthető az is, hogy egyes 

óvodák és általános iskolák elkészítették bemutatkozó program-füzeteiket ill. 

ezek rövidített szórólapjait is, - jól használva a szülők tájékoztatására és egymás 

informálására. Az iskolák többsége képviseltette magát NAT-ismertető- 

megvitató foglalkozásainkon, s tankönyvkiállítások, tankönyvelemzések és viták 

segítették az egyes nevelőket vásárlási döntéseik meghozatalában.

Rövid- és hosszú távú terveink:

A / Legsürgetőbb tennivalónknak tartjuk a "Jászsági Pedagógiai Műhely" 

közös tevékenységeit valódi műhelymunkává formálni. A helyi rádió és kábel 

tv, valamint az általunk létrehozott Pedagógiai Hírlevél által felkínálni a régió 

közoktatási intézményeinek azokat a szervezeti formákat, szakmai fórumokat, 

együttműködési alkalmakat, melyek segítik az intézményeket

• a belső innovációs és önmegvalósító erők feltárásában.

• az önálló intézményi arculat megteremtésében,

• a pedagógiai program elkészítésében, a helyi nevelési rendszerbe 

való beillesztésében,

• a NAT alapján a helyi tantervek elkészítésében,

• színes, újszerű és hatékony iskolai programok, rendezvények 

megvalósításában.
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B/ Hosszabb távon szemléletváltást szeretnénk elérni az alábbi 

területeken:

• legyen természetes az alternatívákban létezés gyakorlata ;

• alakuljon ki - e szakmai műhelymunka hatására is! - az eltérő 

pedagógiai programok közötti dialógus, mely folyamatosan formálja 

a toleráns iskolaügyet, egymás megértő elfogadását, a másként 

gondolkodók tiszteletben tartását.

C/ Szeretnénk hozzájárulni az önerőből megújuló intézmények 

vezetésének a szakmai erősítéséhez. Így pl. segítséget adni

• a változásigény mindenkori érzékelésére és kielégítésére,

• a hosszú távú oktatási és nevelési programok készítéséhez,

• a pedagógiai folyamatok elemzéséhez, az eredmények értékeléséhez,

• s ahhoz, hogy tudja (merje és akarja) támogatni újító pedagógusait ill.

az új

projekteket;

• s legyen bevált metodikája szupervíziós feladatok ellátására.

Munkakapcsolataink:

A Jászsági Pedagógiai Műhely szorosan kötődik a régió pedagógiai 

intézményeihez. Boros Dezső, a Gyakorló Általános Iskola igazgatója, 

alpolgármester a megalakulás óta támogatta kezdeményezésünket, részt vett 

rendezvényeinken A Tanítóképző Főiskola legtöbb tanszéke képviselteteti 

magát programjainkon, több oktató folyamatosan vagy időlegesen programot 

vezet egy-egy munkacsoportban.(Pl. gyakorlóiskolai szakvezetők felkészítése a 

gyermek- és tevékenységközpontú metodikákra). Szabados Lajos főigazgató

helyettes felvállalta a helyi pedagógiai programok és tantervek menedzselését.
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A neveléstudományi tanszék munkatársai szakmai bemutatókat és vitákat 

tartanak a különböző iskolai alternatívákról, fejlesztő pedagógiai irányzatokról, 

a gyermekközpontú pedagógiák értékvilágáról stb.

A megyei Pedagógiai Intézet segítségével műhelymunkánk nyitódik más 

földrajzi régiók irányába is. Szeretnénk felújított formában nyaranta közösen 

megrendezni az egykor sikeresen működő Tanítók Nyári Akadémiáját.

Megyei kapcsolatainkon túl jó munkakapcsolat alakult ki az OKI 

Iskolafejlesztési Központjával, az ELTE és a KLTE pedagógiai és pszichológiai 

tanszékeivel. Az ENCORE Konfliktuspedagógiai Alapítvány és Egyesület révén 

több európai tanácskozásra juthattunk el, s jönnek hozzánk évente egy-egy hetes 

szakmai továbbképzés tartására Londonból és Stockholmból is elismert 

pedagógiai szakemberek.

Szervezeti formák

Mivel a közoktatás több szintjén, több problémakörében és több 

intézménytípusában vagyunk jelen műhelymunkánkkal, a tevékenységi körök is 

igen gazdag szervezeti formákban működnek. A nagyobb létszámot aktivizáló 

tanácskozások, fórumok, akadémiai rendezvények, szakmai viták mellett 

kedveltek a kisebb csoportokban zajló tréningek, metodikai ”ötelet-börzék”, 

játszóházi foglalkozások, drámapedagógiai táborok, fejlesztő pedagógiai 

műhelyek, kézműves körök stb. Ezeknek a foglalkozásoknak nemcsak az a nagy 

erénye, hogy a Jászság több településéről vesznek részt ezen pedagógusok, 

hanem az is, hogy az óvodától a felsőoktatásig képviselik a kisgyermekkori 

fejlesztés elméleti és gyakorlati problémaköreit a nevelők.

A tanetervfejlesztő - programíró - taneszközkészítő munkacsoport is 

hatékonyan működik, ha kis létszámú csoport is. Sajátos színfoltot jelent a 

szervezeti formák körében a ”Tanszéki beszélgetések” műfaja: klub formában, 

kötetlen bemutatkozó lehetőséget kínálnak a Jászság terültén működő óvodák,
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iskolák képviselőinek sajátos, egyedi programjaik bemutatására és 

megvitatására, egy-egy innovációs eredmény ismertetésére. S mivel ez a 

rendezvény a Jászberényi Tanítóképző Főiskola Neveléstudományi Tanszékén 

zajlik, tanítójelölt hallgatók is csatlakozhatnak ehhez a műhelymunkához.

Első eredményeink

A pedagógiai kultúra megújításában, a regionális hatások erősítésében az alábbi 

programok voltak a legjelentősebbek:

• Az idegen-nyelv tanításának helyzete a Jászságban. Első 

„szembenézés” régiónkban a rendszerváltás utáni nyelvtanítási 

feltételekkel, igényekkel s a legalapvetőbb mennyiségi és minőségi 

jellemzőkkel. (Sörös Gertrúd vizsgálatai.)

• A gyermekközpontú pedagógiai szemlélet és gyakorlat alakítása 

érdekében több szinten is programalkotó tényezővé vált a 

reformpedagógiával és az alternatív pedagógiákkal való ismerkedés.

A főiskolán kiadott könyvünk (Fábián: Gyakorlati gyerrmekismeret - 

1996) segíthette a pedagógusokat a korszerű gyermektani - pedológiai - 

látásmódjuk megerősítésében.

• Az értékközvetítő és képességfejlesztő iskolai modellt a Jászság több 

iskolájában (így a Gyakorló Általános Iskolában is) évek óta sikeresen 

alkalmazzák. Itt vált egyre fontosabb napi „kényszerré” az iskola belső 

erőire támaszkodó, a professzionális pedagógiai kultúra értékeit 

megvalósító iskolai önértékelési - önelemzési - önfejlesztési 

folyamatok tudatos formálása. Ehhez kívánt segítséget nyújtani az 

ÉKP-s szaktanácsadói munkaszerepre felkészítő tanfolyam - s hozzá 

írásos szakanyag készítése -, mely magas részvételi aránya miatt is 

sikert jelentettek a Jászsági Pedagógiai Műhely számára.
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Különösen hasznosnak bizonyultak:

- az iskolalátogatások és komplex elemzések,

- a bemutató foglalkozások és értékelések,

- a képességfejlesztő tréningek és a

- tanterv- és taneszközfejlesztő foglalkozások.

• A gyermek- és ifjúságvédelmi tevékenység segítése érdekében az elsődleges 

megelőzés, a primér prevenció megerősítése volt a célunk, különös 

tekintettel a Jászságban élő állami gondozottakra. A „Nevelőszülők Klubja” 

rendezvényeit kiterjesztettük a régió egészére, s az alábbi foglalkozás

formákat működtettük eredményesen:

- tanácsadás

- szülői hatékonyság növelése

- hagyomány- és szokás-építés

- élmény- és tevékenységközpontú programok. (Pl. Jászsági

Játszókörök)

Legnagyobb sikere a „Rólunk szól a mese” című játszóházi 

foglalkozásnak, a „Gyalogolni jó !” túra-sorozatnak és a „Karácsonyváró 

vigasságok” elnevezésű ünnepi előkészületeknek volt.

• A fejlesztő pedagógiai továbbképzések, gyakorlati foglalkozások iránt 

folyamatosan intenzíven érdeklődnek kollégáink. Nagy erénye e 

foglakozásoknak az interdiszciplináris problémakezelés mellett a komplex 

teamek működtetése is.

• A főiskolánkon folyó szociálpedagógiai képzést regionális érdekek hívták 

életre, így ez a képzési terület is igen jó lehetőséget kínált fel a Jászságban 

lévő gyakorlati terepül szolgáló intézmények és tereptanárok 

együttműködésére. A tereptanárok képzése, a gyakorlatokhoz kapcsolódó 

szupervíziós tevékenység sajátos színt jelent a műhely munkájában.
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• A drámapedagógiai műhely - Jászfényszarun lévő központjával - évek óta 

jelentős szervezője a pedagógiai közéletnek. Erősen kapcsolódva a 

pedagógusképzés- és továbbképzés regionális rendszeréhez - Nyári 

Akadémiák, Lámpások Találkozója, Bakancsosok Tábora stb. - sokat tesz a 

korszerű pedagógiai kultúra terjesztéséért, meggyökereztetéséért. A NAT 

„dráma - tánc - báb” műveltségi területéhez való felkészülésben számíthatunk 

a segítségükre.

• A tanterv- és taneszközkészítő tevékenység sajátos „egyoldalúságot” mutatott

az elmúlt évben. Míg az előző időszakban több újszerű tankönyv, 

munkafüzet, feladattár készült kollégáink egyéni ill. csoportos

tevékenységével, addig most a fő erőket mindenki helyi pedagógiai 

programok és helyi tantervi elképzelések kidolgozására mozgósította. Sok 

értékes elgondolás, résztanulmány született már, de vannak iskoláink, ahol 

bátortalanul, nagy kivárásokkal folyik ez a tevékenység. (S mivel a 

pedagógiai műhelyben folyó munka önkéntességen alapul, a segítséget 

globálisan felajánljuk, de az iskolák autonómiáját nem szeretnénk megsérteni 

a munkájuk iránti túlzó érdeklődéssel.)

A taneszközkészítő kollégák érdeklődése a számítógépes felhasználás 

irányába fordult. Többen „kacérkodnak” a multimédia hasznosításával, oktatási 

CD-ROM-ok készítésével. A Jászsági Pedagógiai Műhely keretében a 

közlekedés fejlődéséhez készült már CD, de a szakanyagok megvannak már - 

egyelőre videoszalagon - a „Jászság kulturális élete” c. oktatási anyag CD-re 

viteléhez - s későbbi INTERNETre való telepítéshez.

• Az integrált - inkluzív - nevelés iránti érdeklődés régiónkban egyre 

erőteljesebb. Kettős szálon találkoznak az igények: részben a 

kistelepüléseken élő, gyógyító nevelésre szoruló gyermekek iskoláztatási 

gyakorlata (itt már „valódi” integrációs helyzetben együtt tanulnak ép
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értelmű társaikkal),- sajnos e sajátos pedagógiai problémákra fel nem 

készített pedagógusokkal; - másrészt tanszékünk egy UNESCO által 

szervezett EU programhoz kapcsolódva ismerkedik az integrált nevelés új 

elméleti és gyakorlati kérdéseivel, s kapcsolatot épített ki a régió több 

iskolájával e téren.

• Az ENCORE Konfliktuspedagógiai Egyesületnek sok tagja van a 

Jászságban, ezért ezt a témakört kiemelten szerepeltettük programjainkon. 

(Szinte mindegyikhez szervesen is illeszkedett.) Mind a szociális tanulásban 

betöltött szerepe, mind a mentálhigiénés hatásai miatt beépítettük a NAT- 

ismertető ill. felkészítő tanácskozások kiscsoportos foglalkozásaiba. Az 

„Emberismeret” műveltségi tömb anyagához illesztve sikerült a konfliktusok 

„természetrajzát”, kreatív megközelítését valamint a konfliktuskezelő 

stratégiá-kat és technikákat elméleti és gyakorlati vonatkozásaiban is 

bemutatni.

• MKM pályázatára vizsgálatok végzése a Jászságban.

ÖSSZEGZÉS

A Jászsági Pedagógiai Műhely megalakulása, rövid működése beváltotta 

a hozzáfűzött reményeket. Inspiráló, programalkotó, segítő-támogató stb. 

tevékenysége elindított egy olyan regionális pedagógiai együttműködést, 

melynek szellemi feltételei - ha szétszórtan is - már megvoltak, de e pályázati 

program hatására mindennapos valósággá váltak. Tehát: megalakultunk és 

működünk. Túlzás lenne azt állítani, hogy minden szakterületen egyenlő 

intenzitással és egyenlő szervezettséggel, de mindenütt őszinte együttműködési 

vággyal és tenniakarással.



Kárpáti Zoltánné

A SÁROS ANDRÁS KÖZALAPÍTVÁNY MUNKÁJÁRÓL

Jászberény város Képviselő-testülete 1991. február 20-án a 17/1991. (II. 10.) sz. 

határozatával döntést hozott a Sáros András Alapítvány létesítéséről, amelyhez egyúttal 

500000 Ft-ot biztosított. A Cégbíróság 1991. március 8-án vette nyívántartásba az alapítványt.

Az alapító okírat szerint az alapítvány a kiemelkedő kulturális, tudományos és 

művészeti alkotótevékenységet, valamint kulturális, tudományos, művészeti rendezvényeket 

és kiadványokat támogat. További hangsúlyozott célja a város hírnevét öregbítő, kiemelkedő 

művelődési és tudományos tevékenységet végzők - egyének és közösségek - anyagi 

ösztönzése, elismerése, valamint a nemzetközi kapcsolatok elősegítése.

Az alapítvány 1997-től közalapítványként működik, munkáját a kuratórium irányítja, 

melynek elnöke: Németh Pál mérnök (Budapest). Tagjai: Balog János nyugalmazott igazgató, 

Faragó László nyugalmazott igazgató, Magyar Levente polgármester jászberényiek, Paksy 

Gábor épitész, Sáros András Miklós grafikus és Szücsné Biró Éva titkárságvezető budapesti 

lakosok. A titkári teendőket e sorok írója látja el, a kuratórium mellett háromtagú ellenőrző 

bizottság is működik.

Az alapítvány működése 1991-ben szinte csak a pénzügyi források feltárására 

korlátozódott, akkoriban a lehetséges szponzorok sokaságát keresték meg és kérték fel az 

iménti célok támogatása érdekében.

Az alapítvány 1992 májusában a város önkormányzatával és a Jász Múzeummal 

közösen rendezte meg Sáros András festőművész emlékkiállítását, és erre az alkalomra 

jelentetett meg egy, a művész munkásságáról készített monográfiát. Ugyanakkor 16 db-os 

jászberényi képeslapsorozatot adott ki egy Sáros András festményeiből és régi jászberényi 

képeslapok. Ezek a képeslapok azóta is megvásárolhatók, a befolyt összegek pedig az 

alapítványt gyarapítják.

1993-ban kibővült az alapítvány tevékenysége, a benyújtott szépszámú igény 

elbírálásán és támogatásán kívül kulturális pályázatokat hírdetett, melyek többsége jászberényi 

vonatkozású kiadványok megírását ill. kiadását segítette.

1995-ben az alapítvány volt a Jászok Világtalálkozójának egyik kezdeményezője, 

utóbb pedig fő támogatója is volt. A következő évben a különféle művészeti csoportok, 

kiadványok megjelentetésének ösztönzése mellett a Jászberényi Nyár 96-os nagytemplomi



hangversenyének szponzorálása volt a legjelentősebb akció. Hasonlóképpen támogatta a 

Jászberényi Nyár 97 operaestjének megrendezését is.

Az előző évben három pályázati felhívást tett közzé az alapítvány, melyből „ 

Jászberény XX. Századi képzőművészeti életének feldolgozása” és „ Az én Jászberényem” 

fotópályázatot középiskolások részére írta ki, a „Javaslatok Jászberény kulturális életének 

fejlesztésére” esetében viszont szélesebb résztvevői körre számított.

A közalapítvány legfőbb támogatója Jászberény város Képviselő-testülete és a Lehel 

Elektrolux Kft. Úgy gondolom, hogy az alapítvány - híven eredeti célkitűzéseihez - 

hézagpótló szerepet tölt be a tudomány és a kultúra támogatása terén, ugyanakkor 

folyamatosan szüksége van szponzorok és az önkormányzat hathatós anyagi támogatására is.



Hortiné Bathó Edit

A VÁROSVÉDŐ ÉS SZÉPÍTŐ EGYESÜLET TÍZ ÉVE

Az 1980-as évek második felében bontakozott ki országszerte az a 
széleskörű mozgalom, amely a természetes és épített környezet védelmét tűzte 
zászlajára. Egymás után alakultak meg az egyesületek, körök, amelyek elindítója 
és pártfogója sok helyen a Hazafias Népfront volt. Jászberényben is a Népfront 
kezdeményezte és szorgalmazta a városvédő munka beindítását. 1987. november 
10-én zsúfolásig megtelt az egykori Jászkürt fogadó nagyterme (akkor a Hazafias 
Népfront Székháza ) ,amikor a jelenlévő lelkes, lokálpatrióták megalakították a 
Városvédő és Szépítő Egyesületet. Azóta 10 év telt el, s az egyesület kitartó és 
példaértékű munkájával, valamint maradandó alkotásaival beírta nevét a város 
történetébe.

Az egyesületet kezdettől fogva az a cél vezérelte, hogy lehetőségeihez 
mérten, mindent megtegyen Jászberény történelmi, építészeti, természeti 
értékeinek védelmében, s hozzájáruljanak lakóhelyük szépítéséhez, fejlesztéséhez. 
Az egyesület munkáját l5 tagú vezetőség és 3 tagú ellenőrző bizottság irányítja.
Az elnöki tisztséget alakulástól 1990 őszéig Novotni Jánosné, l991 április 19-től 
pedig Bolla János látja el. A titkári teendőket kezdetben Hajnal Béla, 1989 
őszétől Hortiné, Bathó Edit végzi. A gazdasági ügyeket kezdetben Deme Erzsébet, 
1991 tavaszától Bányai Zoltánné, 1994-től pedig Szabó Béla intézi. Az egyesület 
működési helye, kezdettől fogva, a Jász Múzeum.

Az egyesület sokrétű tevékenységei közül, különösen kiemelkedő az 
értékmentő és megőrző munka, amelynek egyik legszebb bizonyítéka az 1988-ban 
a Fehértói temetőben létrehozott Védett temetőkert. A mintegy 1400 m2-nyi védett 
területen, esztétikus és gondozott környezetben találjuk városunk egykori neves, 
fontos tisztséget betöltő polgárainak (jászkapitányok, írók, tanítók, görög 
kereskedők, 48-as honvédek ) szépmívű síremlékeit. A védett temetőkert szép 
példája a múltbeli emlékek megőrzésének és elődeink tiszteletének.

Az egyesület a város majd minden temetőjében dolgozott már az eltelt 10 
év alatt. 1992 májusában a Szent Imre temetőben állítottak fel egy fakeresztet, az 
ott nyugvó kb. 350 II. világháborús katona emlékére. Ezzel megakadályozták, 
hogy a katonák jeltelen, rég elfeledett sírjait újra parcellázzák és hírük, nevük 
mindörökre a feledés homályába vesszen. A kereszt körüli II. világháborús 
emlékkert kialakítása jelenleg folyamatban van.

1992-ben az Új temetőben Pintér Mihály igen erősen megrongált kriptáját 
állították helyre, s még ugyanez év július 17-én, a temető búcsúján be is 
szenteltették a régi szépségében visszaállított kriptát.1994 nyarán az egyesület 
tagjai a Liska József Erősáramú Szakközépiskola diákjaival és tanáraival közösen 
a Zsidó temetőben végeztek gaztalanító és rendezési munkát.

Az egyesület rendszeresen részt vesz a város különböző tereinek 
csinosításában, rendezésében is. Ennek érdekében ezidáig 54 szépformájú, 
öntöttvas vázú ülőpadot helyeztek el tereinken. A padok, mintegy követendő 
példaként maguk után vonták a további esztétikus utcabútorok ( kandelláberek, 
szemétgyűjtők ) kihelyezését.

Kezdettől fogva szívügyüknek tekintik a város egykori kútjainak 
helyreállítását is. E téren első munkájuk a Dózsa György úti - hosszú évek óta nem



funkcionáló - egykori artézi kút helyreállítása és működőképessé tétele volt. Ezt 
követően határozták el a régi ún. "Szűzlány kútja" helyett, egy új ivókút felállítását 
a főtéren. Több éves gyűjtő (bronz- és rézhulladék ) és szervező munka után 1995 
júliusára, a Jászok világtalálkozójára, a Redemptio 250 éves évfordulójára 
elkészült az új szoborkút, amelyet Korsós lány kútjának neveztek el és a főtéren, 
a Déryné Művelődési Központ előtti, ízlésesen kialakított parkban helyezték el. A 
nagyhorderejű munkát a Város Önkormányzatának, illetve néhány nagyüzem, 
vállalat közös anyagi támogatásával sikerült megvalósítani. A kút tetején álló, 
bájos bronz leányalak alkotója, a jászfényszarui születésű Zilahy Zoltán. A kutat 
1995. augusztus 11-én, a Város- és Faluvédők XIV. Országos Találkozója 
keretében, Ráday Mihály, országosan közismert városvédő adta át Jászberény 
közönségének. A szoborkút azóta nemcsak a város egyik legszebb 
látványosságává vált, de frissítő vizet is ad a járókelőknek, hogy szomjukat 
csillapíthassák.

A Városvédő Egyesület 1990 februárjában rendezte meg először, a múlt 
század báli hagyományait felelevenítő Jász bálját, amely azóta is nagy 
érdeklődésnek örvend. A bál kezdettől fogva jótékony célú, tiszta bevételét 
mindig a város szépítésére fordítják. A bál sikerét, nemcsak a rendkívül nagy 
érdeklődés bizonyítja, hanem az is, hogy számos más bál szervezői merítettek már 
ötleteket a jász bálról.

Az egyesület működése alatt igen sokat tett a város neves szülöttei 
emlékének megőrzésében is. 1990 májusában hozták létre a Bajcsy-Zsilinszky Úti 
Általános Iskola udvarán a Vásárhelyi-emlékkertet, l99l novemberében viszont 
Vásárhelyi-emlékplakettet alapítottak, amelyet minden évben két olyan személy 
vagy közösség kaphat meg, akik sokat tettek a természetes vagy épített környezet 
védelméért, illetve tudományos kutató és feldolgozó munkát végeztek. Az 
emlékplakettet és a vele járó pénzjutalmat, minden év májusában, a Vásárhelyi 
István emlékünnepség keretében adják át.

Ugyancsak az egyesület nevéhez fűződik Déryné Széppataki Róza 
emlékének felelevenítése is. 1990-től, minden év szeptemberében egy szép 
ünnepség keretében emlékeznek meg városunk nagy szülöttéről, a magyar 
színjátszás úttörőjéről. Ekkor adják át a Déryné Művelődési Központtal közösen 
alapított Déryné-emlékplakettet, azoknak a személyeknek (minden évben két 
főnek), akik a színjátszás, az ének és hangszeres zene, valamint a táncművészet 
terén kiemelkedő előadói, oktatói vagy menedzselői munkát végeztek a Jászság 
területén.

Az egyesület minden évben megemlékezik március 15-ről, s koszorút 
helyeznek el a 48-as honvédek sírjánál, október 6-ról, az aradi vértanúk napjáról, 
valamint november 1-ről, amikor gyertyát gyújtanak a Védett temetőkertben és az 
általuk gondozott egyéb síroknál. Nagy gondot fordítanak közösségi életük 
ápolására is. Rendszeresen szerveznek helyi (Zagyva túra, Hajta-túra ) és távolabbi 
kirándulásokat (Csongrád, Galgamente, Miskolc, Zemplén, Bükk ). 1994-ben 
baráti kapcsolatot létesítettek a jászdózsai Honismereti Szakkörrel és azóta jó 
néhány alkalommal dolgoztak már együtt. A vezetőség tagjai igen jó  kapcsolatot 
alakítottak ki más Városvédő Egyesületekkel (Siófok, Nyíregyháza, Cegléd, 
Gyöngyös ), de folyamatos az együttműködésük az országos szövetséggel is. Az 
egyesület titkára, Hortiné, Bathó Edit - akit 1996-ban az országos választmány 
tagjává választottak. -1994 óta rendszeresen részt vesz a szövetség által szervezett 
országos városvédő ifjúsági táborok munkájában. ( Szanticska, Esztergom,



Kehida, Tata ) 1995. augusztus 10-11-l1-én az egyesület volt a házigazdája a 
Város- és Faluvédők XIV. Országos Találkozójának, amely igen remekül sikerült.

Az egyesület kezdettől fogva támogat minden nemes kezdeményezést 
(Jászsági Évkönyv elindítása, Jász Bandérium ruházata, természet-fotó kiállítás, 
Komáromi József utcai játszótér kialakítása, stb. ) 1994 februárjától saját újsággal 
rendelkeznek, amely a "BERÉNYI KÁRMENTŐ" nevet viseli. A városvédő lap 
kezdetben kéthavonta, 1997-től évente 4 alkalommal jelenik meg, 16 oldalon. 
Főszerkesztője, az elindulástól 1996 októberéig Muhoray György volt, jelenleg 
Kiss Erika végzi a szerkesztési teendőket. Az újság nemcsak a helyi lakosok, de az 
országos szövetség elismerését is kivívta.

A városvédők tevékenysége közismert Jászberényben, de a Jászságon 
kívül is, munkájukat sokan támogatják és megbecsülik. Ennek fényes bizonyítéka, 
hogy Jászberény városa 1993. április 3-án PRO URBE - díjjal, a 
Környezetvédelmi és Területfejlesztési Minisztérium 1995 decemberében pedig 
KÓS KÁROLY - díjjal tüntette ki őket.

A VÁROSVÉDŐ ÉS SZÉPITŐ EGYESÜLET TAGJAI 1997-ben

Baranyi Rita 
Baráth Károly 
Baráth Károlyné 
Baráth Lajosné 
Baráth Miklós 
Baráth Miklósné 
Baráth Tibor 
Barta Ágnes 
Barta László 
Bathó András 
Bányai Zoltán 
Bányai Zoltánné 
Bedőné Bakki Katalin 
Bella Ferencné 
Beszteri Éva 
Bojtos József 
Bolla János 
Bolla Jánosné 
Boros Dezső 
Budai László 
Bujdosó Béla 
Bujdosó Béláné 
Czigány István 
Cserta István 
Csirke László 
Csörgő László 
Darázs Melinda 
Dobos László 
Faragó László



Farkas Ferenc 
Felber József 
Gattyán István 
Gergely László 
Goda Zoltán 
Gosztony Ernő 
Haimhoffer András 
Háfra Gergelyné 
Hlavacska Andrásné 
Horti István 
ifj. Horti István 
Hortiné Bathó Edit 
Horváth György 
Ilonka Zoltán 
Jakus Vendel 
Jakus Vendelné 
Jakus Zoltán
Járominé Bolbás Erzsébet 
Kelemen Orsolya 
Kiss Erika
Kockásné Goda Gabriella 
Laczkó József 
Lóczi Béla 
Magyar Levente 
Máté Éva 
Mészáros Mihály 
Mészáros Mihályné 
Miklós István 
Molnár József 
Muhi József 
Muhari Lászlóné 
Muhariné Bolla Ilona 
Nagy András 
Nagy István 
Pecha Bertalan 
Pecha Bertalanné 
Puskásné Suhaj Csilla 
Puskás Tibor 
Puskás Gergely 
Rózsa Lajosné 
Reményfy Eszter 
Reményfy Valéria 
Sas István 
Sas Istvánné 
Sas József 
Sas Veronika 
Sas Timea 
Sápiné Mihály Judit 
Sebők József



Sebők Józsefné 
Simon József 
Sinka Imre 
Sinka Imréné 
Sisa Béla
Streitmann András 
Streitmann Andrásné 
Suba György 
Suba Györgyné 
Sugárné Koncsek Aranka 
Szabó Béla 
Szabó Károly 
Szántai Józsefné 
Szántai Katalin 
Szentesi Mihály 
Szentesiné Tóth Edit 
Telek Béla 
Telek István 
Tiborcz Zoltán I.
Tiborcz Zoltánné 
Tiborcz Zoltán II.
Tóth Ferencné 
Tóthné Muhari Ildikó 
Török Imre
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Erzsébet Kórház 
Jászsági ÁFÉSZ 
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Fodor Dénes

ÁROKSZÁLLÁSNÁL VOLT NAGY VESZEDELEM

„Árokszállásnál volt egy veszedelem...” - idézi a régi-régi, majdnem elfeledett 

eseményt az alábbi dallam szövege, melynek dallamváltozatát már Kájoni János erdélyi 

szerzetes is lejegyezte. (Kájoni János csíksomlyói szerzetes, róla elnevezett kéziratos 

gyűjteménye a Kájoni kódex, 1634-7l.)

Az „árokszállási veszedelmet” Pálóczi Horváth Ádám 1813-as Ötödfélszáz énekek

c. gyűjteménye tartalmazza, melyben igen „becsesnek”, „régi darabnak”, legalább 100 

évesnek említi e dalt. (Énekes poézis. Magyar Helikon. Bp. 1979.)

Kopasz fejedelem címen sorolta be gyűjteményébe:

Azóta - talán még napjainkban is, szöveget és dallamot - nagyon sokan megtalálták, 

gyűjteményeikbe vették, tudományos munkáikban hivatkoztak rá.

A Jászkunság 1973. június-szeptemberi számában Péterffy Ida megemlíti, hogy 

Thaly Kálmán régi magyar vitézi éneknek véli, s hogy a Jászságban és a Nagykunságban 

még 1864-ben is gyakori. Papp Géza a kuruc dalok közé sorolja, Szabolcsi Bence pedig a 

kurucvilág dalairól szólva a magyar barokk zene ismertetőjelei között tartja számon.

Az Ötödfélszáz énekek 1953. évi kiadásában Bartha Dénes és Kiss József szerint 

„ismeretlen eredetű ének töredéke.”

A fenti dallamról Kodály Zoltán megállapítása a legmegalapozottabb számunkra, 

hiszen a Magyar népzene (1976) c. munkájában felfedi e dallam 17. századi világi táncdal 

és egyházi népének változatait és kapcsolatait, majd a Rákóczi-nóta egyik típusának körébe 

sorolja.

A Rákóczi-nóta említett típusa:



Továbbá megállapítja, hogy e típus egyházi és világi dallamváltozatai sokszor egymás 

mellett élnek egyházi és világi szöveggel. Pl. egy 17. századi Chorea világi táncdal és az 

Üdvözlégy Krisztusnak drága szent teste c. vallásos ének. (Hozsanna. Szent István Társulat. 

134.ének. Bp. - A Hozsanna a katolikusok ma is használatos kótás népénekeskönyve.)

Az egykori „veszedelemről” nemcsak éneket költöttek, hanem helyi (árokszállási) mondát 

is, ami a magyar mondakör szerves részévé is vált napjainkra. De mesék is születtek.

Közöttük az árokszállási Jász-Faragó Sándor helyi hagyományokhoz illeszkedő meséje a 

„Kéklepke a Kopasz-domb gyomrában” érdemel nagy figyelmet. (Jász-Faragó Sándor 

meséi. Jász Múzeum, Jászberény. 1996) Leírja, hogy Jászárokszállásról Adács felé tartva a 

sík rónát egy halom töri meg. Ez a Kopasz-domb, s e dombon veszítette el a fejedelem a 

gyémántját, a süvege díszét. A dombot azért nevezték el Kopasz-dombnak, mert a 

fejedelem koponyája olyan kopasz volt, mint egy görögdinnye. (Ő volt állítólag Thököly 

Imre.) A Kéklepkét a dombon lakó gazda fia megtalálta, de el is vesztette, mert a zsebe és a 

csizmája is lyukas volt.

Az országos mondakörből alább közlök egy Thökölyre vonatkozó mondát, 

amelynek tartalma leginkább illik a Kopasz fejedelem c. dal tartalmához, 

mondanivalójához, s mindkettőt elemezve a korabeli hű történelmi környezethez.

„A bujdosásban is száz társzekérrel járt Thököly Imre, de azért gyakran koplalt a népe. Olykor 

egy hónapig is csak kökénnyel, vackorral, vadalmával s ami a legkedvesebb, sült tökkel dédelgették 

magukat a bujdosók.

Ahogy a bujdosók serege menetelt, a hajdúk csak azt várták, hogy erdős helyre érkezzenek. Amikor 

aztán fák közé értek, az út egyik fordulójában Berzédi Dániel kapitány odament egy társzekérbe 

fogott ökörhöz, puskáját erősen az ökör farába ütötte, és ott roppanás nélkül elsütötte. Ahogy az 

ökör ledőlt, ott mindját szöröstül-bőröstül koncolták, és tarisznyába rakták, a galagonya, a kökény 

és a sült tök mellé.



Sőt történt egyszer, hogy magának Thököly fejedelemnek sem volt több, csak három véka lisztje. 

Amikor egy nemesi házhoz bészállott, a lisztet kiadta a sütőmesternek, de erősen meghagyta neki, 

hogy a kenyérre úgy vigyázzon, mint a szeme világára.

A sütőmester hozzáfogott a dagasztáshoz, s amikor elkészült, a kenyeret a kemencébe bévetette. De 

ügyelt erősen, mert látta, hogy az éhes katonák mind arrafelé sündörögnek.

„Hiszen sündöröghettek” - mondta magában a sütőmester, azzal megállott a kemence szájában, és 

onnan el nem mozdult. Innen vigyen el valaki bár egy kenyeret is, ha tud!

No hát a katonák megpróbálták. Addig sündörögtek a kemence körül, míg kitapasztalták, hogy a 

kemence hátsó fala nem más, mint a pitvar kőfala. Akkor már tudták a dolgukat! A kőfalat 

meglyukasztották, és a félig sült kenyereket a lyukon kilopkodták.

Hej, hogy elámult a sütőmester, aki végig hiven őrködött a kemence előtt, amikor a szén között csak 

két kenyeret talált.

Amikor Thököly fejedelem ezt megtudta, annyira haragudott, hogy halálra kereste a tolvajt. De 

hiába kereste, mert a katonák senkire rá nem vallottak.

Nemsokára olyan helyre érkeztek a bujdosók, ahol csordaszámra legelt az ökör, és halmozva állott 

a mezőben a liszt.

Akkor megvallotta Berzédi Dániel, aki bizalmas jó  embere volt Thökölynek:

- Ami igaz, igaz én is ettem az ökörbőrös pecsenyéből és a sületlen kenyérből, de százannyit 

szereztem azóta a fejedelemnek!

Mondta erre Thököly:

- Ezt most már elbeszélhette kegyelmed, de akkor jobb volt elhallgatni. ” (Lengyel Dénes: Magyar 

mondák a török világból és a kuruc korból. Móra K. Bp. 1992.Hermányi Dienes József 

nyomán.)

A Jászok Egyesülete jóvoltából több érdekes, a Jászság múltjával foglalkozó könyv 

jelent meg reprint kiadásban. Fellapozva a törökkorra vonatkozó részeket,megállapítható, 

hogy az utóbbi monda nagyon sok korabeli történelmi tényt tükröz, s ennek alapján 

feltételezhető, hogy a „veszedelem” Thököly Imrével és kiséretével történt meg 

Jászárokszálláson. Ezt megerősíteni látszik a mese- és a mondakör, a helyi hagyomány is.

Thököly Imre ugyanis többször járt a Jászságban. Úgy is mint a török barátja, 

szövetségese, a környék megsarcolója, a török fegyvertársa és a nép pártfogója.



A feljegyzések szerint (A Jász-Kunok története. Gyárfás István. Negyedik kiadás. Jászok 

Egyesülete, 1995.) 21 évesen, 1678.január 19-én Jásziványon keresztül Árokszállásra 

utazott, s ott végbeli katonákat keresett, de nem talált, így hát Jászberénybe ment tovább. 21 

évesen már a felső-magyarországi bujdosók vezére lett, de a Habsburgok száműzöttje is, 

hiszen Likava várából legendás körülmények között megszökött, s a törökkel együtt ellenük 

fordult.

Valóban társzekerekkel járt, mert a hadainak szüksége volt élelemre, s ezt jórészt innen 

szerezte be hol fenyegetéssel, hol védlevelek kiadásával.

Mivel a szultán fegyvertársa volt a Habsburgok ellen, így hát a Jászságban szabad 

mozgást kapott. Tehette, mert a török hosszú ideig nem tudta teljes fennhatósága alatt 

tartani a Jászságot, azaz nem tudta megvédeni sem. Így hát a jászok három oldalról 

várhattak adóbehajtást: Egerből a végváriaktól, Thököly Imrétől és a hatvani-berényi 

töröktől. A vidék vadsága miatt még a török adószedők sem voltak biztonságban.

Thökölyről feljegyezték, hogy igen jeles hadvezér, de sokszor fegyelmezetlen, 

meggondolatlanul vakmerő, hirtelen haragú volt. Visszatérve az utóbb leírt Thököly 

mondára, az látszik valószínűbbnek, hogy a Kopasz fejedelem nem történelmi v. vitézi 

ének töredéke, hanem csak egy katonacsíny utáni esemény megörökítése, ami jól végződött, 

s a részvevői kissé félve, de mosolyogva emlékeznek az egykoron történtekre.

Thököly és közvetlen hívei protestánsok voltak. A történet dallama mégis a 

katolikus énekeskönyvben található. Nyilván, akik költötték, ismert dallamot alkalmaztak. 

Jelen esetben Árokszállás vagy a Jászság népe is lehetett szerző, mert bizonyára a fejdelem 

emlékét büszkeségből is megőrizték, s ápolták immár több évszázadon keresztül.

Valóban, büszkék lehetünk Thököly Imrére, Felső-Magyarország és Erdély egykori 

fejedelmére, aki Magyarország függetlenségére és egyesítésére törekedett, vagyonát és 

életét ennek szentelte.

1705-ben halt meg a törökországi Nikodémiában. Hamvait 1906-ban az örmény 

katolikus temetőből a magyar kormány hazahozatta, s a késmárki evangélikus templomban 

helyzeték örök nyugalomra.

Emlékét a Jászság falvaiban utcanevek őrzik.



Fodor István Ferenc

70 ÉVE ÉPÜLT A VARJASI ISKOLA

Országszerte gombamód nőttek ki az iskolák a magyar földből Klébelsberg Kunó 

kultuszminisztersége idején. Ötezer iskola épült nagyrészt tanyán- azok számára, akik 

messze éltek a városoktól, az addig meglévő iskoláktól. Persze minden rendszer másképp 

magyarázza azóta ezeknek az iskoláknak a létét: a diktatúra idejében úgy mondták, hogy a 

magyar kultúrfölény hangoztatása hozta létre őket. Akárhogy is volt: azok számára épült, 

akiknek nagy része soha nem került volna iskolaközelbe nélkülük. 1927-ben Jászjákóhalma 

határában is két ilyen „Klébi iskola” épült: a varjasi és a kapitányréti.

Felvetődött persze már korábban is - mint Váradi Zoltán megírta „Adatok a 

jászjákóhalmi iskola történetéhez” című munkájában -, hogy a tanyán iskolát kellene 

létesíteni. Már 1908-ban javasolta az iskolaszék, hogy egy iskolai osztályt a tanyán kellene 

felállítani, és értelemszerűen ehhez tanítóra is szükség lenne, mivel 30 iskolaköteles gyerek 

van abban a körzetben. Az iskolaépítés azonban még a községben sem ment könnyen, mint 

az látható, ha a századforduló jegyzőkönyveit végiglapozza az érdeklődő. Közben jött az 

első világháború is, sem pénz, sem tanító nem volt. 1916-ban a minisztérium két tanyai 

iskolát ír elő egy-egy tanteremmel. „Az iskolaszék a fenti rendeletet tisztelettel tudomásul 

veszi, de megvalósítását boldogabb időkre halasztja.”

Végül 1923-ban született meg a döntés, a kivitelező Fazekas Sándor helyi 

építőmester volt. 1927-re épült fel a két tanyasi iskola, az egyik a Kapitányrét nevű 

határrészen, a műút mellett, - félúton a község és Jászapáti között, a másik pedig a 

Varjason: 10 km-re az anyaközségtől és 9 km-re Jászapátitól. A két épület annyiban 

különbözött egymástól, hogy - fekvése miatt - az eleje és hátulja felcserélődött. 

Mindkettőben volt egy nagy tanterem és tanítói lakás: A tanterem kápolnává alakítható volt. 

Kis fatornyában harang szólította a környéken lakó római katolikus híveket. Ahogy Zsíró 

Jánosné, született Terjéki Ágnes - visszaemlékezik: az ő nagybátyja - Terjéki László - adott 

helyet az iskolának, felajánlva földje sarkán egy meglehetős darab területet. Ide előzőleg -



már 1925-ben - útszéli keresztet állított, mely ma is áll. A toronyba ő tetetett harangot is. 

Egyszerű parasztember volt, aki felismerte az idők szavát. Nagylelkű adományát 

emléktáblával jelölték meg az iskola falán.

Noha a későbbi évtizedekben még nagyobb településekről sem készítettek 

képeslapot, az iskola felépülte után ilyen is készült róla: belső felvétel a kápolnával és külső 

fotón: Római Katholikus Népiskola felírattal.

Fennmaradt egy kép: „A varjasi tanyai iskola első esztendejében. 1928. máj.25-én. Vargha 

Imre t.”felirattal a hátán. A csoportkép 39 jó kötésű fiút és lányt ábrázol, középen az első 

tanítóval (térdén lányával), aki kilenc évig, - nyugdíjazásáig tanított itt.

Az ő távozásával olyan időszak következett, amikor tanítók váltották, 

helyettesítették egymást, hiszen jött a háború, a katonaság, a hadifogság. Tanított itt Tóth 

Kelemen József, Faragó Imre, Szécsényi Erzsébet, Béres Béla, Farkas László, Tátrai 

Ferenc. Közülük Szécsényi Erzsébet - aki a szentmártonkátai iskolától ment nyugdíjba, de a 

kaolcsai nővéreknél ma is aktív oktatói munkát folytat Budapesten - a 40-es évek elején 

tanított itt. Rokonsága a környék tanyáin élt, így szinte otthon volt. Gyűjteményében 

megőrzött egy érdekes fotót, mely illusztrálja, hogy töltötte szabadidejét egy tanyasi tanító. 

1941 vagy 42 csapadékos nyarán a közeli Holt-Tarnán ladikáznak. Jobbról ő az első a 

képen, hátul a közeli tanya egyik ifjú lakója: Farkas Bálint evez. Középen a tanítónő két 

vendége, akik számára szervezték a vízi túrát. 1948-ban éppen az említett fiú testvére: 

Farkas Katalin lett az új tanító, aki később már Toró Zoltánné néven is itt élt még egy ideig.

Időközben államosították az iskolát: állami általános iskola lett belőle. 1952-ben új 

tanító került ide: előbb Papp Ilona a községből, 1953-ban pedig Tihanyi Károly a 

szomszédos Jásztelekről.

Az eddig osztatlan nyolc osztály most két négyosztályossá alakult: az alsó négy évet 

Tihanyi Károly, a felső négyet Papp Ilona tanította, aki igazgatója is lett a „kéttanerős” 

iskolának. Ám az idők változtak: az előbb felfejlesztett tanyasi iskola sorsa aztán 

megpecsételődött. Elindult a téeszesítés, a tanyákat körbeszántották, egyre többen 

elindultak a községbe. Amikor Papp Ilona 1959-ben nyugdíjas lett, helyére már nem került 

más: Tihanyi tanító úr vette át a felsőseket is. Addig délelőtt-délután váltották egymást,



most már mind a nyolc osztály délelőtt járt. De a gyerekek száma is megfogyatkozott: 

amikor én hetedikes koromban eljöttem onnét 1962-ben, akkor már talán tízen sem 

maradtak.

Időközben - 1961. december 16-án reggelre - leégett a tető a tanterem feletti részen a 

kémény hibájából. A két tűzoltóautó egyike elakadt a sárban, hóban. A másiknak sikerült a 

viharos szélben megmenteni a tető egy részét. Leégett a torony is, a harang viszont épen 

maradt, ma a templomtoronyban szólal meg időnként. Ekkor számunkra három nappal 

korábban kezdődött a téli szünet, melyben a szülők példás összefogásával használhatóvá 

tették a volt tanítói lakást, így ott még 1964-ig volt tanítás. Tihanyi tanító úr, aki kilenc és 

félévével legtovább tanított itt, 1963-ban került be a belterületi iskolához. Az utolsó tanító 

Szabó Fekete Mária volt, aki ma Jászberényben él. Én akkor már az időközben megnyílt - 

majd két év után megszűnt - jákóhalmi gimnázium tanulója voltam, s a mi segítségünkkel 

bontották le régi iskolánkat 1964 őszén. Ma már csak az említett kereszt jelöli a helyét, és a 

mögötte állt nagy vadkörtefa utódai suttognak régi emlékekről a varjasi szélben. Ma az 

iskola körzetéhez tartozó tanyák közül egy lakott.

Milyen volt ott az élet? Régebben búcsú volt Jézus Szíve tiszteletére, s előbb Kátai 

László művészetpártoló parasztember pajtájában, majd az iskolában készült színpadon 

színelőadások, bálok zajlottak. Eljártak szomszédolni a kapitányréti iskolához, de a 

jásztelki nyári-járási és a jászdózsai nagyhalmi iskolához is.

Lékó Józsefné (az 1928-as csoportkép bal felső sarkában az ő későbbi férje: Lékó 

József áll, aki 1991-ben bekövetkezett halála előtt a honismereti szakkör vezetőhelyettese 

volt) úgy emlékezik: volt úgy, hogy a száj- és körömfájás miatt nem engedélyezték a 

sertéspörköltet. Összefogtak a tanyasiak: vittek tyúkot. Elképzelhető, hogy a különböző 

életkorú tyúkokból milyen vegyes pörkölt lehetett, de a bál nem maradt el. Ilyenkor mi 

előtte összeszedtük a székeket a környező tanyákról: krétával az aljára írtuk, hogy kié, 

vissza már saját maga vitte a rendezvény után mindenki.

Télen hóból dombot építettünk az udvarra: hátul létrán fel lehetett menni, elől meg 

lecsúszni szánkóval. (És mondja valaki, hogy mostanában vannak nagy telek!) A környező



réteken volt jég a csúszkáláshoz, korcsolyázáshoz. Ezenkívül voltak gyalogtúrák, 

labdarúgás, később ping-pong.

Már régen volt igény arra is, hogy legyen varjasi találkozó: jöjjenek el az ország 

minden pontjáról, akik másfelé kerültek. Először 1995. december 16-án - éppen a tűz 34. 

évfordulóján - találkoztunk a közösségi házban. A helyben maradottak mellett jöttek 

varjasiak Budapestről, Gyálról, Jásztelekről, Jászapátiról, Jászberényből, Jászárokszállásról 

és Füzesabonyból. Az első találkozóra (5.kép) négy volt tanító jött el: állnak: Szécsényi 

Erzsébet, Papp Ilona. Ülnek: Tihanyi Károly (ő megkapta az önkormányzattól a 

Jászjákóhalmáért kitüntetést) és Toró Zoltánné. A második találkozóra megjelent 

Debrecenből Farkas László, aki később a belterületi iskola igazgatója lett. Betegsége miatt 

nem tudott eljönni Szabó Fekete Mária, aki levélben üdvözölte a jelenlévőket.

A varjasi élet az évente megrendezett találkozókban él tovább.

+ fotomellékletek felirata

1. Képeslap az 1920-as évek végéről

2. Az első csoportkép 1928-ból

3. Csónakázás a Holt-Tarnán a negyvenes évek elején

4. Varjasi találkozó 1995.

5. Képviselőtestületi határozat 1926. szeptember 18.



Gyurkó Miklósné

AZ ALVÉG

Ha egykori családi lakóhelyünket, az egykori Árpád utcát felidézem, egész városrész 

jelenik meg a szemem előtt. Jászberény városának ezt a negyedét, régi szóval utcaszegét 

Alvégnek hívták és annak nevezik ma is. A mi gyerekvilágunk sem rekedt meg a rövidke 

Árpád utcában, mégcsak nem is a kerületben gondolkoztunk. Hozzánk tartozott egy tágas 

környék, amelyet úgy ismertünk mint a tenyerünket.

A világ nagyot változott

Változott a gondolkodásmód, a hagyományok kezdtek felborulni. A paraszt 

kakaskukorékoláskor kelt, s csak az alkonyat hozta haza a földjéről. Ezért sokan már 

gyermeküknek nem szánták a paraszti sorsot, hanem az iskolapad felé irányították. Így történt 

ez már az utcában a két Baráth családnál is, gimnáziumban, tanítóképzőben tanult a fiuk, de a 

legidősebb fiú megmaradt a gazdaságban rendszerint. Mizsei kovácséknál a második fiú 

papnak tanult, Válenti Demeter szíjgyártó, lószerszámkészítő egyszem fia már nem maradt a 

család hagyományos szakmájában, Spagatner órás üzletében tanult szakmát, és már a főtéren 

nyitott üzletet. Dancsa szűcs a fiait gimnáziumba íratta, de az alsó négy osztály elvégzése után 

mind a három fia maradt szűcsnek. Ők fejlesztették a kis műhelyt külföldön is ismert neves 

gyárrá a Szent Imre herceg úton. Egyszerűbb emberek is arra törekedtek, hogy fiúgyerekük 

szakmát tanuljon. Az utcabeli lányok a hat osztály vagy a négy polgári elvégzése után pár év 

leforgása után eladósorba kerültek. Elvétve, de magasabb iskolát végző is akadt. Az 

utcánkban lévő iskolában két alvégi származású és ott is lakó fiatal tanítónő oktatott. Akadt 

postáskisasszony, bolti eladó. Szakmát is tanultak, szinte kizárólag varrást és cipőfelsőrész 

készítést. A többi lány készült a férjhezmenetelre, sütni, főzni, kenyeret sütni, varrni 

tanulgattak. Hogy forogjon, ismerkedjen, tánciskolába, bálba vitték a lányokat szigorúan anyai 

kísérettel. A világháború utáni évtized divatja a blúz és a rakott szoknya lett, amit guvlérozott 

szoknyának is hívtak, meg plésszérozottnak is. Az utcabeli nagylányok is ezt viselték, ide a 

bukjelszoknyának csak a híre jutott el. Hiába hajtogatta már a nagyanyjuk, hogy ő még 

karácsonykor az éjféli misére fehérkendőben, nagypénteken feketében ment templomba. 

Gazdaköri, legényegyleti, levente bálokban rendszerint meg is találták párjukat, kivel aztán a 

vasárnap délutáni litánia után szép ünneplő ruhában sétálgattak. A fél alvég mulatott az



egyszeri legény esetén, akit kardos nagyanyja magán táncórákra engedte csak beíratni, nehogy 

a közös táncórákon beleszeressen egy szegénylányba. Ahogyan itt akkor tartották: „Suba a 

suhához, guba a gubához.”

A változó idők átalakították az utcát saját képükre, ízlésükre. Ma már csak néhány ház 

őrzi régi ablakait, az épület eredeti formáját. Legtöbbjüket nagyobbra toldották, ablakot, ajtót 

cseréltek, lekerültek a régi háztetők is. Vadonatúj ház is került a régi helyére, ez azonban nem 

hivalkodó. Egyetlen tetőteres ház áll az utca végén. Kevés leszármazott él már itt, új lakók 

telepedtek ide. A régi Perényi háznak már nyoma sincs. A temetőben sírkertjüket 

embermagasságú gaz fedi. Pedig Perényi Ferenc a gimnázium egykori tanára és Perényi 

Margit tanítónő megérdemelné, hogy a Lehel Vezér Gimnázium és a Bercsényi iskola diákjai 

gondozzák sírjaikat.

A régi alvégi iskola, ahol Dávid János, Hamza Pál, Szőke Ferenc és Kohári Boriska 

jeles néptanítók működtek, épségben áll, csak elvesztette régi funkcióját, nem az oktatás, 

nevelés műhelye többé . Ajtaját nem nyitja se tanító, se gyerek. Falán tábla hirdeti: 

Jászberényi Gazdák és Polgárok Székháza.

Teljes valóságában csak a Mizsei ház maradt 72 évvel ezelőtti formájában, de nem 

egykori állapotában. Szinte fáj a szememnek a régi ház vályogbordáinak vakolatlansága. 

Gyerekkorom legkedvesebb idős házaspárja élt itt a gondozott, módos gazdaházban. Szerették 

az utcabeli gyerekeket. Érdekes történeteket meséltek, pattogatott kukoricával, foszlós 

kaláccsal, szőlővel kínált bennünket Mizsei néni. Itt olvastuk az Állat Képes Családi Lapot, 

választási kortes nótákat tanultunk Mizsei bácsitól. Hajdan artézi kút is állt a házuk előtt, ide 

járt lajtos kocsijával a szikvizes. Még a kút is odább állt, átköltözött egy mutatósabb ház elé a 

szomszédba. Temetőbe jövet-menet gyereket alig látok, hamvába holt lett az utca. Hihetetlen, 

de elejétől az iskoláig ma is földes a kocsiút, csak a keresztutcától köves az út a Rácz 

keresztig, ahol ma is végződik az utca.

A húszas években a főtér a patinás hangulatú belváros, a régi piactér sarkán ért véget 

az Alvég a Budás-kúttól lefelé mintegy kétszáz méterre. A városból kivezető széles 

macskaköves Alvégi út is jelezte, hogy már más városrészben vagyunk. Később azt az utcát 

Szent Imre hercegről nevezték el, a második világháború után Alkotmány út lett, majd ismét 

Szent Imre herceg nevet visel. Az alvégi templom, óvoda, iskola, temető, kőhíd, olvasókör, 

Zagyva part, kőkép városszerte ismert fogalom volt. A régi öregek ma is alvégi útnak nevezik 

ezt az utcát.



Alvégi hangulatok

Hozzá kötődött a piros postaláda, az egyenruhás postás, a rendőr, az éneklő drótostót, 

a batyus házaló, a szombati napon járó öreg koldus. Járványok idején a házak falára 

kifüggesztett, látogatást tiltó vörös cédula, a bejárati ajtóra kiszögezett gyászjelentés, az el 

nem zárható, jóízű, bővizű artézi kutak a sarkokon. Voltak itt apró, hangulatos szatócsboltok, 

ahol szentjánoskenyeret, búrdiót, mandarint, medvecukrot, valamint selyem-, töltött-, süveg- 

és krumplicukrot vásárolhattunk. Reggel a boltos már az ajtóban állt, várta a vevőket. Nyár 

idején jellegzetes locsolóval vizes nyolcasokat formált a bolt előtti járdára, ezért hívták 

városszerte a kereskedőket vizes nyolcasoknak. Nemrégiben a főtéren sétáltam, és az egyik 

hangzatos elnevezésű üzletház előtt földbe gyökerezett a lábam. Az ajtón kilépő tulajdonosnő 

kezében tartotta a régi, hagyományos hosszú csövű bolti locsolót. Gondoltam, most újra 

láthatom gyerekkorom kedves vizes nyolcasát, s megállva visszafordultam. Úgy fogta a 

locsolót, mint egy féltett drága vázát, de sajnos a járdára csak kínosan torz „s” betűk 

sikeredtek.

Akadt itt az Alvégen borbélyműhely, dupla réztányéros cégérrel. A kötélverő Pugymer 

Vilmos bácsi az utcán sodorta a kötelet, mivel szűk udvara volt. Kovács, takács, kosárfonó 

műhelyből több is akadt. Szíjgyártó, ostorkészítő, tímár és szűcsök egész sora lakott a Varga 

utcában. Itt volt a Surák féle bőrgyár is a Zagyva parton. Készült itt nyalka csizma, a Szívós 

műhelyből csak Pestre szállították a cipőt, de volt foltozó mester is. Apáról fiúra szállt itt a 

mesterség Mádi kalaposéknál, Hudra mézeskalácsos és gyertyaöntőéknél, Zsótér takácséknál, 

Kepecs tollaséknál és Dancsa szűcséknél.

Mozgásterünk

A Zagyvához a szomszédos Határ utcán keresztül jutottunk el. Menet közben 

beszívtuk az ott működő Faragó pékségből kiáradó friss kenyér, pogácsa és vajaskifli illatát. 

Utána beleselkedtünk a három utcára is nyíló hatalmas portára, amely a vastáblás Mizsey 

földbirtokos tulajdona volt. Neki nem zsalugáter vagy spaletta védte az ablakait, hanem 

vastábla, innen a neve előtti megkülönböztető jelző. A kövesúton átvágva már a vízaljba 

jártunk, s hol a Mizsei , hol a Csók utcai fahídnál kötöttünk ki. Néztük a halászgatókat, a 

fürdőző kacsákat, a piócát szedő gyerekeket. Innen egy kőhajításnyira volt a Szentkúti 

templom, ahova már csak a Kisasszonynapi Mária búcsúra vetődtünk el egyszer egy évben.



Kószálásaim másik iránya az utca alsó fertályától indult. Az alvégi úti kőhíd meredek 

partján ródliztunk, a Zagyva jegén iringáltunk. Itt állt, s áll még most is a vizek 

védőszentjének Nepomuki Szent Jánosnak a szobra. A Mátraverebély Szentkútra menő nyári 

hagyományos gyalogos, csupa asszony búcsúsai itt gyülekeztek az Alvégből és a környező 

tanyavilágból. Sokan kikísérték hozzátartozóikat. Mi osztálytársunk nagyanyját indítottuk 

útnak. Róla az a hír járta, hogy amikor visszatér a zarándoklatból, egyenesen az ólakba megy, 

s ott rázza le magáról az út porát babonából, hogy a disznók egészségesek legyenek. Azt is 

meglestük, igaz-e, hogy mezítlábas. Az volt, a többi zarándokkal együtt.

Tovább haladva a házak ablakaiban, kerítésein látható „apróhirdetéseken” 

szórakoztunk. Szegény világ volt ez akkor, mindenki eladni akart. Néhány kiírás:

Ez a ház szabadkézből eladó.

Fiatal fűzfavessző kosárfonásra, tavalyi nád tetőfedésre eladó.

Laskafülű malacok kaphatók.

Az utóbbin már kórusban nevettünk. Amit soha nem mulasztottunk el, újra-meg újra elolvasni 

az egy nádtetős, apró kis ház ablakában állt, ennyi volt az egész:

Nyoszo-javaneladó.

Nevettünk, csak az nem jutott eszünkbe, hogy aki kiírhatta, talán megverejtékezett érte, mire 

így is sikeredett.

A városon átkanyargó Zagyva itteni szakaszát Pelyhespartnak hívták. Oda jártunk 

nyaranta fürödni, mert sima, homokos volt a vízpart és nem volt mély a folyó. Nevét onnan 

kapta, hogy a környék szegényebb módú asszonyai száz számra neveltek itt kacsát, libát, hogy 

ősszel meghizlalva pénzzé tegyék. Ma már e helyen lakótelep áll, a hajdani Káposztás kertek 

helyén családi házak sokasága példás rendben. Máskor járókánk tovább vitt bennünket, így 

jutottunk el a város egykori határán elhelyezett kőképhez. Kalandozásaink végpontja az alvégi 

temető volt, melyet Szolnoki temetőnek neveztek, a bejárati kapu felett pedig ez volt kiírva: 

„Szent Imre temető”. Az alvégi ember ide temetkezett, tisztelte halottainak emlékét, gondozta 

sírjaikat. Akkor még jobbára sírhalom volt fakereszttel, de azért márvány síremlék, kovácsolt 

vaskerítés is akadt. Abban az időben még mi gyerekek sem féltünk a temetőben. Kora 

tavasszal ibolyát, nyáron szamócát, ősszel kökényt, dércsípte csipkebogyót szedtünk. A szilfa 

szárnyas termését a nép kútbaforgónak nevezte. Mi a temető széles kútjába engedtünk, s 

lenézve gyönyörködtünk lassú, szabályos forgásában. A pirosló kecskerágót csokorba 

kötöttük, a legelésző kecskéket mekegtettük. A temetőn túli szántóföld körös-körül elszórt 

tanyákkal már idegen világ volt számunkra.



A harmadik útirányunk a Vásártér volt. Itt tartották a híres állat- és kirakodó vásárokat 

és itt táborozott a cirkusz. Ezért a két dologért jártunk ide, és egyiket sem mulasztottuk volna 

el a világért sem. Az állat- és kirakodó vásár nekünk gyerekeknek igazi szenzáció volt. 

Molnárkalács, vattacukor, körhinta, similabda, léggömb. Legtöbbször bizony csak a szemnek, 

mert szűkében volt a rávaló. De azért mindig volt vásárfia. Ezzel szemben gond volt az 

utcabelieknek, akik gazdasági terményt, állatot, vagy kétkezi munkájukat árulták. Nem igen 

kelt a portéka, vagy ha mégis, akkor áron alul. Az állatvásárt malacvisítás, tehénbőgés, 

lónyerítés verte fel, hömpölygött a tömeg, mégis sokan vitték haza délben az eladatlan 

portékákat.

A másik utcamozgató erő a cirkusz volt. Már a jelzése is lázba hozta a várost: jön, jön 

a Czája cirkusz! Özönlött a nép a Vásártérre, ahol a sátorfáját felverte. Ilyenkor a 

legszegényebb szülő is leszurkolta magának és gyerekeinek a jegy árát. Sőt még a tanyákból is 

hazahozták ilyenkor a gyerekeket.

Vihart váltott ki az utcában a Promonád feltöltése. A kocsikkal rendelkező gazdáknak 

egyénileg szabták meg, hogy mennyi földet kell oda szállítania. Ebből lett a baj. Mért kell 

nekem ennyit, ha a másiknak csak annyit? - Mizsei bácsi a kiszabottnál kevesebbet vitt, az 

ellenőrzésnél rajta vesztett, megismételtették vele a fuvart.

Házak és lakók

Egyszerű világ: kerthez, udvarhoz, ház előtti kispadokhoz kötődő emberek utcája volt. 

Akác, kőris, ecetfa utca hosszat. Szerették az itt lakó emberek az akácillatot, az árnyékot adó 

vén fákat. Földes kocsiútja nyáron poros, máskor saras volt. Az utca két oldalából csak az 

egyiknek volt kövezett járdája. Volt négyablakos módos háza a tehetős gazdálkodó és iparos 

családoknak, de gyakoribb eset volt a magas, cselédtetős, bélelt ajtajú, de csak két ablakos 

porta. Ezek között szerényen bújtak meg a nádtetős, alacsony, kisablakú, rendszerint csak 

kerti kapuval rendelkező házacskák. A múlt századtól már iskolája is volt az utcának, 

nevezték alvégi vagy Árpád utcai iskolának, de a hivatalos neve: Alsóvárosi Római Katolikus 

Elemi Népiskola volt. Két utcára nyíló, sok ablakú épülete külsőleg is emelte az utca képét.

Az itt lakó emberek a társadalom különböző, de nagyobb részben a polgári rétegét 

képviselték. Lakott itt tekintélyes gimnáziumi tanár tanítónő lányával, tisztviselők, jobbára 

parasztságból származó első generációs értelmiségiek, nyugdíjasok, vasutasok, hadirokkantak. 

Ennek a rétegnek a társadalmi rangjelzést a fix fizetés adta, az egyszerű emberek szemében



„urak” voltak. Az utca iparos mesterei, kereskedői is a polgári rétegeket képviselték. 

Tekintélyes nagygazdák, de pár holdas kisgazdák is laktak itt. A paraszti rétegnek tekintélyt a 

föld adott. Minél több volt belőle, annál nagyobbat. Volt olyan nagygazda az utcában, aki 

megkívánta, hogy kapuküszöbén még a nadrágos úr is kalapot emeljen. Laktak itt becsületes 

napszámból élő emberek is, akik a mezőgazdaságban, malomiparban, gabonakereskedésekben 

dolgoztak.

Az utca elején Pénzes nagymama házában laktunk, aki már idős özvegy volt, védőnő 

lányával élt itt. A ház másik felében élt a mi családunk. Egy fedél alatt, összesen hatan éltünk. 

Egyszerű, de kényelmes ház volt. Kerttel, udvarral. A kerítés végében a hagyományos 

orgonabokros, a folyosó szélén szőlő, az udvarban néhány szilvafa. Virágos, veteményes kert 

a nyugdíjas apa keze nyomán. Kora ősz elején figyeltem a nagymamát, amikor almát, körtét, 

szilvát aszal. Az motoszkált a fejemben, hogy ő miért úgy tartósít és miért nem üvegben. Meg 

is tudakoltam. Így válaszolt: azért gyerekem, mert jöhet török, tatár, vagy más rabló népség, 

mint régen, és így könnyebben lehet ezeket menekíteni vagy elrejteni. Így csinálta minden 

ősszel. De nemcsak ebben volt hagyománytisztelő. Sok betegségre volt maga gyűjtötte 

gyógynövénye. Féltve őrizte például szekrényében a jász főkötőjét, melyet valaha viselt és 

halálára tartogatott.

Mindenki próbált megélni, hisz ekkor volt az ország helyzete talán a legnehezebb. E 

korszak emberei még hittek, reméltek, igaz, csak feltételesen. Ha az Isten megsegítene, vagy 

csak ez a kis rossz elmúljék, lesz még jobb is. Élt a hagyománytisztelet, de az előítélet és a 

babona is. Az utca lakói találkoztak egymással jóízű beszélgetésekre. Segítőkészek voltak, a 

rokonok, szomszédok a bajban is támogatták egymást. Aki több gyereket vállalt, az egyúttal a 

szegénységet is vállalta a legtöbb esetben. De más volt ez a szegénység! - Házaikat rendben 

tartották, az asszonyok meszeltek, súroltak, mázoltak, és mindenkinél ott virított a szoba 

földjén a színes rongyszőnyeg, az ablakokban pedig a firhang. Szegények voltak, de nem 

piszkosak, lavórnyi vízben is meg tudtak mosakodni. Szegénységükben nem nyomorogtak, 

mert találékonyak voltak, s a garast is a fogukhoz verték.

Egy kiállításról

Utcánk iskolája csak négyosztályos volt, így az alvégi fiúk-lányok innen zömmel a 

nagy állami iskolának is nevezett Bercsényibe kerültek. Ott az öt-hat osztályt kijárva fejezték 

be elemi iskolai tanulmányaikat. Járt az utcából néhány fiú gimnáziumba, valamivel több lány



polgáriba az apácákhoz. 1925 őszétől a közeli Bercsényi úti iskolába jártam, bár már akkor 

eldöntött volt, hogy jövőre polgáriba íratnak a Zárdába, mivel szerettem tanulni. Ide kötődik 

egyik emlékezetes gyermekkori élményem, a Faluszövetség kiállítása.

1925 szeptemberében hirtelen megpezsdült az élet az iskolában. Olyannyira, hogy az 

utcánkra, sőt az egész városra kihatott. A kultúra, a mezőgazdaság, az ipar és a kereskedelem 

tartott kiállítást soha nem látott érdeklődő tömegnek. Iskolánk kézimunkáival, festett 

képeinkkel és fafaragásokkal remekelt, amiket a tantermekben állítottunk ki. Ugyanakkor az 

iskola udvarán a környékbeli iparosok, kereskedők portékái és a gazdálkodók termékei tölték 

meg. De jó  volt a háromnapos iskolaszünet! Otthon védőnő keresztanyám maga mellé vett, s a 

Gyermek és Csecsemővédő Intézet nevében babasétához gyermekeket toboroztunk a kiállítás 

megnyitására. Bejártuk a fél Alvéget, mire a lajstromunk megtelt jelentkezőkkel, és az egyik 

legsikeresebb rendezvény részesei lettünk.

Így számolt be a kiállításról a korabeli Jász Hírlap: mialatt a bizottság és a 

nagyközönség a kiállítást szemlélte, a Faluszövetség nem feledkezett meg az utcáról sem. A 

Stefánia Szövetség védőnői végigvonultatták Jászberény főterén a sok csinosan felöltöztetett 

apróságot, a jövő  új nemzedékét. Elöl vonultak az anyák, dajkák karon ülő kicsinyeikkel, majd 

hosszú sorokban babakocsis kislányok virágot és táblákat vivő apró fiúcskák. A kis táblákra 

felírva: „Mit kívánnak a gyerekek? Egészséges szülőket, több tejet, tisztaságot, légymentes 

szobát! ”

A három napos iskolaszünet lehetővé tette, hogy utcánk kiállítóit szemmel tartsuk. 

Segítettük Zsótér takács kézikocsiját húzni, kivártuk, amikor a módos Baráth portáról kigördül 

a kiállításra tartó fekete hintó. Aki nem tülekedett, annak Ráczék nehéz parasztszekerén jutott 

hely. A másik nagynéném, aki nőegyleti tag volt, süteményt küldött Perényiékkel, Patakiékkal 

együtt az utcánkból a hideg büfé számára, amely a mi iskolánkban volt felállítva, és itt 

vendégelték meg a kiállítás előkelő látogatóit. Ezt Vili néni szervezte, a Keresztény Misszió 

jótékony lelke, egyben a mi tanító nénink. Nevetve kérdezte tőlem: nem voltál e tót szolga? - 

nem csentem el útközben a süteményből, de mikor a finomságoktól roskadozó asztalt 

megláttam, bizony azt gondoltam, otthon is elkelt volna amit hoztunk. A kiállítás alkalmával 

minden iskola tantermeiben, udvarában megfordultunk, jártunk a Vásártéren és Promonádban. 

Ellátogattunk a városi múzeumba is, de itt cserbenhagy az emlékezetem, így a korabeli sajtót 

hívom segítségül: Gosztonyi és Balázsovich családok régiségeikkel vettek részt a kiállításon. 

Antik bútorokkal, szőnyegekkel, üveg, porcelán, ezüst, arany tárgyaikkal. Csodás észkszereket, 

főúri öltözékeket láthattak a látogatók.



Szomszédaink

A páros oldalon laktunk, nekünk volt kövezett járdánk, valószínű azért, mert ezen az 

oldalon volt az iskola is. Jobb oldali közvetlen szomszédunk Mizsei kovácsmester volt, 

négyablakos házának utcai frontján állt a kovácsműhely. Reggeltől-estig zengett a környék a 

kalapácsolástól, a patkolásra hozott lovak nyerítésétől. Iskolába jövet-menet beköszöntünk, 

belestünk a mester kormos képpel mindig ránk mosolygott, pedig özvegyen nevelte négy 

gyermekét testvére segítségével. A másik közvetlen szomszédunk Patakiék voltak. Jómódú 

gazdálkodó család, az övéké volt az egyik legszebb ház az utcában. Veronka lányuk már eladó 

sorban volt, szép arcán, büszke tartásán megakadt a szem. A polgári elvégzése után 

bekapcsolódott a jótékony egyletbe, szavalt, élőképben szerepelt az ötórai teákon. Az apácák 

rajz, illetve festőkört szerveztek, amelynek Veronka is tagja volt. Ide látogatott el egyszer 

Gecse Árpád festőművész, a szolnoki művésztelep tagja. Mindezt akkor tudtuk meg, amikor 

berontottunk a nagymamához, s lelkendezve elmeséltük, hogy láttunk egy kecskeszakállas 

garabonciást nagy kalappal, amint éppen Veronkát kísérte. A végeredményről idézek egy 

korabeli újsághírt: Gecse Árpádfestőművész eljegyezte Pataki Veronkát 1926 tavaszán.

Nekem az utcában a sarkon lakó nagynénémék háza tetszett a legjobban, talán azért, 

mert kívülről-belülről ismertem. Két utcára néző nagy ablakok, lépcsők vezettek a díszes 

ablakos, vasrácsos ajtóhoz. A kerti kapun csengő volt. Ebédlő, vendégszoba, hálószoba 

korabeli bútorokkal, szőnyegekkel, leomló függönyökkel tette lakályossá a házat. Szinte kínos 

tisztaság volt kívül-belül, a cselédlány munkája nyomán. Jól menő varroda, tisztviselői fizetés 

biztosította ezt az életet, igaz gyerekük sem volt. Szerettük a varrodában megnézni a 

próbababán az elkészült gyönyörű ruhákat, kaptunk süteményt, tortát. Nem szerettük viszont a 

nagybácsit, aki fondorlatos kérdésekkel állandóan vizsgáztatta a rokon gyerekeket. Mindig 

tudta, hová csengetünk be az iskolából jövet, azt is megszabta, hova lépjünk. Sajnos neki is 

megszabták, amikor a cselédlány nyitva felejtette a felnyitható pinceajtót. Az Úri Kaszinóból 

este hazatérő nagybátyánk mit sem sejtve, beleesett a pincébe. Volt nagy szaladgálás az 

éjszakában, jól összetörte magát. A reggelinél a nagymama ránk nézett, és csak ennyit 

mondott: - Nagyon csúnya öröm a káröröm.

A másik szemközti szomszédok tollas Kepecsék voltak. Nekik köszönhette az utca, 

hogy kedden és pénteken tollban úszott. Ilyenkor volt a felvásárlás. A mérleget Imike kezelte, 

tollasék legény fia. Akinek erre fele felnőtt korában is becézték a nevét, ott valami hiba volt.



Hát Imike bizony selypített. Sokat csetlettünk-botlottunk körülötte, amikor mérlegelt. Lestük 

azt a percet, amikor egy merészebb valaki kimerte mondani: otthon a mérleg többet mutatott! 

Imike ilyenkor iszonyú méregbe gurult, s olyan selys zópáaradat kerekedett, hogy jónak láttuk 

elinalni.

Kalandos emlék

Egy sarokra lakott tőlünk Szőke Ferenc egykori alvégi tanító úr akkurátus özvegye, aki 

férje után maradt könyvtárából szívesen kölcsönzött olvasnivalót. Természetesen mi voltunk a 

könyvkölcsönzők. Ma is jól emlékszem a sok vaskos kötetre, főleg címeikre: Betyárok, 

Történetek az alföldi rabló világból g ró f Ráday Gedeon korából. Ezt édesapám olvasta, de mi 

is kaptunk magyar népmesét, mondákat, magyar városokról, nagy magyarokról szóló Benedek 

Elek könyvet. Szőke néni barátságos, beszédes néni volt. Nyáron kartonruhát viselt köténnyel, 

télen posztó ruhát és berliner kendőt a vállán. Ilyen korban, mint mi, ő már tüzet rakni, sütni- 

főzni segített a gazdaságban. Ráncos szoknyát, ingvállat, pruszlikot hordott, nem úgy, mint 

manapság: blúzt, rakott szoknyát. Mivel ő férjhezmenetele után tanítóné, tekintetes asszony 

lett, úri mód illette. Kitárta a szekrénye ajtaját, selyemruha, nyalka, magas szárú cipő, virágos 

nagykalap tárult elénk. Ebben járt templomba, nőegyletbe, rokoni látogatásra. Egy szép napon 

ránk hozta a rémületet azzal, amikor megmutatta a hálószobában az előre beszerzett 

koporsóját. Mikor azt is elmondta, hogy néha bele is fekszik, barátnőmmel már-már az ájulás 

környékezett.

Sajnos egy idő multán viszont kegyvesztettek lettünk. Történt egyszer, hogy szokása szerint 

kikísért az utcára, és éppen akkor ért oda két bubifrizurás nő kerékpáron. Szőke néni éktelen 

lármát csapott, lehordta őket, még köpködött is. Éppen ekkor jelent meg a szomszédasszony, 

aki csak széttárta karjait, és maga sem tudta, mitévő legyen. Mindahányan megrökönyödtünk 

kissé.

- Nektek remélem, nem tetszett? - fakadt ki magából.

- Dehogynem, a kerékpározás, a bubifrizura, sőt a tangó meg a simi tánc is tetszik, 

nyelveltünk vissza.

- Igen? - Nehogy már a farok lógassa a kutyát! Legközelebb anyád hozza vissza a 

könyvet!



Úgy is lett, de vittek minket is bocsánatkérésre, mivel kordában tartott bennünket a szülői ház 

is. Így esett meg az a fura eset, hogy gróf Ráday Gedeonnal nemcsak a betyárok, de mi is 

megjártuk.

Árvízi emlék

Az 1926-os esztendő tavaszán mindenki kért hogy adhasson. A ferencesek templomi 

orgonára, az apácák épületbővítésre hívtak fel. Nagyon nehéz volt a helyzet, de érdemes 

megnézni a Jász Hírlap korabeli számait, mert tele van köszönetnyilvánításokkal: adakoztak, 

felülfizettek, sorsjegyet vettek, cipősegélyt szerveztek, szeretetlakomát rendeztek.

A diákok akkor is várták az utolsó tanítási napot, amit szép ünnepélyes vendégváró 

vizsga fejezett be. A tanítók kerti virág csokrokat kaptak ajándékozás nélkül.

Szomorúan folytatódott a szünet. A rengeteg esőzés miatt ránk szakadt a Zagyva nyárközepi 

áradása a zöld ár. A Jászság területén ilyen kárt még nem szenvedtek a gazdák, mint ezen a 

nyáron. Hol ide, hol oda mentünk lesni az áradást csoportosan az utcabeliekkel. A Csók utca 

rozoga fahídján már majdnem átcsapott az ár. Mi viszont bizony rámerészkedtünk, a karfába 

kapaszkodva lógattuk a lábunkat a sodró vízbe. Egy szandál el is úszott. Otthon elújságoltuk, 

hogy hol jártunk, mire a legszigorúbban eltiltottak a Zagyvától. Van, aki sokkal tragikusabb 

véget ért, ismét a Jász Hírlapot idézem: Vízbe fú lt kislány. A szerencsétlenség okozója a 

rozoga Mizsei híd volt. Berényi Mariska 9 éves kislány ment át a rossz hídon. A karfára 

könyökölt, nézte a vizet. Az elkorhadt fakorlát leszakadt, a kislány a megáradt folyóba esett. 

Többen látták, de nem akadt senki, aki után ugrott volna. Három nap múlva nagy keresés után 

a Káposztás kertek alatt fogták ki.

A szomorú eset és az árvíz után mégiscsak vidám vakációnk volt. Iskolatársaimmal 

sokat voltunk együtt, akkor ismertem meg jobban ezeket az egyszerű embereket. Ezek az 

asszonyok nem azon búslakodtak, hogy mi nincs, hanem azon, hogy miből teremtsenek több 

jövedelmet. Találékonyak voltak. Jártak módos paraszti portákra alkalmi munkára, libát, 

kacsát tömtek. A hízott jószágokat Pestre vitték a kelendőség és a jobb ár reményében. Jártuk 

velük a legelőket, ahol sziksót sepertek, ebből főztek szappant, és ezt használták nemcsak 

mosásra, de tisztálkodásra is. Kerülték a patikát, hársfavirágot, kamillát, bodzát gyűjtöttek 

házi orvoslásra. Befőttes üvegeikben piócák úszkáltak, jó  volt ez gutaütés ellen. Így 

szorították ki gyerekeik iskolai felszerelését, ünnepi ruháikra valót, nehogy nagyon „kiríjanak 

már” a többi utcabeli közül. Akire az utcában azt mondták, hogy hektikás, arra már keresztet



is lehetett vetni. Nem így a család! Titkolták a betegséget, de még a látszatát is. Közös 

hálóhelyet, evőeszközt, poharat használtak a beteggel, ezért az utcánkból is néha egész 

családot vitt el a tüdőbaj.

Minden van mint a jó  boltban

Ezt mondták az Alvégen Király néni, a zsidó szatócsos boltjára. Négyablakos 

sarokházának az utcai frontján volt az üzlete, s három utca zárta közre. A bolthelység minden 

oldalán polcok voltak. A fiókosokban hazai fűszerek, gyarmatáruk, mellette nyitott zsákokban 

cukor, rizs, mák. Rőfös árut is tartott, nyitott polcon sorakozott: a karton, barchett, kékfestő, 

gyolcs, selyem, lüszter, zeig. Sajt, élesztő üvegbúra alatt, a finom igazi litói túró formás kis 

favödörban. Aki nem főzött maga háziszappant, az itt megvehette a jó  illatú, habzó Albus és 

Hutter szarvas szappant. Leghátul, zárt részen világításra petróleum, karbid, gyertya, 

lámpaüveg, lámpabél, viharlámpa, volt lúgkő, kékítő, szidol és még ki tudja, mi. A vegyesárú 

tartás jellemezte akkoriban a hangulatos kis szatócsboltokat. Apró mozsárkályha fűtötte télen, 

bizony nem úgy mint a Varsányiék főtéri divatüzletében, ahol máriaüveges kokszkályha 

ontotta a meleget. Király néninél a mérleg nyelve mindig a helyén állt, pontosan mért. Nem az 

volt a jelszava, mint sok más kereskedőnek, hogy üsse kő, szedjük meg magunkat, hanem a 

vásárló megbecsülése, megtartása. Téns asszonynak szólították a vevők, a megszorultnak 

„hozomra” is adott jószívvel. Itt mindenki tudott mindent, vagy megtudhatta, kinek a gyereke 

ivott a gondatlanságból szem előtt hagyott lúgkő oldatból, hol esett gyerek forró vízbe, melyik 

kocsmában működött a bicska. A csendes kis öregasszony meg csak hallgatta a szóáradatot a 

pultnál állva, és sodorta a staniclikat. Ők olcsón és „hozomra” is adott. Nyitott zsákokban 

árulta a lisztet, rizsát, mákot, hátul pedig a világításra használt petróleum és karbid illata 

terjengett.

A mi családunk, mint nyugdíjasok a főtéri Hangya Szövetkezetben vásároltunk 

könyvre a fix fizetésűek szokása szerint.

Esti kaszinózás

Naphosszat csattogott a szövőszék Zsótér takácséknál az iskola mellett, de este 

vacsora után házuk előtt volt az utcai kaszinó. Kis padon, sámlin ültek szüleink és 

beszélgettek, mi pedig az iskola előtt játszottunk, néha húszan is. Labdázás, ugrókötél, sánta



iskola, fára mászás, bújócska, körjáték váltogatta egymást. Borongós hangulat, 

kedvszegettség, szorongás nem volt a mi gyerekkorunkban, talán azért, mert sokat hallottuk 

szüleinktől: Nekünk ennyi van, érd be ezzel!

Ha elfáradtunk, körülültük a felnőtteket és hallgattuk beszélgetéseiket. Szó került itt 

mindenről, Apponyi nyolcvanéves születésnapjának ünnepléséről és az őszi újraválasztásáról. 

Közben Mizsei bácsi, a borbélymester sandítva megjegyezte, hogy egyhangú lesz ez a 

választás is, hiába akar mást egy-két nyugtalan ember az utcában. Tejfölös Panna, - csak így 

ismertük, tizedszer is elmondta már, hogy rossz szerinte ez a világ, igaza lesz a „jezsuvita” 

könyvének, ezret élünk, ezret nem. Parázs vita kerekedett a Jász Hírlapról és a Kis Újságról, 

hogy melyik igazán a kisemberek érdekeinek szószólója. Egy mindennapos tomplomjáró 

szerint az újság csak ront, a gyilkosság szenzációs leírásával bűncselekményekre tanít. Az 

meg csak babona, hogy balra kunkorodó farkú malacot kell venni, mert abból lesz a jó  hízó. 

Amikor a közeli kaszárnyában takarodót fújtak, jó  éjszakát kívánva mindenki szedelőzködött 

haza.

+ melléklet felirata

Gy. Riba János: Pelyhes-fürdő (tusvázlat)



Kékkői László

PREPAÉLET A HARMINCAS ÉVEKBEN

Idén nyolcvan éve, hogy Jászberényben megindult a tanítóképzés. Az intézet 1917-töl 
1930-ig a jelenlegi Kossuth Lajos úti általános iskolában működött, amelyből a jelenlegi modern 
épületbe 1930-ban költözött. Itt töltötte diákéveit 1931-töl 1936-ig az ötéves képzés keretében 
Kránitz /Kékkői/László egykori diák, aki naplót írva örökítette meg a maga és iskolatársai életét, 
a diákélet sok örömét és bánatát. A napló képet ad a diákélet mellett az akkori városról, 
társadalmáról, megjelenik benne az akkori diákok tudatos felkészülése és hivatásszeretetük. 
(Kopácsy Béla)

Felvételi vizsga

A vizsgára édesapám kísért el. Fürkésző szemem az állomás homlokzatára tévedt. 
Elémötlött egy füstös „J” betű, majd filmszerűen rakódott hozzá a többi: Jászberény.

- Megérkeztünk, mondom apámnak méla szorongással.
- No, kisöreg, fogd a táskádat, azután gyerünk!
A képzőbe a főkapun megyünk be. Vékony, bajuszos ember irányít el, a pedellus.
Pompás itt minden. Vakító tisztaság, rend fogad. A dísztermet halk zsibongás tölti be. 

Szülők és leendő prepák kis csoportokra oszolva tárgyalnak. Tegnapi barátaim örömmel jönnek 
elém. Apám elvegyül a szülők között. Az egyik sarokba húzódom. Onnan figyelem a dolgokat. 
Lehetünk vagy harmincan.

A csoport közepén széleshomlokú, sűrű hajú gyerek viszi a szót. Hullámos haja 
valamelyik szudáni dzsungelre emlékeztet.

- Srácok, csuda jó futballcsapatunk lesz. Én szenzációs szélső vagyok. Ha a tizenhatoson 
labdát kapok, a kapus csak stírölhet utána!

Itt rövid szünetet tart. A hatást figyeli. Senki sem vonja kétségbe, hogy ez a dzsungelhajú 
igazat mond.
Rövid szünet után megindul a szóáradat. Hamarosan akad szenzációs hátvéd, kapus stb.

Itt vannak a patriciusok! - kiált valaki.
Szinte legyökerezik a lábunk. Halk morajlás fut végig a termen. Mindenki feláll. A 

díszterem ajtaja megnyílik. Ünnepi, komor arckifiezéssel jön a tanári kar. Jól szemügyre veszem 
őket. Legelöl valószínűleg az igazgató. Kopaszodó fejét szúrós szeme még félelmetesebbé teszi. 
Egész lényéből hatalom sugárzik. A tanárok három lépés távolsággal követik. Az egyik alacsony,



köpcös, kékruhás, kezében kulcscsomót lóbál. Mosolygó szemmel néz körül. Mellette derűs 
nyugalommal egy másik, aki időnkint krákog egyet.
Szenvedélyes dohányos lehet. Most egy pocakos következik keménykalappal a kezében. Bal 
karján kampósbot lóg. Őt követi egy sötét göndör hajú, fekete szemüvegkeretes tanár. Van még a 
csoportban egy drótkeretes szemüvegű, kopaszodó, akinek arckifejezése olyan, mint valami görög 
bölcsé.

A tanári kar feláll velünk szemben. Az igazgató szólal meg.
- Kedves szülők - kezdi - örömmel köszöntöm önöket a felvételizőkkel együtt. Érezzék 

megtiszteltetésnek, ha gyermekük ennek az intézetnek tagja lehet. Ebben a gyönyörű palotában 
laknak majd. Ez Közép-Európa jelenleg legmodernebb épülete. Ide csak olyanok kerülhetnek, 
akik rászolgálnak erre a megtiszteltetésre. Testi fogyatékossággal, hármas bizonyítvánnyal ide 
senki sem kerülhet be. Most megvizsgáljuk a jelöltek zenei hallását, színérzékét, majd orvosi 
vizsgálaton esnek át. A beváltak még a nyár folyamán megkapják a felvételi értesítést Berzátzy 
tanár úr, kezdjen hozzá!

Leül a tanári kar. Szorongva elhelyezkedünk mi is. Visszafojtott csend borul a teremre. 
Izgulunk, vajon ki lesz az első. Nagy Sándor - hangzik az igazgató hangja. Az első felszólított 
sötétkék ruhás, fülig piros kamasz feláll és odamegy a zongorához. A zenetanár lenyom egy 
hangot a zongorán. A páciens remegő hangon rezonál rá: lááá.

Újabb hangok és skálázás következik: lá-lá-lá
Most ugrálnak a hangok fenn és lenn. A hang már bátrabb, öblösen mély. Nem illik a 

rövid nadrághoz. Az igazgató közbe is szól:
- Kérem, nem szokott ez a fiú dohányozni?
A szülők udvariasan tiltakoznak, a fiú elvörösödve dadog valamit.
Most dalt kell választania.
„Megfogtam egy szúnyogot,
Nagyobb volt egy lónál.
Kisütöttem a zsírját,
Több volt egy akónál. ”
Halk nevetés fut végig a termen. Kínos csend és pattogó feszültség. A tanárok is végre 

mosolyognak.
-Megfelelt - mondja a zenetanár...
Újabb paciens lép a zongorához. Csupa tűz és igyekezet. Az asztal előtt megbotlik, majd 

elesik a saját lábában. Már előre tátogat a zongora felé.
- Kezdhetjük, - szól a zenetanár, és leüt egy hangot. A fiú elbődül, mint egy oroszlán. 

Hősiesen, teljes hévvel és iszonyú hamisan bőgi a hangot: lá.á.á.
A zenetanár arcizmai megvonaglanak. Mindenki felszisszen.



- Feljebb, öcsémuram, mondja, közben ujjával is mutatja a füle mellett. Erre a fiú 
ugyanazon a hangon, de még keservesebben és hangosabban bődül bele a díszterem levegőjébe: 
lá.á.á.á

Nem is veszi észre a zenetanár kétségbeesett figyelmeztetését.
Most a skálázás következik. Hol felette, hol alatta kíséri a zongora hangjait. Szinte 

művészet kell hozzá, hogy véletlenül se találja el. A tanár reménytelenül ejti le kezét a 
billentyűkről.

Ő azonban lelkesedik: lá.á.á.á.
Majd meg sem várva a hozzászólást, készségesen kijelenti:
- Igazgató úr, nótát is tudok. A következő pillanatban rázendít a Himnuszra.
Úgy áll ott, mint valami hősi szobor. Monoton hangon, nyakán kidagadt erekkel szinte 

szavalja: „Isten álld meg a magyart...”
Most én következem. Az igazgató hangja megremegteti minden idegszálamat, amikor 

nevemen szólít. Úgy érzem, sápadt lehetek, bizonytalanul indulok kifelé.
- Remélem, jobb hangja lesz, mint a bátyjának! - mondja az igazgató apám felé. Apám 

udvariasan mosolyog, ő is drukkol.
A skálázás hiba nélkül megy. Aztán cinegehangon rázendítek:
- Porzik, porzik a szécsényi utca...
Nagy igyekezetemben rosszul veszem a levegőt, a hangom elcsuklik. Mégis hősies 

elszántsággal befejezem.
- No, jól van, veled úgy látszik, nem lesz baj énekből, - mondja az igazgató úr.
Boldogan sietek a helyemre. Már nem izgulok. A többit már végigélvezem, mintha

színdarabot néznék.

Tanévkezdés

Anyám gondossága mindent előteremtett, ami a prospektus szerint kötelező. 
Elbúcsúzom az ismerős domboktól, pajtásaimtól és az Ipoly völgyétől. Igazán tacskó 

kölyök vagyok még tizennégyéves „bundásjelölti” mivoltomban.
Bátyámmal kettesben utazunk. Ő a főnök. Hiszen ő már többször megtette ezt az 

utat.Végre megérkezünk. Kiváltjuk személypoggyásznak feladott csomagjainkat. Ebben van az 
ágynemű, matrac, paplan és a ruháink. Ezeket elegánsan hordárral vitetjük be.

A képző ablakai nyitva vannak. Úgy látszik, nem mi vagyunk az elsők. Egy-egy hegedű 
érzelgős nótákat nyekereg. Valaki áriázik és közben skálázik, máshol csoportosan énekelnek. 
Valaki a nyári élményeiről számol be. Az oldalkapun megyünk be. Ott is sokan ácsorognak. 
Mindegyikük fején a piros tányérsapka. Rajtam még a polgári iskolai bocskai virít.



A hálóterem ragyogó fehér. Zománcos ágyak, éjjeliszekrények, székek, fűtőtestek, 
gumipadló. Beljebb mosdó, lábmosó, cipőtisztító helyiségek. A folyosón nagyszerű szökőkutas 
vízcsapok.

Az első éjszakát a másodévesek között töltöm. Hamar elnyom az álom.
Reggel már elcsendesedik a káosz. Lassan formálódik a rend. Először beiratkozni 

megyünk. Bediktáljuk az adatainkat, kifizetjük a súlyos fizetnivalókat. Most gondolok csak rá, 
hogy otthon egy fillér sem maradhatott, hisz ketten többet hoztunk el, mint az apám fizetése.

Az épület másik felébe megyünk át. Ott vannak az osztályok. Alacsony, vékony, öregedő 
tanár fogad. Azonnal ráismerek Karcsi bátyám meséiből: ő Szimi bácsi a cserkészparancsnok. Ő 
lesz az osztályfőnökünk.

A névsor összeállítása után megkapjuk a hálóbeosztásunkat. Egyelőre 
néhányadmagammal a „Lőcse” hálóba kerülök. Ez úgynevezett vegyes háló. Minden osztályból 
jut bele valaki. Minden hálónak van felügyelője. A miénk egy kevésbé szimpatikus ötödéves. 
Diáknevén Köcsög. Nekünk őt urazni kell. Nagy a fegyelem. Megtanuljuk a szobarendet és az 
ágyazást. Délre már minden a legnagyobb rendben áll.

Reggel hatkor szól a csengő. Egyszerre ugrunk ki az ágyból. Versenyfutás kezdődik a 
mosdókért. Amikor elkészülünk, szellőztetjük az ágyakat, fél nyolckor szilencium a dolgozókban. 
Nyolckor már mindenki az osztálytermében várja a tanítást.

A harmadik sorban ülök. Megnyílik az ajtó. Osztályfőnökünk lép be, Szimi bácsi. 
Imádkozzunk! - mondja.

- Üljetek le! - szól az ima végén. Maga állva marad és beszélni kezd.
- Kis bundások, kis polgáristák! Idejöttetek a berényi képzőbe. Mától kezdve 

tanítónövendékek vagytok. Ha az Isten is úgy akarja, öt év múlva tanító bácsik lesztek. Nagyon 
vigyázzatok, nehogy hiába töltsétek el az időt. Gondoljátok meg, hogy szüleitek maguktól vonják 
meg sokszor az utolsó falatot is! Legyetek büszkék arra, hogy képzősök vagytok! Ti valamikor 
embereket alakítotok. A nemzetek a tanítók mintázó újjai alól kerülnek ki. Ez a nép is olyan lesz, 
amilyenekké ti nevelitek. Tudom, az elején nehéz lesz. Csak most szakadtatok ki a családi 
környezetből... Mi azonban igyekszünk pótolni a szülői házat. Ha valami gondotok, problémátok 
akad, mindig forduljatok hozzám bizalommal. Én nem tanár, hanem Szimi bácsi vagyok 
számotokra.

Amíg beszél, egyre jobban olvad le rólunk az ösztönös merevség. Már otthonosan érezzük 
magunkat. Mire befejeződik az óra, megismerjük az intézeti szabályokat, leírjuk a órarendet....

A staféta



Délutáni szabadfoglalkozásaink rendszerint a sportpályán zajlanak: atletizálunk, 
szertornázunk és főleg sokat bolondozunk. Rettenetesen lelkesít, hogy az intézet csapata most 
készül a kegyeleti stafétára. Ez minden év október hatodikán van. Eddig egy kivétellel mindig a 
képző csapata nyerte meg.

Az edzéseket Zotyi bácsi vezeti, aki a rajz mellett a tornát is tanítja. A stafétajelöltek 
külön előírásos étkezést kapnak. Több óráról felmentik őket. Sokat pihenhetnek, de jaj nekik, ha 
nem győznek. Rendkívüli érdeklődéssel figyeljük munkájukat. Rövid sprint után 400-méteres táv 
következik. Amikor már bírják a távolságot, akkor kezdik gyúrni a 200 métert, amely a staféta 
egy-egy váltási távja.

Úgy látom, győzelmünk nem lehet kétséges. Mégis valami lappangó szorongás van 
mindannyiunkban. A gimnázium hatalmas reklámmal dolgozik. Őket tekintjük a legkomolyabb 
ellenfélnek. A város is nekik szurkol, mert ők képviselik a jászokat. A prepák az ország minden 
részéről verbuválódtak. Csak néhány berényi van közöttük, így ‘jött-menteknek” tekintenek 
bennünket.

Ez a nemes vetélkedés aztán mindent, még a tanulást is háttérbe szorítja. Gyorsan telnek a 
napok míg végre kinn állhatunk a hősi emlékműnél. Október hatodika van.

Az énekkar rendezetten vár. Mindenkin ünnepi arckifejezést fedezek fel. Az én 
hangulatom is ünnepi. A gimnazisták még egy utolsó rémhír-hullámot bocsátanak útra, miszerint 
biztosan az ő favorit-futójuk ér be elsőnek. Ólomlábakon telnek a percek. Jelentik, hogy most 
indult el az első váltó. Szívszorongva figyelünk.

Végre! Halk moraj fut végig a tömegen. Jól hallom, amint kiabálják: Éljen! Éljen! 
Nyomás! Ekkor tűnik elő a kanyarban egy fekete trikós futó. A prepák és a prepabarát kislányok 
tapsolnak, kiabálnak. A gimnazisták bosszankodnak, hogy ismét a „fekete sátán” jön elöl.

Már én is jól látom a nagyszerű stílusban finiselő negyedévesünket, aki most fut be a 
célba. Ő Kóródi József, akit messze lemaradva követ a gimnazisták befutója. Befutónk átveszi a 
borostyán koszorút és elhelyezi a hősi emlékműre.

Lassan felsorakozik a csapat. Elől a feketeingesek ragyogó, boldog ábrázattal. Mögöttük 
beérkezési sorrendben a gimnazisták, a leventék, a legényegylet és végül a honvédség. 
Diadalmasan zúg fel a képző énekkara: Isten áldd meg a magyart!

Mikulás és bundásavatás

November felé, hogy egyre inkább közeledik a vészes nap, az ötödévesek suttogó híreket 
bocsátanak szárnyra. Azt akarják elhitetni, hogy a minisztérium megszüntette a barbár avatást és 
ilyen nem lesz többé a prepák történetében. Minél nagyobb hévvel terjesztik, annál nagyobb 
porciót kaphatunk - mondogatom.



Mikulás estéjén ott szorongunk a díszterem karzatán. Van aki már előre párnát 
csempészett nadrágjába.

A műsor hangulatos. Néhány ének- és zeneszám után szellemes egyfelvonásos darabok 
következnek.

Most a főszám következik. Megjelenik a Mikulás. Fején püspöksüveg. Fehér szakálla és 
hosszú haja ráborul piros palástjára. Kezében hatalmas pergamenttekercset tart. A kisérő 
krampuszok hada vészjóslóan suhogtatja a virgácsokat.

Most kibomlik a pergament és a Mikulás olvasni kezdi a strófákat. A rövid bevezető után 
a vers nem kíméli az igazgatót, a tanárokat. Most a Mikulás közvetítésével egy évben egyszer a 
diák is élcelődhet és megmondhatja véleményét a tanárokról. A krampuszok sebesen hordják szét 
a mókás ajándékokat. Az igazgató, aki híres bogarász, hatalmas papírmasé legyet kap. A 
gazdaságtan tanára egy zsák tarackot, a fiatal házas tanár papucsot, a bajszos bajuszkötőt, a 
kopaszodó hajnövesztőt. Egyik sem sértődik meg. Jól mulatnak valamennyin. A végén 
bennünket, bundásokat hív le a Mikulás egy kis virgácsolásra. Hadd higyjük, hogy ez volt az 
avatás.

A nagyszerű vacsora után megyünk a hálókba. Perceken belül elcsendesedik minden. 
Visszafogott izgalmas várakozás. Végre éjfél. Valósággal foszforeszkálunk az idegességtől. 
Ebben a pillanatban felcsendül a gong. Az éjfélt veri. Aztán halljuk az ajtócsapódást, majd 
rázendít a zene pokoli fülsiketítő koncert kiséretében. Ez az avatási együttes.

- Hasra, bundás! - kiáltják. Rázendít a zenekar: „Mennyből az angyal.. ”. Üvöltés, sikoltás, 
trombitaszó, kereplő, madzagra fűzött vonalzók félelmetes zúgása. Az avatók maszkja rettenetes. 
Senkit sem ismerhetünk fel. Ijedten fekszünk hasra, mint a jégeső kopognak rajtunk az ütések. 
Szappannal bélelt vizes törülközők suhognak. Kínomban a párnát harapom. Majdnem negyven 
avató masírozik végig rajtunk.

Végre ritkul az ütések zaja, aztán elcsendesedik minden... Felgyújtják a villanyt, és az 
egyik avató elkiáltja magát:

- Éljenek az elsőévesek! Éljen, éljen, hangzik a kórus.
Leveszik az álarcokat, nevetve magunkra hagynak. Az immár felavatott elsőéves 

tanítónövendékek a felemelő érzés helyett igencsak lesújtott állapotban nyomjuk az ágyat.
Azt hiszem, ez az avatás is hozzájárult az összekovácsolódásunkhoz. Most már semmi 

sem jöhet, amitől rettegnünk kell.
Az avatás utáni napoknak van még egy szenzációja. Összehívják az ifjúságot a 

díszterembe. A tanárok jelenlétében az igazgatónk ünnepélyes keretek között kihirdeti, hogy az 
elsőévesek ezentúl ne urazzák a felsőbbéveseket, hanem „kedves bátyámnak” szólítsák őket. 
Tudomásul vesszük, bár nyelvünk nehezen szokja meg. Csupán az ebben a rossz, hogy jövőre a 
bundások minket sem fognak urazni!



Farsangi bál

Február hatodikán megbolydult méhkas az egész intézet. A délelőtti tanítás teljesen 
komolytalan. A tanárok is a készülődés lázában élnek.

A kitűzött időben egymás után érkeznek a városi előkelőségek. A negyed-és ötödévesek 
rendezőgárdája kitűnően működik. Úgy udvariaskodnak, kalauzolnak, mintha erre születtek 
volna. Megteleik a terem. A bál kezdetén zenetanárunk vezényletével rázendít az énekkar, majd 
egyfelvonásos jelenetek, zenekari számok váltják egymást.

A műsor után a nyitócsárdás vérpezsdítő ütemére szétszóródik a tömeg, hatalmas 
forgataggá alakul a terem. Jelen van a tanári kar is. Itt-ott előtűnik egy-egy tanárfeleség is a 
diákok karján. Mi - bundások - az erkélyről figyeljük a táncoló párokat. Különböző parfümök 
illata száll fel a karzatig. Báli ruhák selyme repülve száll. Ott látom a tömegben a helyőrségi 
kerékpáros zászlóalj tisztjeit. Aranysújtásos zöld atilláikban még jobban emelik a tarka képet.

Karcsi bátyámat fedezem fel. Meglehetősen magas hölgyet táncoltat maga előtt. Úgy 
látom, valamilyen vénkisasszony lehet. Hervadt arcán mosoly. Fél óra múlva még mindig együtt 
vannak. Úgy látszik nem akarja senki sem lekérni. Karcsi izzad, a hölgy mosolya is egyre 
bágyadtabb. Éjfél előtt még mindig együtt keringenek, mint a megszállottak.

Bátyám hiába int vészjeleket rimánkodó tekintettel, a barátok visszamosolyognak. Végül 
bosszút forral... Megáll a rajta leginkább mulató barátja mellett, meghajlik a lány előtt és átadja 
barátjának, mintha az lekérte volna.

Készülünk az életre

Mi harmincnyolcan öt év alatt összekovácsolódtunk. Lelkünkben összegyűjtöttünk 
mindent, ami szép, nemes és értékes. Itt állunk virágba borulás előtt azzal a tudattal, hogy 
bármilyen nemes hajtást hozzunk is, lehervad és megsemmisül az élet fénytelen szárazságában.

Milyen nyílt tekintettel nézünk vissza tablóképünkről! Még annyi ambíció, lelkesedés és 
ügyesség jellemzi három tablókészítő társunk munkáját. Szép keretet szeretnének adni a 
szomorúnak ígérkező jövő számára.

Hogyan festünk majd tíz esztendő után, amikor találkozónk lesz? Hogyan szóródik szét 
kis bajtársi körünk? Mivé fejlődünk, vagy mivé züllünk? Mi lesz belőlünk, mi lesz velünk?...

Egy nappal állunk a ballagás előtt. A tablón az utolsó simítások is elkészülnek. 
Osztályunk lázban él. Mindent a régi hagyományoknak megfelelően szeretnénk csinálni...



Reggelre kész a tanterem. A táblán gyönyörű festmény. Félig kidőlt kereszt mellett egy 
vándor ül. Arcát kezébe temetve sír. Mellette vándorbotja, azon diáksapka az arany-fekete-arany 
sávval. A kereszttől széles út vezet a horizont felé. Azon vándor bandukol, tarisznya a hátán. 
Visszafordulva zsebkendőjével integet saját énjének, akit diákmivoltában otthagyott sírva, 
remegve a kereszt tövében. Az út lángtengerbe vész. Ez a bizonytalan jövő.

Készülünk az életre, amelytől semmi jót nem várhatunk. Pedagógia-tanárunk lefesti a ránk 
váró jövőt. Megtudjuk tőle, hogy három évig mégcsak kérvényt sem adhatunk be kinevezésünk 
iránt. Túlzsúfolt a tanítói pálya. Három esztendő elteltével, akinek sikerül protekcióval bejutnia, 
az havi 80 pengővel kezdi, mint helyettes. Ezt a fizetést azonban nyáron nem kapja. Mi lesz most 
azzal, aki nem számíthat szülői támogatásra?

Hallomásból ismerjük az előttünk végzettek sorsát. Az egyik, aki teljesen árva volt, 
amikor nagy kínnal elhelyezkedett az egyik tanyai iskolánál, kinn még lakást sem kapott. A havi 
nyolcvanat is csak hosszú hónapok után tudta kicsikarni az illetményhivataltól. Az iskola 
szekrényét lefektette, szalmát hozott bele, ágy hiányában abban aludt. A tanya lakossága tartotta 
el könyörületből, hogy éhen ne haljon.

Ilyen körülmények között neveljen ambícióval, lelkesedéssel idealizmusra, az élet 
megbecsülésére? Ott kinn a tanyán önnön kriptájában eltemetve, távol minden kultúrlehetőségtől 
lassan elsorvad minden fiatalos lendület, világmegváltó nagy akarás! A napi robot és 
kilátástalanság taposómalmában lezüllik, elsatnyul, visszafejlődik. Rászokik az italra is, mert a 
mámoros pillanatok némi kárpótlást nyújtanak a tönkrement életért. Ilyen a tanítói sorsok zöme.

Szótlanok vagyunk fekete ruháinkban. Még reggel közös fényképet csináltatunk 
osztályfőnökünkkel a főbejárat előtt. Szinte fizikailag kapaszkodunk minden lehetőségbe, hogy 
emlékmorzsáinkat megörökítsük.

Képesítő vizsga és búcsúzás

Az alsóbbévesek vizsgái után a megürült intézetben csak mi maradunk. Ellepjük az 
intézet minden rejtett zugát. A beköszöntött kánikula ellen védekeznünk kell. Ha benn megunjuk, 
lemegyünk a kertbe. Beülünk a bokrok alá, vagy kiballagunk a Zagyvához. Nagyon ragaszkodunk 
ehhez a folyócskához. Csónakos emlékeink, nótázgatásaink emléke sokat visszatér majd ide...

Írásbelink tűrhetően sikerült. Először a gyakorlati tanításból képesítőzünk. Buta tételt 
kapok: „Látogatás a tejcsarnokban” címmel számolást kell tanítanom. Agyonpedagogizáltnak 
tartom. Elkészítem a tervezetet, és beszerzem egyetlen szemléltető eszközömet, a tízdekás vajat.

Savanyú képpel fogok hozzá. Semmi hangulatom nincs, s ez meglátszik a tanításomon is. 
Most azt magyarázom, mit jelent a cca. jelzés a 10 dkg. felírás felett. Mintha ez lenne az élet



legnagyobb problémája, és enélkül nem lehetne kenyérre kenni a vajat! De hát ezt a 
felkészüléskor lelkemre kötötték.

Természetesen a szemléltető táblát fordítva akasztom fel, a vaj a nyári melegben szétolvad 
a kezemben, a gyerekek pedig nagyokat ásítanak. Ebben a melegben mennyivel hasznosabb lenne 
egy zagyvai kirándulás a kenyérre kent szemléltető eszközzel!

Feleleteim viszont ragyogóan sikerülnek. Sok olyan kérdést is kapok a vizsgabiztostól, 
ami nem képezte tananyagunkat. Általános műveltségemre kiváncsi. Éppen az angol és amerikai 
egyetemek szervezetét felelem. Látom, hogy nagyon meg van elégedve a feleletemmel. Ezután 
már csak a „tekintetes” cím elnyerése következhet...

Most már szabad az út. Még beszélgetünk néhány órát, aztán csomagolni indulunk. Most 
egyikünknek sincs kedve viccelődésre.

Ebéd után gyülekezünk a kis kapunál. A talicskák készen állnak, hogy ősi berényi szokás 
szerint teljesítsék hivatásukat. A „tekintetes urak” első ténykedése mindig ez a fuvar, hogy ezzel 
is jelképezzék, milyen keveset várhatnak az élettől....

Megint egyedül maradunk. Itt állunk a kapuban. Két életünk küzd egymással. Nehéz 
itthangyni a koporsóba tett diákságunkat.

Tekintetem végigkalandozik az épületen. Elnézek a kert felé. Ott kanyarog a Zagyva. 
Távolról a Mátra integet. Mi vár ránk, mi lesz belőlünk? Napszámosok vagy bárzongoristák 
leszünk? Családi koldusok vagy utcai kikiáltók? Három fekete év áll előttünk. Addig mehetünk 
ingyen ínségmunkásnak a községházára, esetleg instruálhatjuk mások gyengetehetségű 
gyermekeit?



Mizsei Béla

A NŐI KALAP TÖNKREMEGY HA SÁRBA TAPOSSÁK1

Lakásviszonyok

A harmincas években a hatóságok nem rendelkeztek a lakások felett. Ha valaki házat 

épített, azzal szabadon rendelkezett. Így kiadó lakás volt bőven.
A tanyán épült házak túlnyomó többsége akkoriban még szoba, konyha, kamrából állt. 

A házakat úgy építették, hogy a ház eleje dél felé nézett, a szoba ablakai pedig így az egyik 
délnek, a végén lévő két ablak pedig nyugatnak. A Kunsággal összehasonlítva nálunk a ház 
végső ablakai mindig párosan voltak, akármilyen kicsik is voltak azok. A házak nyeregtetősek 

voltak, nagyobb részt náddal fedve. A szellős nádas padlásokon jó  helye volt az 
oldalszalonnának, amely az egyik fő táplálék volt. A városban a nyeregtetős házaknál már két 

szoba volt a konyha mellett jobbról-balról, és a kisszoba mellett volt a kamra. A tanyán 
gazdálkodók igyekeztek a városon is házat építeni, illetve vásárolni, ahová öregségük idején 
beköltöztek.

A tanyai házaknál, ahol már két szoba építésére telt, a nagyszobát úgynevezett tiszta 
szobának tekintették, ott volt a menyecske bútora, mert a napi hálásra a nagyszülőktől örökölt 
bútort használták. A tiszta szobán sokat gúnyolódnak egyes újságírók, írják és mondják, oda 
csak a jegyző úr meg a pap mehetett be, még a sógor sem. Pedig nagyon egyszerű ez a dolog. 
Azt a szobát, amit laknak, naponta takarítani kell. A mezőgazdasággal foglalkozó 
gazdasszonynak elég volt naponta takarítani azt az egy szobát is, amiben laktak. Azonkívül a 
köves konyhát naponta felmosni, mert behordták oda a sarat, hetente pedig egyszer felmázolni 
a lakószobát, mert akkoriban sok volt a mázlós, vagyis a földes szoba. A tiszta szobát - amely 
sok esetben ugyancsak földes volt - akkor takarította ki, amikor vendéget várt.

Ami a tisztálkodást illeti, bizony e tekintetben bőven voltak hiányosságok. Ahol 

vízvezeték nincs, ott a fürdőszoba illuzórikus. A módosabb polgároknak volt ugyan 
fürdőszobájuk, de a fürdőkádba artézi vizet kellett hordani a kútról, mert az ásott kutak vize 
tisztálkodásra alkalmatlan, kemény víz volt. Akiknek háztartási alkalmazottjuk volt, azok 
fürödtek fürdőkádban, de nem egyszer hallottam az artézi kútnál, hogy szerencsére hideg van, 
nem fürödnek az urak, mondták a háztartási alkalmazottak. A vizet felmelegíteni, a 

fürdőszobát befűteni nem volt olcsó mulatság.
A harmincas évek közepe táján néhány sugárúton vezettek vizet az ottani lakásokba, 

így a Borsóhalmi, a mai Ady Endre úton is, ahol a polgármester lakott. A Lehel Szálló 
padlásterében volt a víztartály, de a város nagy részének ebből nem juthatott víz. Az ezidőtájt

1 Részletek a szerző önéletírásából



épített házakba már fürdőszobát is terveztek. Az egyik tanyai gazdasszony is építtetett 
fürdőszobát a városon épült házába, és büszkén mondogatta, hogy egyik rokonának először 
azt mutatta meg. Tehát népünkben megvolt a vágy a kulturáltabb életre. A negyvenes évek 
elején a tanyai lakásokat is kezdték bővíteni. A nyeregtetős épülethez hozzátoldtak egy 

konyhát meg egy kamrát, így a régi konyhából előszoba, a régi kamrából kisszoba, azaz 
lakószoba lett. A korábbi lakószobából kidobták a kemencét, és a mázlós földes szobát 
kipadolták. Ezt azután tiszta szobának használták. A kemencét a lakószobában építették újjá, 
ami nagyon gazdaságos volt, mert a mezőgazdaságban annyi melléktermék keletkezik, hogy 

azzal nagyszerűen lehetett fűteni. Nem a szabadban égett el a napraforgó szár, a kukorica szár, 
drága gázolajjal leöntve, hanem a kemencében. A gazdának akkor tüzelőgondja nem volt. A 
kemence száját, ahol a füst kijárt, tehát befüstölte azt, korábban mázlós agyagos péppel be 
kellett mázolni, amely csíkos sem lehetett. Mielőtt a lányt megkérték, a vőlegény rokonsága 
háztűznézni ment a lányos házhoz, ahol legelőször a kemence száját nézték meg.

A tanyán havat is olvasztottak, vagy összegyűjtötték az esővizet, és abban mostak vagy 
mosakodtak. Ha a tanya közelében kanális vagy folyó volt, akkor annak vizét használták 

mosásra, mert általában a tanyai kutak vize is kemény volt. A jász ember inkább mosakodott 
mint fürdött, vagy elment a fürdőbe.

A Fecske-féle malomnak nagyon szép fürdője volt. Diákkorunkban tanáraink oda 

vittek el fürödni, a belépődíj a legolcsóbb mozijegy árának felelt meg. Volt egy kerek, 
legalább 7-8 méter átmérőjű melegvizes medence, azon kívül voltak kisebb medencék 
hidegvízzel. Ezt a szép fürdőt később lebontották, és egy kisebb jellegtelen fürdőt és mozit 
építettek helyette.

Ruházkodás

A gazdák vasárnap feltétlenül fekete ruhát vettek fel fehér inggel. Télen csizmát, 
nyáron pantallót viseltek. Mellényt is viseltek még nyáron is. Ha melegük volt, amikor 
templomba mentek, levetették kabátjukat és a mellényből kiviláglott szép fehér ingjük. 
Jászberényben és a tanyavilágban a harmincas években már nem viseltek sok szoknyából álló 

bőszoknyákat az asszonyok, fejükre viszont kendőt kötöttek. Télen kosztüműk felett 
nagykendőt viseltek. Ez alá dugták a kosarakat, melyben néha napos csibék voltak, amiket 
januárban árultak a piacon.

A férfiak télikabátja általában rövid volt. Ugyanis télen csizmát húztak és a hosszú 
kabát szétdörzsölte volna a csizmaszárra felszedett sarat.

A lányok szigorúan a divat szerint öltözködtek, a népviseletet már letették. A 

munkaruha nyáron a férfiaknál ún. cejgből (cérnából szőtt anyag) készült.
Az iparosok, értelmiségiek már vegyesen öltöztek, az időjárásnak megfelelően.



Munkaadók és munkavállalók viszonya

A gazdák, ha nagycsaládosak voltak is, tartottak férfi és női alkalmazottakat. A férfi 

cselédet béresnek vagy kocsisnak (az ökörhajtó volt a béres, a lóhajtó a kocsis), a nőit 
szolgálónak hívták. A városi polgároknál a női háztartási alkalmazottat nem szolgálónak, 
hanem "lánynak" nevezték, akinek persze külön szobája volt, vagy éjjelre hazajárt a szülői 
házhoz. Itt kell megjegyeznem, hogy a fűszerkereskedő alkalmazottját nem béresnek, hanem 
segéd úrnak hívták, miért? - Mert főnöke polgári életformát élt. A női alkalmazott a tanyán 
tekintettel arra, hogy csak egy szobát fűtöttek, a gazdával és annak gyermekeivel egy szobában 
aludt. (A kuckóban). A béres az istállóban aludt, de sok esetben a gazda fia is. Emiatt aztán 
kapták a kritikát a kuláküldözés alatt a kommunistáktól. Magam sem helyeseltem ezt, de 
akkor ez volt a bevett szokás. Azok a gazdák akik a városon laktak, tanyásbérest fogadtak, 
ebben az esetben a tanyán egy szobát maguknak tartottak fenn, a konyha melletti másik szobát 
pedig a béres lakta családjával. A tanyásbéres állandó munkát végzett a termelésben, és mivel 
önmaga kosztolta magát, dupla bért és egyéb járandóságokat kapott. (Disznó, baromfi esetleg 
tehéntartás.) Szemben a lakótanyással, aki azért hogy a tanyában lakhatott, néhány növendék 
jószágnak télen a gondját viselte, azokat a kész takarmányból etette és almozott a szalmából, 
ezért bért nem kapott. Ezeket a növendékjószágokat nyáron legelőre hajtották és pedig 
Méntelekre, amely bizony nagyon messze volt Jászberénytől. Az ökröket Besenyszögre 
hajtották, mert azoknak a gabona behordására kéznél kellett lenniük.

Udvarlás, fiúk-lányok viszonya

A gazdáknál kedden, csütörtökön, szombaton és vasárnap voltak a legényesték. Ez 

ésszerű is volt, mert a mezőgazdasági munkát végző lányoknak a legény méltó fogadására 
napi munka után rendbe kellett magukat hozniuk, s ezt mindennap nem tehették. Máskor 
látástól-vakulásig dolgoztak. Ha más napon ment a legény, kiakasztották a veres- vagy 
fokhagyma koszorút, s ezzel adták tudtára az illemet nem tudó legénynek, hogy máskor ne 
jöjjön ilyen napon.

A legényestéken a legények az illem szerint este 8-ig gyülekezhettek a lányos háznál. 
Ott beszélgettek, viccelődtek... A beszélgetést általában az időjárással kezdték, ami érthető is 

volt, mert a mezőgazdasági termelésnél az idő az úr. A keresztapám mindig utolsónak ment és 
maga után be is riglizte az ajtót. 8 után megkezdték az elmenést. Aki először jött, annak illett 
a távozást megkezdenie. Távozáskor a konyhán vagy az előszobában beszélgetett vele a leány 
egy kis ideig. Így mindenkivel tudott a lány négyszemközt beszélni. Amikor az első



eltávozott, ment ki a következő legény. Ha valamelyik sokáig maradt, a következő megrúgta 
az ajtót. A lány mindig kint maradt, nem ment vissza a szobába a legények távozása után. Kint 
várta meg a következőt. Így a keresztapám jól járt, mert rá már senki nem rúgta az ajtót, el is 
vette feleségül a keresztanyámat.

Mert meg kell jegyeznem, hogy a lányok egyébként nagyon szégyenlősek voltak, erre 

kötelezte őket a hagyomány. Két esetet írok itt le. Egyik alkalommal a tanyánkra jött egy 
távolabbi gazda a vetőgépért. Éppen nálunk tartózkodott egy másik irányban lévő tanyából az 
a gazdalány, akinek ez a legény udvarolt. Amikor a lány megtudta ki van nálunk, nem volt 

hajlandó a huncut cselédlányunk csalogató szavára sem kimozdulni addig, amíg az udvarlója 
el nem ment. A másik eset. Augusztus 15-én kocsival mentünk Jászberénybe a 
Nagyboldogasszony napi búcsúra. Még a tanyánkhoz közel voltunk, 16 km-re a várostól, 
amikor láttunk két lányt amint mezítláb, cipőjük a kezükben, gyalog mentek a sáros úton. 

Mondották, hogy ők is Jászberénybe mennek a búcsúra. Megkérdeztem anyámat, miért 
mennek gyalog, miért nem vonattal? Anyám azt válaszolta, hogy valószínűleg azért, mert 
udvarlójuk a vonaton megy. Megjegyzem, hogy falun a tanyai lányok, nyáron ha sár volt, 

cipőjüket kézben tartva, mezítláb mentek a búcsúra, amikor aztán megérkeztek a búcsú 
színhelyére, a vizes fűben megtörölték lábukat és felhúzták cipőjüket zokni nélkül. Ha már a 
búcsúknál tartok, le kell írnom, hogy a fiataloknak búcsúk alkalmával a legkedvesebb 
szórakozásuk volt a sergőzés. De nem ám a lócán vagy a lovakon ültek, hanem felálltak 

legalább hárman vagy négyen, persze a legényekkel vegyesen, az ülőkék támlájára egymást 
szorosan fogva sergőztek. Ilyen esetekben szabad volt egymáshoz érniük fényes nappal is 

mindenki szeme láttára.
Ezzel kapcsolatban hadd említsem meg, hogy gyermekkoromban tavasszal, húsvéti 

szünetben, amikor a tanyán tartózkodtam, láttam, hogy a szolgáló lányunk meg a béresünk 
estefelé minden nap egymást zavarászták a tanya körül. A béres minden áron el akarta venni a 
lánytól a zsebkendőt, az meg nem adta. Akkor még nem értettem, mi annak a magyarázata, 
hogy nem adja oda. Később, amikor serdülő korba léptem, és én is vágyódtam a másik nem 
után, akkor értettem meg, hogy kellett valami ürügy arra, hogy két fiatal egymáshoz érjen.

Ami a szexuális életet illeti, csak azt tudom mondani, hogy azzal csínján bántak. 
Akkoriban a lányoknak illett érintetlenül menni a házasságba. A gazdáknál, az iparosoknál ez 
nem jelentett különösebb gondot. A katonaidő kitöltése után, de néha előbb is, megnősült a 
legény, akkor már kereső segédúr volt, a gazdának megélhetést biztosító földje volt, a 
napszámos meg úgyis kétkezi munkából élt. A gazdák a farsangon ismerkedtek, ősszel pedig 
inkább novemberben az új boron és új kenyéren esküdtek és lagziskodtak ádvent első 
vasárnapjáig. Akkor értek rá sütkérezni, sátort csinálni az estebédhez. A tanyai 
szomszédasszonyok a lagzi előtt már egy héttel éjfélig is sütkéreztek, s ilyenkor kiváló 

alkalom volt megtárgyalni minden őket érintő problémát. A lagziba a rokonságon kívül a 
szomszédok mind hivatalosak voltak. A rokonsági köröket szigorúan betartották, vagyis az



abba a körbe tartozó rokonokat mind meg kellett hívni, ha egyet is meghívtak közülük. Az 
esküvőre a vőlegény anyja nem ment el, mert akkor nem lett volna aki a menyasszonyt a 
vőlegényes háznál illően fogadja.

A lagzi előtt kiadó volt, kb. egy héttel az esküvő előtt, melyet a menyasszonyos ház 
rendezett a menyasszonyék tanyáján, ill. házánál. Ide többségben a menyasszony rokonságát 

hívták meg. A vőlegényes háznál lévő lagziba viszont, mely az esküvő után volt, a vőlegény 
rokonsága volt többségben. Ez csak Jászberény határában volt így, a falvakban egyszerre volt 
a két lakodalom és éjfélkor a menyasszony elment a saját rokonságához a szülői házhoz és ott 
mulattak tovább.

Tekintettel arra, hogy külön szoba nem volt, ahol a házasságot elhálhatták volna, a 
padlásra mentek fel a fiatal házasok. A rossz nyelvek szerint a létrát is elvették, nehogy 
lemeneküljön a menyasszony.

Az iparosoknál is ilyen módon udvaroltak. Míg a középosztálybelieknél ilyen 
szokásról nem tudok. Annyit viszont tudok, hogy délelőtt 11 órakor volt az elegáns vizit és 
délután 6 óra előtt nem illett menni látogatóba. Értelmiségi pályán lévőknek nehezebb volt a 
helyzetük. A férfinak előbb el kellett végezni az iskolákat. Azután állást kellett szerezni, így 
azok 25-30 évesnél korábban nem nősülhettek. Ha pedig a lányok is főiskolát végeztek, azok 

is ugyanúgy jártak, mint a férfiak. A lányoknál itt is elvárták, hogy érintetlenül menjenek a 
házasságba, a férfiaknál nem. Ezt viccesen azzal indokolták, ha egy férfi kalapot a sárba 
taposnak, azt még helyre lehet hozni, de a női kalap tönkremegy, ha sárba tapossák.

Köri élet

Kezdem az idősebbekkel. A Bercsényi utcán volt az Úri Kaszinó, az épület ma is áll a 

Kaszinó utcával szemben. Ide elsősorban a városi polgárság vezető rétegei a lateinerek jártak. 
Akinek érettségije vagy ezzel egyenértékű iskolai végzettsége volt, felvételt nyerhetett, ha 
kérte. Az ún. birtokosabb, módosabb gazdák is jártak oda, akik a város vezetői között érezték 
jól magukat. Voltak közöttük tanítók is. Idejüket újságolvasással, hazárdjáték számba nem 
menő kártyázással töltötték, meg azután meghányták-vetették a világ folyását.

Este 7 órakor, nyáron 8 órakor megszólalt a Pálinkás kereszt melletti harang. És a 
többi harang is. A Pálinkás-kereszt ott állott, annak az útnak középvonalában, amely a 
Bundás-kút mellett vezet el a Bundás-kúttal szemben. Akkor közösen elimádkozták az 
Úrangyalát és mindenki hazament a családjához. Jellemző a polgári jelzőre való igényekre, 
hogy nem gazdakörnek vagy parasztkaszinónak hívták ezt a helyiséget, hanem Polgári 
kaszinónak. Amíg nagyapám a kaszinóban volt, sötétedés után a sötétben ültünk kb. 6 óráig a 
nagymamámmal, hogy spóroljunk a villannyal. A karácsonyi szünetben a tanyán is sötétben 

ültünk néhány órát a sötétedés után a kemence mellett és karácsonyi énekeket énekeltünk. 
Spóroltunk a petróleummal. A Földbirtokosság épületében volt a Polgári kaszinó, ott, ahol



most a kórház elfekvő épülete van. A sarkon volt a Hangya szövetkezet áruháza, azt követte a 
Tornyos féle gyógyszertár, s azután következett a Polgári kaszinó bejárata. Ide a módosabb 
gazdák jártak, akik a városon laktak, tanyás bérest tartottak s a városról jártak ki a tanyára. A 
nagyapám is idejárt. Délelőtt 9-10 órától délig és délután 5-6 óra körül gyűltek itt össze. 
Újságot olvastak, megbeszélték a gazdálkodással felmerült problémákat és természetesen 
kártyáztak, de nem hazardírozva.

Ezenkívül a kerületekben voltak az olvasókörök. 48-as kör Jászberényben nem volt, 

mint pl. Jászapátin. Az olvasókörökbe bárki járhatott. Kisebb gazdák, egyszerűbb emberek 
jártak ide. Az ún. kistisztviselők számára is volt olvasókör a Kossuth utcára vivő Nagykőhíd 

végénél. A volt Jánvári gyógyszertárral szemben. A II. világháborúban e híd felrobbantása 
miatt az épület egy része összedőlt.

Az iparosok az Ipartestületbe jártak köri életet élni. Biliárdoztak, kártyáztak, 

megtárgyalták problémáikat. A fiatal iparosok számára pedig ott volt a Katolikus 
Legényegylet, melynek lelkésze a mindenkori gimnáziumi hittanár volt. A Zagyva parton ma 

is áll az épület, jelenleg táncház. Ott rendkívül mozgalmas élet zajlott. A fiataloknak 
önkormányzatuk volt, színdarabokat játszottak, vasárnap délutánonként a kistermeket teljesen 
megtöltötték. Társasjátékot játszottak, majd udvarolni mentek. Nyár folyamán a teraszon 
vasárnap esténként össztánc volt. Egyetemista korunkban mi is ide jártunk táncolni. Az ún. 
középosztálybeli lányok oda nem járhattak szüleik miatt.

Az iparosokkal szemben a parasztifjúság ügyét nagyon elhanyagolták. Úgy 
emlékszem, a 40-es évek elején alakították meg a KALOT-ot, a katolikus agárifjúsági 
mozgalmat. 1940-ben a Vigadóban rendezték meg az első országos gyűlésüket. 1943-tól 
magam is részt vettem a fiatalok oktatásában. A Kiss Ernő utcában a volt Gyermekvédő Liga 

volt helységében, ami most óvoda, kaptak helyet. Ott népi táncot is tanítottunk, és néhány 
vidéki előadást, bemutatót is tartottunk velük. Sajnos a II. világháború ennek is végét 
szakította.

A Tanítóképző

Klebelsberg Kunó a húszas években Jászberényben Tanítóképzőt építtetett. Ez 
bentlakásos volt, az ország egy részéből itt gyűltek össze jobbára olyan tanítók gyermekei is, 
akik ezzel a pályával meg voltak elégedve. A középfokú tanítóképző ötéves volt, ami azt 
jelentette, hogy amikor egy ifjú a 19. évet betöltötte, okleveles tanító lett, és nősülhetett, ha 
állást kapott.

Akkoriban a falusi tanyai tanítóknak igen nagy tekintélyük volt. Páratlan tisztelettel és 

szeretettel vették őket körül a tanyasiak. Ők viszont a kultúra fáklyavivői voltak és ami külön 
érdemük, hogy színdarabokat rendeztek a tanyák fiataljaival. Ezzel elérték azt, hogy a tanyai 
ember tehetsége kibontakozzon. Akkoriban nem volt tv, rádió is alig, így a tanyai ember



szomjúhozta a kultúrát. Jól jöttek a színdarabok, meg azután a fiataloknak ez is alkalmat 
nyújtott a gyakoribb találkozásokra. Mentek a próbákra, ott volt okuk egy kicsit közelebb 
kerülni egymáshoz.

Politikai élet

Jászberény kormánypárti volt. Nagyapám ezt azzal indokolta, hogy a város háztartása 
nagy és sok lenne a pótadó, ha egy kormánypárti országgyűlési képviselő nem járna ki 
valamennyi pénzt a városnak. Vélekedése szerint csak a falusiak engedhették meg maguknak, 
hogy ellenzéki politikát folytassanak, mert ott nincs nagy közkiadások.

Elemista voltam, amikor gróf Apponyi Albert, mint a város országgyűlési képviselője, 
meglátogatta kerületét. Akkoriban az országgyűlési képviselők ritkán jelentek meg a 
kerületükben. Fogadásukra igen nagy cécót rendeztek, magyar ruhás lányok csokrot adtak át, a 

helység vezetősége üdvözölte őket. Fórumot nem tartottak, kérdést intézni, bírálatot mondani 
felettük nem lehetett.

Nagyapám beszélte, hogy a 20-as évek közepén Apponyi választásakor még nagy 

kortesvilág volt. A város főtere keresztben el volt rekesztve. Egyik végén korteskedtek az 
Apponyi pártiak, a másikon pedig az Almási pártiak. Rigmus is volt bőven. Az egyik ritmus 

szerint Almási nem hozott annyi bort a választásra, mint Apponyi. A rigmus így szólt: "Gróf 
Apponyi a mi emberünk, három hordó bort hozott ide, de Almási csak egy kupával. Cseréljen 
farkat ezért a kutyával. A magyarok istenére esküszünk, esküszünk, hogy Apponyi a követünk." 
Az I. világháború előtti egyik választáson Apponyi ellen volt olyan rigmus, hogy "Nagyorrú 
g ró f nem kell nekünk, Gyalog János a mi követünk."

1933-ban Svájcban meghalt gróf Apponyi Albert, akinek Jászberényben nagyon nagy 

tekintélye volt, főleg a trianoni békediktátum aláírásakor elmondott beszéde miatt. Ennek a 
beszédnek a lényege az volt, hogy amennyiben szétszabdalják ezt a nagyszerű földrajzi 
egységet, a népek sínylik azt meg. (1964-ben, amikor Kassán jártam, ezt tapasztaltam is, mert 

az utcasarkokon sorba álltak olyan félérett, fonnyadt sárgabarackért, amit nálunk a disznók 
sem ettek meg.) Ugyanakkor a Felvidéken olcsón lehetett iparcikket vásárolni.

Apponyi halála miatt új időközi választást kellett tehát tartani. Akkoriban a 
Kisgazdapárt már országosan erősödni kezdett. Jászberényben Baráth Endre gazdálkodó 

képviselte a pártot.
Meg kell mondanom, hogy a gazdák és a gazdasági alkalmazottak között bőven voltak 

ellentétek, vannak ma is, és mivel akkoriban a kommunista párt nem létezett, ill. nem volt 
engedélyezett, a Szociáldemokrata Párt a Bethlen-Peyer egyezség miatt nem mehetett vidékre. 
A zsellérek a Kisgazdapártot támogatták. A gazdák egy része már csak azért sem támogatta a 

Kisgazdapártot, mert ott béresek is voltak.



Történt azonban más is, ami a Kisgazdapárt számításait keresztülhúzta. Jászberény 
tanyavilága dél felé Újszász határáig terjedt. A tanyaiak az ún. Szolnoki úton tudták 
megközelíteni a várost, amikor termékeiket piacra akarták vinni. Ez az út főleg a 

jászboldogházai részen ősszel és tavasszal járhatatlan volt. A csíkosiak és a boldogházaiak 
Jánoshidán, Alattyánon, Jásztelken keresztül kövesúton tudták megközelíteni Jászberényt. 
Egyik húsvéti szünetben magam is végigkocsikáztam ezt az utat, amikor a kocsi hátuljában 
vittük vissza azt a kisborjút, amit nem tudtunk eladni.

Így hát a kormánypárti urak a gazdák között olyan agitációt folytattak, hogy 
pénzügyminisztert kell képviselőnek választani, aki majd megcsináltatja az utat. Meg is 
szerveztek Budapestre Imrédy Béla akkori pénzügyminiszterhez egy küldöttséget azzal, hogy 
felkérjék Imrédyt, vállalja el Jászberény országgyűlési képviselőségét.

A nagyapám is tagja volt ennek a küldöttségnek. Felvitték őket a királyi várba is, 

megmutatták annak szép helységeit. Többek között a Habsburg termet, majd Imrédy ebéden 
látta vendégül a küldöttséget. Ott nagyapám is beszélt Imrédyvel, mert boldogházai 
tanyásgazda volt, és arra kérte Imrédyt, hogy kockaköves megoldást válasszon. Imrédy azt 
mondta neki, hogy makadám út lesz bácsikám. Jobb is lett ez így, mert szikes talajon a 

kockakőről lemegy a kocsi kereke agyig, azt a ló ki nem húzza. Imrédy kortesei arról is 
gondoskodtak, hogy amikor a gazdák jöttek haza Imrédytől, újságolták nekik, hogy már mérik 

is az utat. Így azután a Jászberénytől délre fekvő tanyavilág népe Imrédyre szavazott. A város 
gazdák pedig azért voksoltak rá, mert országgyűlési képviselőnek tanult embert kell 
választani. A kérdéses út a meggyespelei megállóig már kövezett volt. A megállótól a 
Kormosparti iskoláig volt egy homokos, de az iskolához közel agyagos szakasz. Ezt a két 
szakaszt nem kövezték ki. Az iskolától kezdve a Sós érig, Jakabig és a boldogházai részt 
makadám kövezéssel csinálták meg. (A zúzalékot úthenger nyomta össze a közé rakott 
homokkal.) Egyébként a csíkosi részt már nem kövezték ki, megelégelték a kikövezést egy 
boldogházi partig, amely a jelenlegi boldogházi temetőtől kb. egy km-re van. Erre a makadám 
útra terítették rá a II. világháború után a jelenlegi burkolatot, ezt az utat ma is Imrédy útnak 
hívják. A kormosparti iskolától kezdve Jászberény felé menet, egy darabon rossz idő esetén 
nagyon rossz volt a közlekedés. A csíkosiak és általában a boldogháziak, akik korán indultak 
útnak, az iskolánál megálltak, és megvárták amíg virrad, mert a kátyús úton sötétben nem 
tudtak menni. Tehát a tanyavilágot Imrédy mellé állították, de a választási harcban ettől 
függetlenül volt egy kis csetepaté.

A jászberényi kisparasztok, zsellérek, munkások, igen nagy számban vettek részt 

Baráth Endre gyűlésén és tüntettek mellette. Rendőri beavatkozás és sebesülés is történt. 
Imrédy a városháza erkélyéről nézte végig és állítólag vissza akart lépni a jelöléstől, de hívei 
rávették, hogy ne lépjen vissza, hiszen amint mondották, Baráth Endrét a béresek éltették.

1935-ben lejárt Imrédy mandátuma, ismét országgyűlési választásokra került sor. 
Akkor Jászberényben Antal István volt a kormánypárt jelöltje. Baráth Endre a környező



falvakban kívánt indulni. Akkor meg azt csinálták, hogy Jászfényszarut és Jászárokszállást, 
ahol igen erős kisgazda szervezetek voltak, a jászberényi választókerülethez csatolták. A 

városi polgárság túlsúlyba került a kisgazdákkal szemben. Baráth Endre ismét megbukott.
Itt kell megemlítenem, hogy vereségét az akkori választójog is magyarázza, no meg a 

nyílt szavazás. Az aktív választójog feltételei a következők voltak: 10 év óta magyar 
állampolgárság, 6 elemi végzettség, 6 évig abban a községben való lakás, 2 év óta ház, föld 
vagy általános kereseti adófizetés. Az utóbbi feltételek bizony sok embernél nem voltak meg.

Imrédy Béla után így Antal István az akkori kormány sajtófőnöke került be a 
parlamentbe Jászberény város képviselőjeként. Az ő nevéhez különösebb alkotás vagy juttatás 
nem fűződik. Gyakran megjelent Jászberényben a polgári kaszinóban, ahol a gazdákkal 

találkozott. Többen meg is jegyezték, hogy legközelebb már a disznótorokra is eljön.
Antal István után a 39-es választásokon Takách Tolvay József gróf került be 

képviselőnek. Főleg a frontharcosokkal foglalkozott. A porteleki búcsú alkalmával megígérte 
ugyan a földreformot, azonban ebből legfeljebb annyi lett, hogy aki a fronton tankot lőtt ki, 
kapott volna a világháború győzedelmes befejezése esetén 5 hold földet.

Itt jegyzem meg, hogy Jászberényben a nyilaskeresztes párt csak 1944. március 19. 
után, a németek bevonulása nyomán tudott gyökeret verni. Jászapátin viszont már a 39-es 
választáson befutott a jelöltjük. 1944-ben a Hősök ünnepén a nyilasok is tisztelegtek a hősök 

lovas szobra előtt hitleri mintájú köszöntési módszerrel. Korábban az iparos ifjak között 
akadtak követőik. Olvasták Hitler Mein Kampf-ját és tetszett nekik. Főleg a 8 órás munkaidő 

bevezetése miatt. A gazdáknak ez nem tetszett, mert a mezőgazdasági munkát nem lehet 
mindig végezni, ott az idő is beleszól. Amikor tehát az idő engedi, akkor dolgozni kell látástól 
vakulásig. Amikor pedig nem lehet a földeken dolgozni, akkor kényszerpihenő van. Ezzel 
szemben az ipari munka nagyobbrészt bármikor végezhető.

1944 őszén amikor Jászberény a szovjet csapatok kezére került. A szovjetek az első 

dolgai közé tartozott az ideiglenes nemzetgyűlést összehívása. Baráth Endre neve ismerős volt 
a szövetséges hatalmak előtt, mert aláírta a háborúból való kilépést követelő nyilatkozatot. Így 
Baráth Endre neve is belekerült abba a kalapba, amelyből a jászberényi városházán a szovjet 
tiszt jelenlétében az ő nevét húzták ki és így az ideiglenes nemzetgyűlés tagja lett.

A debreceni kormány megalakulása után elosztották a főispáni és az alispáni helyeket. 

Jász-Nagykun-Szolnok megye főispáni helye a Kisgazdapártot illette, Baráth Endre pedig 
1945 elején a vármegye főispánja lett. 1945 őszén a választások előtt a szolnoki 

Járműjavítóból indult kommunisták, akik maguk közé erőltettek mindenkit, akit a főutcán 
találtak, elmentek a megyeháza elé és követelték Baráth Endre lemondását. Ugyanebből a 
Járműjavítóból indult tömeg 1956 októberében, amikor a kommunista főispánasszonyt 
buktatta meg.

A városi és községi képviselőtestületekkel kapcsolatban az volt a helyzet, hogy 
törvény szabályozta, a képviselők számát. Megyei városoknál 40-nél kevesebb,



kisközségekben 20-nál kevesebb nem lehetett a létszám. A képviselők felének virilisekből 

vagyis legtöbb adófizetőkből kellett kikerülnie. A tanítók, főiskolát végzettek adója az 
izraelitákat kivéve duplán számított. A másik fele a választottakból került ki. Vagyis a 
vagyonos réteg dominált. A választott képviselők egy része a virilisek mellett szavazott, így 
aztán mindig le tudták szavazni a másik, kisebb vagyonú vagy vagyontalan tagokat.

Egyetemi éveim

Érettségi után a Pázmány Péter Tudományegyetem jogi karára nyertem felvételt. 

Nagyapám, aki egyik nagybátyámat a húszas években jogásznak taníttatta, nagyon ellenezte, 
hogy szüleim egyetemre adjanak. Így előbb úgy gondoltam, hogy önként katonának állok, 

utána majd lesz valahogy, talán továbbszolgálónak bent maradhatok. Be is adtam a kérelmet 
az érettségi után. 1940 nyarán meg is jelentem a sorozáson. Öten voltunk, akik érettségivel 
önként jelentkeztünk. Négyen nálam jóval magasabb szép szál legények voltak, úgyhogy 

amikor a sorozó bizottság elnöke megkérdezte a nyilvántartót, hányat lehet felvenni, s azt a 
választ kapta, hogy négyet, máris mondották nekem, hogy maga haza is mehet. Anyám ennek 
nagyon örült, nagyapámmal szembehelyezkedve azt mondotta, eredj, add be a felvételi 
kérvényt a jogi egyetemre, majd itthonról elvégzed mezei jogászként. Úgy döntöttünk, hogy a 
szegedi egyetem jogi karára adom be a kérelmet. Már akkor a jogi szemináriumok ajánlkozó 
levelekkel megkerestek bennünket. Fel is vittem az irataimat Budapestre Bagoly professzor 
jogi szemináriumába azzal, hogy adja be Szegedre a felvételi kérelmemet. Ugyanis csak 
közepes tanuló voltam, attól féltem, hogy a Pázmány Péter Tudományegyetemre nem vesznek 
fel. Bagoly fogta magát, beadta a kérelmemet Budapestre azzal, hogy ha nem vesznek oda fel, 
majd akkor próbálkozik Szegeddel. Azaz, hogy Kolozsvárral, mert a szegedi egyetem jogi 
kara, amint Erdély 1940-ben visszakerült, visszaköltözött Kolozsvárra. A jogi szeminárium 
egyébként olyan felületes volt, hogy megbízási tényállást sem vett fel, így a pontos címemet 
sem tudta. Az a Király utcai ház, amelynek címe a születési anyakönyvi kivonatomban 
szerepelt, még a mi tulajdonunkban volt és az ott lakó úr 1940 október elején szólt nekem, 

hogy kaptam értesítést, felvettek a rendes joghallgatók közé a Pázmány Péter 
Tudományegyetemre. Menjek dékáni kézfogásra. Leírhatatlan öröm töltött el. Később 
megtudtam, hogy felvételem valószínűleg annak volt köszönhető, hogy történelemből jó 
jegyem volt. Az érettségi vizsgálaton a szabadságharc tételt kaptam. Olyan lelkesedéssel 
beszéltem a diadalmas tavaszi hadjáratról (talán ez volt az első szónoki beszédem), hogy a 

történelem tanárom jelest akart adni, de a többiek szóltak neki, hogy azt nem lehet, mert az év 
végi bizonyítványomban elégséges van. Itt kell megjegyeznem, hogy nem értettük meg a 
történelem tanárunk tanítási módszerét, aki ellene volt a magolásnak. Azt csinálta, hogy 
egyszerre feladott 10 oldalt is. Erre bele se néztünk, mondván, úgy sem tudjuk megtanulni.



Második alkalommal megint feladta ugyanazt, a harmadik alkalommal a felét, a negyedik 
alkalommal a másik felét és csak azután feleltetett. Az egyetemen jöttem rá, amikor a Navratil 
féle 2000 oldalas közgazdaságtant tanultam, hogy ez a jó  módszer. Sajnos akkor a tanár és a 
tanulók között nem volt olyan közvetlen kapcsolat mint manapság, s ez nagy hiba volt. A 
tanároknak vigyázniuk kellett a tekintélyükre, s ezt a régiek úgy látták megvalósíthatónak, 
hogy tisztes távolságot tartanak. Tehát a felvétel sikerült, törhettem a fejem, a hogyan 
továbbon.

Először úgy volt, hogy úgynevezett mezei jogász leszek, aki vidéken tanul és csak 

vizsgázni megy fel az egyetemre. Akkoriban nem volt kötelező az előadásokra bejárni. 

Később azonban tudomásomra jutott, hogy Jászberény városa 10 jászberényi egyetemi 

hallgató számára alapítványi hellyel rendelkezik a Horthy Miklós Kollégiumban, mely 

kollégium az Üllői úton a volt Mária Terézia ma Kilián laktanya Liliom utca felé eső 

szárnyából volt kialakítva. Jászberény városa 1000 pengőt fizetett évente a beutalt egyetemi 

hallgatók után. Amennyiben jászberényiek nem voltak teljes számban úgy a jászapátiak is 

bejuthattak.

A kollégiumban több fajta méretű szoba volt. Voltak olyan szobák, ahol harmincan is 

aludtak, illetve laktak. A jászberényiek részére egy két szobás lakosztály állott rendelkezésre. 

Egy külső és egy belső szoba. A külsőben heten, a belsőben harmincan laktak. Minden 

folyosón volt azonban egy tanulószoba, ahol teljes csend volt. A villany éjfélig égett. Aki 

tehát akart, zavartalanul tanulhatott. Mérnökök, jogászok, közgazdászok, mezőgazdászok, 

orvosok, állatorvosok, bölcsészek egyformán lakhatták ezt a kollégiumot és ez volt benne a jó, 

mert a hallgatók esténként elbeszélgettek egymással az általuk tanult dolgokról.

A háború előtti időkből meg kell még említenem a Szent Imre Kollégiumokat. A budai és a 

pesti kollégiumokat. Ide a jobb módú szülők gyermekei mehettek, mert elég magas költségek 

voltak. Ott két személyes szobák voltak. Így külön tanulószoba nem volt.

A kollégiumban reggelit kaptunk, mely egy csésze kakaóból és egy darab zsemléből 

állt. Ebédre lehetett járni a Kisfaludy utcában lévő alagsori menzára, a MEFHOSZ menzára. 

Elég tűrhető volt és olcsó. Hetenként 3 pengőért lehetett egész héten, vasárnap is ebédet 

kapni, de a jó  és közepes tanulók 1 pengő 50 fillérért kapták. Ezenkívül volt a Köztelek 

utcában egy medikus menza is. Ide nemcsak az orvostanhallgatók, hanem más karokon 

tanulók is bejuthattak a tanulmányi eredményüktől függően. Ott vacsorázni lehetett. Az 

Emericana bajtársi egyesület is tartott fenn menzát.



A kollégiumi szobának nagyon rossz híre volt Berényben, mert az előttünk járó 

korosztályok sokat mulatoztak és keveset tanultak. Volt olyan állatorvostan-hallgató, aki apai 
örökségét a neki jutott földet eladta paraszti sorban maradt testvérének, aki részletekben 
törlesztette a vételárat, ahogyan a hallgatónak szüksége volt rá. Egy-egy egész éjjeli mulatás 
után az illető táviratilag kérte a pénzt és meg is kapta. A paraszt testvérének jól jött a 
részletekben való fizetés, de az állatorvosnak is, mert földje után a Rákosi rendszerben nem 

kellett beadást fizetni. Én már a többiek rosszallására az ún. gólyaavatási murit is 
elszabotáltam azzal az indokkal, hogy paraszti sorban dolgozó testvéreim meg jóapám nem 
azért dolgoznak, hogy én mulassak.

Bajtársi egyesületek

Két számottevő bajtársi egyesület volt akkoriban. A Turul és az Emericana. A 

felvidéki az erdélyi és a délvidéki egyetemisták külön bajtársi egyesületben gyülekeztek, 

amelyek egyben érdekvédelmi szervezeteik is voltak.

Ami a Turult illeti, az a magyarság sorsáért aggódó, a magyarságért kiálló, irredenta 

jobboldali szervezet volt. Gyakran tüntetett a magyarság érdekében. Megtörtént az, hogy 

rendőrök verték szét őket. Egyik alkalommal, úgy emlékszem 1941-ben én is részt vettem a 

tüntetésükben, mert a "8 órai Újság" Mécs Lászlóról nem legszebben írt. A tüntetést a rendőri 

riadóautók megjelenése oszlatta szét és így az újság szerkesztősége elől bementünk az 

Egyetem Múzeum körúti kertjébe és a vasrács mögött égettük a "8 órai Újságot". Oda ugyanis 

a rendőröknek már nem volt joguk bemenni.

Az Emericana békésebb szervezet volt. Egy-egy vidéki tájegységből származók 

szerveződtek egységbe, egy korporációba. Sok turulista szemében az Emericana pusztán 

házasságközvetítő szervezet volt. Az Emericana ugyanis budapesti középosztálybéli 

családokkal együttműködve ún. famíliákat szervezett és ezeken a teadélutánokon összehozták 

lányaikat a vidéki egyetemistákkal. A Gellért szállóban minden évben megszervezték az 

Emericana bált.

Nekünk jászoknak ez a pesti família tevékenység nem tetszett. Sokunknak innen a 

Jászságból már voltak kiválasztottjaink, akikkel szívesen szórakoztunk, úgyhogy 1942-ben 

megalakítottuk a Jasonia korporációt. Tartottunk is Jászberényben gyűlést, ahová meghívtuk a 

jászapátiakat is.



A Turul 1942-től kezdve kezdett szakadozni. a tagság egy része ugyanis balra tartott. 

Ezek között voltak a Györffy István Kollégium paraszti származású lakói, akiket Zsindelyné 

Tüdős Klára karolt fel. Ők népi táncokat tanultak be, külföldi turnékra mentek szerepelni. A 

Györffy kollégiumba bizony bejártak marxisták is és sikerült is nekik sokakat meggyőzni 

arról, hogy a parasztság sorsát a kollektivizmussal lehet megjavítani. Így lettek azok és a 

hozzájuk csatlakozók a kommunizmus faltörő kosai. Végülis a kollégisták megunták ezt a sok 

szereplést és inkább a tanulásra helyezték a fő súlyt. Azonkívül a népi írók és a baloldali 

mozgalmak hatására kiszakadtak a Turulból.

Ami az akkori egyetemi ifjúság hangulatát illeti, arról azt tudom elmondani, hogy az 

első évben azok vitték a szót, akik az előadások előtt azt tárgyalták, hogy melyik teadélutánon, 

melyik bálon vettek részt. A második évben inkább azok uralták illetve vitték a szót, akik a 

nemzet problémáiról, a háborúról beszéltek. A népi írók hatása egyre nagyobb lett. Különösen 

nagy hatással volt az ifjúságra Szabó Dezső. Egy ideig Budán az egyik vendéglőben tartott 

előadásokat, majd később 1943-ban a Rákóczi téren a Húsiparosok Házában beszélt. Ott 

kesergett azon, hogy műveit ponyvairodalomnak minősítették. Egyik előadását azzal fejezte 

be, hogy "én pedig maradok Szabó Dezső de génére ponyva".

A Horthy Kollégiumban lelkész is volt, így oda előszeretettel hívták a jezsuitákat. Ők 

teljesen jobboldali szellemben kívánták a szociális kérdést megoldani, erősen antibolsevisták 

voltak. Különösen nagy sikert értek el előadásaikkal P. Kerkai és P. Nagy Töhötöm a 

katolikus agrárifjúsági mozgalom vezetői. Kerkai elmondotta, hogy a népi írók feltárják a 

parasztság problémáit, de nem mondják meg a megoldás útját. Emiatt azt a következtetést 

vonta le, hogy bizonyosan kommunista módon képzelik el, de azt nem merik elmondani. A 

KALOT elsősorban műveltebb mezőgazdasági termelő réteget akart, s azután segíteni a 

mezőgazdasági termelőket abban, hogy termékeik feldolgozására feldolgozó üzemeket 

hozzanak létre. Kerkai külön hangsúlyozta, hogy nem tudja sorsát gazdaságilag irányítani az, 

aki nem ura a piacnak. Nagyon bölcs és előrelátó gondolkodás volt ez. Mi már akkor is 

megtapsoltuk előadását.

Általában azt lehet mondani, hogy az egyetemi ifjúság szemben állott az akkori 

kormánnyal. A kommunizmust ugyan nem kívánta, de a szociális kérdés megoldását és a 
földreformot igen. Véleményem szerint ha nem jönnek ide az oroszok, akkor is bekövetkezett 
volna a fordulat éve 1948-ban, csak nem a kommunisták, hanem a népi írók javára.





T a jth y  T ih a m é r

ADATOK A TAJTI -TAJTHY CSALÁD (HAD) TÖRTÉNETÉHEZ.

Előzmények

Szüleim Kiskunfélegyházáról kerültek fel fiatal korukban Budapestre. Így a gyerekkoromban 

rendszeresen Félegyházán töltött nyári szünidők a Kiskunsághoz való kapcsolódást alakították ki 

bennem, bár, mintha a ködös távolban valamikor említés történt volna arról, hogy eleink a 18. század 

vége felé kerültek - ahogy akkor írták - (Jász)Apátiból Félegyházára.

Az eddigi feldolgozások során sok adatot sikerült összegyűjtenem a Tajti-Tajthy-ak 

történetéről. Egyértelműen megállapítható jász eredetünk. A nomád, az ellenségeiktől űzött, kergetett 

jászok hazát nyertek e tájon és azt becsülettel, szorgalommal szolgálták, művelték földjét a maguk és az 

ország hasznára. Időnként természetesen a múltban is előbukkan a jól ismert túlzott öntudattosság, 

önfejűség és nyakasság, annak minden következményével együtt.

A nyolcvanas években feleségem új munkahelyén egy kolléganőjéről kiderült, hogy 

másodunokatestvérem, akiről korábban fogalmam sem volt. Ez, és több, közöttük szinte mesébe illő 

eset is érlelte meg bennem a gondolatot, hogy elkezdtem a Tajti-Tajthy családnevet viselők, a 

nemzetség, illetőleg a Tajti - Tajthy had történetével foglalkozni.1 Mivel korábban csak a közvetlen 

rokonságbelieket ismertem, első lépésben a budapesti telefonkönyvben szereplő Tajti-Tajthy-aknál 

érdeklődtem származásukról, a régi dolgok felől. Többnyire érdeklődést mutattak, és jelentős segítséget 

kaptam tőlük, de esetenként talán szándékosnak is mondható félrevezetésben is volt részem. Az is 

elősegítette munkámat, hogy az Országos Levéltár és a Széchenyi Könyvtár közelében lakunk, és így 

nem okozott különösebb nehézséget az ott található anyagok megkeresése, feldolgozása.1 2

Családnevünkkel először Mátyás királyunk 1458 március 2.-án Budán kiadott oklevelében 

találkozhatunk, amelyben arról értesülhetünk, hogy a jászok Zsigmond királytól kapott kiváltságainak 

megerősítését kérő hattagú jász küldöttség egyik tagja volt Thaitho György Négyszállásról (Georgius 

Thaitho de Nighzallas).3 A családnév hasonló írásmódjával a 16. században is találkozhatunk, amint azt 

a későbbiekben be fogom mutatni.

Családnevünkről írásos emléket ezután csak egy évszázaddal később íródott szövegben 

találtam. A közbülső időszakból vagy nincsen emlék, vagy még nem sikerült megtalálnom. Az irásos 

emlékek megkereséséhez nagyapám 1916-ban készített családtörténeti összeállításából nyertem utalást. 

Nagyapám, aki Kiskunfélegyházán volt tanító, a régi családi emlékeket valószínűleg főleg családi 

hagyományokból állította össze, amely így hiányos, számos romantikus, iratokkal egyáltalán nem

1 A jászoknál a családnál nagyobb, rokoni kapcsolatokon alapuló társintézmény a had.2Külön köszönöm megértő feleségem támogatását.
3 Négyszállás Jászberény és Jászjákóhalma között elterülő pusztaság Jászapátival egy magasságban. Az oklevél teljes latin 
szövegét ismerteti Gyárfás István: “A jász-kunok története.” cimű munkájában, a III. kötet 637-638 oldalain. A Mátyás király 
által kiadott oklevél a múlt században még megvolt a jászkun-kerületi levéltárban. A II. Világháború vérzivatarában, állítólag 
Öttevény térségében, a szállító vonatot is érő légitámadást követően az oklevélnek nyoma veszett, valószínűleg megsemmisült. A 
“taj” állítólag csikót jelentene a pusztai nomádok nyelvén.



igazolható, sőt meseszerűnek itélhető elemeket is tartalmaz, valamint sok benne az évszámbeli tévedés 

is. Az összeállításból azonban utalást kaptam arra, hogy a Tajti-Tajthy-ak a 17. században a hajdani 

Gömör megyében, egy Détér (Detér, Deter) nevű település környezetében tartózkodtak.4 Így 

feldolgoztam a gömöri dézsmajegyzékeket, valamint a Pentz-féle 1699 évi összeírást, amely arra utal, 

hogy Jászapátiba Détérről jöttek a Tajtiak (deteriensis=détéri).

A család középkori történetéből

A Gömör megyei dézsmajegyzékben, az 1566 évben bukkan fel először a Tajti családnév, 

mégpedig a Thaiti-nak írt (Tajti) településnél.5 Mátyás király oklevelében történő említés és a gömöri 

dézsmajegyzék közötti időszakból vagy nincsen irásos emlék, vagy pedig nem találtam meg.6

Az 1566. évet megelőzően, családnevünk a gömöri dézsmajegyzékekben nem szerepelt! Így 

éppen ezen időpontbani megjelenése családnevünknek egyértelműen összefügg azzal, hogy ekkortájt 

dúlja fel a török a Jászságot, és északra menekül a megmaradt lakosság. Nagyon megható érzés volt 

rátalálnom a több évszázaddal korábban élt elődeink, Thaiti Ambrus és Thaithj Istwan kézzel írott 

neveire. Az 1566. évi gömöri dézsmajegyzék THAITI (Tajti) nevű településre vonatkozó adatait a (1. 

ábrán) láthatjuk. Megfigyelhetjük, hogy a 1. ábrán Thaithj Istwan nevénél a szóvégén j-nek írt i 

végződést, amire a későbbiekben még utalni fogok. Tajti István nevével későbbi időszakban már sem 

itt, sem más településnél nem találkoztam. Valószínűsíthető, hogy ő hozta volna Ambrussal együtt a 

Jászságból elmenekült Tajtiakat, a Tajti hadat-nemzetséget Gömörbe.7

A 2. ábrán az 1572 évi gömöri dézsmajegyzék Tajtira vonatkozó adatait mutatjuk be.8 A 

település nevét most Thayti-nak írták, és csak Thayti Ambrus adózott. Furcsa és szinte lehetetlen 

véletlennek tekinteni, hogy éppen itt a Tajti nevű településnél tűnik fel a Tajti családnév újra. Talán 

nem véletlen, hogy éppen ide menekültek a lakóhelyükről a török által elűzött Tajtiak. Mivel más, 

autentikus magyarázat nem áll rendelkezésre, el kell fogadni Ila Bálint monográfiájában a Tajti nevű 

településről írottakat, ahol az szerepel, hogy a település neve már jóval korábban keletkezett és 

máshonnét, egy Tot nevű emberről nyerte nevét. Ila Bálint szerint Tótülésből lett a Tóti, majd Tajti az 

évszázadok folyamán.

Nem tudom igazolni, de esetleg felvethető annak lehetősége is, hogy talán a jászok XIII. sz.-i 

betelepedéskor először itt települt meg és valameddig e térségben tartózkodott a jász Tajti nemzetség. 

Majd később húzódtak le Négyszállás térségébe, ahol a nomád pásztorok sokkal kiterjedtebb, 

szabadabb, gazdagabb földet, kedvezőbb legeltetési lehetőséget találtak állataik számára. A terület 

Tajti elnevezése viszont megmaradt és az ott maradottak tovább használták. Emlékezete viszont tovább

4 Détér a jelenlegi szlovák- magyar határ magyar oldalán lévő Ceredtől mintegy tíz km-re észak-keletre, Cered viszont 
Salgótarjántól keletre mintegy tizenöt km-re található.
5 Országos Levéltár Regesta Decimarum, 9656. sz. mikrofilm 9/643 sz. folió
6 A Jászság egy része Szolnok eleste (1552) után, 1558-ban török uralom alá került, majd az l566 évi Szigetvárt is bevevő török 
hadjáratban a sereggel jövő tatár csapatok feldúlják és ezt követően hosszú időre uralma alá hajtja a török. Ekkor a megmaradt 
lakosság a Felvidékre menekült, főleg a Palócföldre. Szabó László 1982-ben megjelent Jászság cimű könyvében megemlíti, hogy 
a jászoknál a családnál nagyobb, rokoni kapcsolatokon alapuló társintézmény a had, amelynek intézménye elevenen él még ma 
is azon palóc területeken, ahol menekülésük közben a jászok megfordultak. Egyes szerzők pl. Tatai Molnár Ilona is megemlítik, 
hogy a palóc elnevezés az orosz polowtz-polovec-ből származik, és a kunokra utalna.
7 Sajnos a dézsmajegyzékből sem a rokoni kapcsolatokat, sem az egyes családokhoz tartozók számát nem lehet megállapítani.



élhetett az innét elszármazott utódokban. Később azután ide, az elbeszélésekből, családi 

hagyományokból ismert, emlékezetükben még elevenen élő területre menekültek vissza a török elől. A 

Tajti település nevének írása a 16. században igen nagy változatosságban, sokféleképpen fordul elő, 

olyan változatban is, mint Thayto, ahogy a családnév a Mátyás oklevélben szerepel.

A gömöri dézsmajegyzékben 1566-1576 között Thayti-ban és Seregi-ben Thayti Ambrus és 

Thayti Antal nevek szerepelnek, de előfordul a név Taiti változata is. 1575-ben Serke-ben Thayto 

Miklós név jelenik meg, ezzel kapcsolatban visszautalnék a családnevünk Mátyás király oklevelében 

szereplő írásmódjára! 1580-ban Szeregy-ben Blasius (Balázs) Tajtj, 1581-ben pedig Paulo Tajthy 

adózott.

1. - 2. ábra

Itt említem meg egy további megfigyelésemet. Amint az a 1. ábrán is látható Thaithj Istwan 

nevénél, ebben az időszakban a szóvégi i-t általában j-nek írták vagyis a Tajti-t Tajtj-nak, a Dobai-t 

pedig Dobaj-nak. Ha a név latin szövegkörnyezetben pl. az egyházi anyakönyvekben, birtokos esetben 

szerepel pl. Tajti Pál Istvánnak keresztelt fia, vagyis latinul Stefanus, filius Pauli Tajtij (mai írásmódban 

Tajtii), mivel a második, a szóvégi i-t az ezen korbeli szokások szerint j-nek írták. Írott szövegben az i 

és mellette a j, vagyis az ij, ij -nak látszík és így valószínűsíthető, hogy az egyes családnevek végén az y 

pl. Verebély ekkor alakulhatott ki, amit ezen időszakban, és a későbbiekben is, a Tajtiak nevében is 

rendszeresen megfigyelhetünk.8 9 Majd a későbbi gyakorlatban a két pont elmaradt, és maradt a 

családnév végi y.

Annak, hogy a családnevünk igen sok változatban, a legkülönbözőbb alakban került leírásra, 

nyilvánvalóan az az oka, hogy ebben az időben még nem létezett egységes helyesírás. A területet nem 

ismerő, esetleg idegen anyanyelvű dézsmaszedők a hallottak után, egyéni elgondolásuknak megfelelően 

írták le a neveket egyszer magyaros, de sokkal gyakoribban latinos írásmódban, hiszen a 

dézsmajegyzékeket is döntő többségükben latin nyelven írták. Így, pl. 1582-ben az előzőekben már 

említett Paulo Tajthy Thayti Pál néven szerepel magyaros írásmódban. 1589-től Deiter ill. Deyter 

(Détér) és az igen sokféleképpen írt Tajti nevű településeken találhatók a Tajtiak még pedig a név a 

legkülönböző féleképpen írt változatokban fordul elő u.m.Tajtj, Thayti, Thaiti, Taytj, Taithy, Tayth, 

Tayti, Tayty, Taithj, Taiti, Tayti, Tajti, Taity, Tajty, Taythi, Taythy, Taytj, Taythy, Taithj. Az 1589 

éveket követően Détéren és Tajtin kívül más helységben a Tajtiak nevével nem találkoztam. A 

befizetett dézsma alapján valószínűsíthető, hogy viszonylag tehetős emberek lehettek, és hogy 

tekintélyük is volt következtethető abból, hogy Tayti-ban Thomas Tajti bíró volt.10 Az 1638-at követő 

években a gömöri dézsmajegyzék hiányos. Különben is 1641-től Ceredet, Óbástot és Hidegkútot 

Gömörből Nógrád megyéhez csatolták, így a gömöri dézsmajegyzékben a Ceredre vonatkozó adatok 

már különben sem szerepelnének.

8 OL. 9657. sz.mikrofilm
9 Verebély László a Műegyetem Villamos Művek Tanszékének professzora az ötvenes évek végéig, szintén így írta a nevét!)
10 OL. 9659 sz. mikrofilm



A dézsmajegyzékben csak a nevek és a beszedett adók nagysága szerepelnek, így belőlük 

sajnos a rokoni kapcsolatokat megállapítani nem lehet. A rokoni kapcsolatokra utaló ezen időszakból 

származó irásos emlékeket eddig még nem sikerült felderítenem. Erre esetleg a felvidéki anyakönyvek 

feldolgozása nyújhatna segítséget. Détér plébániája Gesztete lehetett. A térség a Lorántffyak birtoka 

volt.

A gömöri dézsmajegyzékeken túlmenően feldolgoztam az Országos Levéltárban mikrofilmen 

meglévő Gömör vármegyei közgyűlési jegyzőkönyveket is. Az 1638 utáni Gömör vármegyei közgyűlési 

jegyzőkönyvekből megállapítható, hogy a Détéren lakó jobbágy Tajti Balázs magát, családját és 

atyafiait 300 aranyért a jobbágyság alól felszabadhatta.11 Ez igen tekintélyes összeg ebben az időben, 

hogy honnét származik, eddig még nem derül ki. Sikeresen gazdálkodott, vagy pedig az ezen időben 

jellemző módon, a katonáskodás során szerezte, vagyis a töröktől zsákmányolta volna? 

Valószínűsíthető hogy katonai érdemei lehettek, ugyanis 1649 május 10-én Pozsonyban III. 

Ferdinándtól nemességet, oklevelet és címert is kap, amelyet Gömör vármegye ispán választó székében, 

Rozsnyóbányán hirdettek ki 1649 augusztus 10-én.11 12

Az oklevél szövegének, a Gömör vármegyei közgyűlési jegyzőkönyveknek13 14 

áttanulmányozása, valamint a későbbi időszakból származó Heves megyei nemesség vizsgálati 

jegyzőkönyvek a alapján rekonstruálható, hogy a nemességet

Tajty Balázs, felesége Zsófia, gyermekeik András, Ambrus, Orsolya;

Balázs testvére Albert, felesége Ilona, gyermekeik Ádám, Wolffgang (Farkas),
Anna,

Balázs testvére Péter, felesége Erzsébet, gyermekeik György, Demeter, Erzsébet, 
illetőleg

Balázs további testvére Mihály, felesége Erzsébet, gyermekei Anna, Katalin, 

valamint az egész rokonságuk kapta.14

Az oklevélben a nemesség elnyerésének indokaként a királynak tett szolgálat szerepel. Hogy 

ez mi lehetett nem sikerült kiderítenem. Szintén a megyei közgyűlési jegyzőkönyvek alapján 

valószínűsíthető továbbá, hogy Balázs 1662-ben 40 év körüli, így koránál fogva semmi esetre sem lehet 

azonos a dézsmajegyzékben 1581 körül szereplő és az előzőekben már emlitett Balázssal (Blasius). 

Esetleg annak gyermeke volna? Ezen időben, 1662 körül, Balázs fia András 22 éves, testvére Albert 28, 

és Mihály pedig 30 éves, akik ebben időben még Détéren éltek.

Az 1682-83 években a Rima-Balog völgyet, ahol Détér is van, a török felégeti, a földek 

vetetlenek, éhínség van. Később a területet a kurucok, majd pedig a labancok is sarcolják, az érintett 

lakosságból, aki csak teheti, elmenekül. A távozásukat az is elősegítette, hogy a török Egerből való

11 OL. C1372 sz. film tekercsen, 1656 jan 11. -ikei Pelsőcön tartott közgyűlés jkv.-e. Amikor is a földesúri család pereskedik, 
hogy a Tajti Balázs által fizetett 300 arany nem került közöttük szétosztásra.
12 Az nemesi oklevelet az eddig 350 éven át gondosan megőrző Tajthy családtól 1994 végén, több régi irattal együtt további 
megőrzésre megkaptam.
13 OL. C1372 sz. filmtekercs
14OL Investigatio nobilium 3367 sz. ill. B1100 sz. filmtekercsek



kiűzetése után, a kassai országyűlés erőteljes nyomást gyakorolt a visszatelepülés érdekében. Így 1687- 

től Nógrádból és Gömörből jelentős a betelepülés, visszatelepülés történt a Jászságba, és a Pentz-féle 

1699 évi felmérés szerint már (Jász)Apátiban található Andreas Tayti (Balázs fia) és Wolffgangus Taiti 

(Balázs testvérének Albertnek a fia) családjukkal együtt, akik mindketten détéri eredetűek (deteriensis).

Valószínűsíthető, hogy nem véletlenül telepedtek ezen térségbe vissza, hiszen a családi 

hagyományokból ismerniük kellett hogy ezen területről űzte el őket a török, és előlük menekültek fel a 

gömöri palóc tájakra.

A Jász-Nagykun-Szolnok vármegyéről készült monográfia megállapítja, hogy ezen 1699. évi, 

Pentz-féle összeírásban már csak három eredeti jász név szerepel, a Misey, a Moczár és a Tajthy 

nemzetségé.15 Több más szerző szintén megemlíti, hogy a mai napig csak ezen három eredeti jász 

nemzetség neve maradt fent a régi korokból. Fodor szintén úgy említi, hogy csak néhány jász nemzetség 

maradt fent a 17. századig, ú.m. a Misey nemzetség, amelyet először 1484-ben említenek, a Moczár, 

amelyet először 1422-ben említenek, és az 1458-ban Thaito néven feljegyzett Tajthy-Tajti nemzetség.16 

Ezek azok az eredeti jász nemzetségek, amelyek a török hódoltság utáni időkig fennmaradtak.

A Tajthy-Tajti nemzetség egyik ága tehát bizonyíthatóan visszatért a Jászságba, mégpedig 

azon térségbe, ahonnét a török elűzte őket. Azt, hogy a többiek miért nem tértek ide vissza, nem sikerült 

kiderítenem, valamint arra sem találtam utalást, hogy ez az elköltözés hogyan zajlott le. Nagy Iván 

szerint ezen Jászságba visszatért ágon felül, egy másik ág Nógrád megyében található.17 

Valószínűsíthető, hogy a Nógrádban maradó ágnak a Cereden és a Tajtiban maradt Tajtiakat itélte. Ezt 

állítja a Siebmacher is.18 Utalás történik Forgonnál arra is, hogy a Jászságba visszatelepültek a 

Nógrádban maradottakkal a rokoni kapcsolatot továbbra is fenntartották, és állataikat még sokáig a 

nógrádi térségbe hajtották fel makkoltatni földjeikre, amelyeket viszont az itt maradott rokonaik

használtak.19

A hazához való hűséges ragaszkodás példájaként említésre méltó az is, hogy miután a 

Habsburg-házból való I. Lipót 1702 március 22-én a jász-kun kerületeket törvénytelenül, az 

Országyűlés megkérdezése és jóváhagyása nélkül a spanyol örökösödési háború költségeinek részbeni 

fedezését szolgáló 500000 F,.-ért a német lovagrendnek elzálogosította, a jász-kunok 1745 november 

25-én megváltásukat magukra vállalták, és ennek mintegy a felét a jászok - köztük számos Tajti-Tajthy, 

Jászapátiban például 7 család- adták össze. Az ekkor Jászapátiban élő Tajti-Tajthy-ak által fizetett 

pénzösszeg összességében 1300 Ft.-ot tett ki, amely mintegy 1300 katasztrális hold megvételének felelt 

meg. A 4. és 5. ábrákon Tajti András jászapáti redemptus birtokomban lévő eredeti befizetétének 

igazolásai láthatók. Az egyik nyomtatott latin szövegű, míg a másik kézzel írott, magyar szövegű 

megváltási bizonylat.

4-5. ábra
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Scheftsik 1935.
Fodor 1942.
Nagy Iván 1865.
Siebmacher 1893. 651. o.
Forgon 1909. 305-306. o.



Azt, hogy a gömöri térséggel szomszédos palócföldi Cereden jelenleg is nagy számban élő 

Tajtiak mikor települtek ide, nem sikerült kiderítenem. Amíg a gömöri dézsmajegyzékek rendelkezésre 

állnak a 16.-17. században, Cereden nem voltak találhatók Tajti-Tajthy-ak, ha csak a Szeregy-nek írt 

település nem Cerednek felel meg, de ez esetben is csak egyszer került ott a név említésre. A Cereden 

élő Tajtiakra vonatkozó adatokat csak az 1715, és az 1720. évi Nógrád megyei összeírásban találtam, 

amikor is Cereden 1715-ben Tajti Istvánt, Jánost, Györgyöt és Mihályt, 1720-ban pedig Istvánt, Jánost, 

Györgyöt és Mátyást írták össze. Mihály és Mátyás a névek latin megfelelőiknek összecserélésével 

esetleg valószínűsíthető. A Ceredre vonatkozó egyházi anyakönyvek csak 1769-től, a saját plébánia 

megalakulásától állnak rendelkezésre. Így az ezt megelőző időszak adatait, kapcsolatait nem sikerült 

felderítenem.20

Szintén nem tudtam kideríteni, hogy a nemzetség, a nagycsalád mely ága költözött Egerbe, 

ugyanis Tajti Ferenc 1713-ben, illetőleg Tajti János 1724-ben itt lakott. Ehhez hasonlóan azt sem 

sikerült még tisztáznom, hogy honnét települtek a Tajtiak Kiskundorozsmára.

Az Országos Levéltárban megtalálható keresztelési, házasságkötési és a halálozási 

anyakönyveit is feldolgoztam. Így megvannak az adataim a Kocséron, Balassagyarmaton, Kisvárdán, 

1699-től Jászapátin, 1769-től Czereden, 1749-től Kiskundorozsmán, 1779-től pedig Kiskunfélegyházán 

élt Tajti-Tajthyakra vonatkozóan az állami anyakönyvezés 1895. évi bevezetéséig. Ennek alapján ezen 

településekre a családfákat is megrajzoltam, amely több tíz méter terjedelmű.

A feldolgozott anyakönyvek alapján megállapítható, hogy családonként nagyszámú gyerek 

született, azonban ezek nagyobb része nem érte meg a felnőttkort, valamint az is, hogy a fő 

foglalkozásuk a föld művelése volt, főleg abból éltek, mely jellemzője volt a kornak.

Újkori vonatkozások

A családfák alapján sikerült megállapítanom, hogy a mi águnk Tajti Balázs testvéréhez, 

Alberthez kapcsolódik Farkas (Wolfgang) nevű fián keresztül, aki Jászapátiban halt meg az 1700-as 

évek elején. Sikerült azt is megállapítanom az anyakönyvek alapján, hogy Jászapátiból Félegyházára 

három testvér költözött, a tíz évvel idősebb fiútestvér vitte magával öccsét és húgát édesanyjuk halála 

után, amikor apjuk újra nősült. A fiatalabb fiútestvér ágáról származott tovább a mi közvetlen 

családunk. Félegyházára költözött továbbá egy másik Tajti család is, akiknek eredetét és rokonsági 

kapcsolatait azonban még nem sikerült tisztáznom. O már felnőttkorban, házasan költözött 

Félegyházára, és hogy hol született, hol házasodott, nem sikerült kiderítenem. Nagyapám előzőekben 

már említett, 1916-ban készített összeállítása csak feltételezi például az említett három testvér közvetlen 

rokoni kapcsolatát, de azt pontosan nem tudta.

Nagyapám József Kiskunfélegyházán, féltestvérük János Kiskunmajsán volt tanító, testvérük 

Ferenc Jászkarajenőn volt jegyző, míg Sándorról semmi információm nincs. Édesapám 1916-ban

20 Ezt megelőző időben Cered az Egyházasbást-i plébániához tartozott. Az itteni plébánia, valamint a Détér plébániája, Gesztete 
régi anyakönyveit nem sikerült felderítenem. Így semmi információm nincs arra vonatkozóan sem, hogy egyáltalán léteznek-e. 
Állítólag a szlovákiai plébániák régebbi anyakönyveit begyűjtötték, és valahol központosítva őrzik, így azok feldolgozási célokra 
nem hozzáférhetők. Erről azonban nem győződtem meg, szóbeszéd alapján értesültem róla. Mindenesetre további adatokat



Kolozsvárott jogot végzett, 1917-ben kötött házasságot édesanyámmal Szarvas Annával. Édesapám a 

postánál dolgozott, postafőigazgatóként, a postavezérigazgatóság jogi osztályának vezetőjeként ment 

nyugdíjba. Húga, Margit tanítónő volt Kiskunmajsán. Öccsei közül Zoltán pénzügyőr, majd csendőr 

alhadnagy volt, Jenő lakatosmester és Kiskunfélegyházán a város gépésze, Tibor Jászladányban tanító, 

majd Cegléden testnevelő tanár volt.

Jászapátiból a Tajthyak-Tajtiak közül a későbbiek során több kitelepedés is volt, pl. az 

előbbiekben már említett Félegyházán túlmenően, Kunszentandrásra, Kunszentmártonba, Kocsérra 

(majd Kocsérról Komáromba), Soltvadkertre...,ill. Félegyházáról Jászkarajenőre, Bugacra, Debrecenbe, 

Budapestre, Kisvárdára, Balassagyarmatra stb..de a 19. században Jászapátiból a Bácskába is volt 

kitelepülés (Temerin, Óbecse, Újbecse).21 A jellegzetes főbb kitelepedéseket vázlatosan az 3. sz. ábrán 

láthatjuk.

3. ábra

A családnév írására, kialakulására visszatérve, a ceredi anyakönyvekben kizárólag a Tajti 

családnév szerepel. Jászapátiban és Félegyházán, valamint a dorozsmai anyakönyvekben a 

legkülönbözőbb változatokban fordulnak elő a családnevek, még az egy családon belül is. Az 1890-ben 

született édesapámnál pl. Tajthy, a néhány évvel később született öccsénél pedig a Tajti családnév 

szerepel a keresztelési anyakönyvben. Még ekkor sem volt egységes névírási szabályzat, a keresztelő 

plébános másként írta a családnevet, mint pl. a káplán.

Az anyakönyvi adatok feldolgozása során számos családi tragédiára is fény derült. Egy-egy 

vörheny-, diftéria-, kanyarójárvány még a múlt században is megtizedelte a gyermekeket, de a felnőtt 

lakosságot is, így pl. Félegyházán a múlt század hatvanas éveiben egy Tajti családban két hét alatt 

diftériában mind a hat gyerekük meghalt, de hasonlóan pusztított a pestis, a kolera és a tífusz a felnőtt 

lakosság körében is. Igen sok gyerek nem érte meg a felnőttkort.

1813-1820 évek között például Jászapátiban Tajti István és társai összetűzésbe kerültek 

adófizetés miatt az elöljárósággal, amely eredményeként végül is több száz ember részvételével olyan 

ribilliót okoztak, hogy megfékezésükre Egerből egy század Eszterházy gyalogságot, Jászberényből 

pedig egy század nehézlovasságot kellett kivezényelni. A több mint ezer forintnyi kár költségét, 

melyben a Kocséron letaposott mintegy hatvan hold kölesvetés kára is bentfoglaltatott, rajtuk hajtották 

be, ami nyilvánvalóan sokak teljes elszegényedéséhez is vezetett. Ezenfelül a résztvevőket nyilvánosan 

megvesszőzték, több évre börtönbe zárták, és nemességüktől is megfosztották.

A Jászapátiba visszatért Tajti-Tajthyak, legalább is részben, tehetősek voltak. A későbbiekben 

azonban a vagyon a sok gyerek között osztódott, és egy-egy családra mind kevesebb jutott. A korban 

jellegzetes foglalkozási ágakat, a földművelést, az állattenyésztést, az állattartást és a legkülönbözőbb 

ipart folytatták, általában sikeresen. Számosan választották a papi hivatást is, lettek szerzetesek pl. 

ferencesek, illetőleg világi papok, pl. a Kiskundorozsmáról származó Tajti Ferenc Félegyházán káplán

információkat ezen időszakra csak felvidéki forrásokból lehetne megszerezni. Arról sincs információm, hogy milyen iratok 
találhatók a felvidéki levéltárakban, amelyek itthon nem lelhetők fel.
21 A közelmúltban a délszláv háborús eseményekkel kapcsolatban a magyar televizió interjút készített a magyar menekültekkel, 
akik között Tajti Sándor is szerepelt, továbbá egy magyar községben aláírásgyűjtés folyt a polgárháború ellen és az aláírók között 
is szerepelt a Tajti családnév.



majd pedig kanonokként halt meg Vácott. A 19. században mind többen szereztek felsőfokú 

végzettséget, elsősorban jogi végzettséget. Többen választották a katonai pályát. A Félegyházáról 

származó Tajti Timót a szabadságharcban honvéd tisztként harcolt, majd a kiegyezést követően rangját 

visszakapva Kisvárdán lett csendbiztos (csendőr) a 19. század végefelé. Hasonlóképpen honvéd 

tisztként vett részt a szabadságharcban a Félegyházáról származó Tajti László és a Balassagyarmaton 

lakatos, vasöntő műhellyel rendelkező, szintén Félegyházáról elszármazó Tajti Imre is. Számosan vettek 

részt Jászapátiból honvédként is a szabadságharcban. Célszerű lenne talán egyszer a szabadságharcban 

résztvevők, illetőleg a két világháborúban elesettek neveit is összeállítani.

Irodalmi források utalnak egy Biharba költözött huszártisztre, de még sajnos nem sikerült 

azonosítani. Sikerült nyomokat találni arra, hogy Tajti-Tajthyak költöztek Erdélybe is, de hogy honnét 

és kik, azt viszont nem sikerült megtalálnom, sőt azt sem, hogy ott maradtak-e, vagy pedig 

visszatelepültek.

Úgy érzem, sok érdekes kérdésre sikerült választ kapnom. Azonban még sokkal több vár 

megválaszolásra. Sajnos mind több részlet megy veszendőbe, mivel nem rögzítik őket valamilyen 

módon. Ezen kis összeállítással is szeretnék kedvet csinálni, ötletet adni ezen munka folytatásához.22

22 A feldolgozott több kilónyi adatot, anyagokat valahol, esetleg a Jász-Nagykun-Szolnok vármegyei levéltárban, vagy pedig a 
területileg illetékes múzeumban szándékozom elhelyezni, hogy ha valaki a későbbiek során kedvet kap, folytathassa a kutatást, 
ne kelljen előlről kezdenie, mint nekem. Megszólalnak ugyanis a régi iratok, fóliánsok azoknak, akik feldolgozzák őket, és 
megértik a szavukat.
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Koós Judith: Emberség és egyetemesség 
Rédei István: A jászok a Rákóczi szabadságharcban
Zádorné Zsoldos Mária: Levéltári források a jászberényi Erzsébet kórház történetéhez 
Zsolnay László: Néhány új adat a jászberényi Nagyboldogasszony plébániatemplom 
építéstörténetéhez

Krónika - a jászsági települések elmúlt évi eseményeiről



1996

MŰVÉSZET

Buna Konstantin: Berényi Műhely 
Aradi Nóra: Laki Ida képeiről, módszeréről

HISTÓRIA

Szántó Konrád: A ferencesek tevékenysége Magyarországon az Anjouk korában 
Kiss József: Kulturális fejlődés és egyházi iskolázás Árokszálláson 1730-1770-ig 
Tóth Gábor: A Jászberényi Tanítóképző kapcsolata a várossal és a Jászsággal 1917-1944 
Babucs zoltán. A 12-es jászkunhuszárok ezredtörténete 
Bagi Gábor: Cigányok a Jászságban 1768-ban
H. Bathó Edit: Adatok a Jászság XVI-XIX. százado szőlőtermeléséhez 
Papp Izabella: Boldogháza önálló községgé válása

JELEN ÉS JÖVŐ

Boros Dezső -  Pethő László: A szerencsés vegyészprofesszor interjú Holló János akadémikussal 
Kiss Erika: Fejezetek a jászsági telefónia történetéből 
Nagy Orsolya: A házassági bontóperekről
Kovács Béláné Pető Magdolna: Bedekovich Lőrinc Népfőiskola Jászfény szarun 
Pethő László: Itt annyi akarás van és olyan kevés segítség érkezik 

- interjú Szekeres Imre országgyűlési képviselővel

ÖRÖKSÉGÜNK
Fodor István Ferenc: Jászjákóhalmi zarándokutak a Szentkúthoz
Gyurkó Miklósné: Jászberény polgárasszonyai
Kerékgyártó Gyula: Múltjárás
Mizsei Béla: Szamárordítástól volt hangos a Főtér
Községi Szociális Otthont Létesítő Alapítvány - Jászdózsa
II. világháborús Hagyományörző Egyesület

KITEKINTÉS
Babucs Zoltán: Svájci-magyar könyv Teleki Pál külpolitikájáról 
Boros Dezső - Horti Béal: Angol nyelvi tábor testvérvárosi alapokon 
Furcsa Laura: Vechta iskoláiról
Kiss József: Az angol önkormányzatok gazdálkodásáról
Magyar Levente: Közigaztási tanulmányút az Amerikai Egyesült Államokban
Ronald D. Wahlen: A nyelv természetes módon való elsajátítása

KRÓNIKA A JÁSZSÁGI TELEPÜLÉSEK ELMÚLT ÉVI 
ESEMÉNYEIRŐL



1997

MŰVÉSZET
Bistey András: Újabb lapok a jász dekameronból
A szobrász és a város - portrévázlat Máté György szobrászművészről (B. Jánosi Gyöngyi)
Sáros László: Az építész felelőssége

HISTÓRIA
Babucs Zoltán: Adalékok a jászkun önkéntes huszárok 1859. évi megalakulásához
Kiss József: A koronabirtokok közjogi küzdelme a 18. században
Török Enikő: Humánökológiai vonatkozások 17-18. századi térképeken
Zádorné Zsoldos Mária: Gyógyszertár vizsgálati jegyzőkönyvek a Jászságban a 19. századból

JELEN ÉS JÖVŐ
Bartusné Major Ágnes: A beszédzavarok és tanulási nehézségek összefüggései az általános iskolában 
Fábián Zoltán: 8-12 éves jászsági gyermekek értékrendjének és iskolai közérzetének változásai 
Kármán Gabriella: A grafológia a büntetőeljárásban 
Kazsuba Attila: A gasztroenterológia három évtizede Jászberényben
Kis Zoltán: Csatlakozásunk az Európai Unióhoz - a magyar mezőgazdaság és a Jászság lehetőségei 
Lukács István: A Jászság közbiztonságáról az 1996. évi tapasztalatok tükrében 
A hídépítő emlékei magyarországi munkájáról - interjú Kertész Tiborral az Electrolux elnök
vezérigazgatójával (Kiss Erika)
Pápai Júlia: A jászsági gyermekek testfejlődése és fizikai teljesítménye az 1980-as évek elején 
Sebőkné Lóczi Márta: A szomatikus nevelés helyzete, problémái a tanítóképzésben

KITEKINTÉS
Axel Fahl Dreger: Német testvérvárosunk új múzeuma a Zeughaus 
Szép Sándor: Adatok Jászvásár történetéhez és magyar vonatkozásaihoz

A CIVIL SZERVEZTEK ÉLETÉBŐL
Hortiné Bathó Edit: Tízéves a Barkóca Gyermektáncegyüttes
Fábiánné, Kocsis Lenke: Jászsági Pedagógiai Műhely
Kárpáti Zoltánné: Sáros András Alapítvány
Hortiné Bathó Edit: A Városvédő és Szépítő Egyesület tíz éve

ÖRÖKSÉGÜNK
Fodor Dénes: Ároszállásnál volt egy veszedelem
Fodor István Ferenc: 70 éve épült a varjasi iskola
Gaál István: A nagy dabi tűzvész Jászladányban
Gyurkó Miklósné: Az Alvég
Kékkői László: Prepaélet a harmincas években
Mizsei Béla: A női kalap tönkremegy, ha sárba tapossák
Tajthy Tihamér: Adatok a Tajti-Tajthy család (had) történetéhez

KRÓNIKA - ESEMÉNYNAPTÁR 
A jászsági települések előző évének eseményei



1998

MŰVÉSZET

Szíj Rezső: Vágó Pál festőművészről és művészetéről
Macsi Sándor: Görbe János a színpadon és a hétköznapokban
Válogatás az 1848/49-es forradalmat és szabadságharcot idéző pályázatok anyagából

HISTÓRIA

Babucs Zoltán: Jász honvédek a Don kanyarban
Kiss József. Emlékezetes határperek az eladottság éveiben
Mandl Erika - Nagy Levente: A jászok és a magyarok szerepe Iasi (Jászvásár) korai történetében

JELEN ÉS JÖVŐ

Dobák Miklós közgazdászprofesszor beszéde a Jászok Találkozóján 
Győriné Czeglédi Márta - Mészáros István: Jászfényszaru öt éve város 
Kékesi Olga: Egy felhagyott szeméttelep utóhatásai 
B. Kiss András: Jászberény legnagyobb adófizetői 
Milyen lesz a Jászság a jövő évezredben? gyermekpályázat
Pethő László: Bátorság és kényszer - interjú Járvás István FIDESZ MPP lépviselővel 

KITEKINTÉS

Gulyás Erzsébet: Látogatás angol könyvtárakban
Frank Kathler: Az elégedett polgár megbízható reklámhordozó (Fordította: Stanitz Károly) 
Joachim Kuropka: A demokratikus önkormányzatok újjáalakulás Vechtában és közigazgatási 
körzetében (Fordította: Palla Lászlóné)
Hermann von Laer: Egy kisrégió lehetőségei (Fordította: Szívós Ilona)
Horti Béla: A boszniai helyhatósági választások margójára

A CIVIL SZERVEZTEK ÉLETÉBŐL

Fodor István Ferenc: 35 éves a Horváth Péter Honismereti Szakkör
Tóth Tibor: Ötéves a Fényszaruiak Baráti Egyesülete és a Jászfényszaruért Alapítvány

ÖRÖKSÉGÜNK

Gyurkó Miklósné: Felvég
Farkas Ferenc: Külföldi csereüdülés termelőszövetkezeti szervezésben 
Kókai Magdolna: Keresztelési és névadási szokások Jászárokszálláson 
Mizsei Béla: Hogyan lettem először országgyűlési képviselő?
Selmeczi Kovács Attila: Csete Balázs Kalotaszeg kutatásai 
50 éve alakult a jászberényi Kossuth temelőszövetkezet

KRÓNIKA - ESEMÉNYNAPTÁR

A jászsági települések előző évének eseményei


